
·1· · ·IN THE CIRCUIT COURT OF COOK COUNTY, ILLINOIS
· · · · · · · COUNTY DEPARTMENT - LAW DIVISION
·2
· · ·ANTONIO LEGRIER, Individually· )
·3· ·and as Special Administrator· ·)
· · ·of the Estate of QUINTONIO· · ·)
·4· ·LEGRIER, Deceased,· · · · · · ·)
· · · · · · · · · · · · · · · · · · )
·5· · · · · · · · ·Plaintiff,· · · ·)
· · · · · · · · · · · · · · · · · · )
·6· · · ·vs.· · · · · · · · · · · · )· No. 15 L 12964
· · · · · · · · · · · · · · · · · · )
·7· ·CITY OF CHICAGO,· · · · · · · ·)
· · · · · · · · · · · · · · · · · · )
·8· · · · · · · · ·Defendant.· · · ·)
· · ·----------------------------· ·)· Consolidated with
·9· ·LATARSHA JONES, Individually· ·)
· · ·and as Special Administrator· ·)
10· ·of the Estate of BETTIE RUTH· ·)
· · ·JONES, Deceased, and LATISHA· ·)
11· ·JONES,· · · · · · · · · · · · ·)
· · · · · · · · · · · · · · · · · · )
12· · · · · · · · ·Plaintiffs,· · · )
· · · · · · · · · · · · · · · · · · )
13· · · ·vs.· · · · · · · · · · · · )· No. 16 L 00012
· · · · · · · · · · · · · · · · · · )
14· ·CITY OF CHICAGO,· · · · · · · ·)
· · · · · · · · · · · · · · · · · · )
15· · · · · · · · ·Defendant.· · · ·)

16· · · · · · The video-recorded discovery deposition

17· of RAHM EMANUEL, taken under oath on Thursday,

18· March 29, 2018, at Richard J. Daley Center,

19· 50 West Washington Street, Courtroom 2206, Chicago,

20· Illinois, pursuant to the Rules of the Supreme

21· Court of Illinois and the Code of Civil Procedure,

22· before Nick D. Bowen, Certified Shorthand Reporter

23· No. 084-001661, commencing at 2:31 p.m., pursuant

24· to notice.

http://www.urlaubbowen.com


Page 2
·1· · · ·APPEARANCES:
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· · · · · · · ·Chicago, Illinois· 60602
·8· · · · · · ·312.977.0200
· · · · · · · ·jkennedy@jdmlaw.com
·9· · · · · · ·dwatkins@jdmlaw.com)
· · · · · · · · ·appeared on behalf of the plaintiff
10· · · · · · · ·Antonio LeGrier, individually and as
· · · · · · · · ·Special Administrator of the Estate
11· · · · · · · ·of Quintonio LeGrier, deceased;
12· · · · · · POWER ROGERS & SMITH, PC, by
· · · · · · · MR. LARRY ROGERS, JR. and
13· · · · · · MR. JONATHAN M. THOMAS
· · · · · · · (70 West Madison Street, Suite 5500
14· · · · · · ·Chicago, Illinois· 60602-4212
· · · · · · · ·312.236.9381
15· · · · · · ·lrogersjr@prslaw.com
· · · · · · · ·jthomas@prslaw.com)
16· · · · · · · ·appeared on behalf of the plaintiff
· · · · · · · · ·Latarsha Jones, individually and as
17· · · · · · · ·Special Administrator of the Estate of
· · · · · · · · ·Bettie Ruth Jones, deceased, and
18· · · · · · · ·Latisha Jones;
19· · · · · · HONORABLE EDWARD N. SISKEL CORPORATION
· · · · · · · COUNSEL, by
20· · · · · · MR. EDWARD N. SISKEL and
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22· · · · · · ·312.744.8364
· · · · · · · ·edward.siskel@cityofchicago.org
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· · · · · · · · ·appeared on behalf of the defendant
24· · · · · · · ·City of Chicago;

Page 3
·1· · · ·APPEARANCES:· (Cont;d)
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·1· · · · THE VIDEO TECHNICIAN:· Recording.
·2· · · · · · · · ·For the record, my name is Joe Beile
·3· with Video Instanter.· I'm the video recording
·4· device operator for this deposition.· Our business
·5· address is 134 North LaSalle Street, Suite 1400,
·6· Chicago, Illinois, 60602.
·7· · · · · · · · ·This deposition is being video
·8· recorded pursuant to Illinois Supreme Court Rule
·9· 206 and all other applicable state and local rules.
10· · · · · · · · ·We are at the Richard J. Daley Center
11· in Chicago, Illinois to take the video-recorded
12· discovery deposition of Mayor Rahm Emanuel in
13· the matter of Latarsha Jones versus the City of
14· Chicago, et al., case No. 2015 L 12964 consolidated
15· into 2016 L 000012 in the Circuit Court of Cook
16· County, Illinois, County Department, Law Division.
17· · · · · · · · ·Today's date is March 29, 2018, and
18· the time is 2:31 p.m.
19· · · · · · · · ·This deposition is being video
20· recorded at the instance of the plaintiff and
21· is being taken on behalf of the plaintiff.
22· · · · · · · · ·Would the attorneys present please
23· introduce themselves for the record?
24· · · · MR. ROGERS:· Larry Rogers, Jr. for the
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·1· plaintiff, Jones plaintiffs.
·2· · · · MR. BRODSKY:· Joel Brodsky on behalf of
·3· Officer Robert Rialmo.
·4· · · · MR. THOMAS:· Jonathan Thomas for the Jones
·5· plaintiffs.
·6· · · · MR. FOUTRIS:· Basileios Foutris for the
·7· LeGrier plaintiffs.
·8· · · · MR. KENNEDY:· Jack Kennedy also for the
·9· LeGrier plaintiffs.
10· · · · MR. WATKINS:· Daniel Watkins for the LeGrier
11· plaintiffs.
12· · · · MR. SISKEL:· Ed Siskel, City of Chicago.
13· · · · MS. AVENDANO:· Naomi Avendano, City of
14· Chicago.
15· · · · MAYOR EMANUEL:· Rahm Emanuel, Mayor.
16· · · · THE VIDEO TECHNICIAN:· Would the court
17· reporter please introduce themselves and swear
18· in the witness.
19· · · · · · · · · · · (Witness sworn.)
20
21
22
23
24
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·1· · · · · · · · · · · RAHM EMANUEL
·2· called as a witness herein, having been first duly
·3· sworn, was examined and testified as follows:
·4· · · · · · · · · · · EXAMINATION
·5· BY MR. ROGERS:
·6· · · · Q.· · Good afternoon.
·7· · · · · · · · ·Can you state your name for the
·8· record, please?
·9· · · · A.· · Rahm Emanuel.
10· · · · Q.· · Okay.· You are the Mayor of the City of
11· Chicago?
12· · · · A.· · Correct.
13· · · · Q.· · Its highest executive officer, correct?
14· · · · A.· · Correct.
15· · · · MR. ROGERS:· Let the record reflect this is
16· the discovery deposition of Mayor Rahm Emanuel
17· taken pursuant to notice and by agreement of the
18· parties as to date, time, and location and by order
19· of the court.
20· · · · · · · · ·The deposition is being taken
21· pursuant to the Illinois Supreme Court Rules
22· and all applicable local court rules.
23· BY MR. ROGERS:
24· · · · Q.· · Have you ever given a discovery
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·1· deposition before?

·2· · · · A.· · I think so.

·3· · · · Q.· · Have you ever given one while you sat

·4· as the Mayor?

·5· · · · A.· · Yes.

·6· · · · Q.· · Okay.· How many have you given before

·7· while you sat as the Mayor?

·8· · · · A.· · One.

·9· · · · Q.· · What was the context of that deposition?

10· · · · A.· · It was around the security detail for

11· the Mayor.

12· · · · Q.· · Okay.· That was litigation in federal

13· court over the detail?

14· · · · A.· · I think so, yeah.

15· · · · Q.· · Okay.· We're here today to talk largely

16· about the events leading up to the December 26,

17· 2015 shooting deaths of Quintonio LeGrier and

18· Bettie Jones and policies that were in place

19· leading up to that as well as that were implemented

20· thereafter to give you some context.

21· · · · · · · · ·I understand you were not there that

22· day, so you don't know factually what necessarily

23· happened that day.· But we have gotten information

24· indicating that you do have some information about
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·1· the incident.· Is that correct?
·2· · · · MR. SISKEL:· Objection; outside the scope.
·3· · · · THE COURT:· Well, it --
·4· · · · MR. ROGERS:· It's contextual.
·5· · · · JUDGE O'HARA:· Well, let's make it a simple
·6· question.
·7· · · · MR. ROGERS:· Sure.
·8· · · · THE COURT:· Does he have any information
·9· involving this incident.
10· BY MR. ROGERS:
11· · · · Q.· · Do you have any information about the
12· December 26, 2015 incident?
13· · · · A.· · I don't mean to say this, but it
14· depends what you mean by that.· I do --
15· · · · Q.· · Okay.
16· · · · A.· · Some information as the Mayor.
17· · · · Q.· · Sure.
18· · · · A.· · Okay.
19· · · · Q.· · Sure.· Okay.
20· · · · · · · · ·Let me just begin by talking to ask
21· you this:· Did you review anything in preparation
22· for your deposition?
23· · · · A.· · I just met with the lawyers.
24· · · · Q.· · Okay.· Did they give you any documents
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·1· to review?
·2· · · · A.· · No.
·3· · · · Q.· · Have you reviewed the COPA report?
·4· · · · A.· · Have I reviewed the COPA report?
·5· · · · Q.· · Yeah.
·6· · · · A.· · Not allowed to.· It's not appropriate
·7· for the Mayor to look at anything.

·8· · · · Q.· · Okay.· So irrespective of what is and
·9· isn't appropriate, have you reviewed the COPA
10· report?
11· · · · A.· · No.· I -- I mean, the short answer is
12· no.· As you know, there's a process, and I know you
13· know this, Larry, is -- and so that process --
14· wall -- puts a Chinese wall between me and anything
15· as it relates to a situation like this.

16· · · · Q.· · Okay.· I want to distinguish between
17· the process and investigation versus the ultimate
18· report that was issued.
19· · · · A.· · Okay.
20· · · · Q.· · Have you seen the final -- the summary
21· report that was prepared by COPA?
22· · · · A.· · No.
23· · · · Q.· · Okay.· But that summary report has been
24· released to the public.· You have not --
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·1· · · · A.· · That --

·2· · · · Q.· · -- seen that?
·3· · · · A.· · What I've seen is what's in the

·4· newspaper.

·5· · · · Q.· · Okay.· So you have seen the summary
·6· report?
·7· · · · A.· · I've seen what's --

·8· · · · MR. SISKEL:· Objection; mischaracterizes the

·9· testimony.

10· · · · JUDGE O'HARA:· That's sustained.

11· · · · · · · · ·Go -- reask the question.

12· BY MR. ROGERS:

13· · · · Q.· · Okay.· Tell me what you've reviewed in
14· terms of --
15· · · · A.· · Whatever has been in the public domain,

16· meaning the newspaper articles.

17· · · · Q.· · Okay.· So there have been newspaper
18· articles that have been published, and then there's
19· certain things that have been released on COPA's
20· website.
21· · · · · · · · ·Have you reviewed any of the
22· materials that has been available to the public
23· and has been released on COPA's website?
24· · · · A.· · No.
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·1· · · · Q.· · All right.· Okay.· Again, the context
·2· of my questions is the December 26, 2015 shooting
·3· and the subsequent investigations.· When I say
·4· "COPA report," you know I'm referring to the COPA

·5· report that investigated that incident, correct?
·6· · · · A.· · Your assumption and my assumption

·7· aren't the same.

·8· · · · Q.· · Okay.
·9· · · · A.· · Sorry for doing that.

10· · · · Q.· · No.· That's okay.
11· · · · · · · · ·On March 22nd, there was a non-
12· concurrence letter issued by Superintendent Eddie

13· Johnson.
14· · · · · · · · ·Have you reviewed that letter?
15· · · · A.· · I have not reviewed that letter.

16· · · · Q.· · Okay.· All right.
17· · · · A.· · For context, since you're deciding --

18· my view was to make sure that I abided by a process

19· set up to -- both from COPA to the Superintendent.

20· There's a Chinese wall, not just for me, but for

21· any elected officials, to abide by that in both

22· letter and spirit.

23· · · · Q.· · Okay.· And I -- and I'm not suggesting
24· you were interfering with the investigation or the
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·1· conclusions.· I'm trying to figure out if you've
·2· seen the conclusions.
·3· · · · A.· · Right.
·4· · · · Q.· · And have you seen the conclusions from
·5· COPA?
·6· · · · A.· · Again, let me repeat.· I read what was
·7· in the public domain by the newspapers.
·8· · · · Q.· · Okay.· To get to the heart of the
·9· conclusions, COPA determined the December 26,
10· '15 -- 2015 shooting to be unjustified as to Bettie
11· Jones and Quintonio LeGrier.
12· · · · · · · · ·You were aware of that, correct?
13· · · · A.· · Correct.
14· · · · Q.· · Okay.· And as of March 22nd of 2018,
15· Superintendent Eddie Johnson issued a non-
16· concurrence letter.
17· · · · · · · · ·Are you aware of that?
18· · · · A.· · Correct.
19· · · · Q.· · Okay.· And have you seen his 11-page
20· letter?
21· · · · MR. SISKEL:· Objection; asked and answered.
22· BY MR. ROGERS:
23· · · · Q.· · You can answer.
24· · · · THE COURT:· Answer it.· Answer over
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·1· objection, sir.

·2· · · · THE WITNESS:· I have not seen his letter.

·3· BY MR. ROGERS:

·4· · · · Q.· · Okay.· So you've only reviewed what's
·5· reported in the newspapers about it; is that
·6· correct?
·7· · · · A.· · Again, I'm trying to abide by the

·8· spirit.· I've not only -- I've not only not seen

·9· that, but any of the underlying material or

10· anything related to any -- his judgment, their

11· judgment because I'm not accessing that information.

12· · · · Q.· · Okay.· All right.· Okay.· Let's back up
13· a little bit and talk about the creation of COPA.
14· Because, as I understand it, you were involved in
15· recognizing a need to create --
16· · · · A.· · Um-hmm.

17· · · · Q.· · -- the COPA.· Is that correct?
18· · · · A.· · Correct.

19· · · · Q.· · Okay.· And I pulled some information
20· just to give us some context.
21· · · · A.· · Okay.

22· · · · Q.· · You -- you've made several public
23· statements about the police culture, about the
24· code of silence, about the thin blue line.
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·1· · · · · · · · ·You acknowledge that, correct?
·2· · · · A.· · Yes.
·3· · · · Q.· · All right.· And I take it everything
·4· you said publicly you stand by, correct?
·5· · · · A.· · Um-hmm.· Within the whole context of
·6· what I said.
·7· · · · Q.· · Okay.· Is that a yes, you do stand by
·8· it?
·9· · · · A.· · Yes.· Within the whole context of --
10· · · · Q.· · You got a bunch of lawyers watching.
11· · · · THE COURT:· Well, here's the thing.· When you
12· say "um-hmm" --
13· · · · THE WITNESS:· I -- I got -- I apologize, your
14· Honor.
15· · · · JUDGE O'HARA:· -- he has a hard time taking
16· it down.· Everybody else is fine with it but the
17· court reporter.
18· · · · THE WITNESS:· Yes.
19· · · · MR. ROGERS:· Okay.
20· · · · THE WITNESS:· Thank you.· I apologize.
21· BY MR. ROGERS:
22· · · · Q.· · No problem.· Okay.
23· · · · · · · · ·On -- as an example, I'll mark this
24· as Exhibit No. 1 for identification.· You -- you
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·1· gave a public statement -- and I'll give a copy to
·2· your attorney as Exhibit 1.· Here's one for you.
·3· · · · · · · · ·You issued an op ed piece where
·4· you --
·5· · · · A.· · Um-hmm.
·6· · · · Q.· · -- in essence said you own the problem
·7· of police brutality --
·8· · · · A.· · Um-hmm.
·9· · · · Q.· · -- correct?
10· · · · A.· · I remember seeing this, but -- and --
11· or reviewed it.· I think what I said is I own the
12· problem of fixing it.
13· · · · Q.· · Okay.· Feel free --
14· · · · A.· · Okay.
15· · · · Q.· · I'm not trying to ambush you.· Feel
16· free to take a look at it.· And, again, that's the
17· title of it.
18· · · · A.· · It says, I own the problems, and I'll
19· fix it.· So that's as I see it.
20· · · · Q.· · All right.· And you recognized from
21· a contextual standpoint this is a defining moment
22· in Chicago following the release of the Laquan
23· McDonald video, correct?
24· · · · MR. SISKEL:· Objection to form.

Page 17
·1· · · · JUDGE O'HARA:· You can answer over objection
·2· if you can.
·3· · · · THE WITNESS:· To --
·4· · · · THE COURT:· Answer over objection if you can.
·5· · · · · · · · ·That's the pro- -- here -- here --
·6· here's the process.· They're going to object.
·7· You'll answer over the objection.· We'll address it
·8· later.· The only ones you don't answer if there's
·9· claims of privilege.
10· · · · THE WITNESS:· Well, to give kind of a
11· overview, I mean, you can go back to the Metcalf
12· report in the '70s or other incidents in Chicago's
13· history.· And I saw this as a moment and a kind of
14· an inflection point where the City of Chicago
15· needed to do a series of things to, in my view,
16· wholesale make sure there was the type of training,
17· technology, investments, oversight, accountability,
18· transparency where all the structures, all the
19· changes needed to, going forward, make sure that
20· there's the type of oversight and the type of
21· accountability.
22· · · · · · · · ·And the City of Chicago, while in
23· past had done certain things, but never fully got
24· kind of root and all to fixing, and also adjusting
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·1· a set of systems.

·2· · · · · · · · ·And since that time, you know,

·3· whether it's a body camera for every officer, a new

·4· video release transparency policy, new training as

·5· it relates to mental health, deescalation, COPA

·6· itself as a body, a series of things that we have

·7· done and continue to do to make sure that the --

·8· there's a level of accountability, support for the

·9· highest professional standards, and oversight and

10· transparency to make sure that our officers have

11· what they need and the public has what they need,

12· that type of trust.· So that's in the context of

13· what I was trying to do --

14· · · · MR. ROGERS:· Okay.

15· · · · THE WITNESS:· -- and say here.

16· BY MR. ROGERS:

17· · · · Q.· · What we've marked as Exhibit 1, I
18· believe, is something you or -- you prepared and
19· presented as your op ed, meaning statements that
20· are attributable to you.
21· · · · A.· · Um-hmm.

22· · · · Q.· · Take a look at it and tell me if that's
23· accurate.
24· · · · A.· · (Reviewing exhibit.)
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·1· · · · · · · · ·Okay.
·2· · · · Q.· · Exhibit 1 was retrieved from a
·3· newspaper.· It's presented as an op ed piece.  I
·4· just need you to confirm that that is, in fact, an
·5· op ed that you prepared.
·6· · · · A.· · Yes.
·7· · · · Q.· · Okay.
·8· · · · MR. FOUTRIS:· May I interject for a second?
·9· · · · · · · · ·Mayor, you marked up -- that's an
10· exhibit that's going to stay with the court
11· reporter.· It's part of the court record.· So
12· whatever notations you have on that, future
13· exhibits, just be aware they're going to stay part
14· of the record.
15· · · · JUDGE O'HARA:· Is there a clean one we can
16· substitute instead of that one?
17· · · · THE WITNESS:· All I did was blue checks.
18· That's all.
19· · · · JUDGE O'HARA:· That's okay.
20· · · · THE WITNESS:· Here.
21· · · · THE COURT:· Okay.· So we will --
22· · · · THE WITNESS:· Here.
23· · · · THE COURT:· -- put the clean one in the
24· record marked as -- what -- what exhibit was that?
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·1· · · · MR. ROGERS:· 1.

·2· · · · THE COURT:· Okay.· We'll mark that as Exhibit

·3· 1.

·4· · · · · · · · ·Counsel, you keep the one that's

·5· marked up.

·6· · · · MR. SISKEL:· Um-hmm.

·7· BY MR. ROGERS:

·8· · · · Q.· · Again, my -- my questions right now
·9· are really contextual because these are a few
10· statements that were made publicly that preceded
11· by a matter of weeks this shooting.
12· · · · A.· · Um-hmm.

13· · · · Q.· · In this statement, again, you say this
14· is -- "Chicago is facing a defining moment on the
15· issues of crime and policing and the even larger
16· issues of truth and justice."· Correct?
17· · · · A.· · Correct.

18· · · · Q.· · Okay.· You say, "We need to determine
19· what to do differently to ensure that incidents
20· like this don't happen again."· True?
21· · · · A.· · Correct.

22· · · · Q.· · Okay.· And further on in the document
23· at the second page, you -- at the top, you say,
24· quote, "Supervision and leadership at every level
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·1· of the police department and the oversight agencies

·2· should have come -- should have come into play."

·3· And that's in the context of what happened --

·4· · · · MR. SISKEL:· Where -- where are you?

·5· · · · THE WITNESS:· He's up here.

·6· BY MR. ROGERS:

·7· · · · Q.· · The second sentence.

·8· · · · · · · · ·That was relating to the context of

·9· the release of the video --

10· · · · A.· · Um-hmm.

11· · · · Q.· · -- relating to Laquan McDonald?

12· · · · A.· · Correct.

13· · · · Q.· · Okay.

14· · · · A.· · Yeah.· I mean, the intervening

15· paragraph also talks about the lion's share

16· of the officers do their job every day.

17· · · · Q.· · Exactly.

18· · · · A.· · And they do it well.

19· · · · Q.· · That's right.

20· · · · A.· · And then --

21· · · · Q.· · That's right.

22· · · · A.· · -- we're talking about a small number

23· of officers.

24· · · · Q.· · Right.

http://www.urlaubbowen.com


Page 22
·1· · · · A.· · The paragraph that was skipped.
·2· · · · MR. KENNEDY:· Move to strike everything after
·3· "correct" as nonresponsive.
·4· · · · MR. SISKEL:· We would object, your Honor.
·5· · · · JUDGE O'HARA:· Okay.· Please continue.
·6· BY MR. ROGERS:
·7· · · · Q.· · I'm not trying to take you through
·8· every sentence there because we don't -- I don't
·9· want to waste your time with that.
10· · · · · · · · ·But in the last paragraph on the
11· second page, you say, "I know the history of
12· police-community relations in Chicago."
13· · · · · · · · ·What were you referring to in that
14· regard in terms of knowing that history?
15· · · · A.· · It comes right afterwards if you read
16· on.· I don't --
17· · · · Q.· · Is it --
18· · · · A.· · In the -- as I just said earlier,
19· Larry, I would say it also talks about -- as I
20· said, there was a Mat- -- Metcalf report.
21· There's -- so the next sentence goes on and talks
22· about Jon Burge --
23· · · · Q.· · Um-hmm.
24· · · · A.· · -- and the role I played as Mayor in
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·1· that.
·2· · · · · · · · ·So there are other moments in time
·3· in history.· My view, though, is to look forward
·4· as you -- as this piece concludes, what are the
·5· actions we're going to take so we don't do
·6· individual things.· As you know, IPRA came out of
·7· Internal Affairs, but it didn't accomplish its goal.
·8· · · · · · · · ·So whether it's COPA, body cameras,
·9· deescalation training, mental health training,
10· releasing of a video, just to name a few items, is
11· to make wholesale reforms, not one reform and feel
12· like we're done with what we have to do to make
13· sure that there's accountability, transparency,
14· oversight, and support for the officers to achieve
15· the highest professional standards.
16· · · · Q.· · You mentioned in your answer that IPRA
17· came out of the department in essence, correct?
18· · · · A.· · Going back years.
19· · · · Q.· · Right.
20· · · · A.· · IPRA was an outgrowth of Internal
21· Affairs, and COPA is a wholesale change of that.
22· · · · Q.· · Right.
23· · · · A.· · IPRA, that is.
24· · · · Q.· · When you say "COPA's a wholesale
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·1· change" from the days when IPRA came out of

·2· Internal Affairs, what do you mean?

·3· · · · A.· · Well, part of the -- even before this

·4· op ed, if I'm not mistaken, and before the speech

·5· that you earlier referred to, I put a task force

·6· together made up of a wide range of group of people

·7· and citizens from the City of Chicago that have --

·8· I don't know -- I think I would describe as

·9· slightly as a blueprint.

10· · · · · · · · ·One of the suggestions is reforming

11· IPRA.· It's not just a new name.· It's more than

12· that.· And there's different type of personnel,

13· different type of training to that personnel,

14· different type of support.· I mean, I can't go

15· through all -- in the -- in the interest of brevity.

16· But it's more than just -- obviously, the goal is

17· to make it more than a name, and even the process

18· associated, which you earlier discussed, has

19· changed.

20· · · · Q.· · Right.

21· · · · · · · · ·Would it be fair to summarize one of

22· the primary objectives of the creation of COPA was

23· to create an independent entity from the department?

24· · · · A.· · That was one of the things, yes.· That
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·1· was probably the -- yeah, I'd say the major thrust.

·2· But that --

·3· · · · Q.· · Yeah.· Okay.

·4· · · · A.· · -- was what IPRA was supposed to be.

·5· But it -- and so this would give it some more

·6· strength and vitality to achieve that independence

·7· and the oversight.

·8· · · · · · · · ·And then there's a whole different

·9· process that even exists between that, the

10· Superintendent, and the Police Board, which is

11· different than existed before.· There's a lot of

12· different layers.

13· · · · Q.· · Sure.

14· · · · A.· · That layers be -- or I shouldn't say

15· layers.· Steps to ensure the -- not only the

16· independence, but the veracity of the whole

17· process.

18· · · · Q.· · Okay.· So, again -- and I don't mean

19· to -- to describe the -- the changes in COPA in

20· their totality.· But two of the primary objectives

21· were independence from the police department, true?

22· That was one of the -- one of the primary objectives?

23· · · · A.· · Correct.

24· · · · Q.· · And secondly, to have a process that
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·1· had integrity and one that the public could trust,
·2· true?
·3· · · · A.· · This is not to be argumentative, but

·4· COPA's one step.· There's the Superintendent's

·5· review of their judgment.· And then there's a

·6· process, and it involved the Police Board.· So I

·7· see them in a totality rather than -- it's a step

·8· in an overall piece that I would say.· And so just

·9· to pull -- and, again, this is more -- since you're

10· asking context, I don't want to say more than

11· you're asking for.

12· · · · · · · · ·The independence is one piece.· The

13· veracity of the process is really the main thrust

14· of the whole effort, meaning from their independent

15· investigation to the Superintendent's judgment to

16· then the Police Board.· And so that step by step is

17· the totality of the over independence, not just one

18· entity.

19· · · · Q.· · Sure.· I appreciate that.
20· · · · · · · · ·There are steps after COPA concludes
21· its investigations and reaches its findings and
22· makes its recommendations that include the
23· Superintendent and then the Police Board.· That's
24· what you're referring to, true?
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·1· · · · A.· · Um-hmm.· And I think that -- this is by

·2· memory, Larry, but I would also say that I think

·3· that that was not just COPA, but that was where

·4· some of the changes, in fact, that the task force

·5· themselves had recommended that have now been

·6· implemented and put up as a series of steps to give

·7· the whole effort of review its independence.

·8· · · · Q.· · My questions about COPA, though, that

·9· component of the process, are accurate, meaning

10· that the goal of COPA is to have an independent

11· investigation into police-involved shootings as one

12· type of incident, true?

13· · · · MR. SISKEL:· Objection; asked and answered.

14· · · · JUDGE O'HARA:· Answer over objection.· We'll

15· address it later.

16· · · · THE WITNESS:· If you're try- -- my -- as

17· the Mayor adopting the changes and the reforms

18· suggested by the task force was to have every step

19· change so it would be -- I hate to say it this

20· way -- big capital I, independence, not one piece

21· of it being independent.

22· · · · · · · · ·But COPA was a key component of it,

23· like the Police Board and like the Superintendent.

24
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·1· BY MR. ROGERS:

·2· · · · Q.· · Well, the distinction I'm making with

·3· COPA is because COPA was a development and a change

·4· from IPRA because IPRA grew out of Internal Affairs

·5· and out of the department.· COPA was created to be

·6· an independent investigating entity, correct?

·7· · · · A.· · Yes.· And it's not -- the problem with

·8· IPRA was and wasn't that it grew out of Internal

·9· Affairs.· There were questions about all the work,

10· and that's why we've hired new people, did new

11· training at COPA, new leadership at COPA as

12· recently as just the other day.· But also the steps

13· involved -- so there were not just more steps,

14· there were checks and balances in the process to

15· give the entire review its -- the independence that

16· was needed and oversight by citizens.

17· · · · Q.· · Okay.· Were you intimately involved in

18· the development of COPA and the creation of this

19· independent, with a capital I, entity?

20· · · · A.· · Intimately- -- I made sure it happened

21· because it was a recommendation of the task force.

22· There was a lot of other people that were much more

23· intimately involved.· But to push to get it done,

24· yes --
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·1· · · · Q.· · Okay.

·2· · · · A.· · -- and making sure that we didn't

·3· falter in implementing the task force's

·4· recommendations and suggestions.

·5· · · · Q.· · Okay.· The entity of COPA was

·6· memorialized by municipal code ordinance, correct?

·7· · · · A.· · By the City Council?

·8· · · · Q.· · Yes.

·9· · · · A.· · Yes.

10· · · · Q.· · Okay.· And that was an ordinance that

11· you pushed to be passed at City Council, true?

12· · · · A.· · Yes.· With --

13· · · · Q.· · Go ahead.

14· · · · A.· · With all the other changes that you and

15· I have now thoroughly discussing.

16· · · · Q.· · Yes.

17· · · · A.· · Meaning there was not only COPA, but

18· there was also what the Superintendent's role would

19· be and then what the Police Board's role would be,

20· which are all new in conjunction and consistent and

21· at the -- if I'm -- this is by memory, at the same

22· time were adopted.

23· · · · Q.· · Right.· I'm going to show you in a

24· moment a copy of the COPA ordinance that I think
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·1· reflects what you're describing.
·2· · · · A.· · Okay.
·3· · · · Q.· · Okay.· So I'm not trying to --
·4· · · · A.· · I got it.
·5· · · · Q.· · -- to compartmentalize it or limit it.
·6· I'm just trying to focus it on the different
·7· components in the -- in the process.
·8· · · · · · · · ·We talked about a December 6 op ed
·9· that you produced and that you presented to the
10· newspapers.
11· · · · · · · · ·Let me show you what we've marked as
12· Exhibit No. 2 for identification.
13· · · · · · · · ·It is a December 9th, 2015 speech
14· that you gave to City Council.
15· · · · A.· · Um-hmm.
16· · · · Q.· · You do recall giving a speech to City
17· Council, correct?
18· · · · A.· · Yes, I do.
19· · · · Q.· · You entitled it Justice, Culture, and
20· Community; is that correct?
21· · · · A.· · Yes.
22· · · · Q.· · It was presented on Wednesday,
23· December 9th of 2015, correct?
24· · · · A.· · Yes.
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·1· · · · Q.· · And, again, you described this.· We --

·2· and I'll quote you.· "We are here today because

·3· Chicago is facing a defining moment on the issue of

·4· crime and policing and the even larger issue of

·5· truth, justice, and race."

·6· · · · · · · · ·That was the -- a component of your

·7· introduction to your remarks, correct?

·8· · · · A.· · Yes.

·9· · · · Q.· · In the remarks, you acknowledge that

10· the October 20th, 2014 incident should never have

11· happened, supervision and leadership in the police

12· department and the oversight agencies that were in

13· place failed, true?

14· · · · A.· · I don't know where you're reading.

15· · · · Q.· · I'm reading --

16· · · · A.· · Yeah.

17· · · · Q.· · -- it's about five paragraphs down

18· beginning with, "What happened on October 20th,

19· 2014 ..."· Do you see that?

20· · · · A.· · I see it.

21· · · · Q.· · The supervision and leadership in the

22· department is what you were deeming to have failed

23· as well as the oversight agencies, and that

24· oversight agency reference is referring to IPRA,
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·1· true?
·2· · · · A.· · That would be just a guess if I was
·3· referring just to IPRA.· So --
·4· · · · Q.· · Okay.
·5· · · · A.· · -- I don't know.
·6· · · · Q.· · Sure.
·7· · · · A.· · I mean, I -- without taking the time
·8· to reread the whole speech, I don't -- that area,
·9· it -- obviously, it was one of the oversights.· So
10· I think it would go in there, yes, sir.
11· · · · Q.· · Okay.· OPRA would be -- strike that.
12· · · · A.· · I got it.
13· · · · Q.· · OPRA?· IPRA would be at least one --
14· · · · A.· · Can we not strike that when you guys
15· edit this?
16· · · · THE COURT:· We want Oprah as our President
17· Oprah.
18· · · · MR. ROGERS:· Right.
19· BY MR. ROGERS:
20· · · · Q.· · IPRA would be one of the oversight
21· agencies that you were referring to as having
22· failed, true?
23· · · · A.· · Okay.
24· · · · Q.· · True?
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·1· · · · A.· · Yes.

·2· · · · Q.· · Okay.· You state on the second page
·3· of Exhibit 2 in the second to the last paragraph,
·4· "We cannot ignore or excuse wrongful behavior
·5· especially when it costs the life of another.
·6· Police are not protecting the city when they see
·7· something and then say nothing."· Correct?
·8· · · · A.· · Is that the paragraph that starts with,

·9· "My uncle was a police sergeant here in Chicago"?

10· · · · Q.· · It is.
11· · · · A.· · Okay.

12· · · · · · · · ·(Reviewing exhibit.)

13· · · · · · · · ·That's what it says.

14· · · · Q.· · Okay.· All right.· And, again, you
15· stand by your statements publicly.· I just
16· identified a few.· But everything you stated in
17· your -- your remarks and as contained in Exhibit 2
18· you stand by, true?
19· · · · A.· · Um-hmm.· Yes, I do.· I'm sorry.

20· · · · Q.· · That's okay.
21· · · · A.· · Yes.

22· · · · Q.· · Okay.· Let me show you what we've
23· marked as Exhibit -- oops, excuse me -- 3 for
24· identification.
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·1· · · · · · · · ·Here's a copy to your attorney.

·2· · · · · · · · ·This relates specifically to the

·3· Bettie Jones incident.· And it -- if you look at

·4· the bottom of the second page of Exhibit 3, it has

·5· a date of December 29th, 2015 at 7:25 a.m.

·6· · · · A.· · Oh.· I'm looking at -- it says page 1

·7· on every page.

·8· · · · Q.· · Okay.· The second physical page of the

·9· exhibit.

10· · · · A.· · Okay.· I follow.

11· · · · Q.· · If you look at the bottom, just to give

12· you a com- -- context, this was produced to us as

13· text communications between Mayor Rahm Emanuel and

14· Adam Collins, 12/29/15 at 7:25 a.m.

15· · · · · · · · ·Do you see that?

16· · · · A.· · Yes, I see that.

17· · · · Q.· · Okay.· And there are obviously a

18· variety of text messages -- messages that were

19· sent.· The one I'd like to focus on here says -- it

20· seems to be some communication about some of the

21· stories that were in the press about the shooting

22· incident, just to give you context.· And, again,

23· feel free to read it.

24· · · · · · · · ·Then you say -- it says, "CT has an
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·1· editorial that the shootings will be the first test
·2· of the commitment to reform, though they also note
·3· the 30-day policy and the City deescalation -- or
·4· the CIT/deescalation review.· Not good.· Not bad."
·5· · · · · · · · ·Do you see that?
·6· · · · A.· · Um-hmm.

·7· · · · Q.· · Is that a yes?
·8· · · · A.· · I'm sorry.· I apologize.

·9· · · · Q.· · That's okay.
10· · · · A.· · Yes.

11· · · · Q.· · The first shootings -- strike that.
12· · · · · · · · ·The shootings they're referring to
13· as the first test of the commitment to reform are
14· the shootings of Bettie Jones and Quintonio

15· LeGrier, true?
16· · · · MR. SISKEL:· Objection; calls for speculation,

17· lack of foundation.

18· · · · MR. ROGERS:· Well, this is -- these are his --

19· · · · JUDGE O'HARA:· Well, he can answer over the --

20· No.· If you can answer it.· Your objection --

21· · · · THE WITNESS:· Because I -- you know, this

22· is -- I'm just seeing this again for the first time

23· and looking at the date.· I mean --

24· · · · JUDGE O'HARA:· You know, I'm going to
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·1· interrupt.· This could have gone a lot faster

·2· because these materials were specifically brought

·3· up innumerable times during trial that this was

·4· what you were going to be questioned on.

·5· · · · THE WITNESS:· Okay.

·6· · · · THE COURT:· So if you're just seeing it, take

·7· your time.

·8· · · · THE WITNESS:· Okay.

·9· · · · THE COURT:· This was brought up many times.

10· · · · THE WITNESS:· I will -- if I can, this is, I

11· think, relevant because everything we're doing is

12· trying to create context around it.

13· · · · MR. ROGERS:· Sure.

14· · · · THE WITNESS:· I mean, this is one communication

15· of a series and multiple phone calls I'm making

16· from Cuba and multiple communications to John --

17· Acting Superintendent John Escalante, other staff

18· members.· So it's one email of -- from telephone to

19· text, multiple communications when you're out of

20· the country trying to get your -- talk about trying

21· to get context, trying to get feel to what's

22· happening at the moment in which I'm out of the

23· country.

24
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·1· BY MR. ROGERS:

·2· · · · Q.· · Sure.· I tried to preface that in

·3· my question.

·4· · · · A.· · Um-hmm.

·5· · · · Q.· · I can't give you all of those

·6· communications because of time constraints.

·7· · · · A.· · I understand that.

·8· · · · Q.· · And I do want to be fair to you.

·9· · · · · · · · ·But the shootings that are

10· referenced are not specifically described here

11· by ref- -- by way of date.

12· · · · A.· · As it -- by way of date and by way of

13· the fact that the date and the timing which is

14· referred, it is the situ- -- the case we're talking

15· about.

16· · · · Q.· · Okay.· So, again, Exhibit --

17· · · · A.· · Page 2.

18· · · · Q.· · -- Exhibit 3, page 2 --

19· · · · A.· · Oh, Exhibit 3.· I'm sorry.· Yeah.

20· · · · Q.· · -- of Exhibit 3 --

21· · · · A.· · Um-hmm.

22· · · · Q.· · -- wherein it states, "CT has an

23· editorial that the shootings will be the first

24· test of the commitment to reform."· Those shootings
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·1· they're referencing are the shooting of Bettie
·2· Jones and Quintonio LeGrier, true?
·3· · · · A.· · Given the date and given the time, it's

·4· a small leap, but, yes, of faith.

·5· · · · · · · · ·And, again, I want to state this is

·6· one communication in a lot of other communication

·7· by phone and conversation.· But yes.

·8· · · · Q.· · And the commitment to reform that
·9· they're referencing is the commitment to reform
10· you had described in some of the statements that
11· we've discussed earlier in Exhibits 1 and 2, both
12· your December 6th op ed piece as well as your
13· December 9th, 2015 presentation to City Council
14· where you talked about the need for reform, true?
15· · · · MR. SISKEL:· Objection to form.

16· BY MR. ROGERS:

17· · · · Q.· · You may answer.
18· · · · THE COURT:· Answer over objection.

19· · · · THE WITNESS:· I don't have the Sun-Times

20· editorial in front of me, so I don't know what

21· they're talking about, the reforms.

22· · · · · · · · ·I do -- I think it's important --

23· I don't know the reforms the Sun-Times is talking

24· about.· I don't have that piece.· I do know what
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·1· I -- that prior to that op ed, I had already put

·2· a task force in place.· I already gave a speech.

·3· We already made some changes, and I think I've

·4· detailed already in other questions.· And we're not

·5· stopping, which is whether it's every officer a

·6· year had a schedule and has a body camera trained,

·7· whether it's knowing that every officer know --

·8· can -- now has been trained, not just officer, 911,

·9· EMT on mental health calls, deescalation policy,

10· use of force policy, transparency.· So a whole set

11· of things.

12· · · · · · · · ·And as recently as just two days ago

13· where I announced a new director of COPA from a

14· citizens board of 20 religious, community, civic-

15· minded individuals, their recommendation.

16· · · · · · · · ·So not having the Sun-Times that

17· Adam's talking about and not looking at the

18· editorial itself, there is a series of things we

19· were doing from the task force forward that still

20· 18, 19 months later we're implementing today,

21· tomorrow, and forward.

22· BY MR. ROGERS:

23· · · · Q.· · My point in the question is simply that

24· the communications are acknowledging and recognizing
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·1· that the shootings of Quintonio LeGrier and Bettie

·2· Jones and how that will be investigated were

·3· recognized as and described as the first test of

·4· this commitment to reform that you had described

·5· in other presentations both by op ed and oral

·6· presentation to City Council; is that fair?

·7· · · · A.· · That is Adam's summary of the Sun-Times

·8· editorial.

·9· · · · Q.· · Okay.· One of the de- -- one of the

10· commitments to reform that you've made was to

11· reevaluate IPRA.· And we know now that what came

12· out of that was the creation of COPA, true?

13· · · · A.· · Again, Larry, I'm -- Larry, I'm not

14· trying to be argumentative.· COPA and a whole new

15· process as relates to COPA all the way through to

16· the Police Board, correct.

17· · · · Q.· · I accept that.· Okay.

18· · · · A.· · I'll only say this -- you didn't ask

19· this, but no one of these reforms stand on their

20· own.· If anything, I'd like to say that my -- when

21· Chicago has dealt with instances in the past, you

22· would just do a single shot when it was clear.· If

23· you look at my speech, you look at my op ed,

24· there's a whole series of things.· So when I keep
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·1· coming back to COPA and a different process going
·2· through the Police Board, it's to know that our
·3· changes in oversight and transparency and training
·4· is looking afresh at everything, and it's wholesale,
·5· because if you only think that one thing is going
·6· to achieve what you need, we would actually, going
·7· all the way back to Ralph Metcalf, not achieve what
·8· we need to do.
·9· · · · Q.· · I don't -- I haven't been given the
10· time to talk -- or the chance to talk to you about
11· everything.· Just a few things.· So I'm trying to
12· stay within the confines.
13· · · · A.· · Lucky me.
14· · · · Q.· · We can -- I'm happy to depose you a
15· couple of times.
16· · · · A.· · Great.
17· · · · Q.· · All right.· Let me show you what we'll
18· mark as Exhibit 4.
19· · · · A.· · Do you want me to close this?
20· · · · Q.· · Yes.
21· · · · A.· · Okay.
22· · · · Q.· · Exhibit 4 is a newspaper article from
23· December 28th of 2015 describing this specific
24· incident, and it attributes a couple of quotes to
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·1· you that I wanted to ask you about.

·2· · · · A.· · Thank you.

·3· · · · Q.· · I'm sorry.· Let me give you this copy.

·4· There you go.

·5· · · · A.· · Thanks.

·6· · · · Q.· · Sure.

·7· · · · · · · · ·The second page, the second to last

·8· paragraph --

·9· · · · MR. SISKEL:· Do you have another copy?

10· · · · MR. ROGERS:· Oh, I'm sorry.· Yes.

11· BY MR. ROGERS:

12· · · · Q.· · It says, "Anytime an officer uses

13· force, the public deserves answers, and regardless

14· of the circumstances, we all grieve anytime there's

15· a loss of life in our city."

16· · · · · · · · ·I take it you stand by that

17· statement, true?

18· · · · A.· · Yes.

19· · · · Q.· · Okay.· The last paragraph, you state,

20· "Late -- it states, "Late Sunday, Mr. Emanuel

21· called on the police department and the Independent

22· Police Review Authority, which investigates

23· shootings like this one, to immediately review

24· 'crisis intervention team' training that guides
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·1· officers on how to handle calls involving mental
·2· health crises and determine how to fix deficiencies
·3· in that training."
·4· · · · · · · · ·Do you see that?
·5· · · · A.· · I do.

·6· · · · Q.· · Okay.· Crisis intervention team
·7· training was an issue you associated with the
·8· events of December 26, 2015, true?
·9· · · · A.· · As I said, I think, to another

10· question, it would -- part of our wholesale

11· set of actions -- and, again, we're not done -- was

12· not only police officers, but EMT and including 911

13· callers, because an officer's impression of a

14· moment is made by the phone call he or she gets

15· over the radio from 911, gives them a mental

16· context, and, therefore, it was not just police

17· officers, it was also 911 and firefighters -- or

18· EMT, I apologize, to know how to distinguish mental

19· health from another type of call coming over 911

20· that they respond to with frequency.

21· · · · Q.· · You said --
22· · · · A.· · With some frequency.

23· · · · Q.· · You said "EMT."· I think you're
24· referring to OEMC call takers and dispatchers?
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·1· · · · A.· · That's 911.

·2· · · · Q.· · Right.
·3· · · · A.· · EMT being sometimes firefighters and

·4· EMTs show up to certain calls.

·5· · · · Q.· · Okay.
·6· · · · A.· · So everybody -- there was a -- it's

·7· larger than just police officers is what I'm trying

·8· to say.

·9· · · · Q.· · Okay.
10· · · · A.· · But, yes, OEMC, 911.

11· · · · JUDGE O'HARA:· We're throwing a lot of

12· acronyms around.· EMTs are emergency --

13· · · · THE WITNESS:· Emergency man- -- emergency --

14· · · · THE COURT:· -- medical technicians?

15· · · · THE WITNESS:· -- medical technicians, yeah.

16· · · · JUDGE O'HARA:· COPA is the Civilian --

17· · · · THE WITNESS:· OEM- --

18· · · · THE COURT:· -- Oversight Police Accountability?

19· · · · THE WITNESS:· COPA is Civilian Oversight of

20· Police Accountability.

21· · · · · · · · ·OEMC is the Office of Emergency

22· Management Center with 911 and 311 based there

23· and other things.

24· · · · MR. BRODSKY:· I think COPA is the Citizen
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·1· Office of Police Accountability.

·2· · · · MR. ROGERS:· Civilian Office.

·3· · · · MR. BRODSKY:· Civilian Office.

·4· BY MR. ROGERS:

·5· · · · Q.· · Okay.· With respect to this particular
·6· incident, do you -- were you made aware that there
·7· were issues surrounding the calls that had been
·8· made by Quintonio LeGrier and Antonio LeGrier to
·9· 911 and the response from OEMC personnel?
10· · · · A.· · Say that again, Larry.· I'm trying to

11· understand what you're trying to get to.

12· · · · Q.· · Do you understand the factual scenario
13· of what happened with the telephone calls from
14· Quintonio LeGrier to 911?
15· · · · A.· · I have some knowledge of it.· I may

16· not -- probably not as full as yours, but some

17· knowledge.

18· · · · Q.· · Sure.
19· · · · · · · · ·From a factual standpoint, in
20· summary, Quintonio LeGrier called on three
21· occasions to 911 requesting the assistance of
22· police officers.· And then a fourth call was made
23· by Antonio LeGrier, his father.· And that fourth
24· call is what triggered the police officers who
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·1· responded, and the officers that responded were not

·2· aware that the young man apparently had called.

·3· · · · · · · · ·Did you understand that factually or

·4· no?

·5· · · · MR. SISKEL:· Objection to the form.

·6· · · · THE COURT:· You can answer it.

·7· · · · THE WITNESS:· I can't remember.

·8· BY MR. ROGERS:

·9· · · · Q.· · Okay.· Fair enough.

10· · · · · · · · ·Here's where I'm going with it.

11· From a structural standpoint, is OEMC, those

12· who take calls and dispatch officers, is that

13· controlled by the Chicago Police Department?

14· · · · A.· · It's a separate entity, and there's 911

15· dispatchers there and phone takers.

16· · · · Q.· · Okay.· Have there ever been suggestions

17· made to you or other personnel in the City that the

18· Chicago Police Department have a more direct

19· control and impact over how O- -- how calls are

20· handled to OEMC personnel and then dispatched to

21· police officers?

22· · · · A.· · On a first blush, the answer is no.

23· But that doesn't -- I don't -- it's not been a --

24· of all the things we've tried to do that I've
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·1· spelled out in other answers to other questions, I

·2· don't remember if either in the task force or --

·3· I'd have to go review any material.

·4· · · · · · · · ·But I know that releasing videotape,

·5· the reforms of it for it to become COPA, the

·6· process around it, the body cameras, et cetera.

·7· Mental health training, deescalation training,

·8· those have been paramount, and those are the ones

·9· that we have moved on.· I'm not saying that that

10· hasn't been recommended, but I don't remember it

11· being paramount as something -- but that doesn't

12· mean -- again, I want to say there could be people

13· today working on that, but I don't remember that.

14· · · · Q.· · Okay.· You do -- you do acknowledge

15· that as of December 26 of 2015 OEMC was separate

16· from the police department, true?

17· · · · A.· · Um-hmm.· Yes.

18· · · · Q.· · And the police department did not have

19· direct involvement in how calls were dispatched to

20· its officers and what information was gathered by

21· OEMC personnel, true?

22· · · · A.· · 911 and OEMC are separate entities.

23· · · · · · · · ·I think what I would like to, if I

24· could, add is that the training, while for officers
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·1· we wanted to make sure all points in a call

·2· receives the type of sens- -- I don't want to

·3· mean -- sensitivity awareness training, which, in

·4· fact, a lot of the independent groups that work on

·5· this issue thought it was appropriate that we

·6· looked at it from beginning to end.

·7· · · · Q.· · Exhibit 4, which I mentioned a moment

·8· ago, and I gave you some context, it specifically

·9· mentions a quote from you about the need to look at

10· and review "crisis intervention team" training that

11· guides officers on how to handle calls involving

12· mental health crises.

13· · · · · · · · ·Was that a request that you made in

14· response to your understanding of what happened in

15· the communications between Quintonio and Antonio

16· LeGrier and OEMC personnel?

17· · · · MR. SISKEL:· Objection to form.

18· · · · THE COURT:· Answer over the objection.

19· · · · THE WITNESS:· Oh, okay.

20· · · · THE COURT:· If you can.

21· · · · THE WITNESS:· I don't -- like I'd be --

22· Larry, I'd be just guessing if -- what was the

23· impetus.· I mean, this is not to talk about my

24· record, but, you know, I've worked on mental health
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·1· issues going back to a mental health parity.· It
·2· would be just a guess if I made it.· But, obviously,
·3· it's one that we're sensitive to in the police --
·4· in the city.
·5· BY MR. ROGERS:
·6· · · · Q.· · Did -- do -- are you aware of the
·7· fact that the OEMC personnel on this case were
·8· disciplined for not triggering a crisis
·9· intervention team response to the calls that were
10· made on the evening of December 26, 2015?
11· · · · A.· · I don't remember specifically.
12· · · · · · · · ·Do you want me to turn this over?
13· · · · Q.· · Yes.
14· · · · A.· · Okay.
15· · · · Q.· · All right.· We've talked a lot about
16· COPA.· Let me give you a copy of the COPA
17· ordinance, which we'll mark as Exhibit 5.
18· · · · · · · · ·I'll give you a copy?
19· · · · A.· · This is the ordinance?
20· · · · Q.· · This is the ordinance as passed by the
21· City Council.
22· · · · A.· · Um-hmm.
23· · · · Q.· · And I wanted to just go over the
24· process that you've talked about.· Just -- I have
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·1· some questions about it, but I wanted to give it to
·2· you so you can review it to the extent you need to.
·3· · · · A.· · Do you want me to review it, or you're

·4· going to --

·5· · · · Q.· · I'll point out some areas --
·6· · · · A.· · Okay.

·7· · · · Q.· · -- to review.
·8· · · · · · · · ·First of all, have you reviewed it
·9· before, the COPA ordinance?
10· · · · A.· · For this -- for this moment?

11· · · · Q.· · At the time it was passed.
12· · · · A.· · There's -- I went over it with what was

13· then counsel, and I -- and legislative staff and

14· public safety staff stuff, but I haven't done it

15· since.

16· · · · Q.· · Did you provide some individual input
17· about what should be contained within it?
18· · · · A.· · I'd be guessing.· I'm sorry.

19· · · · Q.· · Okay.· COPA, again, is the Civilian
20· Office of Police Accountability, true?
21· · · · A.· · Um-hmm.· Yes.

22· · · · Q.· · COPA was created to replace IPRA, true?
23· · · · A.· · Yes.

24· · · · Q.· · COPA has a defined process for handling
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·1· investigations and it has a defined jurisdiction,
·2· correct?
·3· · · · A.· · Yes, it does.

·4· · · · Q.· · Okay.· And just to short-circuit that
·5· so you don't have to interpret it as much, I'll
·6· show you Exhibit 6, which is a copy from COPA's
·7· website that shows its jurisdiction.
·8· · · · A.· · Okay.

·9· · · · Q.· · COPA's website describes that COPA
10· investigates allegations of, and Exhibit 6 lists a
11· few things, one of which is death or serious bodily
12· injury in custody.
13· · · · · · · · ·Do you see that?
14· · · · A.· · Are you on the left side here?

15· · · · Q.· · Yes.
16· · · · A.· · Yes.· The third bullet down.

17· · · · Q.· · Right.
18· · · · · · · · ·And then excessive force.· Do you
19· see that?· The fifth bullet --
20· · · · A.· · The fifth bullet down, yes.

21· · · · Q.· · Also patterns or practices of
22· misconduct.
23· · · · · · · · ·Do you see that it?
24· · · · A.· · The eighth -- or ninth one down.
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·1· Second from the bottom.

·2· · · · Q.· · Exhibit 6, which is, again, COPA's

·3· description of its jurisdiction, distinguishes from

·4· those things that are investigated by the Chicago

·5· Police Department's Bureau of Internal Affairs.

·6· · · · · · · · ·Do you see that?

·7· · · · A.· · On the right side of the page, yes.

·8· · · · Q.· · Right.

·9· · · · · · · · ·On the right side of the page, it

10· describes the jurisdiction of the Bureau of

11· Internal Affairs as looking at things like criminal

12· misconduct, theft of money or property, other

13· things within the department distinguished from

14· police-involved shootings and injury and death or

15· excessive force, true?

16· · · · A.· · Yes.

17· · · · Q.· · As I understand your earlier discussion,

18· you were stating that one of the goals of creating

19· COPA was to create something independent, with a

20· capital I, true?

21· · · · A.· · Yes, with all the other items that we

22· discussed.

23· · · · Q.· · With all the other items you discussed.

24· · · · A.· · All the other steps in the process.
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·1· · · · Q.· · Okay.· Again, the context of that is
·2· the history of IPRA, which grew out of the Bureau
·3· of Internal Affairs, and concerns with the number
·4· of sustained findings over the course of years that
·5· IPRA was in place, true?
·6· · · · MR. SISKEL:· Objection to form.

·7· BY MR. ROGERS:

·8· · · · Q.· · I'll rephrase the question.
·9· · · · · · · · ·The creation of COPA grew out of
10· concern with IPRA growing out of the Bureau of
11· Internal Affairs and the history of it having very
12· few sustained findings with regard to police
13· investigations, true?
14· · · · MR. SISKEL:· Again, objection to form.

15· · · · JUDGE O'HARA:· You can answer over objection

16· if you can.

17· · · · THE WITNESS:· Actually, one of the concerns

18· and the impetuses was, one, independence; two,

19· inconclusivity, meaning citizens or residents felt

20· like there was never a conclusion and police

21· officers always felt like they had a shadow over

22· their career, so ...

23· · · · · · · · ·And then third was also the sense

24· written about independence and -- that you've
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·1· described and has been described as independence.
·2· · · · · · · · ·So there was a lot of impetus behind
·3· not just IPRA growing out of Internal Affairs, but
·4· the robustness of the investigations, the time it
·5· took on investigations.· There was a whole host of
·6· concerns raised.· But one was not just making sure
·7· IPRA, but the -- in fact, we're kind of seeing the
·8· process has changed so that even when the
·9· Superintendent now has a decision -- or makes a
10· judgment, rather, not a decision, it's not the
11· final word.· And that changed from before.
12· BY MR. ROGERS:
13· · · · Q.· · And I'm going to talk to you about that
14· a little bit.· But Exhibit 2, which I gave you
15· earlier, which is a copy of your December 9th --
16· · · · A.· · 2?
17· · · · Q.· · Yes.· It's a copy of your December 9th,
18· 2015 remarks to City Council.· In there you state,
19· quote -- you're talking about the task force --
20· "They will look at the Bureau of Internal Affairs
21· at the police department, which investigates --
22· · · · MR. SISKEL:· Can you just point out where
23· in --
24· · · · MR. ROGERS:· Page 5, second paragraph.
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·1· BY MR. ROGERS:

·2· · · · Q.· · You state, "They will look at the

·3· Bureau of Internal Affairs at the police department,

·4· which investigates corruption, and they will look

·5· at the Independent Police Review Authority, which

·6· investigates police shootings and citizen complaints.

·7· · · · · · · · ·"They will look at IPRA's record

·8· since it was created in 2007 and ask why, out of

·9· hundreds of police shootings in the last eight

10· years, only a handful of them have led to any

11· charges."

12· · · · · · · · ·Do you see that?

13· · · · A.· · Yes.

14· · · · Q.· · Okay.· Again, the context -- I'm

15· pointing out the context of your creation of COPA

16· grew out of concern with IPRA's history of not --

17· out of hundreds of police shootings finding only a

18· handful of them leading to charges.· That was one

19· component of the creation of COPA, true?

20· · · · A.· · That was one component, correct.

21· · · · · · · · ·Do you want me to put that down?

22· · · · Q.· · Yes.

23· · · · A.· · Okay.

24· · · · Q.· · I want to -- I don't want to ask you
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·1· questions without showing you the basis of the
·2· questions.· Okay?· That's why I've tried to start
·3· with your statements.
·4· · · · A.· · Do you want me to put these down, turn
·5· them over?
·6· · · · Q.· · I want to go to the Exhibit --
·7· · · · A.· · 5?
·8· · · · Q.· · -- 5, which is COPA's statute.
·9· · · · · · · · ·The mission of COPA is defined on
10· the second page of Exhibit 5.· And its purpose is
11· described as, quote, "The mission of the Civilian
12· Office of Police Account- --
13· · · · A.· · Where --
14· · · · Q.· · The last paragraph.
15· · · · A.· · Right here.· Okay.· Purpose.
16· · · · Q.· · The purpose of COPA is legislatively
17· created at 2-78-110, true?
18· · · · A.· · Right down -- right down here.
19· · · · Q.· · Yes.
20· · · · A.· · Right.· Okay.
21· · · · Q.· · And it states, quote, "The mission of
22· the Civilian Office of Police Accountability is to
23· provide a just and efficient means to fairly and
24· timely conduct investigations within its

Page 57
·1· jurisdiction, including investigations of alleged

·2· police misconduct and to determine whether those

·3· allegations are well founded, applying a

·4· preponderance of the evidence standard; to identify

·5· and address patterns of police misconduct; and,

·6· based on information obtained through such

·7· investigations, to make policy recommendations to

·8· improve the Chicago Police Department and reduce

·9· incidents of police misconduct."

10· · · · · · · · ·Do you see that?

11· · · · A.· · Yes, I do.

12· · · · Q.· · That's the purpose with which you

13· created COPA, true?

14· · · · A.· · I and the City Council, correct.

15· · · · Q.· · The Chief Administrator of COPA is an

16· appointee of the Mayor, true?

17· · · · A.· · It's an appoint- -- I make a

18· recommendation.· Yes, it's an appointee of

19· mine confirmed by the City Council.

20· · · · Q.· · When COPA was initially established,

21· the initial Chief Administrator was Sharon Fairley;

22· is that correct?

23· · · · A.· · Yes.

24· · · · Q.· · And after Sharon Fairley, there was
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·1· an interim Chief Administrator, a Patricia Banks,
·2· true?
·3· · · · A.· · Yes.
·4· · · · Q.· · And then as of, I believe, yesterday
·5· there's a new Chief Administrator by the name of
·6· Sidney Roberts, correct?
·7· · · · A.· · Nominated.· Not confirmed.
·8· · · · Q.· · Okay.· That was one of my questions.
·9· · · · A.· · Yes.
10· · · · Q.· · So she's been nominated, but not yet
11· confirmed?
12· · · · A.· · I put -- there's a committee of 20
13· people, citizens of different walks of life, all
14· part of the city; after, I think, three to four
15· months they came forward with the name.  I
16· concurred.· I've now put it forward for the City
17· Council Committee on Public Safety to review, and
18· there will be -- if passed out of there, the entire
19· City Council will have a vote and discussion of her
20· credentials.
21· · · · Q.· · Okay.· And when is that scheduled, if
22· you know?
23· · · · A.· · Well, I just submitted the name.· I'm
24· not saying that it will follow this order.· But
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·1· normally they'll be dealing with it in the April

·2· City Council.· But it doesn't mean it will happen

·3· that way.· But it will -- without defining time, in

·4· short order, but it could be two City Councils.

·5· · · · · · · · ·But I've put the name forward.· My

·6· guess is the committee will move expeditiously

·7· based on the importance of the mission of COPA.

·8· · · · Q.· · Okay.
·9· · · · A.· · And the need for a full-time rather

10· than an acting director.

11· · · · Q.· · So currently the interim Chief
12· Administrator, Patricia Banks, is still acting;
13· is that correct?
14· · · · A.· · Yes.

15· · · · Q.· · Okay.· We talked a little bit about the
16· process, and I wanted to go over the process as is
17· described within the ordinance just so we're
18· operating with the same understanding.
19· · · · · · · · ·If you look at the third page of
20· Exhibit 5, under subsection (l), which is the
21· section defines the powers and duties of the office
22· and the Chief Administrator.
23· · · · · · · · ·Subsection (l).· Do you see that?
24· · · · A.· · I must not be --
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·1· · · · Q.· · Here.

·2· · · · A.· · Well, I've got (a), (b), (c) -- hold on

·3· one second.· Right here.

·4· · · · MR. SISKEL:· Right here.

·5· · · · THE WITNESS:· Okay.· I got it at page 4, not

·6· 3.· That's why I was confused.· I apologize.

·7· BY MR. ROGERS:

·8· · · · Q.· · No, no problem.

·9· · · · · · · · ·Just so we have a clear record, (l)

10· reads that -- and it's describing, you know, the

11· duties of the office and administrator.· It says,

12· quote, "To recommend to the Superintendent, with

13· respect to incidents within its jurisdiction,

14· appropriate disciplinary or other remedial action

15· against members of the police department found to

16· be in violation of any applicable police department

17· rules, including rules related to the duty to

18· provide truthful information regarding the

19· officer's own conduct and the conduct of others,

20· and the duty to report the misconduct of others.

21· Such remedial action may include, but is not

22· limited to, reassignment, additional training, or

23· other counseling."

24· · · · · · · · ·Do you see that?
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·1· · · · A.· · I do.

·2· · · · Q.· · Okay.· This is describing that the role

·3· of the Chief Administrator is to, once they conduct

·4· an investigation which is addressed at subparagraph

·5· (d) where it says "to conduct investigations," they

·6· then are to recommend to the Superintendent

·7· disciplinary or other remedial actions, true?

·8· · · · A.· · That's what it reads.

·9· · · · Q.· · Okay.· The next step in that process is

10· described at the fifth page under Section 2-78-130

11· where -- which is entitled Decisions and

12· recommendations.· Can you turn there for me?

13· · · · A.· · I see it.

14· · · · Q.· · Okay.

15· · · · A.· · Which paragraph did you want me to look

16· at?

17· · · · Q.· · Starting at (a).

18· · · · A.· · Okay.· (a)(i)?

19· · · · Q.· · Yeah.· It says --

20· · · · A.· · Or (a)(i).· Yeah, (a)(i).

21· · · · Q.· · -- "If the Chief Administrator

22· issues a recommendation of discipline or other

23· disciplinary remedial action with regard to one

24· or more members of the police department, the
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·1· Superintendent shall respond to such recommendation

·2· within 60 days."

·3· · · · · · · · ·Do you see that?

·4· · · · A.· · Um-hmm.

·5· · · · Q.· · Is that a yes?

·6· · · · A.· · Again, I apologize.· Yes.

·7· · · · Q.· · That's okay.

·8· · · · · · · · ·Then it identifies the three

·9· responses that the Superintendent can have to the

10· recommendation of the Chief Administrator of COPA.

11· · · · · · · · ·Do you see that?

12· · · · A.· · I'm reading it now.

13· · · · Q.· · Okay.· The first one describes that,

14· "The Superintendent's response shall include

15· either:· (1) a confirmation that the recommendation

16· was followed with respect to the employee in

17· question, and, if applicable, a description of any

18· additional disciplinary or other action imposed by

19· the Superintendent."

20· · · · · · · · ·Do you see that?

21· · · · A.· · I do.

22· · · · Q.· · A second option is "a request that the

23· Chief Administrator conduct additional investigation,

24· specifying the additional investigation that is
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·1· requested, and the reasons for that request."

·2· · · · · · · · ·Do you see that?

·3· · · · A.· · I do.

·4· · · · Q.· · And then the third option is for "if

·5· the Superintendent intends to take no action, or

·6· intends to take action that differs in substance

·7· and/or scope from the recommendation, the

·8· information required under subsection (a)(ii) of

·9· this section."

10· · · · · · · · ·And subsection (a)(ii) says, quote,

11· "If the Superintendent intends to take no action,

12· or intends to take action different from that

13· recommended by the Chief Administrator, the

14· Superintendent shall describe the proposed

15· different action and explain the reasons for

16· it in a written response."

17· · · · · · · · ·Do you see that?

18· · · · A.· · I do see that.

19· · · · Q.· · Okay.· So is it fair -- we talked

20· earlier about the process, there's a multistage

21· process.· First, COPA does its investigation and

22· makes findings, true?

23· · · · A.· · Yes.

24· · · · Q.· · COPA then comes out with a recommendation
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·1· as to any disciplinary or remedial actions that

·2· need to take place with respect to the officer,

·3· true?

·4· · · · A.· · Yes.

·5· · · · Q.· · Then the Superintendent has a 60-day

·6· period to -- to respond to the recommendations of

·7· COPA, true?

·8· · · · A.· · They send him a private communication,

·9· correct, that says, Here's what our investigator

10· says, and here's our review.

11· · · · Q.· · Well, the available responses that the

12· Superintendent can have to COPA's recommendation

13· are delineated in Section 2-78-130, which we just

14· covered, true?

15· · · · A.· · Yes.

16· · · · Q.· · There are three different options; one

17· is to confirm, secondly is to request additional

18· investigation, or, thirdly, if he's going to take

19· no action -- either he can take no action or he can

20· specify some different action.

21· · · · A.· · Different, yeah.

22· · · · Q.· · Okay.· And, again, those three options

23· apply to the recommendation from COPA as to what

24· disciplinary or remedial action needs to take place
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·1· as to the officer, true?

·2· · · · A.· · Or what -- but it's describing the role

·3· of the Superintendent.

·4· · · · Q.· · Yes.

·5· · · · A.· · Correct.

·6· · · · Q.· · That's the second stage --

·7· · · · A.· · Right.

·8· · · · Q.· · -- second step of the process we've

·9· talked about, true?

10· · · · A.· · Right.· And my understanding is in the

11· past that used to be the final.· Today that's no

12· longer the final.

13· · · · Q.· · The third step is the Police Board

14· step?

15· · · · A.· · If enacted, yeah.· Yes.

16· · · · Q.· · We're currently in the second stage of

17· that process because on March 22nd, Superintendent

18· Eddie Johnson issued a letter addressing COPA's

19· findings sustaining certain allegations against

20· Officer Rialmo, true?

21· · · · A.· · The Superintendent?

22· · · · Q.· · Yes.· I asked a convoluted question.

23· Let me reask it.

24· · · · A.· · What a shock.
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·1· · · · Q.· · Not as convoluted as the answers.
·2· · · · · · · · ·All right.· December 22nd of 2017
·3· COPA issued its report.
·4· · · · A.· · Yeah.· Yes.

·5· · · · MR. SISKEL:· I think you said December 22nd.

·6· · · · MR. ROGERS:· It is December.· COPA's report.

·7· · · · MR. SISKEL:· Okay.· Sorry.· Go ahead.

·8· · · · MR. ROGERS:· Okay.· Here, let me do it this

·9· way.

10· · · · MR. FOUTRIS:· Are you going to mark that,

11· Larry?

12· · · · MR. ROGERS:· What's that?

13· · · · MR. FOUTRIS:· Are you going to mark that?

14· · · · MR. ROGERS:· Yeah.· Let me do this.· I think

15· we're at 7, yeah.

16· BY MR. ROGERS:

17· · · · Q.· · December 22nd of 2017, COPA issued its
18· findings in a summary report.· Okay?· That's here.
19· For your convenience, I've tabbed the findings.
20· Okay?
21· · · · A.· · Okay.

22· · · · Q.· · There were seven allegations that were
23· raised.· They are set forth --
24· · · · MR. SISKEL:· Larry, do you have other copies?
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·1· · · · MR. ROGERS:· I do.
·2· BY MR. ROGERS:
·3· · · · Q.· · The seven allegations are set forth on
·4· the first page -- on the fourth page of the report.
·5· Take a look at those.
·6· · · · A.· · May, while I read this, ask --
·7· · · · Q.· · I'm sorry?
·8· · · · A.· · I'm going to ask a question at the end.
·9· · · · Q.· · Sure.
10· · · · A.· · Um-hmm.
11· · · · Q.· · Did -- you wanted to say something?
12· · · · A.· · I just want to make sure, you know,
13· one of the impetuses was to make sure there's no
14· political, not just myself, elected officials,
15· meaning aldermen, et cetera, anybody really
16· involved in this matter.· I suppose it's fine
17· to look at this, right, after the fact?
18· · · · Q.· · You --
19· · · · A.· · I mean, there's a real --
20· · · · Q.· · I understand what you're saying.
21· · · · THE COURT:· One second.· Is there something
22· which should be off the record on here?
23· · · · THE WITNESS:· No.· I just want to make sure --
24· I mean, I purposely --
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·1· · · · MR. BRODSKY:· I represent the officer, so I
·2· guess that question's to me.
·3· · · · THE WITNESS:· I'm fine.· Don't worry about
·4· it.
·5· · · · MR. ROGERS:· He's ask- -- I think he's asking
·6· if it's okay for him to review this because he's
·7· not in the process.

·8· · · · THE WITNESS:· Yes.
·9· · · · MR. ROGERS:· I don't think there's a problem.
10· · · · MR. SISKEL:· Well, Judge, just separately I
11· would raise an objection that I believe --
12· · · · MR. ROGERS:· Because depart- --
13· · · · MR. SISKEL:· -- we are getting way beyond the
14· scope.· When this area of inquiry had been
15· discussed in prior hearings, your Honor ruled that
16· if the Mayor has not reviewed these materials --

17· that they can inquire whether he's reviewed these
18· materials.· He's testified that he hasn't.· To now
19· go through the substance seems to me is beyond the
20· scope.
21· · · · JUDGE O'HARA:· Actually what befuddles me
22· beyond my comprehension, which might not be that
23· great, is every one of these documents and
24· materials on what was going to be reviewed, what
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·1· was going to be gone through was delineated ad

·2· nauseam in all these other hearings so that this

·3· whole thing could have gone much faster.· The fact

·4· that it wasn't brought to your attention or the

·5· Mayor's attention surprises me.

·6· · · · MR. SISKEL:· Well, your Honor, as the Mayor

·7· has testified, he does not have a role in this

·8· process and has, other than public reporting, not

·9· reviewed COPA's summary report and recommendation

10· nor does he think it's appropriate to do so, which

11· is the concern that he's raising.

12· · · · · · · · ·The point that I'm making is simply

13· that your Honor had previously ruled they can ask

14· whether he has been involved in the COPA

15· recommendation process.· He has said he hasn't

16· been.· And that should be the end of --

17· · · · JUDGE O'HARA:· By "COPA recommendation

18· process," you mean the --

19· · · · MR. SISKEL:· Their summary.

20· · · · JUDGE O'HARA:· -- the findings of the --

21· · · · MR. SISKEL:· Yeah.

22· · · · MR. FOUTRIS:· Judge, just to be clear, this

23· is something -- this is my initial motion to compel

24· back in January specifically said that I wanted to
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·1· ask the Mayor about the COPA findings.
·2· · · · MR. BRODSKY:· If I may, Judge.· Since I
·3· represent Officer Rialmo, I can say he's the most
·4· affected by the report, we have no objection to the
·5· Mayor reviewing the report.
·6· · · · MR. SISKEL:· Your Honor --
·7· · · · MR. ROGERS:· And I would also say these are
·8· in the public domain, your Honor.· The Mayor's
·9· indicated he's reviewed only what's in the public
10· domain.· So we're showing him things that were
11· released publicly.
12· · · · JUDGE O'HARA:· I haven't seen it.· Can I take
13· a look?
14· · · · MR. ROGERS:· Yes.
15· · · · THE WITNESS:· You can have mine.
16· · · · THE COURT:· Thank you, by the way.
17· · · · · · · · ·So there are seven findings; is that
18· it?
19· · · · MR. ROGERS:· There were seven allegations,
20· and then there are seven findings that were made by
21· COPA, yes.
22· · · · MR. BRODSKY:· Summary of findings.
23· · · · JUDGE O'HARA:· And so the first question was
24· has the Mayor ever reviewed it.
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·1· · · · MR. ROGERS:· I was showing him the allegations

·2· that were made as to Officer Rialmo at page 4 of

·3· the report.

·4· · · · MR. SISKEL:· But I think one of the --

·5· · · · JUDGE O'HARA:· But still the first question

·6· is has the Mayor ever reviewed it, and the answer

·7· is no.

·8· · · · THE WITNESS:· I've seen what's -- I've seen

·9· what's in the public domain, not this.

10· · · · JUDGE O'HARA:· Okay.

11· · · · MR. BRODSKY:· I think we mean public

12· domain --

13· · · · THE WITNESS:· I mean in the newspapers.

14· · · · MR. BRODSKY:· -- what he's read in the

15· newspaper.

16· · · · JUDGE O'HARA:· Well, I think it should be

17· limited because my understanding from your earlier

18· testimony when I was listening over there is you've

19· only read what's in the newspaper, not in the

20· public domain.· So is it true that you haven't gone

21· on the Internet or done any other research as to

22· this incident?

23· · · · THE WITNESS:· Your Honor, I have not.· And my

24· concern is -- and my concern as the Mayor is I walk
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·1· out of here, this process hasn't ended.· I've been
·2· very clear from the beginning of when we started
·3· COPA it was going to have an independent Chinese
·4· wall, and the process as it relates to this is not
·5· done.· And I walk out of here, soon hopefully, and
·6· I'm back to being the Mayor, a case has not ended
·7· yet.· It's going through -- it's only at stage 2 of
·8· a 3-stage process.· And you're asking me to look at
·9· something, and I -- we specifically -- going back
10· to the origination of COPA, my speech was to create
11· a Chinese wall.· And I have -- I will walk out of
12· here.· I'll look at this.· But I'm trying to make
13· sure I am true not only to the letter, but the
14· spirit of which we set up what is an independent
15· entity and an independent process.
16· · · · JUDGE O'HARA:· So the first thing is going to
17· be he hasn't reviewed none of these allegations
18· that are laid out 1 through 7 on page 4 of this
19· December 22nd, 2017 report, correct?
20· · · · MR. ROGERS:· Correct.· The only reason it's a
21· bit more complicated than that is that this report
22· has the findings which we started at the beginning
23· of the dep discussing, which is that COPA found
24· that these were unjustified shootings.· Those are
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·1· the conclusions in this report.

·2· · · · THE COURT:· Those are the conclusions in that

·3· report, which I think is out in the public domain.

·4· And then the Superintendent's findings were in

·5· opposite of this.

·6· · · · MR. ROGERS:· Correct.

·7· · · · THE COURT:· I don't think anybody disagrees

·8· with that.

·9· · · · MR. ROGERS:· Okay.

10· · · · JUDGE O'HARA:· Okay.· So now the question

11· is -- I mean -- well, were you going to go through

12· each one of these allegations with these --

13· · · · MR. ROGERS:· I was really just for the --

14· · · · JUDGE O'HARA:· -- or is the question -- or is

15· the question going to be what was in the public

16· domain where COPA found A and the Superintendent --

17· · · · MR. ROGERS:· Sure.

18· · · · THE COURT:· -- found exactly opposite of A?

19· · · · MR. ROGERS:· Sure.· What I'll do, your Honor,

20· just to -- out of concern for what the Mayor's

21· expressed and your concern as well, I'm going to

22· back out into the process again, okay, because we

23· went -- we went through the process.· And we're at

24· the second stage with the Superintendent's review.
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·1· · · · · · · · ·Okay.· So what I was trying to do
·2· was to show him the first step of the process,
·3· which was COPA's findings, which are in the report,
·4· and then move to the Superintendent's findings.
·5· · · · THE COURT:· Okay.· So I think everybody would
·6· agree that COPA has different findings than the
·7· Superintendent.· So do you want to --
·8· · · · THE WITNESS:· Yes.
·9· · · · MR. ROGERS:· That's what I want to get to.  I
10· just had to show him what COPA's findings were.
11· · · · JUDGE O'HARA:· But you're not going to ask
12· him then to comment on COPA's seven findings?
13· · · · MR. FOUTRIS:· I was planning to.
14· · · · JUDGE O'HARA:· Well, Mr. Rogers is taking the
15· lead on this.· Let's see where we're going to go
16· with this, and maybe we can limit it --
17· · · · MR. ROGERS:· Yes.
18· · · · THE COURT:· -- define it.
19· · · · · · · · ·And I know you'll appreciate the
20· ambience in this room.· We're going to try to get
21· you out of here sooner than later.
22· · · · MR. ROGERS:· Right.
23· · · · THE COURT:· But, again, these wrong --
24· · · · THE WITNESS:· I'll consider this my safe
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·1· space in the future.

·2· · · · JUDGE O'HARA:· Okay.· All these materials,

·3· what was going to be reviewed, was mentioned many,

·4· many times, and I thought that --

·5· · · · MR. SISKEL:· And --

·6· · · · THE COURT:· -- they'd been ready to go,

·7· so ...· But --

·8· · · · MR. SISKEL:· And, your Honor, I was simply

·9· anticipating where I was concerned this is heading

10· to ask him to comment on those findings, which we

11· do have an objection to.

12· · · · MR. ROGERS:· I think we can work with it.

13· · · · JUDGE O'HARA:· Okay.· So go.

14· BY MR. ROGERS:

15· · · · Q.· · Okay.· Okay.· Page 4 of Exhibit 7 --
16· · · · A.· · Um-hmm.

17· · · · Q.· · -- has the allegations.· They begin
18· with No. 1, shot Quintonio LeGrier without
19· justification.
20· · · · · · · · ·No. 2, failed to provide Quintonio
21· LeGrier with medical attention.
22· · · · · · · · ·No. 3, fired multiple times into a

23· home occupied by persons who would be at risk of
24· injury or death?
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·1· · · · A.· · Um-hmm.

·2· · · · Q.· · 4, fired in the direction of Bettie

·3· Jones, which resulted in her death.

·4· · · · · · · · ·5, shot Bettie Jones without

·5· justification.

·6· · · · · · · · ·And 6, failed to provide Bettie

·7· Jones with medi- -- medical attention.

·8· · · · · · · · ·Then 7, failed to ensure that his

·9· laser certification was current from on or about

10· February 6th of 2014 through on or about March 16,

11· 2016.

12· · · · · · · · ·You see the allegations, correct?

13· · · · A.· · I do.

14· · · · Q.· · Okay.· I tabbed the findings to -- for

15· ease No. 1 and 5 --

16· · · · A.· · Could you --

17· · · · JUDGE O'HARA:· Where -- I don't --

18· · · · MR. ROGERS:· It's page 4- -- it begins at

19· page 46 of the report.

20· · · · THE WITNESS:· Um-hmm.

21· BY MR. ROGERS:

22· · · · Q.· · Allegations 1 and 5, which are shot

23· Quintonio LeGrier without justification and shot

24· Bettie Jones without justification, were sustained.
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·1· · · · · · · · ·Do you see that?
·2· · · · A.· · I do.

·3· · · · Q.· · Okay.· Allegations 3 and 4, which were
·4· fired multiple times into a home occupied by

·5· persons who would be at risk of injury or death and
·6· fired in the direction of Bettie Jones, which
·7· resulted in her death, those were sustained.
·8· · · · · · · · ·Do you see that?
·9· · · · A.· · I do.

10· · · · Q.· · Okay.· Allegations 2 and 6 were
11· exonerated.· 2 and 6 were failed to provide
12· Quintonio LeGrier with medical attention, and

13· No. 6, failed to provide Bettie Jones with medical
14· attention.
15· · · · · · · · ·Do you see that?
16· · · · A.· · I do.

17· · · · Q.· · And then No. 7 is the final tab, and
18· that was sustained, and the allegation was failed
19· to ensure that his laser certification --
20· · · · MR. SISKEL:· Taser.

21· BY MR. ROGERS:

22· · · · Q.· · I'm sorry.· Taser certification -- let
23· me rephrase that.
24· · · · · · · · ·The seventh allegation which was
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·1· sustained was -- by COPA was failed to ensure that

·2· his taser certification was current from on or

·3· about February 6, 2014 through on or about March 16,

·4· 2016.

·5· · · · · · · · ·Do you see that?

·6· · · · A.· · I do.

·7· · · · Q.· · Okay.· Once that was released on

·8· December 22nd of 2017, it triggered the second

·9· stage of the process, which is a 60-day review --

10· 60 days for Superintendent Johnson to respond to

11· the recommendations of COPA, correct?

12· · · · A.· · And my understanding also is review the

13· foundation of those.

14· · · · Q.· · Where do you see that in the COPA

15· ordinance?

16· · · · A.· · Well, it -- I don't see it.· I mean, I

17· have to review the COPA ordinance.· I have not

18· reviewed it.

19· · · · Q.· · Okay.· Well, let's be very specific

20· about this.· The -- the --

21· · · · JUDGE O'HARA:· It was -- there's two parts to

22· it, I believe, your question.· So maybe we can

23· confine this a little bit.

24· · · · THE WITNESS:· Okay.
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·1· · · · JUDGE O'HARA:· So the first part was --
·2· · · · MR. ROGERS:· Well --
·3· · · · THE COURT:· -- that it was --
·4· BY MR. ROGERS:

·5· · · · Q.· · I'll restructure it.
·6· · · · · · · · ·Exhibit 7 that we just went over is
·7· the COPA report with the findings, correct?
·8· · · · A.· · Correct.
·9· · · · Q.· · And it goes through the two-year
10· investigation COPA conducted of this shooting
11· incident, and they reached their conclusions,
12· which we just covered, true?
13· · · · A.· · Yes.
14· · · · Q.· · Okay.· Exhibit 8, which I will show
15· you, is COPA's recommendation as a result of its
16· investigation.
17· · · · JUDGE O'HARA:· Do you have an extra copy of
18· that?
19· BY MR. ROGERS:
20· · · · Q.· · Exhibit 8 is a December 22nd, 2017 --
21· · · · A.· · Um-hmm.
22· · · · Q.· · -- letter from COPA to Eddie Johnson
23· stating, quote, "COPA has sustained allegations
24· against Officer Rialmo for his unjustified use of
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·1· deadly force and his failure to maintain his taser
·2· certification.· COPA's recommended discipline is
·3· separation as a result of these sustained
·4· allegations.· COPA believes that this is a fair and
·5· reasonable result based on the totality of
·6· circumstances.· For specifics regarding the case,
·7· please refer to the summary report."
·8· · · · · · · · ·Do you see that?
·9· · · · A.· · I do.
10· · · · Q.· · So the distinction is the findings are
11· in Exhibit 7, the report, the recommendation is in
12· Exhibit 8, true?
13· · · · A.· · Yes.
14· · · · Q.· · So the recommendation is pure and
15· simply separation of Officer Rialmo from the
16· department, true?
17· · · · A.· · The recommendations from COPA?
18· · · · Q.· · Yes.
19· · · · A.· · Correct.
20· · · · Q.· · Okay.· The process that we went through
21· at sections --
22· · · · A.· · Is this document 5?
23· · · · Q.· · Yes.
24· · · · · · · · ·At Section 2-78-130 under Decisions
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·1· and recommendations under -- I'm sorry, not under
·2· decisions -- yes, under Decisions and
·3· recommendations, (a)(i) delineates the three
·4· options, all of which apply to the recommendation
·5· of discipline, true?
·6· · · · MR. SISKEL:· Objection; calls for a legal

·7· conclusion.

·8· · · · JUDGE O'HARA:· He can answer if he can.

·9· Answer over objection.· Let's see.

10· · · · MR. SISKEL:· If you can.

11· · · · THE WITNESS:· I don't know.· That's the short

12· answer.

13· BY MR. ROGERS:

14· · · · Q.· · Well, let's read it.· Section 2-78-130 --
15· · · · JUDGE O'HARA:· Is this what we're going --

16· maybe I can -- so this is what -- is this the COPA

17· ordinance?

18· · · · MR. ROGERS:· This is the COPA ordinance.

19· · · · MR. BRODSKY:· But not the -- I'm sorry,

20· Judge.· But not the rules and regulations which

21· were adopted pursuant to the ordinance.

22· · · · JUDGE O'HARA:· Okay.· But right now we're

23· talking about the COPA ordinance; is that correct?

24· · · · MR. ROGERS:· We are.
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·1· · · · THE COURT:· And that COPA ordinance lets --

·2· sets forth three responses the Superintendent can

·3· give in response to the COPA findings; is that

·4· correct?

·5· · · · MR. ROGERS:· No.· To the COPA recommendations.

·6· · · · JUDGE O'HARA:· Okay.· So it's the three

·7· responses the Superintendent can give to the COPA

·8· recommendations?

·9· · · · MR. ROGERS:· Correct.

10· · · · THE COURT:· Okay.· So that's where we're at.

11· And so now COPA's recommendation --

12· · · · MR. ROGERS:· Was separation.

13· · · · THE COURT:· -- was separation.· Okay.· Go.

14· BY MR. ROGERS:

15· · · · Q.· · Right.· So this -- here's my question:

16· · · · · · · · ·Section 2-78-130 under Decisions and

17· recommendations, as we've discussed, delineates the

18· Superintendent's opportunity to respond to COPA's

19· recommendation of discipline or other nondisciplinary

20· remedial action, true?

21· · · · A.· · Yes.

22· · · · Q.· · And he's to do so within 60 days unless

23· he requests an additional extension, true?

24· · · · A.· · Yes.
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·1· · · · Q.· · I will quote it just for clarity for

·2· the record and you.· It says, quote, "If the Chief

·3· Administrator issues a recommendation of discipline

·4· or other nondisciplinary remedial action with

·5· regard to one or more members of the police

·6· department, the Superintendent shall respond to

·7· such recommendation within 60 days.· The

·8· Superintendent's response shall include either,"

·9· and then it delineates the three things we

10· discussed, true?

11· · · · A.· · That's what it reads.

12· · · · Q.· · Does any -- nothing within this section

13· gives the Superintendent the right to challenge the

14· findings of COPA, true?

15· · · · MR. SISKEL:· Objection; calls for a legal

16· conclusion, lack of foundation.

17· BY MR. ROGERS:

18· · · · Q.· · You may answer.

19· · · · A.· · I don't know how to answer that question.

20· · · · Q.· · Let me show you what we will mark as

21· Exhibit No. 9, which is the discovery deposition

22· of Eddie Johnson.

23· · · · JUDGE O'HARA:· Is -- is this where -- is this

24· going where the Superintendent's response to this
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·1· letter --

·2· · · · MR. ROGERS:· It is.

·3· · · · JUDGE O'HARA:· -- is different than

·4· delineated --

·5· · · · MR. ROGERS:· Superintendent's -- yes.· He has

·6· no authority under the statute to respond as he

·7· did, and we want to point that out on the statute.

·8· · · · · · · · ·We also want to point out the fact

·9· that he swore under oath that he didn't.

10· · · · THE COURT:· Okay.· So -- well, first of all,

11· so the response -- what are the responses that he

12· can do under the statute then?

13· · · · MR. ROGERS:· The three responses he can do

14· are to confirm the recommendation.· Again, the

15· recommendation was separation from the department.

16· · · · · · · · ·The second one was to request that

17· the Chief Administrator do an additional

18· investigation or supplemental investigation, which

19· he did not do.

20· · · · THE COURT:· So the first one he didn't do.

21· The second one he didn't do.

22· · · · MR. ROGERS:· Right.· The third one was

23· to take no action as to the recommendation or

24· different action and explain the reasons in the
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·1· response.
·2· · · · THE COURT:· Okay.· So he didn't do one, two,
·3· or three.
·4· · · · MR. ROGERS:· Correct.
·5· · · · JUDGE O'HARA:· But it appears that he did do
·6· four.
·7· · · · MR. ROGERS:· No.
·8· · · · THE COURT:· Okay.
·9· · · · MR. ROGERS:· He did not.
10· · · · MR. FOUTRIS:· He did none of the above.· He
11· did something different.
12· · · · MR. ROGERS:· He did something different.
13· · · · MR. SISKEL:· And, Judge --
14· · · · JUDGE O'HARA:· Well, one --
15· · · · MR. SISKEL:· Okay.
16· · · · THE COURT:· One second.· Okay.· So then is
17· everybody in agreement with --
18· · · · MR. FOUTRIS:· But --
19· · · · JUDGE O'HARA:· One second.· So plaintiffs'
20· attorneys, you're in agreement with that, is that
21· he did something different than delineated; is that
22· correct?
23· · · · MR. KENNEDY:· Correct.
24· · · · MR. FOUTRIS:· Yes, that is our position.

http://www.urlaubbowen.com


Page 86
·1· · · · MR. BRODSKY:· But our position, Judge --

·2· · · · THE COURT:· Don't speak.

·3· · · · MR. FOUTRIS:· That's the plaintiffs'

·4· position.

·5· · · · JUDGE O'HARA:· It's not a -- what I just

·6· asked you isn't a qualification to get into MENSA.

·7· It's are you agreement or not?· And it's three

·8· letters or two letters.· Again, I'm going to go

·9· through it again.

10· · · · · · · · ·Mr. Rogers, for your client, are you

11· guys in agreement with that?

12· · · · MR. ROGERS:· He did not do one, two, or

13· three, correct.

14· · · · MR. BRODSKY:· No, not in agreement.

15· · · · JUDGE O'HARA:· So you're saying he did do one

16· of those things?

17· · · · MR. BRODSKY:· Yes.

18· · · · THE COURT:· What of those things did he do?

19· · · · MR. BRODSKY:· No. 3.· He took an action that

20· differs in substance from the action that COPA

21· recommended.

22· · · · THE COURT:· Okay.· And what was the action

23· that he took that differs in substance?

24· · · · MR. BRODSKY:· Recommend that Officer Rialmo

Page 87
·1· be exonerated from using excessive force.
·2· · · · THE COURT:· Okay.· So here, I think his
·3· recommendation -- we're going to get to that in
·4· a minute.
·5· · · · · · · · ·Counsel.
·6· · · · MR. FOUTRIS:· I agree with Mr. Rogers.

·7· · · · THE COURT:· Okay.· We took care of everybody.
·8· · · · · · · · ·Where's his recommendation again?
·9· · · · MR. ROGERS:· Mr. -- Superintendent Johnson's?
10· · · · JUDGE O'HARA:· Yes.
11· · · · MR. ROGERS:· It's -- it's right here.
12· · · · THE COURT:· How many pages is it?
13· · · · MR. ROGERS:· 11 pages.
14· · · · MR. FOUTRIS:· Would this be a good time for a

15· break, Judge?
16· · · · MR. ROGERS:· Well, let me just -- I'd like to
17· finish the line of questioning before we take a
18· break.
19· · · · MR. FOUTRIS:· Sorry, Larry.
20· · · · MR. SISKEL:· Judge, if I could respond.  I
21· think this is an improper line of questions for the
22· witness that they're asking him to make a legal

23· judgment about interpretation of a provision of the
24· City code, which, as Mr. Brodsky points out, the
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·1· rules and regulations further interpreting it have

·2· not been provided.

·3· · · · · · · · ·But this witness is not here to

·4· opine on a legal question.· They have identified

·5· particular areas that they said they wanted to

·6· question this witness about, and one of them was

·7· about COPA's recommendations.· This is now getting

·8· into way afield of that and getting into questions

·9· about whether the Superintendent's actions comply

10· with the ordinance or not, which this witness is

11· not the appropriate witness to do that.· It's a

12· legal question for your Honor to decide.

13· · · · MR. ROGERS:· Your Honor, I'm questioning the

14· champion of COPA who created COPA to reform IPRA,

15· which was an internal system where the police

16· department was policing itself.· This was created

17· to be independent of that.

18· · · · · · · · ·So I'm very appropriately sticking

19· with the process that we've discussed, how it came

20· about, and proceeding into where we are in terms of

21· that process.

22· · · · JUDGE O'HARA:· So I haven't read the 11 pages.

23· · · · THE WITNESS:· Do you want me to move over?

24· · · · JUDGE O'HARA:· I'm actually showing them my
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·1· best side.· Yeah.
·2· · · · · · · · ·Well, I think what -- so your
·3· question basically is did the Superintendent comply
·4· with the COPA -- with the -- is it three or four --

·5· · · · MR. ROGERS:· There are three options in
·6· response to the recommendation.· There's no
·7· description of an opportunity whatsoever to respond
·8· to findings.· And I will show you where Eddie
·9· Johnson has testified that that is not the role of
10· the police department, to investigate police
11· shootings.
12· · · · THE COURT:· Well, I think --

13· · · · MR. ROGERS:· That is the role of COPA.· We've
14· gone --
15· · · · JUDGE O'HARA:· So there's a couple things on
16· that.· One is neither of these counsel were present
17· when Mr. Johnson testified.
18· · · · MR. FOUTRIS:· Ms. Avendano was.
19· · · · THE COURT:· Okay.· So the Mayor and his
20· counsel, they weren't present for that.

21· · · · · · · · ·So the question we're getting into
22· now is the response.
23· · · · · · · · ·And so Mr. Brodsky is saying that --
24· · · · MR. ROGERS:· He can question him.
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·1· · · · JUDGE O'HARA:· Well, he's saying -- but he's

·2· saying -- well, we want to try to untie the knot

·3· before it gets tighter.

·4· · · · MR. BRODSKY:· But, Judge --

·5· · · · JUDGE O'HARA:· So what Mr. Brodsky is saying

·6· is that actually, though, Mr. -- the Superintendent's

·7· report was in compliance because --

·8· · · · MR. ROGERS:· He likes the report.

·9· · · · JUDGE O'HARA:· Shocker.

10· · · · · · · · ·What was the reason you set forth?

11· · · · MR. BRODSKY:· If you look at the definition

12· of number -- of option No. 3, it said the

13· Superintendent can say he intends to take no action

14· in regard to the complaint, which he's not going to

15· do anything to discipline the officer, or intend to

16· acts that differs in substance and/or scope from

17· the recommendations of COPA, which means he's going

18· to do discipline, but it's going to be different.

19· · · · · · · · ·In this case, he's exonerate- --

20· says he should exonerate Officer Rialmo on not

21· using excessive force and not being -- and use --

22· and not being outside the policy and not having

23· justification for shooting, but he didn't exonerate

24· him, I think, on not having the taser certification
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·1· and other -- other items which would call for a

·2· much lighter discipline than termination, usually

·3· a couple days without pay.

·4· · · · MR. ROGERS:· Well, those are things I'm going

·5· to highlight actually.· He ignores, completely

·6· ignores the fact that he did not maintain his taser

·7· certification and does not address --

·8· · · · MR. BRODSKY:· Which is exactly what I'm

·9· talking about.

10· · · · MR. ROGERS:· -- does not address any

11· discipline related to a clear, unequivocal

12· violation.

13· · · · MR. BRODSKY:· Which is different --

14· · · · MR. ROGERS:· And spends all of his 11 pages

15· exonerating a fellow police officer and reanalyzing

16· evidence that COPA was charged with analyzing, and

17· he was never charged with analyzing.· Seven days

18· ago he hadn't reviewed anything.· And --

19· · · · THE COURT:· Understood.· Well, my -- wouldn't

20· that be -- and I know that everybody reserved their

21· rights pending the release of this to redepose the

22· Superintendent limited to that.· And wouldn't that

23· be the -- so the Mayor has gone through what those

24· options are regarding, that you've laid out, those
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·1· findings.· He wasn't there for the dep.

·2· · · · MR. ROGERS:· That's why I brought it.

·3· · · · JUDGE O'HARA:· Yeah.· And he -- I forgot what

·4· his testimony was regarding if he reviewed the

·5· Superintendent's findings.

·6· · · · MR. ROGERS:· Who?

·7· · · · MR. BRODSKY:· No.

·8· · · · MR. SISKEL:· He said he has not.

·9· · · · THE COURT:· He has not?

10· · · · MR. ROGERS:· No.· What was in the public

11· domain, yes.· And it ia the public --

12· · · · MR. SISKEL:· He's referring to press accounts.

13· · · · THE COURT:· Yeah.· It was limited to the

14· newspapers.

15· · · · MR. SISKEL:· Yes.

16· · · · JUDGE O'HARA:· Okay.

17· · · · THE WITNESS:· For the explicit purpose of not

18· being in any way interfering or any way --

19· · · · THE COURT:· So he's already gone through, and

20· by "he," I mean the Mayor has gone through what his

21· recollection of and his role in finding COPA and

22· underneath the ordinances and what those are.

23· · · · MR. ROGERS:· Yes.

24· · · · THE COURT:· I think they speak for themselves.
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·1· · · · MR. ROGERS:· The ordinance.

·2· · · · JUDGE O'HARA:· And what the -- what the

·3· Superintendent can do.

·4· · · · MR. ROGERS:· Yes.

·5· · · · JUDGE O'HARA:· Right.

·6· · · · MR. BRODSKY:· Under the -- under the

·7· ordinance, but the procedure for disagreeing --

·8· · · · JUDGE O'HARA:· I'm --

·9· · · · MR. BRODSKY:· Oh, I'm sorry.

10· · · · THE COURT:· I'm still going through this with

11· Mr. Rogers.· You can place your bets on the Final

12· Four while we do this.

13· · · · MR. BRODSKY:· I'm looking for the ordinance.

14· · · · JUDGE O'HARA:· So I think those -- those

15· things are clear on its face; it's clear on its

16· face what his options are.· I think the person to

17· question regarding this 11-page finding is the

18· person who sent out the finding.

19· · · · MR. ROGERS:· Respectfully, I'm -- the reason

20· I think it's appropriate -- an appropriate line of

21· questioning is the premise that I started with,

22· which is why we created COPA -- why he created COPA

23· and the City Council created COPA, independence;

24· independence of the police department.
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·1· · · · · · · · ·We went over the fact that they have

·2· different jurisdictions.· The police department

·3· does not have the jurisdiction to investigate

·4· police-involved shootings.· Yet, yet -- nor under

·5· the COPA statute does he have the authority to

·6· reconsider the findings of COPA.· Okay?· Yet, he

·7· spends 11 pages refiguring -- reconfiguring

·8· findings of COPA.· COPA took two years.· Seven days

·9· ago he hadn't reviewed a thing.· And all of sudden

10· he's going to exonerate a police officer who killed

11· two citizens?· I have a problem with that, and it's

12· a proper line of questioning because it's not what

13· COPA -- we talked about.· It's not why COPA was

14· created.· We went over the process that they're

15· supposed to follow.· He didn't follow it.

16· · · · JUDGE O'HARA:· Well, let me ask this

17· question:· Is there any question right now that

18· anyone feels that they -- the COPA process was not

19· sufficiently delineated on what is to occur when

20· there's a report for an officer-involved shooting?

21· That's been gone through ad nauseam right now,

22· right?

23· · · · MR. SISKEL:· It has.· And to then take it to

24· ask this witness --
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·1· · · · THE COURT:· Well, no, no --
·2· · · · MR. SISKEL:· -- to draw a legal con- -- okay.
·3· · · · THE COURT:· I can't multitask.· Okay?· I keep
·4· questions very simple.
·5· · · · MR. SISKEL:· Okay.
·6· · · · THE COURT:· And I keep it for a reason.
·7· · · · · · · · ·So that's been gone through, the
·8· complete process on what's -- so then the question
·9· is -- that Mr. Rogers wants to ask, I believe, is
10· if in the Mayor's opinion that process was followed
11· by the Superintendent.· Is that correct?
12· · · · MR. ROGERS:· I will get there, yes.
13· · · · JUDGE O'HARA:· I thought I just got there.
14· · · · MR. ROGERS:· You're faster than I am.· I've
15· tried to really lay a foundation for the questions.
16· · · · JUDGE O'HARA:· No.· I know.· I think it's
17· kind of asking him to shoot from the lip if he
18· hasn't analyzed all 11 -- how many pages?
19· · · · MR. FOUTRIS:· 11 pages.
20· · · · MR. ROGERS:· I brought everything to -- so
21· it's available to him.· I'm not -- I'm not -- I
22· don't think I am being unfair, and I'm trying to be
23· very careful not to be unfair.· But -- but I think
24· the process, you know, arguably is well intended,
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·1· and I think it's important that it be followed, and

·2· that it's very plain --

·3· · · · JUDGE O'HARA:· I think everybody here would

·4· stipulate to everything that you just said.· Right?

·5· Okay.· Keep going.

·6· · · · MR. ROGERS:· Well, we haven't even got into

·7· other things that are relevant to the process and

·8· why.

·9· · · · THE COURT:· All right.· Well, let's start.

10· · · · MR. ROGERS:· Okay.

11· · · · THE COURT:· We'll see where we're at.

12· · · · MR. ROGERS:· Okay.

13· · · · MR. SISKEL:· Judge, we --

14· · · · THE COURT:· Let's go for a few minutes.

15· · · · MR. SISKEL:· We've been going for an hour and

16· a half.

17· · · · JUDGE O'HARA:· We could have been gone for a

18· half hour and covered all of this, but all these

19· materials that were going to be -- that were going

20· to be tendered to the Mayor for his review were

21· discussed much earlier, and I was -- I instructed

22· to have everybody prepare for.

23· · · · · · · · ·And it's unfortunate that they

24· weren't tendered to you earlier so that -- I mean,
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·1· the good part is you do get to enjoy this ambience

·2· a little more.

·3· · · · MR. ROGERS:· And I'll try to move forward

·4· with these --

·5· · · · THE COURT:· So go.· Go.

·6· BY MR. ROGERS:

·7· · · · Q.· · Okay.· Again, I tried to bring things

·8· to be fair to you in your -- in our evaluation of

·9· the suit.· Let me show what we'll mark as -- am I

10· on 9?

11· · · · MR. BRODSKY:· 9, yeah.

12· BY MR. ROGERS:

13· · · · Q.· · No. 9 is a copy of Superintendent Eddie

14· Johnson's deposition that was given under oath

15· March 15th of 2018.· And I direct you, just for

16· expedience, to page 49 where he was asked about the

17· role of Internal Affairs.

18· · · · A.· · Mine goes up to 48.

19· · · · Q.· · I'm sorry?

20· · · · A.· · You said 49.· Mine goes up to page 48.

21· · · · Q.· · That is the attachment.· If you go to

22· those pages, there's a 49.

23· · · · JUDGE O'HARA:· Are they four to a sheet?

24· · · · THE WITNESS:· I see it.· I got it.· I'm
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·1· sorry.
·2· BY MR. ROGERS:
·3· · · · Q.· · The question at the beginning of page
·4· 49, line 2, says:
·5· · · · · · · · ·"Okay.· And what have you
·6· · · · · · learned from your chief of Internal
·7· · · · · · Affairs when you've asked -- I'm sorry.
·8· · · · · · · · ·I need to go to page 48 for context.
·9· · · · · · · · ·Question at line 20, page 48:
10· · · · · · · · ·"Have you ever specifically
11· · · · · · asked your chief of Internal Affairs
12· · · · · · about how complaints of misconduct --
13· · · · · · complaints of excessive force are
14· · · · · · being investigated by your police
15· · · · · · department?
16· · · · · · · · ·"Answer:· Yes.
17· · · · · · · · ·"Question:· Okay.· And what
18· · · · · · have you learned from your chief of
19· · · · · · Internal Affairs when you've asked
20· · · · · · that question?
21· · · · · · · · ·"Answer:· That complaints of
22· · · · · · excessive force are actually handled
23· · · · · · by IPRA/COPA now.
24· · · · · · · · ·"Question:· Okay.
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·1· · · · · · · · ·"Answer:· So CPD -- answer from
·2· Mr. -- Superintendent Johnson:
·3· · · · · · · · ·"So CPD really don't -- we
·4· · · · · · really don't investigate excessive
·5· · · · · · force or abuse; that civilian
·6· · · · · · agency does that."
·7· · · · · · · · ·Without reading it all, feel free to
·8· read it quietly.· He goes on to the next page and
·9· acknowledges again -- he's asked:
10· · · · · · · · ·"Is there anything prohibiting
11· · · · · · you as a Superintendent from initiating
12· · · · · · your own separate investigation
13· · · · · · if there's an alleged excessive
14· · · · · · force incident?
15· · · · · · · · ·"Answer:· Yes.· All excessive
16· · · · · · force is investigated by COPA.· So
17· · · · · · that is an independent investigation."
18· · · · · · · · ·Do you see that testimony?
19· · · · A.· · Um-hmm.
20· · · · Q.· · Okay.· That was -- is that a yes?
21· · · · JUDGE O'HARA:· Is that a yes?
22· · · · THE WITNESS:· Yes.· I apologize.· Yes.
23· BY MR. ROGERS:
24· · · · Q.· · It was approximately a week ago.
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·1· · · · A.· · Okay.

·2· · · · Q.· · It is available to you, and I -- and

·3· allow me to instruct you that as of that time he

·4· had not reviewed anything other than an executive

·5· summary of sorts as to the investigation, the two-

·6· year investigation conducted by IPRA/COPA into this

·7· shooting.

·8· · · · A.· · Okay.

·9· · · · Q.· · Okay.· On March 22nd, seven days later,

10· he has prepared what we will mark as Exhibit 10, an

11· 11-page letter.

12· · · · A.· · Do you want me to put this down?

13· · · · Q.· · Yes.

14· · · · JUDGE O'HARA:· Break this down.· So so far as

15· to what was stated and the dates of these

16· occurrences, those are all accurate, correct?

17· · · · MR. ROGERS:· Yes.

18· · · · JUDGE O'HARA:· Is there any contention as to

19· that?

20· · · · MR. SISKEL:· No.

21· · · · JUDGE O'HARA:· Okay.

22· · · · MR. ROGERS:· I'm sorry.

23· · · · THE COURT:· That's all right.

24
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·1· BY MR. ROGERS:

·2· · · · Q.· · On March 22nd of 2018, Superintendent

·3· Johnson issued a letter --

·4· · · · A.· · Um-hmm.

·5· · · · Q.· · -- that has been characterized by the

·6· City as a nonconcurrence letter.

·7· · · · A.· · Um-hmm.

·8· · · · Q.· · And he proceeds for 11 pages to

·9· repeatedly and expressly exonerate Officer Rialmo

10· as it relates to allegations 1 and 2 and 3 and 4,

11· which specifically relate to shooting and killing

12· Bettie Jones and Quintonio LeGrier.· He does not

13· address allegation No. 7 with regard to the failure

14· of Officer Rialmo to have his taser certification

15· current.· And he does not expressly address the

16· recommendation, which was separation.

17· · · · · · · · ·So the ordinance allows him, as

18· we've gone over, to only address the recommendation,

19· yet he spends 11 pages addressing the findings and,

20· quote, unquote, "exonerating" his fellow officer.

21· · · · · · · · ·My question to you, isn't -- wasn't

22· the purpose of COPA to conduct independent

23· investigations, reach independent findings so that

24· police are not investigating police?
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·1· · · · MR. SISKEL:· Objection to the form of the
·2· question.· Objection; calls for a legal conclusion.
·3· Invites speculation.
·4· BY MR. ROGERS:
·5· · · · Q.· · You may answer.
·6· · · · JUDGE O'HARA:· Well, I think --
·7· · · · MR. ROGERS:· Oh, I'm sorry.
·8· · · · THE COURT:· It's the last part of the
·9· question that -- and you might have already
10· answered it, and I'm going to ask you to answer it
11· once again, is that the reason that COPA was
12· founded, and part of the reason was police aren't
13· investigating police.· I think that's why IPRA was
14· taken -- was dis- --
15· · · · THE WITNESS:· I'll just say this.· One is
16· any question about jurisdiction or rules we're
17· following would always -- in any manner would go to
18· legal counsel and also City Council process, and
19· that is not for the Mayor.· So this very question
20· would not be more me in norm.
21· · · · · · · · ·Number two, I would say that the
22· Superintendent's decision in following this must
23· have been obviously guided by counsel that he's
24· within his jurisdiction and as intended not only
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·1· with the ordinance, but all the rules that came
·2· after that ordinance, interpreting it.
·3· · · · · · · · ·So I -- my -- so I'd be just saying
·4· to you is I never would get involved in this kind
·5· of interpretation.· That's what counsel -- and
·6· there's a whole body and process inside City
·7· Council to make sure that it's procedurally
·8· correct.· And I'm sure that as the Superintendent
·9· wrote his 11 pages, he was guided that he was
10· within his jurisdiction.· And that's just what I'm
11· assuming to be the exact way this worked.· But I do
12· know for sure if there's any question, it's a legal
13· question, therefore, the lawyers answer it, not the
14· Mayor.· And I'm not a lawyer.
15· · · · JUDGE O'HARA:· We're taking his dep next.
16· · · · THE WITNESS:· That's -- I would enjoy that.
17· · · · THE COURT:· We can get back to -- I think we
18· can really distill it down to two things.
19· BY MR. ROGERS:
20· · · · Q.· · You are a lawyer, aren't you?
21· · · · A.· · Nope.· Not a lawyer, Larry.
22· · · · THE COURT:· Probably smarter that we are.
23· · · · · · · · ·Let's get back to this.· But I think
24· what he's testified is that COPA was going to do an
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·1· independent review.· Right?· That was the purpose
·2· of COPA, independent review, right?
·3· · · · MR. ROGERS:· Yes.
·4· · · · THE WITNESS:· One step in that independence.
·5· · · · THE COURT:· Independent.
·6· · · · · · · · ·And then in these -- in any case of
·7· police misconduct where it -- involving excessive
·8· force or shootings that Internal Affairs were not
·9· investigating it.· It was an independent agency so
10· that police were not investigating police.
11· · · · THE WITNESS:· It is an independent process
12· started by COPA to the Superintendent, to the
13· Police Board.
14· · · · JUDGE O'HARA:· So that police weren't
15· investigating police officers, correct?
16· · · · MR. ROGERS:· Because of what came --
17· · · · JUDGE O'HARA:· Ah.· Ah.· It's simple.· Is it
18· your understanding that that was part of the reason
19· for the creation, so that police weren't
20· investigating police?
21· · · · THE WITNESS:· That was one -- that was one of
22· the reasons, as I've answered, and --
23· · · · JUDGE O'HARA:· Okay.· That's all.· Done right
24· there.
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·1· · · · MR. ROGERS:· Can I get my question read back

·2· so I have an answer in the record to my question?

·3· · · · THE COURT:· You can have it read it back.

·4· · · · MR. ROGERS:· Okay.

·5· · · · THE COURT:· But I think it's really distilled

·6· down to those two simple things.

·7· · · · MR. BRODSKY:· Oh, I found the regulation on

·8· that issue.

·9· · · · JUDGE O'HARA:· He's not a lawyer.· So let's

10· go.

11· · · · MR. ROGERS:· Can you read back my question?

12· · · · · · · · · · · (Brief pause.)

13· · · · THE VIDEO TECHNICIAN:· We are now going off

14· the record at 4:08 p.m.

15· · · · · · · · · · · (Recess taken.)

16· · · · THE VIDEO TECHNICIAN:· The time is 4:13 p.m.

17· We are now back on the record.

18· · · · MR. ROGERS:· Can you read the question back

19· for the Mayor?

20· · · · · · · · · · · (Record read.)

21· · · · THE WITNESS:· And I would just say, Larry,

22· that the whole process was intended to be

23· independent.· COPA's the beginning of a process.

24· · · · · · · · ·It differentiates from the past
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·1· where the Superintendent's word was final.· Now

·2· it's the Police Board.· We're only in stage 2 at

·3· this moment.· But the original piece of that work

·4· is done by COPA.

·5· BY MR. ROGERS:

·6· · · · Q.· · Okay.· And, again, that was departure

·7· from ways of old where IPRA, which grew out of the

·8· Department of Internal Affairs, was conducting

·9· investigations of police officers, correct?

10· · · · A.· · It grew out of that as well as the

11· changes also that the Superintendent, as you noted,

12· could have -- take one of three steps.· But his

13· word is not final.· And it moves -- and it

14· continues to move forward.· And we're in the middle

15· of that right now.

16· · · · Q.· · Understood.

17· · · · · · · · ·I have fairly gone over the three

18· options of a response to the recommendation that

19· the Superintendent -- Superintendent has available

20· to him, true?

21· · · · MR. SISKEL:· Objection; calls for a legal

22· conclusion.· And the document speaks for itself.

23· BY MR. ROGERS:

24· · · · Q.· · Strike it.· I'll withdraw it.
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·1· · · · · · · · ·We've gone over the COPA ordinances

·2· as you understand it, true?

·3· · · · A.· · The ordinance of COPA --

·4· · · · Q.· · Yes.

·5· · · · A.· · -- and its origination?· Yes.

·6· · · · Q.· · We've gone over the three delineated

·7· responses to the recommendation that the

·8· Superintendent can have as set forth in the

·9· ordinance, true?

10· · · · A.· · Yes.

11· · · · Q.· · We've definitively identified that the

12· recommendation that was made by COPA was separation

13· of Officer Rialmo, true?

14· · · · A.· · Yes.

15· · · · Q.· · Okay.

16· · · · A.· · But I want to state that while we've

17· done that is that the process is not complete.· It

18· still moves on.· And that as any interpretation, I

19· think the Superintendent would seek judgment that

20· he is within the confines of what the Superintendent

21· can and can't do as originally suggested by you.

22· · · · Q.· · I'm not -- I didn't understand the

23· latter part of that.

24· · · · A.· · No, I'm just -- forget it.· Don't worry

Page 108
·1· about what I said.· If you didn't understand it,

·2· then I got you right where I want you.· No.  I

·3· mean, I -- the joke is -- on the serious point,

·4· Larry, is that as related to the earlier set of

·5· questions and all the confusion.

·6· · · · Q.· · Sure.· Mayor, I want to be fair to you.
·7· Okay?· We started by discussing the problems with
·8· the system.
·9· · · · A.· · Um-hmm.

10· · · · Q.· · Okay.· And -- that led to the creation
11· of an independent entity with a capital I, as you
12· phrased it, true?

13· · · · A.· · Um-hmm.

14· · · · Q.· · Okay.
15· · · · A.· · Yes.

16· · · · Q.· · The citizens of Chicago, including
17· Bettie Jones' family and Quintonio LeGrier's
18· family, are entitled to rely upon what was set
19· forth in the COPA ordinance in terms of the
20· response that the Superintendent can have to that,

21· true?
22· · · · A.· · Yes.

23· · · · Q.· · And the response as delineated in the
24· ordinance is specifically set forth to get away
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·1· from the ways of old in part, true?
·2· · · · MR. SISKEL:· Objection to form of the
·3· question, calls for speculation.
·4· BY MR. ROGERS:
·5· · · · Q.· · You can answer.
·6· · · · A.· · Yes.· One of the ways.
·7· · · · Q.· · Some of the ways of old that we're
·8· talking about involve the code of silence and the
·9· thin blue line where officers protect and look
10· after other officers.
11· · · · THE COURT:· Well, I want to interrupt here
12· for my purposes.· I think the code of silence is
13· one thing.· But my understanding of the thin blue
14· line is that was a delineation of the police
15· department, that they were the thin blue line that
16· separated criminals from law-abiding citizens.
17· · · · · · · · ·Now, is that what you're asking?  I
18· don't think so.
19· · · · MR. ROGERS:· I'll clarify what I mean by --
20· · · · JUDGE O'HARA:· The thin blue line?
21· · · · MR. ROGERS:· Yes.
22· · · · JUDGE O'HARA:· Because that came up some
23· other time, I think has a different meaning.
24· · · · MR. BRODSKY:· Was it a movie that --
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·1· · · · MR. FOUTRIS:· That's what the Superintendent

·2· said, but I know that there's cases describing the

·3· code of silence as a thin blue line.

·4· · · · MR. ROGERS:· The Mayor described it.· We'll

·5· over go that.

·6· · · · JUDGE O'HARA:· Show it to him.

·7· BY MR. ROGERS:

·8· · · · Q.· · If you pull out Exhibit 2.· Mr. Mayor,

·9· on December 9th of 2015, you gave a re- -- you gave

10· remarks to City Council wherein you described --

11· under the subheading Culture, you described the

12· thin blue line and code of silence.

13· · · · A.· · What page are you on?

14· · · · Q.· · I'm at page 6.· Let me know when you're

15· done.

16· · · · A.· · (Reviewing exhibit.)

17· · · · · · · · ·Yeah.

18· · · · Q.· · Have you had a chance to review it?

19· · · · A.· · I've read the page 6.

20· · · · Q.· · Okay.· These remarks began with you

21· describing this as a defining moment for Chicago,

22· correct?

23· · · · A.· · Yes.

24· · · · Q.· · Okay.· You described in your remarks of
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·1· December 9th, 2015 a culture with respect to the

·2· police department, true?

·3· · · · A.· · I describe -- it's under the Culture --

·4· the heading of Culture, correct.

·5· · · · Q.· · And you said, "As we move forward, I

·6· am looking for a new leader of the Chicago Police

·7· Department to address the problems at the very

·8· heart of the policing profession," true?

·9· · · · A.· · That's the first paragraph, yes.

10· · · · Q.· · And the second paragraph says, "This

11· problem is sometimes referred to as the thin blue

12· line.· Other times it is referred to as the code of

13· silence."

14· · · · A.· · Um-hmm.

15· · · · Q.· · Then you go on to describe it as,

16· quote, "It is the tendency to ignore, deny, or in

17· some cases cover up the bad actions of a colleague

18· or colleagues," end quote, true?

19· · · · A.· · Yes.

20· · · · Q.· · Here we have COPA who investigated

21· independently for a two-year period of time the

22· circumstances surrounding the shooting deaths of

23· Quintonio LeGrier and Bettie Jones and they came to

24· certain conclusions as an independent agency that
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·1· those were unjustified shootings, true?

·2· · · · MR. BRODSKY:· I object to the form of the

·3· question.· It started under IPRA.· COPA wasn't

·4· formed until about halfway through the

·5· investigation.

·6· · · · MR. SISKEL:· I also object to the form of the

·7· question and lack of foundation.

·8· · · · JUDGE O'HARA:· Well, it's --

·9· · · · MR. ROGERS:· I'll re- --

10· · · · THE COURT:· -- under IPRA followed by COPA.

11· · · · MR. ROGERS:· I'll rephrase it.

12· BY MR. ROGERS:

13· · · · Q.· · We have the culmination of a two-year

14· investigation into the deaths of Quintonio LeGrier

15· and Bettie Jones that began with IPRA and concluded

16· with COPA deeming the shootings to be unjustifiable

17· by Officer Rialmo, true?

18· · · · A.· · Yes.

19· · · · Q.· · That was a two-year investigation, true?

20· · · · A.· · I don't remember the exact time, but

21· it -- I don't have the exact time, but it was a

22· period of time.

23· · · · Q.· · I showed you the testimony of

24· Superintendent Jones from a week ago --
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·1· · · · A.· · Johnson.

·2· · · · Q.· · Johnson.· I'm sorry.

·3· · · · · · · · ·-- (continuing) where he said he

·4· had not -- that was not the role of the police

·5· department, meaning to investigate police-involved

·6· shootings, true?

·7· · · · A.· · Yes.

·8· · · · Q.· · I will also tell you that as of a week

·9· ago he said he had not reviewed anything related to

10· COPA's investigation other than a summary; he had

11· not reviewed the COPA report a week ago.· Okay?

12· · · · A.· · Yes.

13· · · · Q.· · Yet, on March 22nd, a week later, he is

14· issuing findings on behalf of a fellow officer that

15· don't address the recommendations as permitted by

16· statute, but instead exonerate a fellow officer.

17· · · · MR. BRODSKY:· Objection to the form of the

18· question.

19· · · · MR. SISKEL:· Objection to the form, calls for

20· a legal conclusion.

21· · · · MR. BRODSKY:· The form being --

22· · · · JUDGE O'HARA:· The only valid objection in a

23· deposition, as anybody that's sat through more than

24· four of them, is really privilege.· So those all
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·1· are duly noted.

·2· · · · · · · · ·You can answer it.

·3· · · · THE WITNESS:· I got to be honest.· I don't --

·4· I'm being asked to judge the Superintendent's

·5· letter -- 11-page letter?

·6· · · · MR. ROGERS:· I'm not asking --

·7· · · · THE WITNESS:· Is that -- is that what you're

·8· asking me?

·9· BY MR. ROGERS:

10· · · · Q.· · I'm not asking you to judge it.· I'm --

11· I reviewed the statute and the process, and I

12· reviewed whether that was followed.· And I threw

13· out the 11-page letter, see no indication of any

14· comment with regard to the recommendation of COPA.

15· I see nothing but 11 pages using expressly the word

16· "exonerated" as to Officer Rialmo.

17· · · · · · · · ·And my question to you is in this

18· defining moment for Chicago, weren't we trying --

19· weren't you trying to get away from a circumstance

20· where officers are investigating officers and

21· moving toward an independent investigation, one

22· that the public could trust, one that had

23· integrity, and one that we could rely upon?

24· · · · MR. SISKEL:· Objection.
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·1· BY MR. ROGERS:

·2· · · · Q.· · Wasn't that the goal?
·3· · · · MR. SISKEL:· Objection to the form of the

·4· question.

·5· · · · JUDGE O'HARA:· Answer over objection if you

·6· can.

·7· · · · THE WITNESS:· I don't -- I mean, I -- what I

·8· could say to you is the pro- -- the independence of

·9· the process is playing out as I'm sitting here

10· talking to you.· And that -- and that intention of

11· the changes we made is exactly what's playing out.

12· The COPA's -- IPRA/COPA, because it's in the middle

13· as we've now de- -- say, the Superintendent weighs

14· in on the judgment, gives his opinion, and that

15· moves forward.

16· · · · · · · · ·And so I would say to you, as I

17· described, I think, in one answer, Larry, what I

18· meant by capital I, it is having that independence,

19· and we're in the middle of it, and I'm not -- I

20· think the Superintendent, without having read his

21· 11 pages, or I'm sure he asked counsel, but I don't

22· want to make that leap of faith, I don't -- that he

23· is acting within the jurisdiction that is permitted

24· by the statute and the thinking behind it, he is
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·1· acting within the jurisdiction of what a

·2· Superintendent's role is in this process.

·3· BY MR. ROGERS:

·4· · · · Q.· · It sounds like you don't know one way

·5· or the other.· You're assuming that.

·6· · · · A.· · I stand by what I just said.

·7· · · · Q.· · Well, are you saying you stand by

·8· Superintendent Eddie Johnson's findings?

·9· · · · A.· · That's -- what I'm standing by is that

10· the process is being followed as I understand it,

11· and we're in the middle of the process, and it

12· hasn't played out yet.

13· · · · Q.· · Okay.

14· · · · A.· · And I have -- I have not reviewed

15· either COPA's document until you gave it or the

16· Superintendent's because of the Chinese wall that

17· is separating us.

18· · · · Q.· · Mayor --

19· · · · A.· · And that's a piece of the independence.

20· · · · Q.· · -- you've made it a point to identify

21· that is a -- it's a multistep process that begins

22· with COPA, goes to the Superintendent, then goes to

23· the Police Board, correct?

24· · · · A.· · And directly different from the past.
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·1· · · · Q.· · You not only changed IPRA to COPA, you
·2· changed the Superintendent of police, true?
·3· · · · A.· · Yes.· And their role in this process.
·4· · · · Q.· · Correct.
·5· · · · · · · · ·You changed the role of the
·6· Superintendent as well as changing the
·7· Superintendent, correct?
·8· · · · A.· · Yes.
·9· · · · Q.· · No more business as usual was the goal,
10· correct?
11· · · · MR. SISKEL:· Objection to the form.
12· · · · JUDGE O'HARA:· You can rephrase that.

13· BY MR. ROGERS:
14· · · · Q.· · You pointed out --
15· · · · A.· · If you're asking me to weigh in on
16· Eddie Johnson, I think he's doing a very good job.
17· And I'll give you that.· That's what I believe he's
18· doing, and I think he's doing it in all those
19· aspects.
20· · · · Q.· · Well, at what?· At talking to the
21· citizens of the community, or at changing the
22· culture of the department so that independent
23· investigations are respected and given the credit
24· and integrity that they deserve?· That's the
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·1· question.

·2· · · · · · · · ·Again, I started the process and

·3· discussion by looking at what his role is in your

·4· process, not my process.· And we went through that.

·5· None of which discerns an opportunity for him to

·6· reevaluate findings.

·7· · · · MR. SISKEL:· Judge, if there's a question --

·8· he's giving a speech.

·9· · · · · · · · ·You should ask the witness a

10· question.

11· · · · MR. BRODSKY:· I guess the objection's

12· argumentative.

13· · · · THE COURT:· Okay.· Well, let's everybody go

14· back to what I said five minutes ago.· Anybody who

15· didn't hear me say the valid -- the only valid

16· objection in a deposition is privilege, raise their

17· hand.

18· · · · MR. ROGERS:· Okay.

19· · · · THE COURT:· Okay.· So now let's get back to

20· it.· So let's break them down, noncompound questions.

21· · · · MR. ROGERS:· Sure.

22· · · · JUDGE O'HARA:· There was a change -- let's go

23· back to maybe -- maybe it'll be simpler if you can

24· answer was the reason that you instituted COPA was

Page 119
·1· so that it wasn't business as usual as you

·2· understood it?· I don't know if you can answer that

·3· or not.

·4· · · · THE WITNESS:· Well, the one thing I would say

·5· it was not mine so much as ours as a city, and that

·6· led an effort, all of us from the task force to 50

·7· members of the City Council, to make wholesale

·8· changes.· So I would not describe it as mine.  I

·9· led that effort with a lot of other people to that

10· effort.· And we're in the middle of a process on a

11· case specifically, and I don't think it's in my

12· jurisdiction to make -- weigh in on that because I

13· think that's inappropriate to the spirit of making

14· sure there's a Chinese wall.

15· · · · · · · · ·But I do think the process is being

16· followed accordingly to a three-step process of

17· inde- -- that has independent review.

18· BY MR. ROGERS:

19· · · · Q.· · Well, let me ask you this, Mayor:

20· Based upon what you've read in terms of the process

21· that was delineated in the statute specifically

22· where it speaks to Superintendent responding to the

23· recommendations, have you seen a response to the

24· recommendation in the March 22nd letter from
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·1· Superintendent Johnson to COPA?

·2· · · · MR. SISKEL:· Objection; lack of foundation.

·3· BY MR. ROGERS:

·4· · · · Q.· · The letter's there if you want to

·5· review it.

·6· · · · A.· · Do you want me to read the 11 pages

·7· now?

·8· · · · Q.· · I would have liked you to have read it

·9· before we got here, but ...

10· · · · A.· · Do you want me to read the 11 pages?

11· Because I don't --

12· · · · JUDGE O'HARA:· Can we have a conversation off

13· the record here?

14· · · · MR. ROGERS:· Yes.

15· · · · THE VIDEO TECHNICIAN:· We are now going off

16· the record at 4:30 p.m.

17· · · · · · · · · · · (Discussion off the record.)

18· · · · THE VIDEO TECHNICIAN:· We are now back on the

19· record on the record at 4:32 p.m.

20· BY MR. ROGERS:

21· · · · Q.· · Mr. Mayor, as I understand it, as of

22· today's date, you have not reviewed Superintendent

23· Eddie Johnson's March 22nd, 2018 response to COPA;

24· is that correct?
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·1· · · · A.· · I've read what's been in the newspapers.

·2· · · · Q.· · Okay.· What is your understanding based
·3· upon what you've read?
·4· · · · A.· · In short, he disagreed with the
·5· recommendations of what COPA recommended and
·6· suggested.
·7· · · · Q.· · He disagreed with the finding of --
·8· that COPA made of it being a justifi- --
·9· unjustifiable shooting, correct?
10· · · · MR. SISKEL:· Objection; asked and answered.
11· · · · JUDGE O'HARA:· Well, I think you can answer
12· it.· Very simple.· I think the answer would be the
13· same.
14· · · · THE WITNESS:· It's what I said before.
15· · · · THE COURT:· Okay.
16· BY MR. ROGERS:
17· · · · Q.· · All right.· The first page of the
18· Superintendent's letter references a special order
19· that he is preparing his letter pursuant to.
20· · · · · · · · ·Do you see that?
21· · · · A.· · This right here?
22· · · · Q.· · Yes, sir.
23· · · · A.· · I see it.
24· · · · Q.· · He says, "Therefore, according to
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·1· Special Order SO8-01-01."

·2· · · · · · · · ·Do you see that?

·3· · · · A.· · Um-hmm.

·4· · · · Q.· · Is that a yes?

·5· · · · A.· · Yes, sir.

·6· · · · Q.· · Let me show you Plaintiff's Exhibit

·7· No. 11 for identification purposes.· This is

·8· Special Order SO8-01-01, correct?

·9· · · · A.· · Yes.

10· · · · Q.· · The purpose of this directive is set

11· forth in A.· It says, "Sets forth certain

12· procedures relative to an allegation of misconduct

13· brought against a department member and investigated

14· by the department."· Correct?

15· · · · A.· · Yes.

16· · · · Q.· · COPA is independent of the police

17· department, true?

18· · · · A.· · Yes.

19· · · · Q.· · Okay.· Therefore, when his letter of

20· March 22nd, 2018 references this special order,

21· this special order is not applicable to COPA, true?

22· · · · MR. SISKEL:· Objection; calls for a legal

23· conclusion.

24· · · · THE COURT:· Does the special order --
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·1· · · · THE WITNESS:· I'm not sure -- I'm not -- I'm

·2· not sure I can answer that question.· I'm not a

·3· lawyer.

·4· BY MR. ROGERS:

·5· · · · Q.· · Okay.· Again, we went through Exhibit 6,

·6· which talked about the different jurisdictions, one

·7· being COPA for things like police-involved

·8· shootings --

·9· · · · A.· · Yes, we did.

10· · · · Q.· · -- other misconduct being department-

11· driven investigations, correct?

12· · · · A.· · Yes, we did.

13· · · · Q.· · Okay.· My last few questions, Mayor,

14· relate to your knowledge and awareness of efforts

15· to secret information in this litigation.

16· · · · · · · · ·Were you aware of -- that the City

17· of Chicago moved to secret Superintendent Johnson's

18· March 22nd letter?

19· · · · MR. SISKEL:· Objection; beyond the scope.

20· · · · JUDGE O'HARA:· If he knows.

21· · · · THE WITNESS:· No ability to answer the

22· question.· I don't know.

23· BY MR. ROGERS:

24· · · · Q.· · You don't know -- you were not aware
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·1· that the City of Chicago's Law Department sought to

·2· secret that information?

·3· · · · A.· · I'm not --

·4· · · · MR. SISKEL:· Same objection.

·5· · · · THE WITNESS:· I'm not able to answer the

·6· question.

·7· · · · JUDGE O'HARA:· What do you mean by "secret,"

·8· I guess?

·9· · · · MR. BRODSKY:· Seal.

10· · · · MR. ROGERS:· Seal under protective order.

11· · · · THE COURT:· Oh.

12· BY MR. ROGERS:

13· · · · Q.· · Were you aware of that?

14· · · · MR. SISKEL:· Same objection.

15· · · · THE WITNESS:· I'm not -- I'm not sure I

16· understand the question.

17· BY MR. ROGERS:

18· · · · Q.· · There was a motion brought by the City

19· of Chicago to have a protective order issued over

20· Superintendent Johnson's March 22nd letter.· Were

21· you aware of that?

22· · · · A.· · Not to my recollection.

23· · · · Q.· · Okay.· Were you aware that the City of

24· Chicago moved to have a protective order entered
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·1· over Superintendent Eddie Johnson's discovery
·2· deposition?
·3· · · · MR. SISKEL:· Objection; beyond the scope.
·4· · · · JUDGE O'HARA:· Where are you going to go with
·5· that?
·6· · · · MR. ROGERS:· I'm just trying to --
·7· transparency, openness.

·8· · · · JUDGE O'HARA:· I guess is he aware of what
·9· the lawyers -- the City lawyers did, is that what
10· you're asking him?
11· · · · MR. SISKEL:· And, Judge, transparency,
12· openness was not one of the four identified topics
13· for this deposition that you ruled were --
14· · · · JUDGE O'HARA:· Actually, if you review the
15· transcript, the transparency went way back.· And if

16· he's aware of what the lawyers did, he's aware of
17· it.· If he's not, he's not.· It's that simple.
18· · · · THE WITNESS:· I would just say that not
19· aware, and any issue related to transparency was
20· usually around videotapes of other incidents, but
21· not this.· I have no -- I have no idea.· I'm not
22· aware.
23· · · · MR. ROGERS:· Okay.
24· · · · THE WITNESS:· Sorry.
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·1· BY MR. ROGERS:

·2· · · · Q.· · And had you made a request that your
·3· deposition be sealed -- that a protective order be
·4· entered as to your deposition?
·5· · · · A.· · Am I aware of mine?
·6· · · · Q.· · Yes.
·7· · · · A.· · Yes.
·8· · · · Q.· · Okay.· With -- did you request that
·9· there be a protective order as to your deposition?
10· · · · A.· · Did I?· I don't -- I'm not a lawyer.  I
11· don't handle that.
12· · · · Q.· · Okay.· But you were aware that the City
13· lawyers had sought that a protective order be
14· entered as to your discovery deposition?
15· · · · A.· · In a general way.
16· · · · Q.· · Yes, in a general way?
17· · · · A.· · Yes, in a general way.

18· · · · Q.· · All right.· You met with the Bettie
19· Jones family after this occurrence, correct?
20· · · · A.· · Yes.
21· · · · Q.· · Okay.· Had you ever gone to the
22· premises where this shooting occurred?
23· · · · A.· · Not to my knowledge, no.
24· · · · Q.· · Okay.· You made some public statements
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·1· about the fact that the shooting of Bettie Jones
·2· was an accident, correct?
·3· · · · A.· · I haven't seen any comments that would

·4· refresh my memory.

·5· · · · Q.· · Okay.· Well, are you aware that this
·6· was deemed an accidental shooting, that there was
·7· no intent by Officer Rialmo to shoot Bettie Jones?
·8· · · · A.· · I'm not sure how you -- yes.

·9· · · · Q.· · Okay.· Bettie Jones answered the
10· doorbell when the officer rang the doorbell.· She
11· indicated there was a problem upstairs.· And
12· minutes later she was shot.
13· · · · · · · · ·Are you aware of that?
14· · · · A.· · Yes, I am.

15· · · · Q.· · Okay.· You've given statements about
16· the importance of police officers protecting
17· innocent individuals.
18· · · · · · · · ·Do you recall that?
19· · · · A.· · I've said that probably many times, but

20· I don't know related to this case.

21· · · · Q.· · Okay.· With respect to this particular
22· shooting, do you support and stand with
23· Superintendent Johnson's conclusion that the
24· shooting death of Bettie Jones by Officer Rialmo
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·1· was -- should be exonerated -- he should be

·2· exonerated of that charge?

·3· · · · MR. SISKEL:· Objection; compound, lack of

·4· foundation.

·5· · · · JUDGE O'HARA:· Those aren't valid -- again,

·6· you're not claiming privilege.· Those are the only

·7· valid discovery objections.

·8· · · · · · · · ·You can answer it.· If you --

·9· · · · THE WITNESS:· I'm going to -- I know what the

10· process is, and the process requires a Chinese

11· wall, and we're in the middle of the process.· So

12· I'm not going to weigh in on any decision that's in

13· the middle of the process because I think it would

14· be inappropriate.· And we set it up specifically to

15· be a process to have independence not only from the

16· police, but also from elected officials for a whole

17· host of reasons.· So I'm not -- I think it would be

18· inappropriate to weigh in.

19· BY MR. ROGERS:

20· · · · Q.· · Currently there's a difference of

21· con- -- of opinion between COPA and Superintendent

22· Johnson as to findings relating to this police-

23· involved shooting, correct?

24· · · · MR. BRODSKY:· Objection.
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·1· · · · MR. SISKEL:· Objection to the form.

·2· BY MR. ROGERS:

·3· · · · Q.· · You can answer.

·4· · · · A.· · What I've read in the papers, they have

·5· two different opinions.

·6· · · · Q.· · Okay.· And you don't want to interfere

·7· with that process and render an opinion on that

·8· issue at this time; is that correct?

·9· · · · A.· · I'm trying to be -- well, this is a

10· legal one.· I'm trying to be faithful to the

11· purpose of having a Chinese wall, but especially

12· given that it's not concluded.

13· · · · Q.· · At the conclusion of that process, will

14· it be fair to ask you questions about the process,

15· whether it was followed and the conclusions from --

16· · · · A.· · That's out of my jurisdiction.  I

17· really -- I don't know, Larry, if you could ask me

18· it.

19· · · · Q.· · Well, I'm trying to ask you the

20· questions now.· You're telling me you can't answer

21· them now.

22· · · · MR. SISKEL:· Objection.· You're asking --

23· · · · JUDGE O'HARA:· Well, we'll address that issue

24· when it comes up later.
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·1· · · · MR. SISKEL:· Thank you, Judge.

·2· · · · MR. ROGERS:· Okay.· All right.· I'll yield to

·3· the other lawyers at this time.

·4· · · · MR. BRODSKY:· All right.· Just -- I'll be

·5· much faster than anybody else.

·6· · · · THE VIDEO TECHNICIAN:· Will you hand him a

·7· microphone?

·8· · · · MR. BRODSKY:· Oh.· I've never wore one

·9· before.

10· · · · MR. ROGERS:· Thank you, Mayor.

11· · · · THE WITNESS:· Thanks, Larry.

12· · · · MR. BRODSKY:· I've actually had one.

13· · · · · · · · · · EXAMINATION

14· BY MR. BRODSKY:

15· · · · Q.· · All right, Mayor.· My name's Joel

16· Brodsky.· I represent Officer Rialmo.· I'm going

17· to be much briefer than Mr. Rogers.

18· · · · · · · · ·Okay.· If it just -- starting from

19· this point, you've said that you didn't review the

20· COPA summary report or Superintendent Johnson's

21· nonconcurrence letter because of a Chinese wall,

22· correct?

23· · · · A.· · That is correct.

24· · · · Q.· · Okay.· And --
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·1· · · · JUDGE O'HARA:· And by the way, for purposes
·2· here, the Chinese wall is a term of art where
·3· different entities -- different parts of government
·4· are kept separate findings so that there's no
·5· interference.
·6· · · · · · · · ·Is that a fair summary of the
·7· Chinese wall as you understand it, Mr. Mayor?
·8· · · · THE WITNESS:· As I'm trying to use it, the
·9· wall to make sure that the process is in a zone
10· free of political influence or somehow any
11· political impact in any way.· So I've stepped -- I
12· consciously don't -- we're in the middle of it, so
13· I don't think it's appropriate.
14· · · · JUDGE O'HARA:· Well, you've been using it,
15· and --
16· · · · THE WITNESS:· Yes, that is how I --
17· · · · JUDGE O'HARA:· Make sure that's your
18· understanding.
19· · · · THE WITNESS:· Yeah, there's a wall between --
20· · · · THE COURT:· I see.
21· · · · MR. BRODSKY:· That's my understanding too.
22· · · · THE COURT:· Okay.· Go ahead.
23· BY MR. BRODSKY:
24· · · · Q.· · All right.· Do you recall when the
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·1· attorney for -- representing the City in this -- in

·2· the LeGrier/Jones versus Rialmo shooting attempted

·3· to file a -- an action for contribution in this

·4· case?

·5· · · · A.· · I don't know what that means.

·6· · · · Q.· · An action -- it was referred to as a

·7· lawsuit against the LeGrier estate in which they

·8· would try to assess -- put some of the responsibility

·9· on Quintonio LeGrier for the death of Bettie Jones.

10· · · · · · · · ·Do you recall that?

11· · · · A.· · I know what I've read in the paper.

12· · · · Q.· · Isn't -- didn't you make a phone call

13· to Quintonio LeGrier's father apologizing for the

14· City's efforts to do that?

15· · · · A.· · Yes, I did.

16· · · · Q.· · Okay.· And you did that because, I

17· think you said in the -- you made a public

18· statement that you thought that his -- the City's

19· filing this contribution action would have been --

20· was insensitive, I think is the word you used?

21· · · · A.· · Yeah.· I think the way I would describe

22· the reason I reached out is, as I did and I do in

23· other instances --

24· · · · Q.· · No.· I was just asking is that the --

Page 133
·1· · · · THE COURT:· Let him finish.
·2· · · · MR. BRODSKY:· I was just --
·3· · · · THE COURT:· Were you finished with your
·4· answer?
·5· · · · MR. BRODSKY:· Okay.· Please.· Please.· I'm
·6· sorry to interrupt you.
·7· · · · THE WITNESS:· That's okay.
·8· · · · · · · · ·In other places -- in other contexts
·9· and situations where a family have lost a loved
10· one, I try to offer a voice of -- be a person of
11· support.· And given I had talked to the family
12· before, I just wanted to call and say I was
13· thinking of them.· In that spirit --
14· BY MR. BRODSKY:
15· · · · Q.· · But your public statement was that it
16· was insensitive of the City to want to file this
17· contribution action, correct?
18· · · · A.· · My statement speaks for itself.
19· · · · Q.· · Why do you believe it was insensitive
20· for the City to file this contribution action?
21· · · · A.· · Look, I'm not a -- I'm not a lawyer, as
22· I think we've well established by now, and I don't
23· understand the litigation process.
24· · · · Q.· · Okay.
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·1· · · · A.· · But as a husband and father, a son and
·2· a brother, a sibling, you have people that have had
·3· a loss and pain, and I wanted to express myself to
·4· that part.· I don't deal with the legal part.
·5· That's not my job.· And I'm not a lawyer.· And I --
·6· · · · Q.· · But you -- did you have any role then
·7· in getting the City to stop trying to file that
·8· contribution action?
·9· · · · A.· · I think my words spoke for themselves.
10· · · · Q.· · So did your words then cause the
11· City --
12· · · · THE COURT:· I'm sorry.· Is the question
13· presented to the Mayor is that did you reach out
14· to the attorneys and tell them to not pursue this
15· course of action?
16· BY MR. BRODSKY:
17· · · · Q.· · Yeah.· In other words, did you have
18· anything to do in that decision?
19· · · · MR. SISKEL:· And I'm going to object to the
20· extent it calls for privileged information.
21· · · · MR. BRODSKY:· How could that be privileged?
22· · · · MR. SISKEL:· Well, if you're asking about --
23· · · · JUDGE O'HARA:· Well, I think the Mayor said
24· that his words were enough to cause the action to
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·1· cease.

·2· · · · THE WITNESS:· No.· I said my words spoke for

·3· themselves.

·4· BY MR. BRODSKY:

·5· · · · Q.· · So you -- by your words, you caused
·6· then the City to with- -- stop that action?
·7· · · · A.· · I said I expressed myself both to the

·8· family and to the public.

·9· · · · Q.· · Okay.· And do you believe that that's
10· what got the City to stop filing that?
11· · · · A.· · I would be just guessing.

12· · · · Q.· · Okay.· You have no idea then why the
13· City withdrew its efforts to file the contribution
14· action; is that what you're saying?
15· · · · A.· · That would actually be an appropriate

16· question for the counsel.· My role as the Mayor was

17· to express myself to the family and to the public.

18· · · · Q.· · Well, what I'm trying to get at is did
19· you have any way in instructing the City's lawyers
20· to withdraw it?· That's all I'm asking.· It's a --
21· · · · MR. SISKEL:· Objection.

22· BY MR. BRODSKY:

23· · · · Q.· · -- yes or no or --
24· · · · MR. SISKEL:· Objection to the extent it calls
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·1· for privileged information.

·2· · · · MR. BRODSKY:· It's not really attorney-

·3· client.

·4· · · · THE WITNESS:· I don't know if I -- I don't

·5· remember if I called counsel or not.

·6· · · · MR. BRODSKY:· Okay.· But obviously --

·7· · · · JUDGE O'HARA:· That's as far as it goes

·8· because I --

·9· · · · MR. BRODSKY:· Okay.

10· · · · THE WITNESS:· Okay.

11· · · · MR. BRODSKY:· If he doesn't recall --

12· · · · JUDGE O'HARA:· I think you've answered it

13· sufficiently.· And I think any further inquiry, I

14· would agree with counsel, that would be privileged

15· information.

16· · · · MR. BRODSKY:· I'm just -- I mean, if he

17· doesn't recall, he doesn't recall.

18· BY MR. BRODSKY:

19· · · · Q.· · Okay.· What did you say to Quintonio

20· LeGrier's father when you called him to discuss the

21· action?

22· · · · A.· · I can't ex- -- I can't remember

23· specifically.· But I think the general spirit what

24· I expressed is that I felt like they had been
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·1· through enough.· And as one who has talked to him
·2· before, I wanted him to understand I was sensitive
·3· to what the family's been through.
·4· · · · Q.· · Okay.· But you wouldn't -- don't think
·5· there would be any -- are you of the opinion
·6· there's something wrong in the legal process
·7· distributing -- or attributing the fault for the
·8· shooting among all the -- those involved?
·9· · · · A.· · I don't have the authority or the
10· background or the education to weigh in and judge
11· on that because I'm not a lawyer.· So I don't know
12· the process.· I know what I know as a husband and a
13· father.
14· · · · Q.· · Okay.· And you under- -- okay.· You
15· understand that by not filing the contribution
16· action, it takes -- it takes this into an all-or-
17· nothing type of situation as opposed to a
18· distribution of the fault?
19· · · · MR. SISKEL:· Objection to form and --
20· · · · MR. BRODSKY:· Or if you -- I'm asking if he
21· knows.
22· · · · THE COURT:· Well, you have to have --
23· · · · MR. BRODSKY:· It's not a legal --
24· · · · JUDGE O'HARA:· He said he's not a lawyer.
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·1· · · · THE WITNESS:· I'm not lawyer.
·2· · · · MR. BRODSKY:· I'm just asking if he knows.
·3· You don't have to be a lawyer to know contribution.
·4· · · · THE WITNESS:· I don't even know what you just
·5· said in all due respect, Mr. Brodsky.· I don't
·6· understand that.
·7· · · · MR. BRODSKY:· Okay.
·8· · · · JUDGE O'HARA:· And is that because you don't
·9· have legal training, Mr. Mayor?
10· · · · THE WITNESS:· Yes.· And there's enough
11· lawyers in this room.· But I do not have legal
12· training.· I was not a lawyer.· I'm not a lawyer.
13· · · · JUDGE O'HARA:· I think that's where it ends.
14· · · · MR. BRODSKY:· All right.· So -- all right.
15· · · · THE COURT:· Go on, Mr. Brodsky.
16· BY MR. BRODSKY:
17· · · · Q.· · So it was just an emotional as opposed
18· to a policy type of decision to call him?
19· · · · A.· · It was an expression -- in the past,
20· since I was even Mayor elect, I have reached out
21· to loved ones who've lost a loved one.· And I
22· sometimes have called them.· When they want, I
23· sometimes have visited them.· And this was
24· consistent with that as it was consistent with the
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·1· original phone call.

·2· · · · Q.· · Okay.· All right.· On December -- so

·3· this -- the shooting in this case took place on,

·4· just in context, December 26, 2015.

·5· · · · · · · · ·Have you had any involvement in any

·6· decision regarding either assigning, reassigning,

·7· disciplining, or transferring Officer Robert Rialmo

·8· since that date?

·9· · · · A.· · No.

10· · · · Q.· · All right.· Regarding -- this is now

11· going to COPA.· Do you have any knowledge of the

12· investigatory competency of any of COPA's

13· investigators?

14· · · · A.· · No.

15· · · · Q.· · So you wouldn't know if they were top

16· notch invest- -- forensic investigators or just

17· mere amateurs?

18· · · · A.· · I have no knowledge of individuals.  I

19· have no knowledge of the process at all -- at all.

20· · · · Q.· · Okay.

21· · · · A.· · But I know that they've gone through a

22· process.· But I have no knowledge.

23· · · · Q.· · But you don't know if it's a process

24· that's reliable or unreliable?
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·1· · · · A.· · Couldn't weigh in it.
·2· · · · Q.· · Okay.
·3· · · · THE COURT:· And that's because of the Chinese
·4· wall; is that correct?
·5· · · · THE WITNESS:· I haven't evaluated it.· I've
·6· had -- that -- what I do know is that independent
·7· entities help set up that process of training for
·8· all the hirees.· I don't go through and actually
·9· kick the tires on it.· So I have no idea except for
10· I know they went through training before they were
11· hired.
12· BY MR. BRODSKY:
13· · · · Q.· · You don't know if the training is
14· sufficient for -- to become a forensic investigator
15· or not, though?
16· · · · A.· · It's not -- it's not for me to weigh in
17· on that.· I -- my understanding is a lot of experts
18· were consulted before the training was put
19· together, and the training was done, which is also
20· different than had been in the past.
21· · · · Q.· · Do you know why the City doesn't want
22· to release the independent con- -- you just said
23· they consulted people -- why these consultants'
24· reports are sealed, why the City doesn't want to
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·1· release them?
·2· · · · MR. SISKEL:· Objection.

·3· · · · JUDGE O'HARA:· Well, they're going to weigh

·4· in --

·5· · · · MR. BRODSKY:· That was Lieutenant

·6· Harrington's.

·7· · · · JUDGE O'HARA:· Pardon me?

·8· · · · MR. BRODSKY:· Lieutenant Harrington's report.

·9· · · · THE COURT:· Right.· And I reviewed those

10· reports.

11· · · · MR. BRODSKY:· Right.

12· · · · THE COURT:· And they were independent

13· consultants' reports --

14· · · · MR. BRODSKY:· Right.

15· · · · THE COURT:· -- which I don't know if the

16· Mayor has any idea about, but they were independent

17· consultant reports, which is, in any other case,

18· don't have to be disclosed unless that person

19· that's the independent consultant is retained as a

20· Rule 213(f)(3) expert.

21· · · · MR. BRODSKY:· Unless they want to release it.

22· I'm just asking him if there's any reason that they

23· don't want to release it.

24· · · · THE COURT:· He's not the attorney.· So if
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·1· he --
·2· · · · THE WITNESS:· I have no idea.
·3· · · · MR. BRODSKY:· He's the chief officer.· Okay.
·4· All right.
·5· BY MR. BRODSKY:
·6· · · · Q.· · All right.· Regarding the process, the
·7· three-step process of -- set up by the COPA
·8· ordinance, there's also -- the City is also bound,
·9· isn't it not, by a Fraternal Order of Police
10· contract in how officers are disciplined?
11· · · · A.· · There's a contract.
12· · · · Q.· · And that covers officer discipline,
13· correct?
14· · · · A.· · There's a section of it.
15· · · · Q.· · And isn't the City also bound by that
16· contract as well as the COPA ordinance in how it
17· proceeds in the disciplinary process?
18· · · · MR. SISKEL:· Objection.· It calls --
19· · · · MR. BRODSKY:· If he --
20· · · · MR. SISKEL:· -- for a legal conclusion.
21· · · · MR. BRODSKY:· If he knows.
22· · · · JUDGE O'HARA:· I think it's actually been
23· asked and answered that there's a contract that has
24· a legal --
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·1· · · · MR. BRODSKY:· A legal --

·2· · · · JUDGE O'HARA:· That has how officers are

·3· disciplined, if any.

·4· · · · THE WITNESS:· There's a contract, there's a

·5· COPA ordinance, and we follow both.

·6· BY MR. BRODSKY:

·7· · · · Q.· · Okay.· And the COPA ordinance -- I
·8· mean, the FOP contract may have some impact on
·9· how the Superintendent receives and responds to
10· recommendations from COPA, if you know?
11· · · · A.· · I don't know the back- -- I haven't

12· gone through the contract here.

13· · · · Q.· · Okay.· I know --
14· · · · A.· · I can't weigh in on that.

15· · · · Q.· · And as far as the COPA rules and
16· regulations, they haven't been shown to you either
17· today, correct?
18· · · · A.· · The COPA?

19· · · · Q.· · Rules and regulations as opposed to the
20· ordinance, the administrative rules.
21· · · · A.· · That is correct.

22· · · · Q.· · So you don't know how those rules would
23· weigh in on how the Superintendent reviews and
24· responds to the COPA recommendations?
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·1· · · · A.· · That is correct, Mr. Brodsky.
·2· · · · Q.· · Okay.· You'd agree that there's a
·3· difference between an investigation and a
·4· conclusion or finding, right?· So doing the
·5· investigation is not the same thing as making
·6· the conclusion of the facts found in that
·7· investigation?
·8· · · · A.· · Okay.· I see one is dependent on the
·9· other, but that's an assumption.
10· · · · Q.· · But -- I mean, they're dependent on
11· each other, but they're separate, correct?
12· · · · A.· · As a legal document?
13· · · · THE COURT:· Let's stop.· I'm going to
14· interrupt everybody.
15· · · · MR. BRODSKY:· Okay.
16· · · · THE COURT:· We're talking about this case in
17· particular.
18· · · · MR. BRODSKY:· Right.
19· · · · THE COURT:· So the question you're asking the
20· Mayor is there's an investigation which will lead
21· to findings, is that correct?· And there's two
22· steps; one is the investigation to gather the
23· facts; two, report findings.
24· · · · MR. BRODSKY:· Correct.
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·1· · · · JUDGE O'HARA:· Okay.· How about that?

·2· · · · THE WITNESS:· That would -- that sounds --

·3· · · · MR. BRODSKY:· As opposed to Mr. Rogers'

·4· question about the -- COPA doing the -- being the

·5· independent investigation as opposed to.· That's

·6· why I asked it.

·7· · · · JUDGE O'HARA:· I think he answered it very

·8· succinctly.

·9· · · · MR. BRODSKY:· I think so.· That's why I asked

10· it.· All right.· I think that's -- that's it.  I

11· have nothing else.

12· · · · THE WITNESS:· Thank you.

13· · · · · · · · · · EXAMINATION

14· BY MR. FOUTRIS:

15· · · · Q.· · Mayor, it's been a while.· Let me

16· introduce myself again.· I'm Bill Foutris.  I

17· represent the LeGrier estate.· Mr. LeGrier's in the

18· courtroom.· I'm going to have some questions for

19· you related to this case.· It'll be a little

20· scattershot because you've been asked a lot of

21· questions.· So there's follow-ups to things that

22· you were questioned about earlier, and I'm going to

23· follow up with some things that you said earlier.

24· I'm not going to tread the same ground.· Okay?
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·1· · · · A.· · Yes.
·2· · · · Q.· · All right.· So just to be clear, you've
·3· mentioned this Chinese wall and this process that
·4· instituted this Chinese wall.· I've not seen any
·5· ordinance or rule or regulation that institutes
·6· such a Chinese wall.
·7· · · · · · · · ·Could you please explain for us what
·8· it is that you mean by this Chinese wall, where it
·9· came up, why you're following it?
10· · · · A.· · Well, to make sure that the process
11· starting from the investigation to the
12· Superintendent's actions all the way to the
13· decisions made by the Police Board are inde- --
14· are truly independent and meant and intended to
15· be independent from the Mayor, all City Council

16· members, others, so it's truly an independent
17· investigation to get to the bottom of a situation,
18· a case, what happened, and then to draw those
19· judgments, and then to draw -- whatever the
20· Superintendent does and then whatever the Police
21· Board is independent of everybody else.
22· · · · · · · · ·And that's why I would say that
23· there's an attempt to make sure that there's no

24· other influences outside of the effort by COPA and
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·1· then the Police Superintendent and then the Police

·2· Board to try to find a way to get to the bottom of

·3· what happened and make judgments accordingly.

·4· · · · Q.· · So I think what you're telling us is
·5· that you made the deliberate judgment to keep out
·6· of the fray in a nutshell; is that right?
·7· · · · A.· · In a nutshell.

·8· · · · Q.· · So why have you kept up with the media
·9· reports?
10· · · · A.· · Why I have read what's in the paper?

11· · · · Q.· · Yeah.· If you want to keep out of this,
12· why are you reading anything at all about this?
13· · · · A.· · Well, it's in the media, and it would

14· be -- it doesn't mean that I read everything in the

15· media, but it would be strange not to.

16· · · · Q.· · You've read --
17· · · · A.· · And --

18· · · · Q.· · I'm sorry.· You've read stuff related
19· to this from the inception of this case until
20· today; is that right?
21· · · · A.· · Yes.

22· · · · Q.· · How's that consistent with the Chinese
23· wall?
24· · · · A.· · Because I'm not reading anything else
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·1· that's being done from the investigatory standpoint.
·2· · · · Q.· · Have you been getting memos regarding
·3· this case?
·4· · · · A.· · No.
·5· · · · Q.· · Did you get memos about the media
·6· coverage of this within the first few days of
·7· the incident?
·8· · · · A.· · While I was in Havana?
·9· · · · Q.· · When you came back.
10· · · · A.· · I don't -- I can't remember.
11· · · · Q.· · How did you get the phone numbers and
12· the information related to the LeGrier estate,
13· meaning his parents?
14· · · · A.· · I can't remember how I got them, but my
15· staff ...
16· · · · Q.· · Can you give me that?
17· · · · · · · · ·We don't have any exhibit numbers,
18· but I'll just write on this -- I think we're up to
19· No. 12.
20· · · · JUDGE O'HARA:· For identification, what is
21· this?
22· · · · MR. FOUTRIS:· For identification, this is
23· Bates Nos. FCRL 2316 through 2323.· This is a
24· To/From from the Mayor's office -- actually, it's
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·1· from Janey Rountree.
·2· · · · THE COURT:· Was it -- from Janey Rountree to
·3· who?
·4· · · · MR. FOUTRIS:· The Mayor, I understand.· And
·5· that's what I'm going to ask.
·6· BY MR. FOUTRIS:
·7· · · · Q.· · So do you have that document in front
·8· of you, sir?
·9· · · · A.· · Yes.
10· · · · Q.· · Do you recognize what that is?
11· · · · A.· · It's a memo --
12· · · · Q.· · Okay.· Is that a --
13· · · · A.· · -- with a -- with a -- contact
14· information and then some background.
15· · · · Q.· · Okay.· It's an eight-page memo from
16· Janey Rountree to you; is that right?
17· · · · MR. SISKEL:· Objection; mischaracterizes the
18· exhibit.
19· · · · THE COURT:· Well, it's an eight-page
20· document?
21· · · · THE WITNESS:· There's a -- okay.
22· BY MR. FOUTRIS:
23· · · · Q.· · Is this a document that was provided to
24· you at the outset of this case so that you would
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·1· have the information related to Quintonio LeGrier's
·2· parents?
·3· · · · A.· · Well, first of all, there's a one-page

·4· memo.· Everything else, I think, is an articles.

·5· But that said -- because I just had come back -- I

·6· don't know the date of this.

·7· · · · · · · · ·As I said, I was -- two things.· One

·8· is I was out of -- I was with my family in Cuba.

·9· · · · · · · · ·Second is I've made a practice since

10· being Mayor elect to try to reach out to loved ones

11· who lost a loved one.

12· · · · · · · · ·And this is -- this memo is making

13· sure I have the information so I can reach them and

14· understanding.

15· · · · Q.· · Right.· And the purpose of this Roman
16· numeral number I on page 1 says, "You are calling
17· the parents of Quintonio LeGrier."
18· · · · · · · · ·Did I read that correctly?
19· · · · A.· · At the top of -- yes.

20· · · · Q.· · Okay.· And the "you" would be you,
21· literally you, correct?
22· · · · A.· · My assumption is yes, but it doesn't

23· say to -- it's not a memo written to me.· It says

24· Contact.· But my assumption is yes, since I'm
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·1· making the phone call.· But that's an assumption.

·2· · · · Q.· · Okay.· And there are articles attached

·3· to this from the Chicago Tribune, or at least

·4· summaries, as well as certain printouts of these

·5· articles; is that fair?

·6· · · · A.· · So there's a -- this one page.· An

·7· article.· An article.· And an article.· Two to

·8· three articles.

·9· · · · Q.· · Okay.· Would you agree with me that the

10· purpose of providing you with these articles was to

11· familiarize you with the events as being reported

12· in the press?

13· · · · A.· · One is, again, I was out of the

14· country.· Two, this is a normal practice since I

15· make phone calls often to family members or visit

16· with them.· It's contextual.· That's all.

17· · · · Q.· · Is what I said correct?

18· · · · A.· · You can -- can you repeat it?

19· · · · MR. FOUTRIS:· Sure.

20· · · · · · · · ·Repeat it, please.

21· · · · · · · · · · · (Record read.)

22· · · · THE WITNESS:· I don't know why -- what I can --

23· I can't speak to that.· But I can speak is what I

24· know -- what I try to make a practice of.· And the
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·1· staff will sometimes provide either articles or

·2· other types of background information if I'm going

·3· to make a call of this nature.

·4· BY MR. FOUTRIS:

·5· · · · Q.· · Okay.· This is what I'm driving at.
·6· You've indicated throughout the last two and a half
·7· hours that you've read things related to this case
·8· in the media, whether it be the COPA report, the
·9· Superintendent's findings, or whatnot, fair?
10· · · · A.· · Yes.

11· · · · Q.· · Okay.· Is that something that you've
12· done of your own accord by just going online and
13· reading something, or has it been provided to you
14· by your staff by way of a memo like what you have
15· in front of you right now?
16· · · · A.· · Well --

17· · · · Q.· · Or is it a combination?
18· · · · A.· · Well, this is totally different from

19· and not related to the COPA process.· I don't --

20· I would say -- let me say this.· If you -- what

21· you're say- -- if you -- immediately upon returning

22· and reaching out to a family was one of an

23· expression, and somebody who has three children,

24· a spouse, et cetera, what happens is once the
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·1· investigation starts, et cetera, that's a different

·2· matter by nature and by conduct.

·3· · · · Q.· · I asked you something different.
·4· · · · A.· · Okay.

·5· · · · Q.· · What I asked you --
·6· · · · A.· · I --

·7· · · · Q.· · -- is the information you've gotten
·8· about this case that we've talked about in the
·9· last two and a half hours, is that based on your
10· own edification by looking at stuff online on your
11· own or a paper, an actual physical paper -- I don't
12· know if you do that anymore -- or was it by way of
13· a memo like this?
14· · · · A.· · I'm --

15· · · · MR. SISKEL:· Objection to the form, vague.

16· · · · JUDGE O'HARA:· Also I think it was about five

17· times compound.

18· · · · MR. FOUTRIS:· Yeah.· Just trying to find

19· out -- look, let me just withdraw that.· What

20· I'm -- what I'm trying --

21· · · · THE COURT:· How did -- how did you find out

22· about this case after -- so let's go back this way.

23· Let me see if I can do this.

24· · · · · · · · ·So when you had the good fortune to
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·1· be in Cuba with your family, when you came back,

·2· you received a -- what's marked as exhibit

·3· whatever, with background --

·4· · · · THE WITNESS:· 12.

·5· · · · THE COURT:· -- with background information as

·6· to the incident with the numbers on there so you

·7· can contact the family regarding the loss of a

·8· loved one based on that information that was

·9· attached thereto; is that correct?

10· · · · MR. SISKEL:· Right.

11· · · · THE WITNESS:· My first understanding of this

12· case and the entire situation was when Acting

13· Superintendent John Escalante reached me.· And that

14· was the first time I was notified about anything.

15· And he -- I talked to him numerous times over the

16· day and a half I was still in Cuba till I got back,

17· but to get information.

18· · · · · · · · ·This was upon -- I don't know the

19· date of this.· I don't know the timing of this

20· memo.· But based on memory, a short time afterwards,

21· I called the family.

22· · · · THE COURT:· And once the investigation was

23· underway, what, if anything, did you do to gain any

24· further information about this incident?
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·1· · · · THE WITNESS:· I usually read what was in the

·2· paper.

·3· BY MR. FOUTRIS:

·4· · · · Q.· · Okay.· So you -- you do not have any
·5· recollection of being provided a memo with articles
·6· attached to it similar to what you have in front of
·7· you after the investigation began; is that fair?
·8· · · · A.· · I don't have a -- the only -- if you

·9· show me stuff, the other stuff, I --

10· · · · Q.· · I don't know if it exists.· That's what
11· I'm asking.
12· · · · A.· · No.· My understanding of this is both

13· by phone calls to Acting Superintendent John

14· Escalante when I'm in Cuba.· This is an attempt to

15· reach out to family separate from the investigation.

16· · · · · · · · ·As the investigation's going on, I

17· have no role, COPA, Superintendent, or the Police

18· Board.

19· · · · Q.· · Okay.
20· · · · THE COURT:· Let the record reflect that when

21· the Mayor said that this was an effort to reach

22· out, he was indicating to Exhibit 12.

23· · · · THE WITNESS:· Yeah.· To the family.· I'm

24· sorry.
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·1· BY MR. FOUTRIS:

·2· · · · Q.· · I understand.· Okay.
·3· · · · · · · · ·So you have -- and just to go
·4· through that.· You have not communicated with --
·5· after the initial information provided to you by --
·6· by Acting Superintendent Escalante, you never got
·7· any further information from him regarding this
·8· particular matter, true?
·9· · · · A.· · I don't know how to answer that except

10· for I know that the first way I found out on

11· anything was from the Acting Superintendent.· Do --

12· does that mean like when I'm back four, five days,

13· he told me some update?· I don't -- can't answer

14· that question.

15· · · · Q.· · Okay.· After the first few days, so
16· after December of 2015, to the best of your
17· recollection, did you have any further
18· communications of any kind with Mr. Escalante
19· regarding this case?
20· · · · A.· · I'd be guessing, so I can't do that.

21· I don't know.

22· · · · Q.· · To the best of your recollection?
23· · · · A.· · I -- I don't know.

24· · · · Q.· · All right.
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·1· · · · A.· · That's the honest answer.

·2· · · · Q.· · From the time that Mr. Johnson was

·3· appointed Superintendent until today, have you ever

·4· discussed with him any aspect of this case?· And by

·5· "this case," I'm talking about the shooting death

·6· of Quintonio LeGrier and Bettie Jones.

·7· · · · A.· · To my knowledge, no.

·8· · · · Q.· · Has anybody in your administration or

·9· specifically in your office ever reached out or

10· communicated to Superintendent Johnson with respect

11· to this matter ever?

12· · · · A.· · I have no idea -- no idea.

13· · · · Q.· · Has anybody ever done that at your

14· direction?

15· · · · A.· · No.

16· · · · Q.· · Has -- have you ever learned --

17· · · · A.· · That's inconsistent.

18· · · · Q.· · Have you ever learned from anybody,

19· whether it be rumors or anything -- and I'll get

20· into it if there are rumors.· But have you ever

21· learned from any source that somebody from your

22· office reached out to the Superintendent regarding

23· this case since he's been appointed?

24· · · · A.· · I have no idea.
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·1· · · · Q.· · Now -- and that's what I was driving at
·2· is with respect to this Chinese wall.· Am I -- and
·3· I don't think it was clear.· But the Chinese wall
·4· that you described, that's something that you
·5· decided to do of your own volition?
·6· · · · A.· · I don't think that's accurate.
·7· · · · Q.· · Where does it derive from?· Where's the
·8· authority for it?
·9· · · · A.· · I think the -- when you say
10· "independent," it's not only obviously
11· independent of the police department, it's
12· independent from anybody in the Mayor -- from
13· myself or any other kind of political influence.
14· That's what's --
15· · · · Q.· · Okay.· So it's your interpretation of
16· the ordinance that you're supposed to stay away
17· from the investigation while it's pending; is that
18· fair?
19· · · · A.· · All the way through the process.
20· · · · Q.· · Okay.· And the process you're talking
21· about is from the time that the shooting occurs
22· until the time that the Police Board renders a
23· verdict?
24· · · · A.· · The process from the time that the
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·1· investigation begins all the way through the

·2· process, all the way through the Police Board.

·3· · · · Q.· · Okay.· All right.· Now, has anybody
·4· ever tried to provide you an update with respect to
·5· this investigation and you've said, No, thank you,
·6· I don't want to be involved in it?· Anything like
·7· that happen?
·8· · · · A.· · Not to my knowledge.

·9· · · · Q.· · We have emails indicating that you were
10· asking for updates from the CPD investigators
11· regarding this investigation.
12· · · · · · · · ·Do you have any memory of that?
13· · · · A.· · No.

14· · · · JUDGE O'HARA:· You have to answer yes or no,

15· sir.

16· · · · THE WITNESS:· I'm sorry.· I said no.· I'm

17· sorry.· I'm sorry.· I apologize.

18· BY MR. FOUTRIS:

19· · · · Q.· · Okay.· Have you personally sent any
20· text messages or emails regarding this particular
21· matter?
22· · · · A.· · I have no idea.

23· · · · Q.· · Nothing that you recall?
24· · · · A.· · In the last two years?
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·1· · · · Q.· · Right.

·2· · · · A.· · I have -- I have no idea.

·3· · · · Q.· · Okay.· Has anybody at any time ever

·4· asked you to look at your emails or your text

·5· messages to determine whether you've communicated

·6· with respect to this matter?

·7· · · · A.· · I can't -- I can't remember.

·8· · · · Q.· · Okay.· Anything that might help you

·9· remember that?

10· · · · A.· · In the last two years?

11· · · · Q.· · Right.

12· · · · A.· · I can't -- I can't re- -- would

13· anything help me?

14· · · · Q.· · Right.

15· · · · A.· · No.

16· · · · Q.· · You don't think so?

17· · · · A.· · I'd be making -- I mean, I don't know.

18· I don't know what you're -- I don't know what

19· you're get- -- I don't understand the question, I

20· suppose.

21· · · · Q.· · Right.· Well, all I'm asking is we want

22· to make sure we have all the information related to

23· this case, any memos, any emails, any text messages

24· anybody has -- has authored with respect to this
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·1· matter.· One of the things we asked from the City

·2· is things that you may have or your office may have

·3· authored with respect to this matter.

·4· · · · · · · · ·So all I'm asking is has anything to

·5· your knowledge been done in that regard, and has

·6· anybody asked you to find that?

·7· · · · A.· · That wouldn't come to me.· That would

·8· come to somebody else in the office, meaning

·9· counsel or otherwise.· So I wouldn't know.

10· · · · Q.· · Fair enough.

11· · · · · · · · ·Okay.· Earlier you said, I think,

12· that you were the executive officer for the City of

13· Chicago?

14· · · · A.· · I'm the Mayor.

15· · · · Q.· · Okay.· And as the Mayor, you create

16· policy for the City of Chicago?

17· · · · A.· · That's one of the responsibilities, yes.

18· · · · Q.· · Okay.

19· · · · A.· · As do others.

20· · · · Q.· · Right.· Well -- and one of the things

21· that you create policy for is things like

22· determining whether COPA should be founded or

23· created, things along that nature, fair enough?

24· · · · A.· · On that one, that was a recommendation
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·1· that came out of the task force, and that was what
·2· we implemented, led the effort to make it part of
·3· City ordinance and City policy and now the piece of
·4· structure for the City.
·5· · · · Q.· · You're talking about the -- a task
·6· force that was -- that came down with the
·7· recommendations in March of '16?
·8· · · · A.· · The Mayoral task force made up of a
·9· body that had a series of recommendations.· And
10· I think I've said certain things in and around
11· training --
12· · · · Q.· · Right.
13· · · · A.· · -- community policing, deescalation,
14· transparency, technology like the body cameras,
15· training associated with that, a whole host of
16· things that we're in the middle of implementing.
17· · · · Q.· · Have all those things been implemented
18· from that task force?
19· · · · A.· · Everything?
20· · · · Q.· · Right.
21· · · · A.· · No.· But it -- I mean, I probably could
22· get a long list.· But I'm trying to do by summary.
23· Like there's -- we have a new policy on releasing
24· videos which came from it.· We have a new policy
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·1· on -- and every officer a year has a schedule and

·2· has a body camera and trained on it.· Every

·3· officer's received training on distinguishing

·4· mental health from another type of call that 911

·5· may be dispatching from, as did 911 officers.· We

·6· have a new policy on deescalation and the training

·7· associated with it.· We have a new policy and

·8· protocols associated with community policing.

·9· · · · · · · · ·Those are some of the things I can

10· remember from kind of the high end, but there are

11· other things that have happened all the way through

12· consistent with an overall approach to new

13· structures, new protocols, new oversight and

14· accountability, and including what we're dealing

15· with today, the three-step kind of sort of reform

16· that differed with what happened -- the kind of

17· two-step that existed before.

18· · · · Q.· · And those things you just described,

19· the policies that came out of that task force,

20· those are policies that you've implemented and that

21· you have -- well, that you've implemented, right?

22· · · · A.· · Implement- -- implemented and

23· implementing.

24· · · · Q.· · Okay.· And you were the final decision
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·1· maker with respect to implementing those various
·2· recommendations from that task force, fair?
·3· · · · A.· · I would actually say in a lot of these,
·4· the City Council's the final.· I -- I recommend it,
·5· and then if they don't pass them, then I've
·6· obviously, short of another more eloquent way of
·7· saying it, put some political weight behind getting
·8· them done.
·9· · · · Q.· · Okay.
10· · · · A.· · But the City Council with the Mayor is
11· the ultimate rather than myself.
12· · · · Q.· · Okay.· Now, just to be clear, COPA,
13· that is an agency of the City, right?
14· · · · A.· · Correct.
15· · · · Q.· · Okay.· And it's empowered --
16· · · · A.· · I haven't looked at its legal
17· structure, but my assumption is yes, it's --

18· · · · Q.· · Well --
19· · · · A.· · -- it's a legal entity of the City.
20· · · · Q.· · That's what I'm asking.
21· · · · A.· · Yes.· Yes.
22· · · · Q.· · Just like the police department is,
23· right?
24· · · · A.· · Um-hmm.
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·1· · · · Q.· · Is that a yes?

·2· · · · A.· · Yes.· I apologize.

·3· · · · Q.· · And COPA is empowered by ordinance

·4· we've talked about earlier?

·5· · · · A.· · There's an ordinance and --

·6· · · · Q.· · Rules and regs.

·7· · · · A.· · Rules and regs that come around like

·8· that.

·9· · · · Q.· · Okay.· And its authority derives from

10· ordinance that we've described in the rules and

11· regulations you just referenced, right?

12· · · · A.· · That is the -- there's an ordinance,

13· and then there's rules and regs.· And then there's

14· obviously, as questions arise, there's

15· interpretation that people have.

16· · · · Q.· · Well, the authority that COPA derives

17· is not from the City Council, it's not from your

18· office.· It's from the ordinance and the rules and

19· regulations, true?· And however they're interpreted.

20· · · · A.· · I don't want to go through the

21· legislative process, but there's an ordinance,

22· there are rules and regulations, and then when

23· there's disagreements, there's interpretation.

24· · · · Q.· · Right.· That's all I'm -- all I'm
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·1· driving at is ultimately the authority from COPA

·2· doesn't come from you saying they can do X, Y, or Z

·3· or the City Council saying they could do X, Y, or

·4· Z; it's actually delineated in rules and regulations,

·5· ordinance, and how those things are interpreted,

·6· fair?

·7· · · · A.· · Yes.

·8· · · · Q.· · And COPA, in a nutshell, it speaks for

·9· the City with respect to the topics outlined within

10· those rules and regulations and the ordinance?

11· · · · A.· · That's fair.

12· · · · MR. BRODSKY:· Objection.

13· · · · MR. SISKEL:· Objection.

14· · · · MR. BRODSKY:· Object to the form of the

15· question because the Mayor previously testified

16· about that whole -- he --

17· · · · JUDGE O'HARA:· Well, you know, let's make it

18· a little simpler when you say it speaks for the

19· City.

20· · · · MR. FOUTRIS:· Okay.

21· · · · THE COURT:· Can you rephrase that?

22· · · · THE WITNESS:· Do you want to give it a shot?

23· · · · JUDGE O'HARA:· No.

24
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·1· BY MR. FOUTRIS:

·2· · · · Q.· · All right.· Well, we've talked ad

·3· nauseam about COPA being independent.· If its

·4· recommendations are subject to the police

·5· department's judgment, in this case Superintendent

·6· Johnson, how is that independent?

·7· · · · A.· · Well, I think I -- speaking about ad

·8· nauseam, there's another step in that process which

·9· is different.· And to draw a distinction, in the

10· past, the Superintendent's judgment would almost be

11· the fin- -- would be the final word.· Today it's

12· not.· And this goes forward, whether he agreed or

13· disagreed, to the Police Board, which is made up of

14· civilians.

15· · · · · · · · ·So the final word has yet to been

16· reached in this situation or in other situations.

17· · · · Q.· · Well, a police officer ultimately has

18· the power to weigh in on this independent agency's

19· determinations as it's happened in this case, right?

20· · · · MR. SISKEL:· Objection to the form of the

21· question.

22· · · · JUDGE O'HARA:· When you say "weigh in," do

23· you mean the -- a police officer can agree or

24· disagree?
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·1· · · · MR. FOUTRIS:· Yes.

·2· · · · JUDGE O'HARA:· Part of this process, the

·3· Superintendent of police can agree or disagree as

·4· to one of these three responses in COPA with code

·5· of silence?

·6· · · · THE WITNESS:· He is -- I suppose the best way

·7· to think about it is as the ordinance shows and as

·8· the rules and regulations show, he is given a

·9· recommendation, he is given 60 days, he responds,

10· and the process keeps moving to get to an ultimate

11· judgment.

12· BY MR. FOUTRIS:

13· · · · Q.· · Well, do you agree that the optics of
14· the Superintendent's letter in this case makes it

15· appear like the Superintendent is engaged in some
16· sort of code of silence?
17· · · · MR. SISKEL:· Objection; vague, form of the

18· question.

19· · · · JUDGE O'HARA:· And what's the Superintendent's

20· letter --

21· · · · THE WITNESS:· I suppose I would just say I

22· think the Superintendent's acting in the role that

23· is the Superintendent's jurisdiction as defined by

24· the ordinance of the City Council.
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·1· BY MR. FOUTRIS:

·2· · · · Q.· · Would you agree with me that the optics
·3· of having a Superintendent weigh in at all on
·4· COPA's rulings makes it appear as if COPA is not
·5· truly independent?
·6· · · · MR. SISKEL:· Objection to the form of the

·7· question and vague.

·8· · · · THE COURT:· You know, I think you need to

·9· rephrase it besides optics.

10· · · · MR. FOUTRIS:· It -- well --

11· · · · THE COURT:· I mean, it is laid out ad nauseam

12· that at least statute -- or the rules and

13· regulations of COPA findings that COPA comes out

14· with a finding.· Then 60 days, the Superintendent

15· responds.· Is it one of three or four ways?

16· · · · MR. ROGERS:· One of three ways to the

17· recommendation.

18· · · · JUDGE O'HARA:· One of three ways to the

19· recommendations.· And so in this case, he responded

20· in an 11-page letter; am I correct in that?

21· · · · MR. ROGERS:· Yes, your Honor.

22· · · · THE COURT:· Okay.· So that's what's gone on --

23· · · · MR. FOUTRIS:· Okay.

24· · · · THE COURT:· -- so far.
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·1· BY MR. FOUTRIS:

·2· · · · Q.· · Let me ask something different.
·3· · · · · · · · ·Why did you not ask for an ordinance
·4· that cuts the CPD out of this process entirely and
·5· just has COPA going straight to the Police Board?
·6· · · · MR. SISKEL:· Objection; calls for speculation.

·7· · · · MR. BRODSKY:· Same objection.· Relevance.

·8· · · · JUDGE O'HARA:· Well, relevancy isn't one

·9· either.· What I'm trying to get here is it's -- we

10· went through this process, and the process was that

11· there was a task force and they put it together and

12· they try to keep everything independent.

13· · · · · · · · ·The Mayor has testified that, in his

14· view, to keep it independent, that involves the

15· Chinese wall so that there's not an exterior -- or

16· that there's not influence on it between other

17· people.· And so I guess -- and other departments.

18· So COPA came up -- somebody came up with this --

19· the task force came up with this idea that was put

20· through and approved by City Council, correct?· Is

21· that where we're at so far with it?· We're all in

22· agreement with that.

23· · · · · · · · ·And so then the question is why

24· didn't -- I guess the question is did he ask if he
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·1· could recall or -- ask it again.· I'm not sure on
·2· this one.
·3· BY MR. FOUTRIS:
·4· · · · Q.· · When you proposed this ordinance to the
·5· City Council, why did you include the provisions
·6· with respect to the Superintendent instead of just
·7· having COPA going straight to the Police Board?
·8· · · · MR. SISKEL:· Objection; foundation.
·9· · · · MR. BRODSKY:· It doesn't lead to anything
10· that's relevant or could lead to relevant
11· information in the case.
12· · · · JUDGE O'HARA:· You got the right objection.
13· First time.
14· · · · · · · · ·If you can recall, you can answer
15· that.· I'm not sure those ...
16· · · · THE WITNESS:· I can't recall.· But my
17· understanding is this was exactly what was the
18· City Council and myself -- and I think, if I'm
19· stretching here, is I think, in fact, the task
20· force had recommended the three-step process
21· because the Superintendent -- they're making a
22· recommendation, but it goes all the way through.
23· But I can't remember who came up -- you're asking
24· me that, so I can't answer the question.
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·1· BY MR. FOUTRIS:

·2· · · · Q.· · Okay.· I'll move on.
·3· · · · · · · · ·We talked about the process.· At the
·4· end of process, is it your intention to review
·5· COPA, what they said and what the Superintendent
·6· said?
·7· · · · A.· · When this comes all the way to the end?

·8· · · · Q.· · Right.
·9· · · · JUDGE O'HARA:· Well, wait.· I want to

10· interrupt here.· So we're straight, before you

11· answer.

12· · · · · · · · ·So the process is now it goes to the

13· Police Review Board; is that right?

14· · · · THE WITNESS:· Correct.

15· · · · JUDGE O'HARA:· And is that the end of the

16· process that you're talking about?

17· · · · MR. FOUTRIS:· That's the end of the process I

18· think we're all talking about.

19· · · · THE COURT:· So the question that you're

20· asking the Mayor here is at the end of the Police

21· Board's review of this --

22· · · · MR. FOUTRIS:· Yes.· Does he intend to review

23· what the Superintendent did and what COPA did in

24· this case.
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·1· · · · MR. BRODSKY:· Judge, it's not a correct
·2· presentation.· After the Police Board, they still
·3· have administrative review after proceedings and in
·4· the Circuit Court.· So it's not --
·5· BY MR. FOUTRIS:
·6· · · · Q.· · All right.· Once the entire thing is
·7· done, including all appeals, all the way to the
·8· Illinois Supreme Court, assuming you're still
·9· Mayor, even if you're not, will at that -- it could
10· be ten years from now.· That's why.· Will at that
11· point --
12· · · · A.· · You want me -- you tell me what you're
13· doing ten years from now, I'll tell you what I'm
14· doing.· I don't -- I don't -- look.· On a serious
15· side, I understand the intent.· I don't know what
16· I'm going to do at the end of ten years.· I think
17· that would -- at the end of this process.  I
18· can't -- I really am not in the place to answer
19· that question.
20· · · · Q.· · The reason why I ask it is because
21· there's obvious- --
22· · · · A.· · Well, what you should assume -- I mean,
23· stories appear in the paper.· I read them.· That's
24· presently currently.
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·1· · · · Q.· · Okay.· The reason why I ask it is

·2· because you can see by what's going on today,

·3· there's obviously dispute as to whether the process

·4· was being followed honestly.

·5· · · · · · · · ·So if the process is not being

·6· followed by either COPA, the Police Board,

·7· Superintendent, whomever, as the Mayor, do you have

·8· any authority to rectify that?

·9· · · · MR. SISKEL:· Objection; calls for

10· speculation, assumes facts not in evidence.

11· · · · MR. BRODSKY:· And also not --

12· · · · THE WITNESS:· All I would -- do you want me

13· to answer it?

14· · · · THE COURT:· Good luck.

15· · · · MR. BRODSKY:· It's not going to lead to

16· anything relevant.

17· · · · THE WITNESS:· I have no idea.· I don't know

18· if -- there's no -- your -- the con- -- assumption,

19· which I don't know is accurate, is you're saying

20· that the process is not being followed correctly,

21· and I don't know that to be true.· And nobody

22· concluded that.

23· BY MR. FOUTRIS:

24· · · · Q.· · Whether it is or isn't, but I'm just
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·1· saying hypothetically if it turns out that it is
·2· somehow by some party not being followed
·3· appropriately and it comes to your attention
·4· through the legal department, for instance -- this
·5· is a hypothetical.
·6· · · · A.· · I know.· I don't -- I'm not good -- I
·7· can't answer a hypothetical.
·8· · · · Q.· · You don't know?
·9· · · · A.· · No.· I said I can't answer a
10· hypothetical.
11· · · · Q.· · Why not?
12· · · · A.· · Because it wouldn't be appropriate.
13· · · · MR. BRODSKY:· Objection.· It's not going to
14· lead to anything.
15· BY MR. FOUTRIS:
16· · · · Q.· · Okay.· The Superintendent does not
17· investigate police shootings, true?
18· · · · A.· · I think we've established the fact
19· that COPA -- I mean, going back to the original
20· document.
21· · · · Q.· · Do you agree with me that the Super-
22· intendent does not investigate police shootings?
23· · · · A.· · I think -- I don't want to do this.
24· But I think if we go to the original document 6, it
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·1· separates what COPA does from internal reviews.
·2· And I think we went through all the items here.
·3· · · · Q.· · I know.· But I don't think we've ever
·4· gotten a clear answer.
·5· · · · · · · · ·Do you agree that the Superintendent
·6· does not investigate police shootings?
·7· · · · MR. BRODSKY:· Yes or no.
·8· · · · MR. SISKEL:· Objection; asked and answered
·9· multiple times.
10· · · · JUDGE O'HARA:· And what --
11· · · · THE WITNESS:· I do know that the COPA's
12· investigating --
13· · · · JUDGE O'HARA:· What document is that that
14· you're referring to?
15· · · · THE WITNESS:· What was -- No. 6, which was
16· the website.
17· · · · JUDGE O'HARA:· So this is Exhibit No. 6.· And
18· so it's --
19· · · · THE WITNESS:· And I've acknowledged that.
20· · · · JUDGE O'HARA:· And that COPA investigates
21· certain things, and CPD Bureau of Internal Affairs
22· investigates other things.
23· BY MR. FOUTRIS:
24· · · · Q.· · Yes.· That's the printout from the COPA
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·1· website.

·2· · · · · · · · ·That's what you're referring to?

·3· · · · A.· · That was directed to the judge.

·4· · · · JUDGE O'HARA:· That's Exhibit 6.

·5· · · · MR. FOUTRIS:· Right.

·6· · · · THE WITNESS:· Exhibit 6.· And I acknowledge

·7· that those are all accurate and that's consistent.

·8· BY MR. FOUTRIS:

·9· · · · Q.· · Okay.· So you agree with me that COPA

10· investigates police shootings and not the CPD, true?

11· · · · A.· · Yes.· It's in here that death or

12· serious bodily injury, point No. 3, in custody.

13· · · · Q.· · Okay.

14· · · · A.· · Okay?· I know it's here.· I know what's

15· over here for internal review.· And I know that in

16· this situation, COPA and IPRA originally are the

17· investigatory -- the beginning of the process that

18· then goes to the Superintendent, then it goes to

19· the Police Board, then it goes on to the case.

20· · · · Q.· · I've still got more.· I'm going to move

21· on to the code of silence, Mr. Mayor.

22· · · · A.· · Okay.

23· · · · MR. SISKEL:· Your Honor, could we just get a

24· time check of -- we've been going for almost three
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·1· hours.· So I just want to make sure.
·2· · · · MR. FOUTRIS:· 15 minutes.
·3· · · · JUDGE O'HARA:· Less.· I don't see how it can
·4· go 15 minutes.
·5· · · · MR. ROGERS:· I have other -- I have --
·6· · · · JUDGE O'HARA:· So let's go.
·7· BY MR. FOUTRIS:
·8· · · · Q.· · Code of silence, you talked about it at
·9· your -- at your speech.· So I want to talk to you
10· about your speech.· Okay?
11· · · · JUDGE O'HARA:· Talk to him about the code of
12· silence and his speech.
13· · · · MR. FOUTRIS:· Right.· It's together.
14· · · · THE COURT:· Get it done.
15· BY MR. FOUTRIS:
16· · · · Q.· · During your speech, you indicated that
17· you -- that there were instances of police
18· misconduct that exist within the CPD.
19· · · · JUDGE O'HARA:· Well, we've -- he -- didn't
20· Mr. Rogers go through that speech?
21· · · · MR. FOUTRIS:· Not these parts.· These are --
22· these are different parts I wanted to go through.
23· · · · JUDGE O'HARA:· Show him the speech.· It's not
24· going to be a memory test.· Show him page and
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·1· paragraph.· We're going to get through this.
·2· · · · MR. FOUTRIS:· Let's start with the first --
·3· I'm not sure if it's the same.· I have a different
·4· version.

·5· · · · JUDGE O'HARA:· Well, wait a second.· Are
·6· there different versions of his speech?
·7· · · · MR. FOUTRIS:· No.· It's different printouts.
·8· So it's the same speech, different printouts.
·9· · · · THE WITNESS:· I'm looking at document 2.· Is
10· that okay?
11· · · · MR. FOUTRIS:· Yes, document 2.· All right.
12· Let's start with this.· During the --

13· · · · JUDGE O'HARA:· Go to a page and paragraph
14· number, what it starts with.
15· BY MR. FOUTRIS:
16· · · · Q.· · All right.· Well, you -- the speech was
17· an attempt to be truthful and transparent with the
18· public.· Do you agree with that?
19· · · · A.· · No.· The truth -- yes.· And -- but it
20· doesn't fully capture it.· It was also to start a

21· process like the task -- it was the task force
22· became a week earlier.· The speech was to put an
23· inflection point for the City to begin a series of
24· reforms, which we're in the middle of, and had
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·1· implemented a series of them.

·2· · · · Q.· · Well, it was in the context of the
·3· release of the Laquan McDonald video, right?
·4· · · · A.· · Correct.

·5· · · · Q.· · And it was at a point in time that the
·6· City government was in crisis given that release of
·7· that video and the way that it was being perceived
·8· by the public, fair?
·9· · · · MR. SISKEL:· Objection; form of the question.

10· · · · THE WITNESS:· It was in the process of also --

11· process of making changes to build confidence in

12· the oversight, the structures, and the transparency

13· related to the police.

14· BY MR. FOUTRIS:

15· · · · Q.· · There were accusations of a police
16· coverup regarding the Laquan McDonald video at
17· that time, right?
18· · · · A.· · Yes.

19· · · · Q.· · And that's consistent with your
20· understanding of what a code of silence is, right?
21· · · · MR. SISKEL:· Objection to the form of the

22· question.

23· · · · JUDGE O'HARA:· If he -- if that's your

24· understanding of the code of silence where the
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·1· police cover another policeman.· Nefarious

·2· activities?· Illegal activities?· What activities?

·3· Let's be a little bit more specific.

·4· · · · MR. FOUTRIS:· I think we went through this

·5· earlier.

·6· · · · JUDGE O'HARA:· Then why are we going through

·7· it again?

·8· · · · MR. FOUTRIS:· No.· Just -- it was the

·9· tendency to ignore, the tendency to deny, and

10· tendency in some cases to cover up bad actions of

11· a colleague or colleagues.

12· · · · JUDGE O'HARA:· If that's what we're going

13· through again --

14· · · · MR. FOUTRIS:· Right.

15· · · · THE COURT:· -- let's direct the Mayor to that

16· page and paragraph, and we'll get to it.

17· · · · MR. ROGERS:· Do you have the page?

18· · · · MR. FOUTRIS:· Why are you doing that,

19· Counsel?· Because I know where it is in mine.

20· · · · MR. ROGERS:· Here it is.· Page 5.

21· · · · JUDGE O'HARA:· Which paragraph?

22· · · · MR. FOUTRIS:· Let me see.· The code of

23· silence, the way he described it.· No, that's not

24· it.· Sorry.
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·1· · · · MR. ROGERS:· 6.· I'm sorry.

·2· BY MR. FOUTRIS:

·3· · · · Q.· · Page 6.· We talked about earlier where
·4· you described the thin blue line other times
·5· referred as the code of silence.
·6· · · · JUDGE O'HARA:· Page 6, which paragraph are we

·7· looking?

·8· · · · THE WITNESS:· I see it.

·9· · · · THE COURT:· Okay.

10· BY MR. FOUTRIS:

11· · · · Q.· · You see it?
12· · · · A.· · Okay.

13· · · · Q.· · Okay.· All right.· So you defined it in
14· your speech as coverups.· That's part of a code of
15· silence, right?
16· · · · A.· · What my attempt here is to be, like any

17· profession, and I think I say it in this speech,

18· there's a lot of good police officers, there's a

19· few bad apples.· There's a lot of -- in every

20· profession.· And there's a -- what I would refer to

21· sometimes a knee jerk reaction to circle the

22· wagons.· Like -- and we're seeing it now in the

23· public domain and a whole set of other issues in

24· other professions and that Chicago's not -- stand
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·1· out or different.· But that there is an attempt

·2· sometimes in a profession to protect a colleague

·3· versus the highest standards of the police

·4· department or any other profession for that matter.

·5· · · · Q.· · In that speech, you acknowledge the
·6· code of silence exists in the CPD --

·7· · · · MR. BRODSKY:· Objection; asked and answered.

·8· BY MR. FOUTRIS:

·9· · · · Q.· · -- right?
10· · · · A.· · I think I --

11· · · · THE COURT:· Are you directing him to a page

12· and paragraph number?

13· BY MR. FOUTRIS:

14· · · · Q.· · What we just read is your acknowledgment

15· that a code of silence exists in the CPD?
16· · · · A.· · There's a --

17· · · · MR. SISKEL:· Objection; asked and answered.

18· · · · JUDGE O'HARA:· You can answer that.· You

19· already said that that paragraph number is in

20· there.

21· · · · THE WITNESS:· We read the paragraph.

22· · · · MR. FOUTRIS:· That's where you --

23· · · · JUDGE O'HARA:· And you stand by what's said

24· in there, correct?
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·1· · · · THE WITNESS:· I stand by what's said, correct.

·2· BY MR. FOUTRIS:

·3· · · · Q.· · And that's where you acknowledge that

·4· the Chicago Police Department had a code of silence

·5· at that time, right?

·6· · · · MR. SISKEL:· Objection; asked and answered.

·7· · · · JUDGE O'HARA:· Let's read the paragraph.

·8· What does the paragraph say again?

·9· · · · THE WITNESS:· Is this paragraph 2?

10· · · · THE COURT:· Let's see.

11· BY MR. FOUTRIS:

12· · · · Q.· · It's, "This problem is sometimes

13· referred to as the thin blue line."

14· · · · · · · · ·You're talking about you were

15· looking for a new leader to address the problems at

16· the very heart of the police profession.· And then

17· you described the problem as the thin blue line

18· other times referred to as the code of silence.

19· Right?

20· · · · A.· · That's what it says here.

21· · · · Q.· · Okay.· So this is where you were

22· acknowledging that the Chicago Police Department

23· had a code of silence at that time?

24· · · · A.· · I think if you go to the earlier page,
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·1· I've also acknowledged there are other police

·2· departments.· My general thrust is behind a lot

·3· of professions.

·4· · · · · · · · ·We can -- as I said, we see it

·5· playing out today in other professions in other

·6· type of issues.· And make sure that the highest

·7· professional standards is upheld by the lion's

·8· share of the police department and the rank and

·9· file.· But there are a few bad apples.· And then

10· there's a knee jerk reaction to protect a colleague

11· rather than accept the standards that we're all

12· trained to uphold and the rules and responsibilities

13· to uphold.

14· · · · Q.· · In December of 2015, was there a code
15· of silence in the Chicago Police Department?
16· · · · MR. SISKEL:· Objection; asked and answered.

17· · · · JUDGE O'HARA:· When was this speech made?

18· · · · MR. FOUTRIS:· December of 2015.

19· · · · JUDGE O'HARA:· Okay.· And you stand by what's

20· said in that speech --

21· · · · THE WITNESS:· Correct.

22· · · · THE COURT:· -- the entire context; is that

23· correct?

24· · · · THE WITNESS:· Correct.
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·1· · · · JUDGE O'HARA:· In that paragraph.
·2· · · · THE WITNESS:· The context and the purpose.
·3· · · · JUDGE O'HARA:· And he's defined the blue line
·4· and what else is wrong with those --
·5· · · · MR. FOUTRIS:· I don't think that there's ever
·6· been a direct answer to that question, Judge, and I
·7· would just like a question -- that question
·8· answered is that in December of 2015 whether there
·9· was a code of silence that existed in the CPD?
10· · · · MR. SISKEL:· I think the witness has answered
11· the question multiple times.
12· · · · JUDGE O'HARA:· And in that paragraph, he
13· stands by that paragraph as set forth in there,
14· what it's called at different times, and he's given
15· his definition --
16· · · · MR. FOUTRIS:· Right.· The reason why --
17· · · · THE COURT:· -- and that is that sometimes
18· when something occurs, there's a knee jerk reaction
19· to circle the wagons.· It depends what the result
20· is.
21· · · · MR. FOUTRIS:· The reason why I ask, Judge, is
22· because there was a stipulation filed with this
23· court a week ago that was verified by the Mayor
24· under oath where he --
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·1· · · · JUDGE O'HARA:· Well, show me.

·2· · · · MR. FOUTRIS:· I don't have it.· But he backed
·3· away from whether there was a code of silence.· And
·4· that's what I want --
·5· · · · MR. SISKEL:· And, your Honor, in the
·6· stipulation, he reiterates verbatim the language in
·7· the speech that we've just gone through.· So if his
·8· answer right now is consistent with the stipulation
·9· offered to avoid this deposition and now we're

10· going over it yet a fifth time.
11· · · · JUDGE O'HARA:· Well, he stands by that speech
12· in its entirety, including that paragraph taken in
13· context with the entire speech.
14· · · · THE WITNESS:· Thank you, your Honor.
15· BY MR. FOUTRIS:
16· · · · Q.· · All right.· Page 7 of that speech,
17· fifth paragraph.
18· · · · A.· · Um-hmm.
19· · · · Q.· · You said -- on page 7, the fifth
20· paragraph, you say, "Just because extreme force
21· is justified does not always mean it is required.
22· That is where the right training is essential."
23· · · · · · · · ·Did I read that correctly?
24· · · · A.· · You read it correctly.

Page 188
·1· · · · Q.· · Do you stand by that statement?
·2· · · · A.· · That's why we put in place and under
·3· Superintendent Johnson the deescalation policy.
·4· · · · Q.· · Do you stand by that?
·5· · · · JUDGE O'HARA:· He already answered that.· He
·6· said yes and "that's why we put that in place."
·7· · · · · · · · ·Am I correct in that, Mr. Mayor?
·8· · · · THE WITNESS:· Yeah, I --
·9· · · · MR. SISKEL:· Should we read back the --
10· · · · MR. FOUTRIS:· I'd just like -- I didn't hear
11· the "yes" part, Judge.
12· · · · THE WITNESS:· I -- here.· I heard you read
13· the paragraph.· I stand by the paragraph.· And
14· that's why I said, as it says, this is where we --
15· right training is essential.· Superintendent
16· Johnson put in the deescalation policy that is now
17· being -- officers are being trained by.
18· BY MR. FOUTRIS:
19· · · · Q.· · All right.· I'm going to ask you a
20· couple more questions before I get into just
21· conversations you've had with Antonio.· Okay?
22· And those will be brief as well.
23· · · · THE COURT:· Real quick.
24
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·1· BY MR. FOUTRIS:
·2· · · · Q.· · Do you have any objection to the
·3· release of your deposition to the public?
·4· · · · MR. SISKEL:· Objection.
·5· · · · JUDGE O'HARA:· I'm directing you not to
·6· answer that question.
·7· · · · MR. FOUTRIS:· It has to do with transparency,
·8· Judge.· That's why I asked.
·9· · · · THE COURT:· It has nothing do with
10· transparency.· It has to do with my decision.
11· My decision.
12· · · · · · · · ·This is about some people in some
13· very unfortunate circumstances, and everything
14· that's going to result in this is going to be in
15· a trial that's in a courtroom.· And that's it.
16· · · · · · · · ·And let everybody that's in here
17· remember my order, and it's a protective order, and
18· everything stays here.
19· · · · MR. BRODSKY:· Judge, if I -- and just so
20· you -- it's a gag order and we're not to talk about
21· this as well as not release it, correct?
22· · · · JUDGE O'HARA:· I think at this juncture, in
23· order to protect the parties in this case, and I'm
24· talking about the individuals, the families, these
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·1· people that were harmed, in order to protect the

·2· process so that it is not influenced by these
·3· comments, that nobody at this juncture is to say
·4· anything regarding these depositions at this
·5· juncture.
·6· · · · · · · · ·And if anything else leaks out -- I
·7· don't know where the other leak came from -- then
·8· there will be consequences.
·9· BY MR. FOUTRIS:

10· · · · Q.· · I saw earlier you had some note cards
11· in front of you.· One of them said Dad.· What was
12· that note card?
13· · · · JUDGE O'HARA:· Hold on a second.
14· · · · MR. FOUTRIS:· I'm going to ask him about the
15· "dad," so I wanted know what the note card said.
16· · · · MR. SISKEL:· I'm going to object.
17· · · · MR. KENNEDY:· He made notes during the

18· deposition.· It's discoverable.
19· · · · JUDGE O'HARA:· One second.· Why don't we do
20· an in camera inspection on it?
21· · · · MR. FOUTRIS:· Okay.
22· · · · THE COURT:· Okay.
23· · · · THE WITNESS:· It's from my two kids --
24· · · · THE COURT:· Un-uhn.· Un-uhn.· Okay.· Put it
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·1· back in your pocket.

·2· · · · · · · · ·I'm directing him not to answer the

·3· question.

·4· · · · MR. FOUTRIS:· Okay.

·5· · · · THE COURT:· It is completely unrelated to any

·6· topic that is involved in this matter.

·7· BY MR. FOUTRIS:

·8· · · · Q.· · Okay.· All right.· So you did have

·9· conversations with Mr. LeGrier and -- Antonio

10· LeGrier and Janet Cooksey in the last two years,

11· right?

12· · · · A.· · Yes.

13· · · · Q.· · Okay.· You know Antonio LeGrier is the

14· father of Quintonio LeGrier?

15· · · · A.· · Yes.

16· · · · Q.· · You know Janet Cooksey is the mother of

17· Quintonio LeGrier?

18· · · · A.· · Yes.

19· · · · Q.· · Okay.· And you also had a meeting with

20· Antonio LeGrier, I think it was perhaps December 28th

21· or 29th of 2015.· Does that sound about right?

22· · · · A.· · I don't remember the dates, but I did

23· have a meeting.

24· · · · Q.· · Do you remember where it was?
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·1· · · · A.· · No.

·2· · · · Q.· · If I were to tell you it happened at

·3· the Palmer House Hilton, does that help you

·4· remember?· That it happened at the Palmer House

·5· Hilton, does that jog your memory at all?

·6· · · · A.· · I don't remember, but I -- I don't

·7· remember.

·8· · · · Q.· · Okay.· All right.· So during that

·9· meeting, you had an opportunity to sit down and

10· observe Antonio LeGrier and speak to him; is that

11· right?

12· · · · A.· · Yes.

13· · · · Q.· · Okay.· And you would agree with him --

14· you would agree with me that it was apparent to you

15· that he was grieving over the loss of his son?

16· · · · MR. BRODSKY:· Objection.

17· · · · JUDGE O'HARA:· You can answer.

18· · · · THE WITNESS:· I don't remember.· But as a

19· father of three children, yes.· But I don't -- I

20· don't remember -- I couldn't even tell you the

21· place we met.· But I do -- I know that he has a

22· loss of a son.

23· BY MR. FOUTRIS:

24· · · · Q.· · Well, based on -- in your mind's eye,
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·1· your recollection of that meeting, would you agree
·2· with me that your perception was that Mr. LeGrier
·3· had outward manifestations of grief that you
·4· observed?
·5· · · · A.· · I can't -- I can't remember.· But I can

·6· only assume given the timing if that's the timing

·7· in which we met.

·8· · · · Q.· · I'm not asking you to assume.· I'm
·9· asking for what you remember.· That's why --
10· · · · JUDGE O'HARA:· He said he can't remember.

11· · · · MR. FOUTRIS:· Okay.

12· · · · THE COURT:· So that's his answer.

13· · · · THE WITNESS:· Okay.

14· BY MR. FOUTRIS:

15· · · · Q.· · Okay.· Do you have any recollection as
16· to whether it appeared to you that Antonio was
17· suffering a heavy loss during this meeting?
18· · · · MR. SISKEL:· Objection.

19· · · · JUDGE O'HARA:· Is that regarding -- let's be

20· specific.· Regarding the --

21· · · · MR. FOUTRIS:· The loss of his son.

22· · · · THE COURT:· -- loss of his son?

23· · · · MR. FOUTRIS:· The death of his son.

24· · · · THE WITNESS:· I can't -- I can't -- I can't

http://www.urlaubbowen.com


Page 194
·1· recall.

·2· BY MR. FOUTRIS:

·3· · · · Q.· · Okay.· Subsequent to that, do you

·4· remember having phone conversations with him in

·5· which he asked you to help him create a jobs

·6· program on the West Side in his son's name in order

·7· to deal with his grief?

·8· · · · MR. BRODSKY:· Objection.· Not relevant or

·9· going to lead to any possible relevant information

10· in this case.

11· · · · · · · · ·It's about -- Judge, it's a wrongful

12· death case about a shooting --

13· · · · MR. FOUTRIS:· The City --

14· · · · MR. BRODSKY:· -- and use of force.· It's

15· not --

16· · · · MR. FOUTRIS:· The City of Chicago is

17· maintaining that there are no damages.· They're

18· contesting the damages to the parents.· They're

19· contesting that there are any damages.· The Mayor,

20· I know, actually helped --

21· · · · JUDGE O'HARA:· Well, he's already --

22· · · · MR. FOUTRIS:· Right.

23· · · · THE COURT:· -- expressed that he -- when he

24· talks to people that are grieving and stuff like
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·1· that, he addresses that --

·2· · · · MR. FOUTRIS:· That's the meeting.· But now

·3· I'm talking about conversations in which the Mayor

·4· actually helped him create this jobs program.

·5· · · · MR. BRODSKY:· I stand by my objection.

·6· · · · THE COURT:· Well, if -- did he create -- did

·7· he create a program at their request?

·8· BY MR. FOUTRIS:

·9· · · · Q.· · Did you help or at least direct Antonio
10· LeGrier in how to create this jobs program to help
11· to deal with the grief of the loss of his son?· Do
12· you recall that?
13· · · · A.· · Let me -- not specifically.

14· · · · · · · · ·Let me say this.· My attempt, when I

15· meet with families, is to more to let them know in

16· a moment of loneliness that they're not alone.· If

17· a family member asks me to do something, I try to

18· do it.· There's been family members -- a mother

19· who's lost a son who I helped get a van for so she

20· could drive the other kids to basketball that his

21· son -- her son was part of the basketball team.

22· · · · · · · · ·There's been a mother who's asked me

23· to move out of the neighborhood.· We tried to help

24· them find housing.
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·1· · · · · · · · ·There's been other situations.· So I

·2· don't remember this specifically.· But it would not

·3· be out of -- inconsistent with other things I've

·4· done.

·5· · · · Q.· · Okay.· Do you recall any specifics of
·6· conversations you've had with Janet Cooksey and
·7· whether your perception was that she was grieving
·8· for the loss of her son?
·9· · · · JUDGE O'HARA:· Do one part at a time.

10· · · · · · · · ·Do you recall any of your

11· conversations with any specific -- whatever the

12· word is -- with Janet Cooksey?

13· · · · THE WITNESS:· Only -- I mean, I -- in

14· general.

15· · · · JUDGE O'HARA:· Please.

16· · · · THE WITNESS:· Okay.· In general I recall.

17· BY MR. FOUTRIS:

18· · · · Q.· · Tell me what you recall about those
19· conversations.
20· · · · A.· · The only thing I -- one, she was upset

21· that I called the father first.

22· · · · · · · · ·Second, she was upset by what

23· happened.

24· · · · · · · · ·Third, she was upset about the way
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·1· the media covered her son.

·2· · · · · · · · ·And fourth, she asked for some help.

·3· · · · Q.· · Okay.· And you helped her out?
·4· · · · A.· · Yes.

·5· · · · Q.· · Okay.· Do you have a specific memory of
·6· the conversations you've had with Antonio LeGrier
·7· similar to the one that you had with Janet Cooksey
·8· that you've just now described?
·9· · · · A.· · Not -- not as specific as I did with

10· the mother.

11· · · · Q.· · Okay.· The most recent conversation you
12· had with Antonio LeGrier Mr. Brodsky covered a
13· little bit; that was the one that happened a few
14· months back in connection with the counterclaim
15· filed by the City?
16· · · · MR. BRODSKY:· Objection.· It's a contribution

17· action, not a counterclaim.

18· · · · MR. FOUTRIS:· Contribution action.

19· · · · THE WITNESS:· I think I've exp- -- done the

20· best I could to --

21· · · · MR. FOUTRIS:· Right.

22· · · · THE WITNESS:· -- recreate the purpose behind

23· the call.

24
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·1· BY MR. FOUTRIS:
·2· · · · Q.· · Right.· Could you tell us to the best
·3· of your recollection that conversation?· I don't
·4· think -- I don't think that was asked by
·5· Mr. Brodsky.· But could you tell us to the best
·6· of your recollection that conversation with
·7· Mr. LeGrier?
·8· · · · A.· · I think it was time that the counsel
·9· action.· I just wanted him to know, again, less as
10· a Mayor, more as a person, that I am sensitive
11· to -- and, again, I'm not a lawyer.· I don't do
12· litigation.· But I'm sensitive to his loss and all
13· that he has been through.
14· · · · Q.· · And when you say "all that he has been
15· through," what do you mean by that?
16· · · · A.· · As a father of three children, if
17· anything happened to my kids that I would be -- I
18· could only empathize with what I would think would
19· be the loss of a child.
20· · · · Q.· · And it was -- it was your -- was it
21· your belief that this claim for contribution by the
22· City was callous?
23· · · · A.· · I think I've expressed myself today.
24· · · · Q.· · Okay.· And did you think that that
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·1· particular legal maneuver in your opinion added to
·2· the grief and suffering?
·3· · · · A.· · I think we've established I have no

·4· legal opinion since I'm not a lawyer.· But as I

·5· think I've made clear in other sit- -- other

·6· numerous questions what was the basis of the phone

·7· call, what was the basis to express.· One is you've

·8· had a loss.· And --

·9· · · · Q.· · And you believed that that legal
10· maneuver in your opinion added to that?
11· · · · A.· · I just --

12· · · · MR. SISKEL:· Objection; asked and answered.

13· · · · JUDGE O'HARA:· It has been.

14· BY MR. FOUTRIS:

15· · · · Q.· · In the media reports that you've read
16· in this case, have you heard about the questions
17· that were asked to Ms. Cooksey during her
18· deposition in which it was implied that she was
19· engaged in prostitution during the conception of
20· Quintonio LeGrier?
21· · · · MR. BRODSKY:· Objection; relevance --

22· · · · THE COURT:· So you're asking did he read that

23· in the newspaper?

24· · · · MR. FOUTRIS:· Yes.
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·1· · · · MR. BRODSKY:· Objection; relevance or lead to
·2· relevant information.
·3· · · · MR. FOUTRIS:· It's along the same lines as
·4· the claim for contribution.
·5· · · · THE COURT:· So it's going to be -- so you're
·6· seeking by this line of questioning that -- to
·7· establish that your client suffered pain, grief,
·8· and suffering, right?
·9· · · · MR. FOUTRIS:· That's -- that's what I'm
10· getting at.
11· · · · MR. BRODSKY:· Objection.
12· · · · THE COURT:· I think --
13· · · · MR. BRODSKY:· You're asking the Mayor --
14· · · · JUDGE O'HARA:· I think -- I think -- at some
15· point you're going to let me speak.
16· · · · MR. BRODSKY:· I'm sorry, your Honor.
17· · · · JUDGE O'HARA:· I think the Mayor's already
18· expressed that, and he's expressed it personally as
19· being the father of three children and what he can
20· only imagine is the grief that the parents would
21· suffer as a loss of one of their children.
22· · · · · · · · ·Is that a correct assumption, or a
23· correct --
24· · · · THE WITNESS:· Yes, your Honor.
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·1· · · · THE COURT:· And the analysis of what you've
·2· testified ad nauseam today about this, true?
·3· · · · THE WITNESS:· Yes, your Honor.
·4· · · · MR. FOUTRIS:· I would also -- going to ask
·5· if he also believes that the questions posed to
·6· Antonio LeGrier and to Janet Cooksey were callous
·7· just as he believed that the legal maneuver was
·8· callous.
·9· · · · MR. SISKEL:· Objection.
10· · · · MR. BRODSKY:· Object.
11· · · · MR. SISKEL:· Asked and answered.
12· · · · MR. BRODSKY:· What he believes is irrelevant.
13· · · · MR. KENNEDY:· The Court said that specific
14· question could be asked in a case management.
15· · · · JUDGE O'HARA:· I think we've gone through
16· enough.· So what else have we got?
17· · · · MR. FOUTRIS:· Just going real quick.· I know
18· a lot of this --
19· · · · THE COURT:· That would be your secret that
20· you're going real quick.
21· · · · MR. SISKEL:· Could we get a count on the
22· amount of time that the dep- --
23· · · · JUDGE O'HARA:· You know what?· We're way
24· over.· So what have you got?
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·1· · · · MR. BRODSKY:· Yeah.· That's it.

·2· · · · MR. FOUTRIS:· No.· I don't have anything

·3· else.

·4· · · · MR. KENNEDY:· No questions, your Honor.

·5· · · · JUDGE O'HARA:· The only other question is do

·6· you do a signature or --

·7· · · · MR. FOUTRIS:· Reserve or waive?· I take it'll

·8· be reserved, right?

·9· · · · THE VIDEO TECHNICIAN:· This is the end of the

10· deposition.· That's the end of today's testimony.

11· · · · MR. SISKEL:· Reserved.

12· · · · THE VIDEO TECHNICIAN:· The time is 5:45 p.m.

13· And the running time of this deposition is three

14· hours, nine minutes, and fifteen seconds.· We're

15· off the record.

16· · · · · · · · · · · (The deposition concluded at

17· · · · · · · · · · · ·5:45 p.m.)
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·1
· · · ·IN THE CIRCUIT COURT OF COOK COUNTY, ILLINOIS
·2· · · · · · COUNTY DEPARTMENT - LAW DIVISION
·3· ·ANTONIO LEGRIER, Individually· )
· · ·and as Special Administrator· ·)
·4· ·of the Estate of QUINTONIO· · ·)
· · ·LEGRIER, Deceased,· · · · · · ·)
·5· · · · · · · · · · · · · · · · · )· No. 15 L 12964
· · · · · · · · · ·Plaintiff,· · · ·)
·6· · · · · · · · · · · · · · · · · )· Consolidated with
· · · · ·vs.· · · · · · · · · · · · )
·7· · · · · · · · · · · · · · · · · )· No. 16 L 00012
· · ·CITY OF CHICAGO,· · · · · · · ·)
·8· · · · · · · · · · · · · · · · · )
· · · · · · · · · ·Defendant.· · · ·)
·9
10· · · · This is to certify that I have read my
· · deposition taken on Thursday, March 29, 2018,
11· in the foregoing cause and that the foregoing
· · transcript accurately states the questions asked
12· and the answers given by me, with the changes or
· · corrections, if any, made on the Errata Sheet
13· attached hereto.
14
15
16· · · · · · · · · · ·_____________________________
· · · · · · · · · · · · · · RAHM EMANUEL
17
18· No errata sheets submitted (Please initial)
· · Number of errata sheets submitted _______ pages
19
· · Subscribed and sworn to
20· before me this _______ day
· · of _________________ 2018.
21
22· _______________________
· · · · ·Notary Public
23
24
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·1
· · · · · · · · · ·REPORTER'S CERTIFICATE
·2
·3· · · · I, Nick D. Bowen, do hereby certify that RAHM
· · EMANUEL was duly sworn by me to testify the whole
·4· truth, that the foregoing deposition was recorded
· · stenographically by me and was reduced to
·5· computerized transcript under my direction, and
· · that said deposition constitutes a true record of
·6· the testimony given by said witness.
·7· · · · I further certify that the reading and
· · signing of the deposition was not waived, and that
·8· the deposition was submitted to Ms. Naomi Avendano,
· · defendant's counsel, for signature.· Pursuant to
·9· Rule 207(a) of the Supreme Court of Illinois, if
· · deponent does not appear or read and sign the
10· deposition within 28 days, the deposition may be
· · used as fully as though signed, and this
11· certificate will then evidence such failure to
· · appear as the reason for signature not being
12· obtained.
13· · · · I further certify that I am not a relative
· · or employee or attorney or counsel of any of the
14· parties, or a relative or employee of such attorney
· · or counsel, or financially interested directly or
15· indirectly in this action.
16· · · · IN WITNESS WHEREOF, I have hereunto set my
· · hand and affixed my seal of office at Chicago,
17· Illinois, this 5th day of April 2018.
18
19
· · · · · · · · · ·______________________________
20· · · · · · · · ·Illinois CSR No. 084-001661
21
22
23
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Rahm Emanuel op-ed: I own the problem of 
police brutality, and I'll fix it 


ChicagO'S mayor also promises to Ilx probloms with the police dcpanmenl. Dec, 6, 2015, (CBS Chicago) 


By Rahill Emalluel 


SHARE THIS 


f Mayor Rahm Emanuel responds 10 criticism in ChlC3go Tnbune op-ed 
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What happened last October 2014 on South Pulaski Road should never have happened. Systems should 


have been in place to prevent it. Supervision and 1eadenhip at every level of the police department and 


the oversight agencies should have come into play. 


They didn't, and that has to change. 


What I atrongly reject is the 811!1!eation that the videotape of the McDonald shooting was withheld from 


the publlc because of the election. Here are the facts: 


The videotape was bandied in precisely the ssme way such tapea and evidence have been hiatorically. 
Longstanding practice has been to release such material only after prosecutors and city investigators 


have finished their investigation. The rea80n for that was to prevent potential wilD ..... from tailoring 


their stories to fit the evidence. 


Some say I should have ordered a departure from standard procedure and released the tape before the 
prosecutors had acted. Had I seen the video. I might have done that. But I don't review evidence 


precisely because my own emotions should not interfere with crimlnal investigations. 


The rei .... of this type of evideDee is one of many issues we need to rethink moving forward. How do we 
balance concerns against prematurely releasing evidence andjeopardlzing prosecutions with the 
community's right to see such material in a timely way? How do we promote accountability and 


transparency. without sacrificing one for the other? 


In this ..... the city followed its standard poliey. 


Wrtbin nine days of that shooting the city collected aD evidence in the ..... including the dash-cam 
video. and turned It over to prosecutors. No one could have predicted that it would take more than a 


year to finish the probe. It was just as likely that charges would be filed during the campaign. in which 


case the video would have become public before the election. 


At the end of the day. I am the mayor and I own it. I take responsibility for what happened and I will fix 
It. Nutbing 1 ... than complete and total reform of the system and the culture will meet the standards we 


have to set for ourselves. 


I know the hiatory of police-community relations in Chicago. I am the mayor who agreed to provide 


reparations and bring important closure to the victims of Jon BUIge and police torture in Chicago. I am 


the mayor who has committed to restoring community policing. because the only way to fight crime 


effectively is to build trust between officers and the residents they serve. lam the mayor who instituted 
body cameras for police, to reduce incidents of police misconduct as well .. unfounded complaints. 
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" 
At the end of the day, I am the mayor and I own 
it. I take responsibility for what happened and I 


will fix it. 
- Mayor Rahm Emanuel 


So I should have known that in the light of the eheckered history of misconduct in the Chicago Police 


Department, that the long delay in releasing the videotape could raise concerns and suspicions across 


our city. Our goal was to protect the integrity of the investigation. But instead of establishing trust, the 


prolonged period between when the shooting occurred and when charges were filed created mistrust. 


We need to fix that and restore the trust that was lost. 


Some have alleged that our settlement with Laquan's family was part of a cover-up. But nothing could be 


further from the truth. It was the lawyers for Laquan's family who approached the city on February 27 


aDd expressed a desire to settle the case quickly and without a lawsuit. The city's lawyers began 


discussions with the plaintiff's attorney shortly thereafter and came to an agreement in principle on 


March 24. 


As part of that agreement lawyers for the family and the city sought to present the settlement for 


approval a' the next City Council meeting. which was on April,S. The first possible opportunity to 


present the agreement to the Council's Finance Committee was on April 13. At that meeting, our 


Corporation Counsel, Steve Patton. explained why a settlement was in the city's best interest. Among the 


main reasons was the police dash-cam videotape, which he described in detail. 


If there is any good to come out of this horrific incident, it has caused us to re-examine how we handle 


cases of police misconduct and excessive force in Chicago. And I'm committed to making the changes 


our city desperately needs. 


If any good comes from this tragedy, it shou1d be a historic set of reforms that prevents abuses, 


promotes transparency and rebuilds the confidence of all Chicagoans that they will be treated fairly. 


That is the marker I am setting for myself, the next police superintendent and the reform commission 


I've appointed. And it's one by which I expect to be measured. 


Rahm Emanuel is mayor of Chicago. 


Copyright Cl 2018, Chicago Tribune 
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JUSTICE, CULTURE AND COMMUNITY 


REMARKS OF MAYOR RAHM EMANUEL 
WEDNESDAY, DECEMBER 9, 2015 


•• AS PREPARED FOR DELIVERY' • 


Members of the City Council, police officials and community leaders: 


We are here today because Chicago is facing a defining moment on the issues of crime and 
policing -- and the even larger issues of truth, justice and race. 


We can either be defined by what we have failed to do - or what we choose to do. 


To meet this moment, we need to come to a common understanding of how we got here and 
why. We need a painful but honest reckoning of what went wrong - not just in this one instance 
- but over decades. 


We need to talk about what to do differently to ensure that incidents like this do not happen 
again. about the police culture that allows it and enables it and the larger cultural issues that 
devalue life in our communities, 


Like every other challenge we have ever faced, this one is not bigger than us or beyond us. The 
only thing that stands between us and a better place Is whether we have the collective will to 
admit to ourselves where we have fallen short and have the courage to do the hard but 
necessary things that will then take us forward. 


Chicago needs your heart, your strength and your spirit -- because that Is what it will take from 
all of us in this room and outside of it. 


What happened on October 20th, 2014 should never have happened. Supervision and 
leadership In the police department and the oversight agencies that were In place failed. 


And that has to change. 


I have reflected deeply on what happened that night: A young man with a knife, agitated, and 
surrounded by police officers. 


But until the point where Police Officer Jason Van Oyke got onto the scene and got out of his 
car, this was a routine situation. It could have and should have been contained and managed. 


Situations like this are defused and resolved all the time without the loss of life, which Is why we 
never hear about them. The majority of officers do their job professionally every day. 


But thirty seconds after Jason Van Dyke arrived, it was no longer routine and by the book. 16 
shots were fired. A young man from Chicago died in the streets of Chicago. 


Nothing can excuse what happened to Laquan McDonald. 


• EXHIBIT 
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Our city has been down this road before. We have seen fatal police shootings and other forms 
of abuse and corruption. We took corrective measures but they never measured up to the 
challenge. 


So today I want to describe the challenges that we must address. 


In the millions of encounters each year between the police and the public, it may be too much to 
expect that every officer will always get It right. But tt Is not too much to expect thai we can put 
the right safeguards in place to hold officers accountable when they get it wrong. 


What makes an officer's job all the more difficult, dangerous, and demanding Is that It rests on 
upholding that saaed trust with the citizens that he or she serves. 


Nevertheless, I ask every police officer in Chicago to reflect on your work, your training, your 
experience and - to be honest - the fears and frustrations you bring to the job. They are real. 
They matter. And we as a city cannot be afraId to talk openly and honestly about them. 


We can define the rules of pollce-citizen engagement, but everyday decisions will atways be 
made by men and women in uniform, on the street, in the community, under extreme pressure 
In a dangerous world where guns easily fall into the wrong hands. 


We are right to ask the most and the best of every officer. But the rest of us who do not put our 
lives on the line every day must be honest about our own responsibllitles as well. 


As a natlon, we have done far too little to reverse the gun epidemic that makes every encounter 
between the public and the police potentially lethal. 


Shoot first and ask questions later too easily become the default posture In a fearful wond 
where mass killIngs are now a regular event and there is an increasing likelihood of a gun in 
every home, car or backpack. 


The Chicago Police Department takes more Illegal guns off our streets than either New York or 
L.A. 


While we must hold accountable the fraction of officers who betray our solemn and sacred trust, 
we must also acknowledge the real dangers police face and the honorable work that the vast 
majority of them do every day. 


My uncle was a police sergeant here In Chicago. And I respect the work that he did and other 
officers do today. But let me be clear. We cannot ignore or excuse wrongful behavior especially 
when it costs the life of another. Police are nol protecting the city when they see something and 
then say nothing. 


Our reforms will rely on the work of police, elected offiCials and community leaders across our 
city who bring their experience, relationships and close knowledge of the communities they 
serve. 
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We need your leadership and your involvement because a big part of this effort is to empower 
your constituents to help police make our communities safer. 


We have to provide opportunities for the community to air their grievances with the police and 
we need community leaders to foster those conversations and keep them productive. honest. 
and respectful. 


I want to also speak dlrectty to every resident of Chicago. I work for you. My first responsibility 
and your government's first responsibility is to keep you and your family safe and to make sure 
that you feel safe in your neighborhoods. 


We have clearly fallen short on this issue and that needs to change. It starts by hearing out your 
fears and frustrations - as well as your hopes and your expectations. 


We also need to see what we can do in our communities to restore trust where It has been lost. 
I know some of you are afraid to work with police. You do not trust them. 


When African American mothers, fathers. and grandparents feel It is necessary to train their 
sons and daughters to behave with extreme caution when they are pulled over by police and 
have both hands visible on the wheel, what does that say? We have a trust problem. 


When parents tell their children not to congregate on comers. especially in groups out of fear for 
them encountering the police. what does that say? We have 8 trust problem. 


So we - the elected leaders. police officers, and community and religious leaders -have a 
responsibility to earn back that trust and to change that narrative. 


This is not just about what the police need to do. 


When a nine-year old son is executed In retaliation against his father by someone who knew his 
mother, what does that say? We have normalized gun violence. 


When an adult victim of gun violence himself gives his 14·year-old niece a gun to settle a score 
from social media which then leads to the homicide of another child, what does that say? We 
have normalized gun violence. 


All of us adults must set a higher standard of behavior for our children and help them 
understand that people can wori( out their problems responsibly and fairty with mutual respect. 
We need to reset our norms, our expectations, and our values. 


This is not just on the police or the community. J know that 1- personally - have a lot of work to 
do to win back the public's trust and that words are not enough. 


I will not rest until we take the concrete steps that are necessary to confront these Issues -
comprehensively and effectively - there will be many doubting our efforts. 


I begin this effort with a request of every person in this city to bring out the best in themselves 
and look for the best in others as we focus on the hard wo!'i( ahead. 
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It falls Into three over~archlng areas: justice, culture and community. 


JUSTICE 


The pursuit of justice on the issue of police misconduct is our most immediate and pressing 
goal. And several efforts are already underway. 


First, Officer Van Dyke has been charged with murder and the state's attorney Is proceeding 
with the case. Public trust Is the most important resource we have. But I recognize that a 
prolonged investigation served to undermine public trust. And every day that we held on to the 
video contributed to the public's mistrust. And that needs to change. 


Second, there is a federal civil rights Investigation into this shooting and the conduct of the 
officers who responded to the scene. That investigation began a little over a year ago. Again, 
that is being handled by the U.S. Attomey. 


Third, the Justice Department Is now looking more broadly at the Issue of pOlice misconduct, 
pOlice oversight, and cMf rights here in Chicago. 


We welcome it. We will be better for it as a city. tt is In our self·interest because we need their 
help and assistance to make the fundamental and necessary changes. 


Fourth, on August 6th, the ACLU and the Chlcago Police Department agreed to have an 
Independent evaluation of the CPO's investigatory stop practices and procedures, additional 
data collection on stops, better training for officers, and better transparency for the public. 


As part of this historic agreement, the Chicago Police Department will create enhanced, training 
to reinforce the law and policy and to ensure respect for civil rights. Because civil rights and 
public safety go hand.jn hand. 


Fifth, we announced a task force last week of respected and knowledgeable leaders in criminal 
justice and police oversight who will conduct a very public and thorough review of our existing 
system of training, oversight, discipline, accountability, and transparency. 


In a letter made public this week, the task force outlined a tlmeline and plans to hold public 
hearings with the community and with experts from across the country. 


The task force is led by Lori Lightfoot, a distinguished former prosecutor with a deep history of 
Investigating police misconduct. She currently chairs the Chicago Pofice Board, which rules on 
police disciplinary cases. 


It also indudes Inspector General Joe Ferguson, retired Chicago Police Deputy Superintendent 
Hiram Grau, former federal prosecutor Sergio Acosta, and University of Chicago law professor 
and former public defender Randolph Stone. 


In addition, Chicago native Deval Patrfck, the former chief of the civil rights division of the U.S. 
Department of Justice and former Govemor of Massachusetts, is serving as a senior advisor to 
the Task Force. 
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Collectively, the members of the task force bring decades of experience, knowledge, and 
different perspectives to these complex issues. They have committed to delivering a report to 
the publk: by the end of March that clearly identifies the problems and offers real solutions to 
each and every one of them. 


They wUllook at the Bureau of Internal Affairs at the Police Department, which Investigates 
corruption, and they will lock at the Independent Police Review Authority, which investigates 
police shootings and citizen complaints. 


They will look at IPRA's record since it was created in 2007 and ask why - out of the hundreds 
of police shootings in the last eight years - only a handful of them have led to any charges? 


They will ask why some police officers with repeated and muttiple citizen complaints of 
excessive force have yet to face any meaningful disciplinary action. 


These facts defy Credibility, which is why on Monday I appointed Sharon Fairiey to head IPRA. 
She brings a wealth of experience from both the public and private sectors to help reinvigorate 
IPRA and reestablish the integrity and independence it was originally designed to have. 


The first recommendation by the task force is that we appoint a senior officer for civil rights at 
the Chicago Police Department who will have clear authority to implement the recommendations 
of the task force and uttimatety the Department of Justice. 


They will also look at the report from former prosecutor Ronald Safer offering recommendations 
to strengthen police disdplinary procedures - although we have to cast a wider net than that 
effort. 


They have to examine decades of past practices that have altowed abusive police officers with 
records of complaints to escape accountability and they should revisU every policy and every 
protocol-Including the timing and release of videos that are part of an ongoing investigation. 


As you know, two new videos were released this week - raising even more questions about 
police actions. Although the state's attorney is declining to prosecute In one of them, IPRA will 
be doing another review of both cases. 


The task force will also look at wnat other cities are doing and the steps they took. Cities all 
across America are dealing with similar challenges. There are lessons to be studied, lessons to 
be leamed, and lessons to be implemented. 


We have all seen the videos from Cleveland, New York, North Charleston. and as recently as 
Miami. We have read the studies and articles on racial profiling, the lack of diversity in our police 
ranks across the country, and the disproportionate levels of enforcement towards people of 
color. 


It is my deepest hope that we continue to address these issues in a peaceful, passionate, and 
productive way, but I fully understand that the public's patience Is limited. You want answers. 
You want corrective action. You deserve both - and you will get both. 
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To be clear, this task force will not be guided or directed by my office. Their job is to get out all 
of the facts about the police department and the reforms and changes that must be adopted. 


CULTURE 


As we move forward, I am looking for a new leader of the Chicago Police Department to 
address the problems at the very heart of the policing profession. 


This problem is sometimes referred to as the Thin Blue Line. Other times it is referred to as the 
code of silence. It is the tendency to Ignore, deny or In some cases cover-up the bad actions of 
a colleague or colleagues. 


No officer should be allowed to behave as if they are above the law just because they are 
responsible for upholding the law. 


Permitting and protecting even the smallest acts of abuse by a tiny fraction of our officers leads 
to a culture where extreme acts of abuse are more likely, just like what happened to Laquan 
McDonald. 


We all have grieved over young lives lost again and again to senseless violence in our city. 
Now more than ever we need good and effectIve policing. 


But we cannot have effective policing If we tum a blind eye to the extreme misconduct we saw 
at Its worst in the tragic case of laquan McDonald. 


We cannot ask citizens in aime-ravaged neighborhoods to break the code of silence if we 
continue to allow a code of silence to exist within our own police department. 


And we cannot ask young men to respect officers if officers do not respect them in kind. 
Respect must be eamed and it is a two-way street. 


The search has begun for a new superintendent to lead the work of changing this culture and 
leading the department. In the meantime the acting Superintendent John Escalante has already 
taken some initial steps. 


Last weekend, he announced that there will be zero tolerance for patrol officers who fail to 
property engage dash-cams. He has also taken the step to expand the use of body cameras to 
a third of our districts. He will also retrain police for de-escalating tense situations and 
minimizjng the use of force. 


And we will recommit to reinvigorating our community poUcing strategies. Chicago is where the 
whole idea of community policing began. It remains the best and most comprehensive approach 
we have In changing the everyday conditions that breed crime and violence and then breed 
mistrust. 


We have more work to do and we need better training to live up to the values of community 
policing. 
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It is one thing to train officers on crime-fighting. But it is another thing to train them to build 
friendships and relationships. which are Integral to fighting crime. This takes time, effort and 
patience on the part of police officers. They have to sit with parents, kids and community 
leaders. They have to listen, collaborate, and in some cases mentor. 


OVer the last few years, we have trained 10,000 officers on the concepts of community policing, 
but frankly training is not enough. Our leadership needs to reinforce that training and set the 
example necessary for the principles to translate to action. 


We also train police to understand the circumstances when they can use excessive force. 


As one sergeant in the 15th District said to me recently, there is a difference between whether 
someone can use a gun and when they should use a gun. 


Just because extreme force Is justified does not always mean it Is required. This is where the 
right training is essential. 


But for this effort to succeed, we must rebuild the partnership wtth our communities - and that 
gets to the third principal: community. 


COMMUNITY 


In our city today, we have people of every background, race and culture - and that is one of 
Chicago's great strengths. We have a vast well of talent. Ideas and energy. We have the skills 
and knowledge to lead the world in every field and in many areas we do. 


We have the love and strength of our mothers and fathers and the hopes and dreams of our 
children and young people. We need to direct our collective energy towards a common viskm of 
a better tomorrow. 


Every one of us needs to reflect on what we can do - in our own lives - to make our 
communities safer. That Includes me. How do we raise our kids? What values do we teach 
them? 


How do we help them negotiate those challenging years between childhood and adulthood 
where youthful mistakes can lead to negative consequences? 


How do we give more young people more opportunities instead of a path to nowhere? For many 
of these young people. gang life is the only life they know. 


When I was sworn into office this past May, I said that, when young men and women join gangs 
in search of self·worth. we as a city must and can do better. 


I said when young men and women tum to lives of crime for hope, we as a city must and can do 
better. 


I said when prison is the place we send young boys to become men, we as a city must and can 
do better. 
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When I talk to these young men who have had negative experiences with police they tell me 
they just want one thing - respect. 


They have asked me a question that has given me pause. Would the police ever treat me the 
way they treat them? And the simple answer is no. And that 15 wrong. 


Now, while we have communities overrun by gangs and guns, we also have grandmothers who 
sit on porches watching kids go to school, people who mentor young men, and kids who are 
graduating and goIng on to college. We as a City cannot just show up when there Is a basketball 
shot or a gunshot. We must be there every day helping to nurture and build that sense of 
communtty. 


Beyond the issues of policing and fighting crime, we must also address the undertying 
challenges of family, poverty, joblessness. and hopelessness which demand greater action. But 
we cannot walt another day to address the current crisis that we face. 


We have to have better oversight of our police officers to ensure that they are living up to the 
high standards we expect from them. And we also have to create a place for the community to 
vent their understandable feelings and fears about the police without it devolving into acrimony. 


We have to have these difficult conversations if we are going to build trust. And not just have the 
conversations but also have the ability to hear each other. We have to enable people to speak 
freely and we have to listen intently. 


We have to listen to the parents whose children were killed and see the extraordinary grace, 
strength, and courage that Is requIred of them to endure the InfinIte pain of burying a child . 


We have to listen to the men who have been In and out of the criminal Justice system -listen to 
the limited choices they faced and understand them rather than condemn them. 


And finally, the community has to listen to police talk about their work and the challenges of 
working in communities over-run by gangs, drugs and guns. 


At the same time, police have to listen to the community to understand the challenges they face 
and hear their hopes and aspirations for their own future. 


Both sides have to look beyond the surface to see the common humanity they share instead of 
the differences that divtde them. 


We have to be honest with ourselves about this Issue. Each time when we confronted it in the 
past, Chicago only went far enough to clear our consciences so we coukj move on. 


This time will and must be different. It will be a bumpy road, a painful process, and a long 
journey, but we wiJl not hesitate in pursuit of what Is right 


We cannot shrink from the challenge any more than we can ignore that wrenching video of a 
troubled young man, a ward of the state, failed by the system, surrounded by the pollce ­
gunned down on the streets of Chicago. 
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This is not the Chtcago we know and love. This is not the police department we believe in and 
trust to protect our families and our neighborhoods. This Is not who we are. And this will not 
stand. 


laquan McDonald's death was totally avoidable. Our only choice is to do everything In our 
power to right that wrong. 


It starts today. It starts now. It starts with us. 


Thank you. 
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_where are we 
_ok. still working it all 
..... weather dominant . HOW's papers 
..... Still weather. Van Dyke is in court today to enter a plea and that's gotten some 


cove rage on TV. Your return continues to be played pretty straight, or mentioned in 
the context of reforms. The trib cover was a story about the oemc dispatch from 
Saturday morning and another sto ry about times cpd has accidentally shot someone . 
Neither will go beyond the Tribune. The st cover is that your returning. Headline 
was trips over. 
St has an editorial that the road forward goes through ipra and restoring faith 
there 


_ How bad is 5 times t hen? Cove r and editorial 
IIIIICT has an editorial that the shootings will be the first test of the commitment to 


reform, though they also note the 30 day policy and the cit/deescalation review 
Not good not bad 


_ Snarky 
..... It's that your coming back to deal with this issue 


Editorial is more about the fact that ipra has a lon~ way to go to restore faith 
The vance story was in both papers but neither blew 1t up 
The past altercation is mentioned in both 
I've only seen that on TV once as s reader 


_ Makes it more personal then or is it a bigger problem 
_ I think it suggests there's a personal beef 
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where are we 
Ok. Still working it all 
weather dominant. HOW'S papers 
Still weather. Van Dyke ;s in court today to enter a plea and that's gotten some 
coverage on TV. Your return continues to be played pretty straight, or mentioned in 
the context of reforms. The trib cover was a story about the oemc dispatch from 
saturday morning and another story about times cpd has accidentally shot someone. 
Neither will go beyond the Tribune. The st cover ;s that your returning. Headline 
was trips over. 
St has an editorial that the road forward goes through ipra and restoring faith 
there 
How bad is 5 times then? Cove r and editorial 
CT has an editorial that the shootings will be the first test of the commitment to 
reform , though they also note the 30 day policy and the cit/deescalation review 
Not good not bad 
snarky 
It's that your coming back to deal with this issue 
Editorial is more about the fact that ipra has a lon~ way to go to restore faith 
The vance story was i n both papers but neither blew 1t up 
The past altercation is mentioned in both 
I've only seen that on TV once as s reader 
Makes it more personal then or is it a bigger problem 
I think it suggests there's a personal beef 
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texLO 
Just tell me where we are 
Same as before. weather dominant. 
Abc interviewed tha f amily of ms.jones who said they spoke to you, that you prayed 
with them and that warmed their heart 
Hope folks see that 
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text_O 
Eileen said Kelly lndicated that you all are getting a lot of call s about my trip? 
Also ;s that a sense we have a crisis 
The calls have picked up quite a bit today. The question ;s if you are home or when 
you will be home 
Told Eileen don't let it build up so I am responding to criticism . Second they 
askin9 because it ;s no longer weekend Corp or they sense a crisis 
I'm fln;shing a s tatement that we can use with a goal of trying to frame to your 
return about continued action (after the actions taken this weekend) 
I think they are asking be it's a natural question and we haven't said when you were 
actually comin9 home 
Don't try to hlde its earlier than planned. we have a s i tuation and I am the mayor 
I ag r ee completely 
And to drive the changes 
HOW goes it 
Press is happy to have sharon. Those interviews shoul d be happening in the next 30 
minutes . The statement about your return is out to those asking. 
Cleveland DA just announced no charges in their police involved shooting from last 
year. Nationals are f l ipping to that at the moment 
How heavy were they I bus 
On us 
we were in the mix , mostly they had hatch on as we" as legal analysts. t-,nsbc has a 
reporter here. I don ' t think cnn does 
Lip syncing one report er 
HOw goes it 
Ok . we're working it . will have a better sense at 4. Weather will definitely be the 
lead, and we are managing that too 
Sharon? 30 day? 
Sharon 
cit/ deescalation revi ew and 30 day 
There is real interest in the policy changes 
Good I want third party validation of what we are doing. Return tr i p? 
Return trip is still too new to make an assessment on how it is playing . 
My view i s not my fir st choice but the right choice 
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where are we 
The coverage continues to be focused largely on the inci dent and the calls for 
answers / justice, as well as the family's anger 
The 9 and 10 pm news included more pointed criticism at you, tho that was not the 
focus at all. The amtv has shifted and you r involvement in those stories ;s your 
demand for change last night. Some have also mentioned that you are in cuba 
Nothing on vance 
we are meeting as a group at 9, and eileen, oavid


j 
Janey and I are connecting with 


cpd to final ize additional action items we can ro lout yet this week, as well as 
next 
We are doing check ;ns with the 24 hour networks, though they haven been focused on 
storm damage a round the country 
ok 
Worth noting there were no amtv reporters on the story this morning . we are 
obviousl y monitoring closely 
How was tribune ;n thirty day policy 
It was positive and focused on how the move is a shift from how cpd has acted ;n the 
past. It also noted that their willingness to admit the shoot ing of ms jones was a 
mistake is a step forward 
It is focused on John and cpd . We released a note to press from our office that tied 
the 30 day policy and the call for a review of cit training together , and added a 
quote from you about the new policy . 
Tv coverage 
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text_O 
Talked to Eileen . We need to get the de escalation policy completed by wednesday 
Yep on it 
We in a better place? 
Press is all weather. Internal planning going well . 
OEMC doing its job and joe on it 
Next 48 hours . 30 day policy. Assume we are driving . Rule 14, she escalation. 
taser, and i pra briefing 
Correct 
Can we drive 30 day ipra cpd more today 
It's still getting very good coverage. I just watched all the noon newscasts and its 
pretty balanced and not negative towards you. 
ok good. Am I i n those stories 
Yep . Statement and picture . 
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are busy but 
will get the 
govern . Etc . 


I know you 
tomorrow I 
support to 
discussed 
Thought I sent 
Did you send to email? 


text_O 
given I am going out with Escalante and sharon 
many shades of the political question . Resign. 
anyway to write down how you want me to answer 
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Mayor here. Daughters number wrong 
I'm working on getting you updated info for her and Bettie jones' husband 
ok 
Eaq 
Any luck 
Not yet - have called texted and emailed everyone who was in touch with them 
yesterday so have multiple people workin~ on it 
Have you reached anyone. Did you transcrlbe number wrong 
Here is first report 
Evelyn Grover Jennings (cous;n, main spokesperson). 630 430 4075: daughters Latanya 
and Latisha. 312 978 6318: 
Brother Melvin Jones 773 398 8190: boyfriend william wells 773 297 5227. 
Talked to latasha and Evelyn 
Good call 
Great 
Thru Evelyn number. she ;s with her. Evelyn very supportive 
Apprec; ated ca" 
Glad it worked out. I think the crisis responders can make a huge difference 
Drafted a quick not from me to family rush it over to them . I said her mother would 
always be remembered for her kindness and when called by a neighbor in need she 
answered 
people give you credit for funding them for response to officer involved shootings 
which often aren't technically homicides 
Note sounds perfect 
Before eleven. Call Evelyn number 
Sorry - don't understand your last text. Do you want me to call Evelyn's number? Is 
someone working on the note or do you need for me to write it up? 
I need you. Call Evelyn to tell her we have a note coming for family 
Please get done 
working on it now 
If possible note as I said to you this morning in the phone 
We good 
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where do we stand 
Still look ok in 011 but we just had another police involved shooting with hits in 
022 but I have no details yet. 022 just happened. 
people ok or fatal 
Just happened . I will get details. 
Individual struck by police gunfire struck in wrist


j 
hand, arm. 


ok. But no problems in 11 ? Right? Families stil good 
Yes. I did phone conf 45 min ago regarding 011. still good. 
22 is not fatal right 
correct not fatal. Cmdr Fletcher is ~o;ng to give me an update soon. 
Good . would like to know what the offlcer was responding to 
Domestic 2 brothers fighting in street 1041 w l03rd. Tact officers pull up and see 
one brother firing glock pistol. offender turns pistol on officers. one ofivee fires 
striking him. 2nd brother ;s fully cooperative as is a good witness neighbor . 
ok 
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text_O 
Good morning. Any updates I should know about? 7,9,11, 15, or 5? 
Yes s ir. Fatal police involved shooting. Can you take a call or call me? 
For~ot to ask assuming both victims are Afr ican Americans based on address? The two 
offlcers? 
Yes for shooting officer. I will find out about partner. 
she was SS yrs . 
Check out ministe r . Can be helpful 
Yes Barb west and Jimmy Jones have already made some calls . 
Good. while gene Roy ; s on scene make sure jones and west a re present and visible 
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Anr updates 
QU1eL. looks like there was a hit and run last night. woman hit was 8 months 
pregnant . Gave birth at hospital and died shortly after. 
Heard. which neighborhood 
l i g? 
West side. Not sure of exact neighborhood. vetting top 3 candidates fo r lIG. 
They are moving process along . 
Are Lhey serious? Don't forget office reforms 
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text_O 
Sorry to bother you. please be in touch with John e about a fatal police shooting in 
11 
Ipra must be on scene 
Yes . Am up to speed. 
Just tried you 


Our call disconnected on my end. 


Media acting breathlessly? 
Media on the scene. Roy issued a statement at the scene . Simple facts. Tribune 
alert hit just before 9. 
Also while gene ROy is on scene make sure west and jimmy jones are present and 
visible 
Where are we 
West is do ing outreach to minister. 
to you shortly. 


Investigation continues . will get media recap 


ok on tv interviews include west and jones with Roy . Any issues 
911 call 
911 calls 
The tribune has a story on line and has spoken 
our CPO statement. 911 calls being reviewed . 
IPRA engaged. we will continue to review. NO 
team is continuing to review options. 
I saw tribune . Just don ' t let it get away 
understood 


to the families . we are staying with 
No plan to release at this time. 
other media planned at this time but 


In Santa clara have connection for awhile 
ok . Nothin~ new at this time . Thanks . 
Just saw trlbune update. You are positive no publi negative reaction 
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Families of 2 Fatally Shot by Chicago Police 
Question Officers' Training 


Monica Davey 


Photo 


COll~~fii:;ili: Jones, a 
vigil outside the Chicago apartment building where officers killed a 19-year­
old man and Ms. Jones, a bystander. Credit Joshua Loll for The New York 
Times 


CHICAGO - Standing outside a home where a man and a woman were shot to death by 
the police, grieving relatives on Sunday demanded changes to the way the police 
interact with black residents, more training for officers in how to de-escalate tense 
situations involving possible mental health issues and meaningful discipline for officers 
who use excessive force. 


EXHIBIT "You call for help, and the police are supposed to serve us and protect us, and ) • 
take the lives," said Janet Cooksey, the mother of Quintonio LeGrier, 19, who, i 
fatally shot in a confrontation with the police on Chicago's West Side early Sat ~ 
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"What's wrong with that picture? It's a badge to kill?" 


Mr. LeGrier's relatives said that his father, Antonio, had called the police to their 
second-floor apartment before dawn on Saturday because Mr. LeGrier, a college 
student who relatives said had experienced some emotional problems in recent weeks, 
was wielding a metal baseball bat and banging on his father's bedroom door. When 
officers arrived, the police said, they were confronted by a "combative subject," at 
which point an officer fired his weapon. The shots killed Mr. LeGrier and a downstairs 
tenant, Bettie Jones, 55, who was apparently uninvolved in the confrontation and was 
struck by mistake. 


"Why you've got to shoot first and ask questions later?" asked Jacqueline Walker, a 
longtime friend of Ms. Jones's. 


Ms. Jones, a mother offive, had been involved in community activism, including 
marches on behalf ofbelter opportunities for youths, friends said. "It hurts my heart," 
Ms. Walker said. 


Continue reading the main story 


While a debate plays out over race and policing in cities across the nation, the police in 
Chicago were already under significant scrutiny after the release last month of a ,odeo 
showing a black teenager, Laquan McDonald, being shot 16 times by a white police 
officer. Some along the West Side street in the mostly black neighborhood where Mr. 
LeGrier and Ms. Jones died were asking questions similar to those that had been posed 
about Mr. McDonald's death: Could a stun gun have sufficed? Could officers have 
called for backup help? How were officers trained to handle situations involving 
seemingly troubled people? 


The Police Department has acknowledged that Ms. Jones was accidentally shot and has 
issued condolences to her family. Mayor Rahm Emanuel also contacted Ms. Jones's 
family to offer sympathies, his spokesman said, and issued a statement, which read, in 
part: "Anytime an officer uses force, the public deserves answers, and regardless of the 
circumstances we all grieve anytime there is a loss of life in our city." 


Late Sunday, Mr. Emanuel called on the Police Department and the Independent Police 
Review Authority, which investigates shootings like this one, to immediately review 
"crisis intervention team" training that guides officers on how to handle calls involving 
mental health crises and determine how to fix deficiencies in that training. 


Graphic 


For Chicago Police, Many Complaints but 
Few Consequences 


Most complaints by residents against the police do not result in discipline 
against officers. 
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6,931 Chicago police officers had at 


least one allegation of misconduct 


from 2011 to 2015. Just 469 officers 


were penal ized at least once. 


OPEN Graphic 


"There are serious questions about yesterday's shootings that must be answered in full 
by the Independent Police Review Authority's investigation," Mr. Emanuel said in a 
statement issued by his office. "While their investigation is undenvay, we must also 
make real changes within our Police Department today, and it is clear changes are 
needed to how officers respond to mental health crises.» 


Yet the city released few details about the shooting. A spokesman for the Chicago police 
referred questions to the review authority, and a spokesman for the review authority 
declined on Sunday to provide an outline of what happened, say how many shots were 
fired or identify the race of the officer involved. 


Autopsies conducted on Sunday concluded that Ms. Jones, who was black, died of a 
gunshot wound to her chest. Mr. LeGrier, who was also black, died of multiple gunshot 
wounds, according to a daily case ledger from the Cook County medical examiner's 
office. Full autopsy reports were not yet available, however, so it was uncertain how 
many times eacb person was shot. Family members, though, said they had been told 
that Ms. Jones was shot four times and Mr. LeGrier seven times. The police declined to 
comment. 


The officer involved in the sbooting, who has not been identified, was placed on 
administrative duty for 30 days, the police said. Tbat marked a shift in department 
policy, officials said, since the departure of Garry F. McCartby, who was dismissed as 
superintendent after the release of the McDonald video. The new rule - removing an 
officer from the street for 30 days after a shooting - is now standard protocol in 
Chicago, the department said. 


On Sunday, relatives of Mr. LeGrier and Ms. Jones attended prayer vigils. Some said 
they now intended to take part in protests beld since the McDonald video emerged. 
Some recounted the events they say took place before the shooting, based on versions 
told to them by Mr. LeGrier's fatber, Ms. Jones's boyfriend and one of her relatives. 
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Mr. LeGrier, who was staying in his father's apartment, had declined to go to a 
Christmas dinner with his father, said Albert Person, a cousin. After the father returned 
home late that night, Mr. LeGrier argued with him over "ordinary teen things," and at 
one point picked up a baseball bat, Mr. Person said. 


Ms. Cooksey, who was not present during the confrontation, said her son, a college 
engineering student, had experienced some out-of-character behavior in recent weeks 
and had, at one point this fall, ended up in the hospital "dehydrated and a little hyper." 


The father called the police, then called Ms. Jones to alert her that officers were on 
their way and that his son had a bat. As the police pulled up, at 4:25 a.m., Mr. LeGrier 
arrived in the front doorway shared by both apartments, apparently still carrying the 
bat, according to relatives. Ms. Jones, too, went to the front door - either to open it for 
the police or because she had heard bullets ring out. Both of them were shot near a 
small foyer area, relatives said. 


"No mother should have to bury her child," Ms. Cooksey said. "Why couldn't he be in 
the hospital rather than in the morgue?" 
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2-78-100 Definitions. 


The following tenns wherever used in this chapter shall have the following meanings unless a different 
meaning appears from the context: 


"Chief Administrator" means the Chief Administrator of the Civilian Office of Police Accountability or 
the Chief Administrator's designee. 


"Coercion" means the use of improper or unlawful force or threats, express or implied, in order to compel 
a person to act against his or her wi II. As defined herein, "coercion" includes compelling r.~-~~~I100"", 
statements. , EXHIBIT 


"Domestic vio lence" means physical abuse (other than sexual abuse), harassment, stal 
or violations of orders of protection (or similar coun orders) involving a sworn officer's 


; 
! 







household member. As used in this definition, the term "fami ly or household member" means spouses or 
former spouses; parents, chi ldren or stepchildren whether by blood or adoption; persons who share or 
formerly shared a common dwelling; persons who have or are a lleged to have a child in common; or 
persons who have or have had a dating or engagement relationship. 


"Excessive force" means a police officer's application of force which, either because of the type of force 
employed, or the extent to which such force is employed, exceeds the force that reasonably appears to be 
necessary under all the circumstances surrounding the incident, including whether any use of force was 
appropriate. 


"Final Summary Report" means the report summarizing an investigation conducted by the Office 
concerning an incident of alleged police misconduct or another incident that is within the Office's 
jurisdiction that is made available to the public pursuant to Sect ion 2-78-145, which shall contain, as 
applicable: (i) a description of the officers and subjects involved in the incident; (ii) the date, time and 
location of the incident; (iii) a description of the allegations and applicable rules ; (iv) a narrative summary 
oflhe incident; (v) a narrative summary oflhe investigation; and (vi) the Office's findings and conclusions. 


"Military status" has the meaning ascribed to the term in Section 2-160-020. 


"Office" means the Civi lian Office of Police Accountability established in this chapter. 


"Police Board" means the Police Board estab li shed in Chapter 2-84 of this Code. 


"Police Department" means the Department of Police established in Chapter 2-84 of this Code. 


"Superintendent" means the Superintendent of Police or the Superintendent's designee. 


"Transition Date" means the date when, in the discretion of the Chief Administrator, the Office has been 
established and is functioning to the point that it can assume the duties and invest igations previously 
discharged by the Independent Police Review Authority, which shall be as soon as possible after January 1, 
2017, but no later than September 30, 2017. 


"Verbal abuse" means the use of oral or written remarks that arc overtly insulting, mocking or belittling, 
directed at a person based upon the actual or, perceived race, immigration status, color, gender, age, 
religion, ancestry, national origin, sexual orientation, disability, marital status, parental status, military 
discharge status, source of income, or gender identity or expression of that person. "Verbal abuse" shall also 
include any unwelcome sexual advances or requests for sexual favors. 


(Added Coun. J. 10-5-16, p. 3447 1. § 3) 


2-78-105 Civilian office of police accountability - Establishment and composition. 


There is hereby established an office of the municipal government to be known as the Civ ilian Office of 
Police Accountability, which shall include the Chief Administrator and such deputies, ass istants and other 
employees as required to perform the Office's powers and duties as set forth in this chapter. The Office shall 
be located in a facility separate from the Police Department. 


The appropriations available to pay for the expenses of the Office during each fiscal year sha ll be 
dctennined by the City Council as part of the annual City budget process, but shall not be less than one 
percent ( 1.0%) of the annual appropriation of all non- grant funds for the Po lice Department contained in 
the annual appropriation ordinance for that fiscal year. 


(Added Coun. J. 10-5-16, p. 34471, § 3) 


2-78-110 Purpose, 


The mission of the Civilian Office of Police Accountability is to provide a just and efficient means to 
fairly and timely conduct investigations within its jurisdiction, including investigations of all egcd police 
misconduct and to determine whether those allegations are well-founded, apply ing a preponderance of the 







evidence standard; to identify and address patterns of police misconduct; and. based on information 
obtained through such investigations, to make policy recommendations to improve the Chicago Police 
Department and reduce incidents of police misconduct. 


(Added Coun. J. 10-5-16, p. 34471, § 3) 


2-78-115 Chief administrator - Qualifications and appointment. 


The Chief Administrator shall be the chief executive officer of the Office, shall serve a term of four (4) 
years, and at the conclusion of such term may be considered for reappointment. The Chief Administrator 
may be removed from office prior to the conclusion of such term only for cause in accordance with Section 
2-78-155. 


Upon the effective date of this Ordinance, the individual serving as the Chief Administrator of the 
Independent Police Review Authority shall become the first Chief Administrator of the Office. Such Chief 
Administrator, or, if such individual shall resign or otherwise vacate such office, a successor se lected by the 
Mayor and approved by the City Council , shall continue to serve as Chief Administrator of the Office until 
a pennanent method of selecting the Office's Chief Administrator shall be enacted by the City Council and 
become effective. 


The Chief Administrator shall have the following minimum qualifications: 


(a) An attorney with substantial experience in criminal , civil rights, and/or labor law, or corporate and/or 
governmental investigations; or an individual with substantial experience in law enforcement oversight, or 
investigating employee or other wrongdoing; 


(b) Knowledge of law enforcement, particularly of internal investigations of wrongdoing and use of 
force; 


(c) A commitment to and knowledge of the need for and responsibilities of law enforcement , as well as 
the need to protect basic constitutional rights of all affected parties; 


(d) Demonstrated integrity, professionalism, sound judgment, and leadership; and 


(e) The ability to work with diverse groups and individuals. 


The Chief Administrator shall not be a current or former sworn employee of the Police Department, a 
non-sworn employee of the Police Department within the last five years, or an employee of the Cook 
County State's Attorney's Office within the last five years. 


(Added Coun. J. 10-5-16, p. 34471. § 3) 


2-78-120 Office and chief administrator - Powers and duties. 


The Office and Chief Administrator shall have the following powers and duties: 


(a) To receive and register all complaints filed against members of the Police Department; 


(b) To conduct investigations into complaints against members of the Police Department alleging 
domestic vio lence, excessive, force, coercion, or verbal abuse; 


(c) To conduct investigations into all incidents, including those in which no allegation of misconduct is 
made, in which, a Police Department member discharges: (i) a firearm in a manner that potentially could 
strike another individual, (ii) a stun gun or taser in a manner that results in death or serious bodily injury. or 
(ii i) in the Chief Administrator's discretion, other weapons discharges and other use of Police Dcpartmcnt­
issued equipment as a weapon that results in death or serious bodily injury; 


(d) To conduct investigations into incidents, including those in which no allegation of misconduct is 
made, where a person dies or sustains a serious bodily injury while detained or in Police Department 
custody, or as a result of police actions, such as during attempts to apprehend a suspect; 







(e) To conduct investigations into all incidents of an "officer-involved death," as that term is defined in 
50 ILCS 727/1-5; 


(f) To conduct investigations into complaints against members of the Police Department alleging 
improper search or sei:lure of either individuals or property, or unlawful denial of access to counsel; 


(g) To forward all complaints filed against members of the Police Department, other than those set forth 
in paragraphs (b) - (f) of this section, to the Police Department's Bureau ofIntemal AITairs; 


(h) In the Chief Administrator's discretion, to review lawsuits or claims against the Police Department, 
or one or more of its members, or against the City alleging police misconduct that falls within the Office's 
jurisdiction, where such lawsuit or claim was subsequently settled or resulted in a judgment against such 
member, the Police Department or the City, for the purpose of reopening a prior investigation or opening a 
new investigation of alleged police misconduct; 


(i) To refer a complaint against a member of the Police Department within tht: Office's jurisdiction to 
mediation or such other methods of alternative dispute resolution that may be adopted in the Chief 
Administrator's discretion, except for complaints alleging the use of excessive force that results in death or 
serious bodily injury and cases of domestic violencc involving physical abuse or threats of physical abuse. 
The Office shall promulgate rules governing such mediations and other dispute resolution methods, which 
shall provide that participation shall be voluntary for all parties, and that the complainant, if any, shall be 
provided an opportunity to participate in the mediation process or other alternative dispute resolution 
process; 


(j) To conduct investigations within its jurisdiction in a manner consistent with Article IV of Chapter 2-
84 of this Code, the rules established by the Police Board, and any other applicable laws and rules; 


(k) Subject to applicable law, to review the complaint history of a member of the Police Department in 
order to inform a current investigation; 


(I) To recommend to the Superintendent, with respect to incidents within its jurisdiction, appropriate 
disciplinary or other remedial action against members of the Police Department found to be in violation of 
any applicable Police Department ru les, including rules related to the duty to provide truthful information 
regarding the officer's own conduct and the conduct of others, and the duty to report the misconduct of 
others. Such remedial action may include, but is not limited to, reassignment, additiona l training, or 
counseling; 


(m) Based on information obtained through investigations conducted pursuant to th is section, to 
recommend to the Superintendent, the Chairman of the City Council Committee on Public Safety, and the 
Police Board revisions to the Police Department's policies, practices, collective bargaining agreements, 
programs and training in order to improve the accountability, effectiveness, intcgrity and transparency of 
the Police Department; 


(n) To conduct investigations to determine whether members of the Police Department are engaging in 
patterns or practices of misconduct, and, where a pattern or practice of misconduct is found, recommend 
revisions to the Police Department's policics, practices, programs, and training in order to address and 
eliminate such patterns or practices; 


(0) Subject to applicable law, to have full access to all information in the possession or control of the 
Police Department, the Police Board, and any other City department or agency in order to conduct 
investigations within the Chief Administrator's jurisdiction; 


(p) To issue subpoenas to compel the attendance and test imony of witnesses and the production of 
documents and other items relevant to an investigation within its jurisdiction. Issuance of subpoenas shall 
be subject to Section 2-78- 125; 


(q) To retain counsel to enforce and defend against subpoenas and to advise and represent the Office 
with respect to its investigations, provided: 







(i) such counsel are selected from a pool of no fewer than five finns previously approved by the 
Corporation Counsel after consultation with the Office; 


(ji) such counsel are retained pursuant to the standard tenns of engagement then used by the 
Corporation Counsel, including any limitations on fees or costs; 


(iii) the costs of such representation are paid from the appropriations of the Office; and 


(iv) the Office provides the Corporation Counsel with notice of the engagement, including the finn 
selected and a copy of the engagement agreement. 


Nothing in this provision shall be construed to alter ihe exclusive authority of the Corporation Counsd to 
either defend and supervise the defense of claims against the City andlor individual City defendants. or to 
provide the Office or the Chief Administrator with the authority to settle monetary or other claims against 
the City and/or individual City defendants. 


(r) To promulgate rules and procedures for the conduct of the Office and its investigations consistent 
with due process of law, equal protection under the law, and all other applicable local, state and federal 
laws, and in accordance with Section 2-78-170; 


(s) To set minimum qualifications and appropriate screening procedures for all persons to be considered 
for employment by the Office, and to set appropriate staffing levels to carry out the powers and duties set 
forth herein, provided, however, that no investigator employed by the Office shall be a current or fOroler 
sworn member of the Police Department within the last five years; 


(t) To address Police Department personnel and community groups, and inform the public, on the 
mission, policies and ongoing operations of the Office; 


(u) To develop and implement a process for allowing citizens to file complaints by various means, 
including submission of complaints using the Internet, by telephone, and in person at locations or meetings 
in the community; 


(v) In the Chief Administrator's discretion, to review and investigate the facts of individual civil lawsuits 
and criminal proceedings involving alleged police misconduct, in order to identify and investigate incidents 
of police misconduct or to make recommendations to improve Police Department policies and practices 
within the Office's jurisdiction; 


(w) To appear before the Committee on Finance at public hearings at which proposed settlements of 
lawsuits and controverted claims against the Police Department or its members are submitted for approval, 
and, subject to any applicable legal constraints regarding confidentiality, reply to questions related to Office 
or Independent Police Review Authority investigations involving Police Department members who are 
named parties to said lawsuits or controverted claims; and 


(x) Subject to applicable law and in the Chief Administrator's discretion, to reopen any closed Office or 
Independent Police Review Authority investigations if: 


(i) The Chief Administrator becomes aware of evidence not avai lable at the time the investigation was 
closed that could materially affect the results of that investigation; 


Oi) The Chief Administrator detennines that the manner in which the investigation was concluded has 
resulted in a gross miscarriage of justice; or 


(iii) Following a review or audit of an investigation by the Deputy Inspector General for Public Safety, 
the Deputy Inspector General for Public Safety recommends that the investigation be reopened. If the Chief 
Administrator declines to reopen a closed investigation pursuant to this subparagraph (ii), the Chief 
Admlnistrator shall provide a written explanation of its reasons to the Deputy Inspector General for Public 
SafelY· 







Nothing in this chapter shall preclude the Chief Administrator from referring a complaint or infonnation 
concerning a member of the Police Department 10 the Office of the Inspector General, or to appropriate 
federa l, state or local law enforcement authorities. Nor shall anything in this chapter preclude the Office 
from conducting an investigation within its jurisdiction concurrently with an active criminal investigation. 


(Added Coun. J. 10-5-16, p. 34471, § 3) 


2-78-125 Subpoenas. 


The Office may administer oaths and secure by subpoena both the attendance and testimony of witnesses 
and the production of relevant information. A subpoena shall be served in the same manner as subpoenas 
issued under the Rules of the Illinois Supreme Court to compel appearance of a deponent, and subject to the 
same witness and mileage fees fixed by law for such subpoenas. 


A subpoena issued under this chapter shall identify the person to whom it is directed and the documents 
or other items sought thereby, if any, and the date, time and place for the appearance of the witness and 
production of the documents or other items described in the subpoena. In no event shall the date for 
examination or production be less than seven days after service of the subpoena. 


(AddedCoun.l.IO-5-16,p.34471,§ 3) 


2-78-J30 Decisions, recommendations. 


(a) Disciplinaly-related recommendations. 


(i) If the Chief Administrator issues a recommendation of discipline, or other, nondisciplinary 
remedial action with regard to one or more members of the Police Department, the Superintendent shall 
respond 10 such recommendation within 60 days (for purposes of this section, the "Review Period"). The 
Superintendent's response shall include either: (1) a confirmation that the recommendation was followed 
with respect to the employee in question, and, if applicable, a description of any additional disciplinary or 
other action imposed by the Superintendent; (2) a request that the Chief Administrator conduct additional 
investigation, specifying the additional investigation that is requested, and the reason(s) for that request; or 
(3) if the Superintendent intends to take no action, or intends to take action that differs in substance and/or 
scope from the recommendation, the information required under subsection (a)(i i) of this section. Upon 
request of the Superintendent, such Review Period may be extended for up to 30 additional days, fora total 
Review Period not to exceed 90 days. 


(ii) If the Superintendent intends to take no action, or intends to take action different from that 
recommended by the Chief Administrator, the Superintendent shall describe the proposed different action 
and explain the reasons for it in a written response. 


The Superintendent's response shall be submitted to the Chief Administrator within the Review Period. 


(iii) Within ten business days after the submission ofa response that proposes no action or different 
action than that recommended by the Chief Administrator, the Superintendent and the Chief Administrator 
shall meet to discuss the Superintendent's response. If, after meeting, the Chief Administrator and the 
Superintendent do not agree to the Chief Administrator's recommendation, the Chief Administrator shall , 
within five business days of such impasse, send the Superintendent'S response, along with the Chief 
Administrator's written objections to the response, to a member of the Police Board selected by the Police 
Board from its membership, with notice and a copy of all such materials to the Superintendent. The selected 
member sha ll , within ten business days of receipt of such response and objections, review the Chief 
Administrator's recommendation, the Superintendent's response, and the Chief Administrator's objections. 
Upon request of the member, the Superintendent and Chief Administrator may be required to present 
additional documentation or arguments in support of their positions. If, in the opin ion of the member, the 
Superintendent does not meet his burden of overcoming the Chief Administrator's recommendation for 
discipline. the recommendation shall be deemed accepted by the Superintendent. The final decision of the 
member shaH be announced at the next regular public meeting of the Police Board, and shall be promptly 
posted on the Police Board's webs ite. If, in the opinion of the member, the Superintendent has met his 







burden, the Superintendenes response sha ll be implemented. The member shall recuse himself from any 
future involvement with the case by the full Police Board. 


(iv) A response of the Superintendent that proposes to take no action or action different from that 
recommended by the Chief Administrator shall not be valid or effective until the process of subsection (a) 
(iii) of this section is completed. 


(v) If the Superintendent docs not respond to the Chief Administrator's recommendation within the 
Review Period, such recommendation shall be deemed accepted, and shall be implemented, by the 
Superintendent. 


(vi) Nothing in this chapter shall limit the Superintendent's ability to impose additional action to that 
recommended by the Chief Administrator, including discipline that is more severe than that recommended 
by the Chief Administrator or non-disciplinary remedial actions in addition to the discipline recommended 
by the Chief Administrator. 


(b) Policy, program and practices recommendations. If the Chief Administrator issues a 
recommendation or report to the Superintendent concerning a policy, program, or practice of the Police 
Department, the Superintendent shall respond to such recommendation or report within 60 days of receipt. 
Such response shall include a description of the actions the Superintendent has taken or is planning to take, 
ifany. with respect to the issues raised in the report or recommendation. If the Superintendent declines to 
implement one or more oflhe Chief Administrator's recommendations, such response shall explain the 
reasons for doing so. In addition, at the request of at least three aldennen, the Chairman of the City Council 
Committee on Public Safety shall request that the Superintendent or his designee appear at a hearing of the 
Committee on Public Safety to explain and respond to questions concern ing such response. 


(Added Coun. 1. 10-5-16, p. 34471, § 3) 


2-78-135 Investigations not concluded within six months. 


If the Office does not conclude an investigation of alleged misconduct within six months after its 
initiation. the Chief Administrator shall notify, within five days after the end of the six-month period. the 
Mayor or his designee, the Superintendent, the Chairman of the City Council Committee on Public Safety, 
the complainant, and the employee named in the complaint, or his or her counsel, of the general nature of 
the complaint or information giving rise to the investigation and the reasons for the Office's failure to 
complete the investigation within six months. Thereafter, the Office shall provide an update to such notice, 
including the same information and notification to the same individuals, every six months until the 
investigation is completed. 


(Added Coun. J. 10-5-16, p. 34471, § 3) 


2-78-140 Cooperation in investigations. 


It shall be the duty of every officer. employee, department, and agency of the City to cooperate with the 
Office in any investigation undertaken pursuant to this chapter. Any employee or appointed officer of the 
City who violates any provision of this chapter shall be subject to discipline. including but not limited to 
discharge. in addition to any other penalty provided in this chapter. 


(Added Coun. 1. 10-5-16, p. 34471 , § 3) 


2-78-145 Reports open to public inspection. 


All Final Summary Reports of the Office shall be posted on the Office's website and open to public 
inspection. except to the extent that infornlation contained therein has been redacted because it is exempted 
from disclosure by the Illinois Freedom oflnformation Act or any other applicable law. Such reports, as 
redacted. sha ll be posted on the Office's website and open to public inspection, along with the response of 
the Superintendent thereto, if any. promptly after. but not before, the process set forth in Section 2-78-







130(a) is completed and disciplinary charges, if any. are served on the employees in question. The Office 
also shall provide a copy of the report to the complainant, if there is one. 


Reports of the Office concerning its recommendations as to a Police Department policy, practice, or 
process, or training pursuant to Section 2-78-120(m) or (n) shall be posted on the Office's website and open 
to public inspection, except to the extent that infonnation contained therein has been redacted because it is 
exempted from disclosure by the Illinois Freedom of Infonnation Act or any other applicable law. Such 
reports, as redacted, shall be posted on the Office's website and open to public inspection, along with the 
Police Department's response thereto, promptly after, but not before, the process set forth in Section 2-78-
130(b) is completed. 


(AddedCoun.1. IO-5-16,p. 34471, § 3) 


2-78-J50 Quarterly and annual reports 10 legislative and executive branches. 


(a) Quarterly reports. No later than the fifteenth day of, April, July and October of each year, the Chief 
Administrator shall post on the Office website for public review and file with the Mayor or his designee, 
the Superintendent, the Chainnan of the City Council Committee on Public Safety, and the office of the 
City Clerk, a quarterly report providing infonnation based on data through the end of the preceding month 
on: (1) the number of investigations initiated during that quarterly reporting period; (2) the number of 
investigations concluded during that quarterly reporting period, and of those investigations. the number that 
took more than six months to conclude; (3) the number of investigations pending as of the end of that 
quarterly reporting period; (4) the number of complaints not susta ined during that quarterly reporting 
period; (5) the number of complaints sustained during that quarterly reporting period; (6) the number of 
complaints filed as to each Police Department district during the quarterly reporting period; (7) without 
identifying any individual police officer, the number of complaints tiled against each police officer in each 
Police. Department district during the quarterly reporting period; and (8) the number of complaints referred 
to other agencies during the quarterly reporting period and the identity of such other agencies. Such 
quarterly reports shall also summarize any reports or recommendations issued to the Superintendent 
concerning the policies, programs, and practices of the Police Department, and the Superintendent's 
response to such reports or recommendations. 


(b) Annllal reports. No later than the fifteenth day of February of each year, the Chief Administrator 
shall post on the Office's website for public review and file with the Mayor or his designee. the 
Superintendent, the Chainnan ofthc City Council Committee on Public Safety, the Office of the City Clerk, 
and the Deputy Inspector General for Public Safety, an annual report providing infonnation based on data 
during the prior calendar year on: ( I) the number of investigations initiated during the prior calendar year; 
(2) the number of investigations concluded during the prior calendar year, and of those investigations. the 
number that took more than six months to conclude; (3) the number of investigations pending as of the last 
day of the prior calendar year; (4) the number of complaints not sustained during the prior calendar year; 
(5) the number of complaints sustained during the prior calendar year; (6) the number of complaints filed as 
to each Police Department district during the prior calendar year; (7) without identifying any individual 
police officer, the number of complaints filed against each police officer in each Police Departmcnt district 
during the prior calendar year; and (8) the number of complaints referred to other agencies during the prior 
calendar year and the identity of such other agencies. 


Such annual reports shall also describe and summarize the results of the Office's investigations and the 
Office's other activities and pcrfonnance during the prior calendar year. 


Finally, such annual reports shall summarize any reports or recommendations issued to thc 
Superintendent concerning the policies, programs, and practices of the Police Department during the prior 
calendar year. and the Superintendcnt's responscs to such reports and recommendations. 


(AddedCoun. J. 10-5-16, p. 34471 , § 3) 


2-78-151 Appearance before committee. 







Within 45 days of issuance of the quarterly or annual report required in Section 2-78- J 50, the Chief 
Administrator or his designee shall appear at a hearing of the City Council Committee on Public Safety to 
respond to questions concerning such report. 


(Added Coun. 1. 10-5-16, p. 34471, § 3) 


2-78-155 Chief administrator - Conditions for removal from office. 


Prior to serving a complete tenn, the Chief Administrator may be removed only for cause and in 
accordance with this section. The Mayor shall give written notice to the Chainnan of the City Council's 
Committee on Public Safety and the Chief Administrator of his intent to remove the Chief Administrator, 
and the reason for the proposed removal. Within ten days after receipt of the notice, the Chief Administrator 
may file with the Chainnan of the City Council's Committee on Public Safety a request for hearing on the 
cause for removal. If no such request is made within ten days, the Chief Administrator shall be deemed to 
have resigned his or her office as of the tenth day after receipt of the notice of intended removal. If such a 
request is made, the City Counci l C(Jmmittee on Public Safety shall convene a hearing on the cause for 
removal of the Chief Administrator, at which the Chief Administrator may appear, be represented by 
counsel, and be heard. The hearing shall be convened within ten days after receipt of the request for the 
hearing and conclude within J 4 days thereafter. The Mayor's notice of intended removal shall constitute the 
charge against the Chief Administrator. Removal of the Chief Administrator for cause after the hearing 
shall require the affinnative vote ofa majority of the members of the City Council. 


(Added Coun. 1. 10-5-16, p. 34471. § 3) 


2-78-]60 Retaliation, obstruction or interference prohibited - Penalty. 


(a) Retaliation. No person shall retaliate against, punish, intimidate, discourage, threaten or penalize any 
other person for reporting misconduct, making a misconduct complaint, conducting an investigation, 
complaining to officials, providing infonnation, testimony or documents in an investigation, or cooperating 
with or ass isting the Office in the perfonnanee of its powers and duties as set forth in this chapter. 


(b) Obstruction or intelference. No person shall willfully refuse to comply with a subpoena issued by 
the Office, or otherwise knowingly interfere with or obstruct an investigation conducted by the Office. 


(c) Penalty. Any person who willfully vio lates this section shall be subject to a fine of not less than 
$1,000.00 and not more than $5,000.00 for each such offense, or imprisonment for a period of not less than 
30 days and not more than six months, or both a fine and imprisonment. Each day that a violation continues 
shall constitute a separate and distinct offense. Actions seeking the imposition of a fine only shall be filed 
as quasi-criminal actions subject to the provisions of the Illinois Code of Civil Procedure. Actions seeking 
incarceration, or incarceration and a fine, shall be filed and prosecuted as misdemeanor actions under the 
procedure set forth in Section 1-2-1.1 of the 111inois Municipal Code, 65 ILCS 511-2-1.1. 


(Added Coun. J. 10-5-16, p. 3447 1, § 3) 


2-78-165 Violation - Penalty - Discharge or other discipline. 


Any employee or appointed officer of the City who violates any provision of this chapter shall be subject 
to discipline, including but not limited to discharge, in addition to any other penalty provided in this 
chapter. 


(Added Coun. J. 10-5-16, p. 3447 1. § 3) 


2-78-170 Rules and procedures. 


The Chief Administrator is authorized to adopt such rules and procedures as the Chief Administrator may 
deem appropriate for the proper administration and enforcement of this chapter. All such rules and 
procedures shall be adopted only atlcr posting of the rules and procedures proposed to be adopted on the 
Office website at least 30 days prior to the effective datc of such rules and procedures. Upon adoption , the 
Chief Administrator shall maintain a copy of the rules and procedures on file at the Office. which copy 







shall be made available for public inspection during regular business hours. The Chief Administrator shall 
also publicly post such rules and procedures on the Office website, subject to any limitations imposed by 
applicable law. 


(Added Coun. J. 10-5-1 6, p. 34471 , § 3) 


2-78-175 Accountability. 


The Chief Administrator and the Office arc subject to review and audit by the Deputy Inspector Genenll 
for Public Safety pursuant to Chapter 2-56 of the Municipal Code. 


(Added Coun. J. 10-5- 16, p. 34471 , § 3) 


2-78·] 80 Trllnsition. 


Upon the Transition Date, the Cbief Administrator of the Office and the Office, respectively, shall assume 
all rights and powers of the fonner chief administrator of the independent Police Review Authority and the 
former Independent Police Review Authority. All books, records, property and funds relating to the former 
Independent Police Review Authority and such rights and powers are transferred to the Office. Without 
limitation, the Chief Administrator and the Office shall succeed the fonner Chief Administrator of the 
Independent Police Review Authority and the Independent Police Review Authority in administering and 
investigating all pending matters under the jurisdiction of the former Independent Police Review Authority, 
in addition to new matters with in the jurisdiction of the Office pursuant to this chapter. 


(Added Coun. J. 10-5-16, p. 34471, § 3) 


2-78-185 Public policy. 


The public policy of this chapter is to make certain tbat complaints concerning police misconduct and 
abuse are resolved fairly and timely. All collective bargaining agreements must be in accord with this 
policy. 


(Added Coun. 1. 10-5-16. p. 34471 , § 3) 
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CIVILIAN OFFICE OF POLICE ACCOUNT ABILITY 
Log #10786161 U#15-027 


I. INTRODUCTION 


22 Deeem ber 20 17 


In the early morning hours of December 26, 2015, Chicago Police Department (CPD) 
Officers Robert Rialmo and Anthony LaPalermo responded to a domestic disturbance call 
involving a male armed with a baseball bat. Upon arrival , Officers Rialmo and LaPalenno 
approached the residence and rang the doorbell. A female, now known to be first-floor resident 
Betty Jones, opened the door. Within seconds afMs. Jones opening the door, Quintonio LeGrier 
(Quintonio) came down the second-floor stairway toward the officers. Quintonio opened the door 
with an aluminum baseball bat in hand. Officers Rialmo and LaPalermo retreated down 
the exterior stairs and Officer Rialmo discharged his weapon, striking Quintonio several times. 
Ms. Jones was also struck by gunfire. EMS transported Quintonio to John H. Stroger, Jr. Hospital 
and Ms. Jones to Loretto Hospital. Both victims passed away. 


II. ALLEGA nONS 


It is alleged by Antonio LeGrier, in Civil Suit 2015LOI2964, that on December 26, 2015, 
at approximately 4:25 a.m., at 4710 W. Erie Street, Officer Robert L. Rialrno, #15588, while on 
duty: 


I. Shot Quintonio LeGrier without justification; and 


2. Fai led to provide Quintonio LeGrier with medical attention. 


It is further alleged by Latarsha Jones, in Civil Suit 2016L000012, that on December 26, 
2015. at approximately 4:25 a.m .• at 4710 W. Erie Street, Officer Robert L. Rialmo, #15588: 


3. Fired multiple times into a home occupied by persons who would be at risk of injury or death; 


4. Fired in the direction of Rettie Jones, whieh resulted in her death; 


5. Shot Bettie Jones without j ustification; and 


6. Failed to provide Bettie Jones with medical attention. 


It is further alleged by COPA that Officer Robert L. Rialrno, #]5588: 


7. Failed to ensure that his taser certification was current from, on or about, February 06, 2014, 
through, on or about, March 16,2016. 
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CIVILIAN OFFICE OF POLICE ACCOUNTABILITY 
Log #10786161 U#IS-027 


III. INVESTIGA nON 


22 December 201 7 


The Civilian Office of Police Accountability's (COPA)! conducted a two-year investigation 
into this incident. The following is a summary of the most relevant evidence, including: 
Department Reports, Chicago Fire Department Reports, photographs, witness interviews, physical 
evidence, medical records, and a brief account of Quintonio's mental health history. The evidence 
outlined in this report fanned the basis of COPA 's analysis and findings in this matter. 


DEPARTMENT REPORTS 


Crime Scene Processing Reports 


The Chicago Police Crime Scene Processing Report recorded under Report Number 
29] 508, lists evidence collected on scene and inventoried. Such items include but arc not limited 
to seven (7) expended shells, two (2) fired bullets, a key ring with two keys, and a 28" / 23 oz 
"I losless" aluminum baseball bat. Blood swabs were colll!Cted from the carpet near the apartment 
front entrance and inventoried. Additionally, Officer Rialmo's fireann wa'i processed and 
swabbed for DNA, collected and inventoried. The report further documents that the scene was 
video-taped. photographed, and searched for physical evidence as noted above. A not to scale 
field sketch diagram was drawn. 


Forensic Investigator Brian Smith relocated to Loretto Hospital where he learned that 
Bettie Jones died, A visual examination of the body revealed an apparent gunshot wound to the 
chest. Ms. Jones' body was photographed and fingerprinted for identification purposes. FII Smith 
subsequently went to Stroger Hospital where he learned that Quintonio LeGrier died. A visual 
examination of the body revealed multiple gunshot wounds to the back, right hip, right buttocks. 
and left chest area. Quintonio's body was photographed and fingerprinted for identification 
purposes. (Atl. 17) 


Thc Crime Scene Processing Report for RD #HY550255 indicates that Otlicer Rialmo's 
Smith and Wesson M&P 9mm semi-automatic pistol was recovered with a seventeen (17) round 
capacity in the magazine. There were nine (9) live rounds of ammunition in the magazine, and one 
(1) live round of ammunition in the chamber. Seven fired cartridge cases were recovered from the 
sidewalk, parkway, and fronl yard of 4710 W. Erie Stree!. The aluminum baseball bal reportedly 
used by Quintonio LeGrier was also recovered from the vestibule floor. (AU. 17) 


The Chicago Police Crime Scene Processing Report recorded under Report Number 
291539, lists items collected and inventoried from the morgue, The items include a sealed 
envelope marked "DNA" eard (ME# 2015-05575 LeGrier. Quientonio [sic]) ; Received from ME 
Dr. Escobar-Alvarenga. a red short-sleeve medium t-shirt, blue large size Nike shorts, a sealed 


'On September 15, 2017, the Civilicm Office of Police Accountability (COPA) replaced the Independent Police 
Review Authority (IPRA) as the civilian oversight agency ofthc Chicago Police Department. Thus, this 
investigation. which began under IPRA, was transferred to COPA on September 15,2017, and the 


rccommendation(s) SCI forth herein are the recommcndation(s) ofCOPA. 
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22 December 2017 


swab box marked "Oral Swab", (ME# 201 5-05575 LeGrier, Quientonio [sic]); Received from ME 
Dr. Escobar-Alvarenga, and three (3) sealed bullet envelopes marked (ME# 2015-05575 LeGrier, 
Quientonio [sic]) ; Received from ME Dr. Escobar-Alvarenga. (Att.20) 


The Chicago Police Crime Scene Processing Report recorded under Report Number 
291540, lists items collected and inventoried from the morgue. The items include a st:aled 
envelope marked "DNA" card (ME# 2015-05576 Jones, Betty [sic]); Received from ME Dr. 
Escobar-Alvarenga, one (I) sealed bullet envelope marked (ME# 2015-05576 Jones, Betty [sic]); 
Received from ME Dr. Escobar-Alvarenga, and a sealed swab box marked "Oral Swab", (ME# 
2015-05576 Jones, Betty); Received from ME Dr. Escobar-Alvarenga. (Att.21) 


The Chicago Police Crime Scene Processing Report recorded under Report Number 
291770, detailed the request by IPRA personnel to take additional photographs of the building and 
interior photographs of the second-floor apartment. Attorney Basileios 1. Foutris was on scene 
and listed on this report. IPRA personnel also requested bullet trajectory readings for the apparent 
bullet damage in the front door of the building. Forensic Investigators marked and photographed 
the apparent bullet damage but attempts at trajectory readings were unsuccessful. (Att. 64) 


The Chicago Police Crime Scene Processing Report recorded under Report Number 
296333, lists items collected by the FBI at IPRA's request. The items include two (2) bottles of 
prescription drugs. one of which was labeled Lorazepam (60 count; 35 white pill s remaining in 
bottle) and the other Aripiprazole (30 count; 17 pink pills remaining in bottle). Both items weTC 
photographed and inventoried. (Alt. 232) 


Taclical Response ReporWOfficel' Battery Reports 


Officer Robert Rialmo ' s Tactical Response Report (TRR) indicates that Quintonio did not 
follow verbal direction, posed an imminent threat of battery, attacked with a weapon, and used 
force likely to cause death or great bodily hann by using a baseball bat. He added that the subject, 
Quintonio, attempted to strike the respond ing officers with a baseball bat. Officer Rialmo 
responded with member presence, verbal commands, and the discharge of his fireann. (Alt. 7) 


Officer Robert Rialmo' s Battery Report (ORR) documents that on the date. time, and 
location of the incident, Officer Robert Rialmo was in unifonn, investigating the report of an 
ambush with no warning, a suspicious person, and domestic disturbance. Quintonio Learier 
" attacked officers by swinging an aluminum baseball bat." Officer Rialmo did not sustain any 
injuries. (AU. 8) 


Officer Anthony LaPalermo ' s Tactical Response Report (TRR) indicates that Quintonio did 
posed an imminent threat of battery, attacked with a weapon, and used force likely to cause death 
o r great bodily hann. He added that the subject, Quintonio, attempted to strike the responding 
officer with a baseball bat. Officer LaPalenno responded with member presence and verbal 
commands. (Atl. 9) 


Officer Anthony LaPalenno's Battery Report (ORR) documents that on the date, time. and 
location of the incident, Officer LaPalenno was in unifonn, investigating the report o f an ambush 
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with no warning and a domestic disturbance. The subject, Quintonio LeGrier, had an aJuminum 
baseball hat. Officer LaPalermo did not sustain any injuries. (An. to). 


The Chicago Police Department Inventory Sheets document the recovery and inventory of 
all evidence recovered during the course of the investigation. This evidence includes the baseball 
bat located in the vestibule, Quintonio's clothing, a key ring with two keys, one fi red bullet, 
expended shell casings, Officer Rialmo's firearm, pill bottles containing suspect medication, and 
other biological items. (Ans. 23, 67, 68, 69,233) 


Case Supplementary Reports 


The Chicago Police Department Case Supplementary Report. Field Investigation Re­
classify Report, RD# HZSS0255, submitted by Detective Daniel Jensen #20334, on January 4, 
2016, detailed the re-classification of the Original offense of Assault / Aggravated: Other 
Dangerous Weapon to the re-c1assification offense of Assault / Aggravated PO: Other Dangerous 
Weapon. (An. 76) 


The Chicago Police Department Case Supplementary Report- I"ield Investigation 
Progress- Violent (Scene) Report, RD# HZI03710, submitted by Detective Daniel Jensen, 
#20334 on 04 January 2016, documents the details surrounding the incident, the involved parties, 
injuries which the victims/subjects sustained, property/items that were inventoried, photographs 
that were taken, video recovered and witnesses that were spoken with during a canvass conducted 
by CPD personnel. The report documents that Ofliccr Rialmo and Ollicer LaPalenno were 
answering a disturbance call when the offender attacked them with a ba<;eball bat before bcing shot 
and killed by one of the officers. 2 Detective Jensen interviewed Bettie Jones' boyfriend William 
Wells, Quintonio Learier's father Antonio LeGrier, Bettie Jones' daughter Latisha Jones, Officer 
Rialmo, Officer LaPalermo. Relevant portions of these interviews will be detailed as necessary in 
the analysis of this case. (Attachment 77) 


The Chicago Police Department Case Supplementary Report- Morgue Report, RDN 
HZI03710, submitted by Sgt. Andrew Schoeffon March 21,2016, documents that on December 
27.2015 Dr. Escobar perfonned an autopsy on the remains of Bertie Jones and determined the 
caust.! and manner of death to be a gunshot wound (GSW) of the chest and the manner being 
Homicide. An external examination revealed a single gunshot wound to the center chest. (Au. 
238) 


The Chicago Police Department Casc Supplementary Report- Morgue Report, RD# 
HZJ03710, submitted by Sgt. Andrew SchoetTon March 21,2016, documents that on December 
27, 2015 Dr. Escobar performed an autopsy on the remains ofQuintonio LeGrier and determined 
the cause and manner of death to be multiple gunshot wounds (MGSW) and the manner being 
Homicide. An external examination revealed GSW numbered #1 entered the left inncr elbow and 
exit the left inner bicep, GSW numbered #2 entered the left ribcage and lodged. GSW numbered 


~ The Chicago Polite Department Cue Supplementary Report- Field Investigation [It. Ckared Closed (Other 
[lteplion.l) Report, RDN IIZIOJ710. submitted by Iktt.'Clh·c Daniel Jensen on 04 lanuary 201 fl, documcnts fhat the 
investigation was EKc. Cleared Closl:<!· death of the offender. ·!be report indicatcs that the detaih uf the invcstigat ion arc 
dctailed under the l usliliahlc Homicide Report, RON IIZ10370. (An. 71i) 


7 


IPRA-LG-006963 







CIVILIAN OFFICE OF POLICE ACCOUNTABILITY 
Log #10786161 U#15-027 


22 December 2017 


#3 entered the small of the back just ofT-center and lodge, GSW numbered #4 entered the right 
buttock, lodge and partially exit the right hip, a graz.e wound to the right upper back, and a graze 
wound to the left rib cage. (Att. 239) 


lbe Chicago Police Department Case Supplementary Report- Closed Non-Criminal. 
RD# HZI03710, submitted by Detective Jensen received and viewed three discs with in-car 
camera recordings for Beat 1199, vehicle #9269. The video did not capture anything significant 
relating to this investigation. Detective Jensen documented that on January 25, 20 J 6, he received 
a second disc containing 911 recordings. The disc contained two calls to 911 from Quintonio 
LeGner and one call of shots tired that were not previously noted. The calls were summarized in 
this report. Please see the audio attachments of said calls for details. Detective Jensen searched 
the department databases for the callers' subscriber infOimation. The information revealed that 
the telephone number used by Quintonio was an un-provisioned number that was never set up to 
make telephone calls, however the telephone had the ability to ca1l911. The single call came back 
to a Darrell Jefferson. Detective Jensen called Mr. Jefferson multiple times and left a voice 
message with negative results. 


Detective Jensen documented that the investigation revealed that Officer Rialmo was justified 
in his use of deadly force against Quintonio LeGrier when he shot and killed Quintonio to prevent 
death or great bodily harm to himself. During the assault, Bettie Jones was accidentally shot and 
killed. Detective Jensen noted that based on the above facts and circumstances, the deaths have 
been determined to be non-criminal in nature and requested that the ease be Closed Non-Criminal. 
(Att. 313) 


CHICAGO FIRE DEPARTMENT (CFD) REPORTS 


The Chicago Fire Department Ambulance Report for Quintonio (Quicntonio) 
LeGrier documents that EMS personnel arrived at 4710 W. Eric Street on December 26, 201 S, at 
0444. They found Quintonio lying on his back in the doorway of the residence with multiple 
gunshot wounds, including a gunshot wound to his chest. Quintonio was pulseless, unresponsive, 
and had massive bleed.ing. EMS personnel initiated resuscitation and CPR per policy requirements. 
Quintonio was transported to Strogcr Hospital, and there was no change in his condition during 
the drive in the ambulance. (Att. 18) 


The Chicago Fire Department Ambulance Report for Bettie (Betty) Jones documents 
that EMS personnel arrived at 4710 W. Erie Street on December 26, 2015, at 0447. They found 
Ms. Jones sitting with a gunshot wound to her sternum. Ms. Jones was pulseless and cold to the 
touch. EMS personnel assessed that Ms. Jones was dead on arrival. Ms. Jones was transported to 


Loretto Hospital. EMS personnel noted that there was a large crowd gathering at the scene, and 
the crowd was hostile. (Att. #19) 


CHICAGO FIRE DEPARTMENT (CFD) STATEMENTS 


In a statement to JPRA taken on January 22, 2016, Chicago Fire Department (CFD) 
Ambulance Commander, Joseph DiGiovanni stated that on the date and time of incident, he was 
assigned to ambulance I S, which is stationed at the firehouse located at 4900 W. Chicago A venue. 
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Commander DiGiovanni stated that he was in the fire house with his partner, Paramedic Michael 
Kuryla, when his company was dispatched to the location of the incident. Commander DiGiovanni 
stated that Engine 117, which is stationed at the same firehouse. and Ambulance 23, which is 
stationed in a neighboring firehouse, were also dispatched. Commander DiGiovanni explained 
that he and his partner grabbed their equipment, to include a stretcher and a stair chai~, and 
proceeded to the front of the building where the incident took place. 


Commander DiGiovanni stated that he walked up the front porch and found a male victim 
"kinda layio' back on top of a female victim,,4 in what he descri bed as a domino effect, with his 
head laying at about her knees and his feet slightly behind the threshold of the exterior door. 
Commander DiGiovanni stated that neither Mr. Q. LeGrier nor Ms. Jones showed any signs oflife 
on their initial arrival. 


Commander DiGiovanni explained that with the help of a couple of the firemen, they 
moved Quintonio from the doorway, down the stairs and onto the stretcher. As his partner, 
Paramedic Kuryla, and Lt. Smith placed Quintonio in the ambulance, Commander DiGiovanni 
placed Ms. Jones on the stair chair and took her to Ambulance 23. 


Commander DiGiovarmi explained that when Mr. Q. LeGrier was moved, Commander 
DiGiovanni observed an aluminum baseball bat on the left side of Quintonio's body. as ifhe was 
partially laying on it. Commander DiGiovanni explained that Quintonio had some electrical 
activity in his heart, and required fu ll traumatic arrest treatment. 


Commandcr DiGiovanni stated that while in the ambulance providing treatment to 
Quintonio, Paramedic Hoppenrath informed him that they were transporting Ms. Jones to Loretto 
Hospital to have her pronounced deceased. 


Commander DiGiovanni stated that he did not learn that the incident was a result of an 
officer-involved shooting until he returned to the firehouse and watched it on the news. He stated 
that hc found it odd that no one informed him of such but explained that the CFD would not have 
changed their actions if they had known this information.s (Aus. 111,113) 


IPRA also took statements from Paramedics Katie Hoppenrath, Daniel Bojarowicz and 
Michael Kuryla; firefighters Richard Kwansy and James Kelly; firefighterlEMTs Lawrence 
Lempa and Matthew Rice; and Chicago Fire Department Lieutenant James Davis. Relevant 
portions of these interviews will be detailed in the analysis section of this report as necessary. 
(Atts.1 19.121 . II5, 117.128.130. 164.166. 142.144. 146. 148.150. 152. 225. and 227) 


} Commander DiGiovanni explained that a stair chair is a portable folding conlraption that can help convey patients 
back and forth . 


~ Statement ofCFD Commander Joseph DiGiovanni, page 10. lines 7-10. 
1 Commander DiGiovanni gave a second statement to [PRA on January 26. 2016. Relevant details of the fol low up 
statement will be discussed in the analysis as m:cessary. (Atts. 132,134) 
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The Evidence Technician's Photographs. taken on December 26, 2015, depict the 
exterior and interior of 471 0 W. Erie Street, the exteriors of surrounding residences, the street, the 
locations of the bullet casings, the locations of bullet holes in the exterior and interior of 471 0 W. 
Erie Street, Quintonio LeGrier' s wounds, Bettie Jones' wounds, and Officer Rialmo. (Aus. 60. 
105). A sample or the photos of the scene is as follows. 
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The Medical Examiner's Photographs of Quintonio LcGrier, taken on December 27. 
2015. show the three bullets recovered from Quintonio's right hip, right shoulder, and lumbar 
spine. The photographs also depict Quintonio's clothes and Quintonio's wounds. There are bullet 
wounds on his right hip, upper left abdominal area, right buttocks, and a large graze wound on his 
back near his right shoulder. (Att. 106) 


The Medical Examiner's Photographs of Bettie R. Junes, taken on December 27, 2015, 
show the bullCl recovered from the left side of Ms. Jones ' back. The photographs also depict Ms. 
Jones' bullet wound, located in the middle of her chest, and her clothing. (AU. 107) 


CIVILIAN STAT EMENTS 


In a statement to IPRA on December 26, 20t5, Antonio LeGricr slated that his son. 
Quintonio LcGrier, wac; staying with him in his apartment at 471 0 W. Eric for approximately one 
and a half weeks before the shooting. Quintonio was home from college for the ho liday break. 
Antonio LeGricr explained that his son had recently been experiencing some mental changes, 
which he believed were due to a medical condition . Antonio said that approx imately four months 
prior. doctors at Weiss Hospital had told Antonio that Quintonio had a chemical imbalance duc to 
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some type of muscular injury, and the imbalancl! was temporarily causing a mental state similar to 
schizophrenia. Quintonio was prescribed medication hut had recently stopped taking his 
medications under the direction of his mother, Janet Cooksey. 


Antonio stated that Quintonio had been angry in the last few days, primarily due to his 
relationships with both his mother and his foster parent. On Christmas Eve, Ms. Cooksey carne to 
pick up Quintonio. After she dropped him off at home the next morning, Quintonio told Antonio 
that he had "unleashed all that rage, not the physical but verbally." Quintonio told Antonio that he 
had an "outbreak" or "breakthrough" and felt much better after speaking with his mother, also 
stating that "she can 't control me no more" and "I 'm God." Antonio attempted to calm his son 
down, but explained that he had other commitments during the day. 


Three days before the shooting, Antonio noticed that the baseball bat that he kept in the 
bathroom was missin'g. He did not know where it WdS, but assumed Quintonio had moved it and 
told him to put it hack. He believed that Quintonio was angry and had heard Quintonio pacing 
around the apartment latc at night for the week leading up to the shooting. Quintonio would 
sometimes knock on Antonio's bedroom door, and Antonio stated that he put a 2x4 piece of wood 
by his door to bolt it because he "ain' t know what his lQuintonio' s] intentions were" and did not 
want Quintonio to be able to enter his bedroom while he was sleeping. 


Antonio left the apartment on Christmas day to spend time with different fami ly members 
and arrived home at approximately I a.m. on December 26, 2015. When he returned, he heard 
yelling at the apartment and real ized it was coming from his unit. He found Quintonio standing in 
the living room and attempted to calm him down. Quintonio went to sit on the couch, and Antonio 
went to bed. After he feU asleep, Antonio woke up to the sound of Quintonio hitting his bedroom 
door. He called 911 and requested police assistance. Antonio called his downstairs neighbor Bettie 
Jones to infonn her that he called the police because of a dispute with Quintonio, and to listen out 
for the police. Quintonio began tapping on Antonio's door with a baseball bat but soon left to go 
downstairs. 


Antonio stated that he was on his way downstairs after hearing that Quintonio had walked 
away and was about halfway down the stairs when he heard Ms. Jones say "hey, hey, hey" and 
then the "pop, pop, pop, pop, pop, pop, POP. pop" of rapid gunfire. He proceeded downstairs and 
saw Quintonio lying face-down in Ms. Jones ' doorway. The officers instructed him to put his 
hands up, and he began asking " is everyone okay?" Antonio stated that he then heard one of the 
officers say, "oh shit. oh shit, what the F. What the F, oh god." The officer then said, "1 saw a 
baseball bat, I thought he was gonna lunge at me." Antonio stated that he believed the officer ''"saw 
a bat [and] he just started shootin' randomly," although he did not actually witness the shooting 
because both the officer and Quintonio were still out of sight as he descended the stairs. Antonio 
also stated that he believed the shooting officer was 30 feet away when he shot at Quintonio based 
on wherc the officer was standing as he finished coming down the stairs, and his bel ief was 
continned after he saw the location of the bullet casings as officers escorted him from his home a 
few hours after the shooting had occurred. He explained that given the distance between the officer 
and Quintonio and Quintonio ' s thin frame, there was '"'no immediate threat" to the officers and the 
officer was "shooting blindly." (Att. 44) 
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On December 26, 2015, Quintonio LeGrier placed three calls to 911. During his first 
calion December 26, 2015 at 4: 18 a.m., Quintonio spoke to a dispatcher and stated that he needed 
an officer at his address. The dispatcher asked, "What's wrong?'" to which Quintonio replied that 
he just needed an officer. The dispatcher told Quintonio, "it doesn't work like that" ... and again 
the dispatcher asked about the nature of the emergency. Quintonio again stated that he needed and 
officer and that someone was threatening his life. The dispatcher asked if the person was there 
with Quintonio, to which he responded "Yes." 


The dispatcher asked Quintonio his name to which he responded "Q". He again pleaded 
for the dispatcher to send an officer. The dispatcher said that she would send an officer after 
Quintonio answered her questions. Quintonio stated "There's an emergency!", to which the 
dispatcher said that if Quintonio could not answer the questions~ she would hang up. Quintonio's 
last words to the dispatcher during this call were "1 need the police!" The dispatcher responded by 
terminating the call. 


Two minutes later, at 4:20 a.m., Quintonio called 911 again. He asked the dispatcher who 
answered if the police were sent. The dispatcher asked Quintonio his location to which he 
responded with his address and asked, "Can you please send the police'?" The dispatcher asked 
Quintonio whether it was a house or an apartment and he responded with his address agai n. The 
dispatcher repeated the original question and Quintonio said that it was a house and asked again 
"Can you please send the police?" The dispatcher then asked Quintonio for his name to which he 
responded, "Can you please send the police!" The dispatcher responded "After you tell me what's 
going on. What's your name?" Quintonio stated one last time "Can you please send the police?" 
After which the call ended. 


Quintonio called 911 a third time one minute aftcr his previous call at 4:21 a.m. He 
immediately stated aftcr the dispatcher answered, "Can you please send the police?" The 
dispatcher asked, "To where?" to which Quintonio responded with his address. The dispatcher 
asked Quintonio "What is wrong?" and he responded that there is an emergency. The dispatcher 
stated, "1 need to know what's wrong." Quintonio responded "Someone's threatening my life." 
The dispatcher asked who is threatening Quintonio's life, and where they are now. Quintonio 
responded that the person is at his house. The dispatcher asked Quintonio his name, to which he 
responded "Q." 


lbe dispatcher asked, "Where they gonna meet you?" and Quintonio responded "Are you 
gonna send the police already? Fuek this nonsense lady!" The dispatcher asked Quintonio if he 
was at the house. Quintonio, audibly frustrated, used profanity and stated, "Fuck it (inaudible) 
they, shit, (inaudible) ." The dispatcher asked again "Are you at the house?" Quintonio's response 
was inaudible. The dispatcher said "Hello?" and Quintonio said "There's something wrong with 
you." 


The dispatcher said "Hello? Do you need the police or no? Hello?" Quintonio responded, 
"Are you gonna send the police or not?" The dispatcher then asked, "You gonna answer my 
question?" Quintonio said, "Fuckin ' talkin' to me'?" The dispatcher said ''I'm talking to you. If 
you can't answer the questions, how do you expect me to assist you?" Quintonio responded. 
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"Already told you I'm at the house." The dispatcher stated that Quintonio did not convey this 
information and asked if any weapons were involved to which Quintonio responded "Naw." 
The dispatcher then asks, "Where are you gorma be?" and Quintonio responds, "Folk, fuckin' 
playin ' with me," The dispatcher says, "Hello?" Quintonio stated, "Stop fuckin' playin' with me." 
The dispatcher then stated, "Are you talkin' to me or someone else 'cause my name ain't folk?" 
The call ended. (AMs. 14, 15,54,93,94,95,527) 


On December 26, 2015, Antonio LeGrier placed a call to 911. The call was placed at 
4:24 a.m., three minutes after Quintonio's third call to police. The police were not dispatched after 
any ofQuintonio's calls. When the dispatcher answered, Antonio askcd the dispatcher to send the 
police to his address. Thc dispatcher asks Antonio what happened. His response is inaudible. The 
dispatcher asks whether the residence is a house or apartment and Antonio responds that it's a 
house and he is on the second floor. The dispatcher asks if any weapons are involved and Antonio 
states that his son has a baseball bat. The dispatcher asks how old Quintonio is and Antonio states 
"'19". The dispatcher asks if Quintonio has been drinking and Antonio says that he docs not think 
so. Finally, the dispatcher asks Antonio for his name, hc responds with his first and last name and 
the dispatchcr tells Antonio to watch for the police. The call ends. (Alt. 15,96) 


In a statement to [PRA on December 26, 201 S, William Wells stated that he, Bettie 
Jones, and hcr daughter, Latisha "Tisha" Jones, had been living on the first floor of 4710 West 
Erie Street for approximately three or four years, and their landlord, Antonio "'Tony" LeGrier, 
lived upstairs . Mr. Wells did not have any contact with Quintonio in the days prior to the incident 


Mr. Wells explained that hc and Bettie Jones were in bed asleep when she received a call 
from the landlord. The landlord asked her to open thc front door for the police because he was 
having problems with his son upstairs. Mr. Wells told Bettie not to open the door because whatever 
was going on between Quintonio and Antonio was ''Tony's business and his son." Ms. Jones 
continued to look out the window waiting for the police officers. 


When the officers arrived, they rang the doorbell and knocked on the door. Ms. Jones went 
to open the door, and, upon hcaring the knocking, Quintonio carne running down the stairs. Mr. 
Wells was still in his bedroom and did nOl see Quintonio come down the stairs nor witness the 
shooting. He estimated that he heard six or seven shots. He did not hear any verbal commands 
from the officers prior to the shots, but afterwards heard the officers direct him and Bettie Jones' 
daughter, Latisha Jones. to put their hands in the air as they attempted to approach Ms. Jones. Mr. 
Wells slated that the officers did not allow him or Latisha to approach Ms. Jones before the 
ambulance arrived. When he first saw Ms. Jones, she was on the ground shaking. Ms. Jones was 
lying on her back and Quintonio was face-down with hi s head at Ms. Jones ' feet. There was a 
baseball bat beside Quintonio. 


When Mr. Wells initially looked out of the door after the shooting, he could sec two or 
three officers in unifonn on the sidewalk, close to the street. (Atts. 36, 38, 39, 56.167.215) 


In a statement to IPRA, taken on 21 January 2016, .Ianet Cooksey stated that ~he is the 
biological mother ofQuintonio I.cGrier. Ms. Cooksey explained that at about five (5) years or age. 
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Quinlonio was taken into foster care and he lived with his foster mother, Mary Strenger for most 
of his life. 


Ms. Cooksey stated that Quintonio stayed with her a few days during his Christmas break 
from school. Ms. Cooksey explained that Quintonio had been acting "different" during this visit 
and elaborated that he was "more vocal" compared to his nonnal quiet demeanor. Ms. Cooksey 
explained that she would catch Quintonio talking to himself, at times referencing himself to be 
uGod." 


Ms. Cookscy stated that in September of 2015, Quintonio had been hospitalized for 
something related to his kidneys. During hospitalization, Quintonio was psychologically evaluated 
and prescribed medication, which Ms. Cooksey could not remember the names of the medications 
on the date of the interview. Ms. Cooksey explained that Quintonio's college friend, Lauren White, 
informed her that Quintonio acted "aggressive" and "loud" while he was on the medication and in 
turn, she [Ms. Cooksey] asked Lauren to take the medication away from Quintonio. Ms. Cooksey 
stated that during Quintonio's winter break visit, she was under the assumption that he was no 
longer taking the medications. 


Ms. Cooksey also reported that shc believed Antonio was molesting Quintonio and 
therefore asked the Medical Examiner to conduct further testing on him. (Atts. 123, 126) 


CPO On'ICER STATEMENTS' 


In a statement to IPRA on July 26, 2016, Detective Daniel Jensen #20334 stated that he 
was assigned to the police-involved shooting at 4710 West Erie Street. Detective Jensen arrived at 
4710 West Erie Street at approximately 5:05 am. He noted that there were already several cars in 
the area and that the two victims had already been removed. 


Detective Jensen first spoke with Lieutenant Stuart, who gave him a summary of what had 
occurred. Detective Jensen then noted Officers Rialmo and LaPalcrmo sitting in the front scats of 
a squad car. Hc approached them and asked if they needed anyth ing before surveying the scene. 
lie noticed three shell casings on the sidewalk, two shell casings in the parkway, and one shell 
casing in the grass. Detective Jensen also observed blood on the stairs, porch, and vestibule of the 
house. Thc aluminum baseball bat and a set of keys were in the vestibule area. 


Detective Jensen fi rst spoke with William Wells and later interviewed Antonio LcGricr. 
Those conversations are documented in a Detective's Supplementary Report7. Detective Jensen 
then spoke with Offict:!rs Rialmo and LaPalerrno individually. 


After departing from the scene, Detective Jensen went back to the station and interviewed 
Antonio LeGrier and Latisha Jones. These conversations are documented in a Detective's 


, IPRA took statements from Officers Flores, Mieszcak, Graney and Catalano, Sgt. Sleven Ciecicl, and Lt. Stephanie 
Stuart. Relevant portions of these interviews wil l be incorporated into the analyses as necessary. (Atts. 247, 248, 
250, 25 1, 290, 291,366, 367, 408,409,446, 463, 464, 293,294,456, 457, ) 
1 Captured in attachmen! 77 . 
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Supplementary Reportll. Antonio also added that he was on the stairs when he heard the gunshots 
and, after the shots had stopped, he looked down and saw an officer approximately 30 feet away 
from the door crouching with hi s gun drawn. Antonio stated that he heard one of the officers say 
"I thought he was going 10 lunge at me. Oh, fuck. No. No." 


On December 28, 2015, Detective Jensen brought Officers Rialmo and LaPalcnno back to 
the station for.8 second interview. These conversations are documented in a Detective's 
Supplementary Report9. Detective Jensen noted that there were some differences in Officer 
Rialmo's statement. In his fi rst statement, Officer Rialmo stated that Bettie Jones went back to her 
apartment. In the second interv iew, Officer Rialmo stated that Quintonio positioned himself 
between Officer Rialmo and Bettie Jones. In the second intelView, Officer Rialmo also added that 
Quintonio was swinging the bat, specifically downward and then upward again . Officer Rialmo 
maintained that he had given Quintonio verbal commands. (Att.4 12) 


In a statement to IPRA on January 4, 2016, Officer Anthony LaPalcrmo, #16727, 
stated that he was on-duty and in uniform on December 26, 2015. Officer LaPalenno was working 
beat 1172R, a marked van, with Officer Robert Rialmo. Officers Rialmo and LaPalermo received 
a call over the radio, also transmitted through the PDT, of a domestic disturbance. Officer 
LaPalermo recalled the message stating that a male caller said that his son was beating on his 
bedroom door with a bat. The message also stated that the son had called, but Officer LaPalenno 
helievcd that his call was "a Iii messed up." When asked to explain, Officer LaPalerrno statcd that 
the call "was kinda gibberish." Officers Rialmo and LaPalerrno turned on the lights of their van 
and proceeded toward 471 0 West Erie Street. 


Ofticers Rialmo and LaPalenno initially drove the wrong way down Eric Street and parked 
directly in front of the residencc. Officer LaPalerrno stood behind Officer Rialmo as he rang the 
doorbell. Bettie Jones quickly came to the door and whispered "upstairs, upstairs" as she gestured 
upwards. The door opened inwards but she did not open it all the way; Officer LaPalenno could 
only sec Ms. Jones' apartment and not the door or stairwell to the right. Though it was still dark 
outside, there was a light on the front porch and a light in the front hall of the residence. Ms. Jones 
turned and walked back to her apartment. 


Officer LaPalenno recalled seeing a "flash" across the light of the stairway and heard 
Quintonio running down the stairs quickly. The door suddenly whipped open and Quintonio came 
out with a bat raised above his head. He was holding the bat with both hands, slightly above his 
right shoulder. "ready to strike down" on the officers . Officer LaPalermo described the situation 
a.s "purc ambush" and described Quintonio as "combative." He noted that no verbal commands 
were gi ven hecause there was not enough time, and that there was "no chance" these commands 
could have been given. He also explained that the situation unfolded too quickly for the officers to 
notice any signs of mental health issues or the presence of drugs or alcohol. 


Omcer Rialmo was approximately two feet from Quintonio when Quintonio opened the 
door. Officer LaPalenno grabbed Officer Rialmo' s left shoulder and said , " look out." Officer 
LaPalenno had one foot on the stairs and one foot on the porch before he looked down and hegan 


~ Captured in attachment 77. 
9 Captured in attachment 77. 
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to rctreat down the stairs backwards. He did not see ifQuintonio made any other movements after 
he looked down and he did not know the distance between Quintonio and Officer Rialmo when 
Officer Rialmo began shooting. 


Officer LaPalermo stated that he started to un-holster his weapon but saw that his partner 
was already shooting when he looked up. He did not see when Officer Rialmo first started firing 
because he was looking dovvn, He said that when he saw Officer Rialmo shooting, Officer Rialmo 
was on the steps and Quintonio was on the porch. He confirmed that he did actually see Officer 
Rialmo fire some uflhe shots, though the shots were so rapid that he did not know how many he 
observed. He did not know which step Officer Rialmo was on when he was firing. Officer 
LaPalenno explained that because he was standing behind his partner, he could not fire or he would 
have struck Officer Rialmo. Officer Rialmo was backpedaling down the stairs as he was shooting. 
Officer LaPalermo was backing up towards the left while Officer Rialmo wcnt sl ightly right. When 
Officer Rialmo had ceased shooting at the bottom of the steps, Officer LaPalermo had reached the 
grass close to the sidewalk and Officer Rialmo was at the bottom of the steps . 


Officer LaPalermo observed Quintonio drop the bat, put his hands on his upper body. and 
say "oh fuck. oh fuck," before collapsing. Quintonio's body fell partially in the foyer, with his feet 
hanging out of the threshold. Officer LaPalermo denied that Quintonio turned around and moved 
forward into the vestibule; instead, he said "fh]e just fell." Officer LaPalermo heard the aluminum 
bat hit the porch and did not know how it cnded up in the vestibule. Neither he nor Officer Rialmo 
moved the baseball bat. 


Officer LaPalenno immediately went over the air. saying "shots fired, shots fired." He 
believed that Officer Rialmo also went over the air. The officers then called for an ambulance. 
Officer LaPalcrmo had initially requested only one ambulance because he could not see Bettie 
Jones, but Officer Rialmo quickly interjected and stated, "two down." Officer Rialmo had a better 
view into the vestibule area from the area where he was standing. As the officers were calling fo r 
ambulances, within 30 seconds or a minute of the shooting, Officer LaPalermo heard someone, 
now identified as Antonio LeGrier, yelling from the building "you did what you had to do, you did 
what you had to do." The person then stated, "I'm the father I called." Officer LaPalermo could 
not see this person. Officer LaPalemlO moved to the street behind a car to take cover becau..<;e 
Officer LaPalenno was not sure if anybody else was coming out of the apartment. While Officer 
LaPalermo moved behind the car, Officer Rialmo had a "IiI conversation" with Antonio LeGrier, 
who was still inside of the house. Antonio asked the officers to call for an ambulance. 


Officer Rialmo said to Antonio, "what the fuck, dad," as a means of asking Antonio 
I ,cGrier why he would let his son come and "ambush" the officers. Antonio LeGrier kept repeating 
"you did what you had to do." 


Officer LaPalenno kept his gun drawn for "a while" because he did not know if there were 
any other threats present. He and Officer Rialmo instructed Antonio LeGrier not to move, and 
Antonio did not come down the stai rs until other units had arrived. He noted a male resident on 
the first floor, but did not speak with him or find out who he was. 
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Officer LaPalenno stated that Officer Rialmo had no other option than to shoot because he 
was about to get hit in the head with a baseball bat. Officer LaPalermo stayed by the sidewalk as 
he waited fo r a supervisor, and both he and Officer Rialmo were across the street from the 
residence when the ambulances arrived. Bettie Jones and Quintonio LeGricr were carried out at 
the same time. Officers LaPalermo and Rialmo spoke to each other after the incident, but their 
conversation was limited to making sure the other was alright. He stated that they did not discuss 
any details of what had just occurred. The officers spoke with their supervisor at the same time. 
Officer LaPalermo did not sustain any injuries and was not alcohol or drug tested. He was armed 
with a 9mm SIG Sauer; Officer LaPalenno was not equipped with a Taser. (Alt. 72) 


In a statement to IPRA on June 29, 2016, Officer Robert Rialrno #15588 stated that he 
began his shift at 10:30 p.m. on the night of December 25, 2015. Officer Rialmo was working with 
Officer Anthony LaPalermo, although Officer LaPalermo was not his usual partner. Officers 
Rialmo and LaPalemto were sitting in their squad car when they received a call for a domestic 
d isturbance. Officer Rialmo was the driver of the van. As they exited the vehicle, he recalled 
Officer LaPalenno stating that somebody may be anned with a baseball bat, information that 
Officer Rialmo believed Officer LaPalemto learned from the PDT after receiving the radio call . 
He responded "okay, got it.". 


Officers Rialmo and I,aPalenno reached the location approximately 10 to 15 minutes after 
receiving the call and observcd a two-story housc. Officer Rialmo knocked and rang the doorbell. 
A woman, now identified as Bettie Jones, answered and stated, "it's upstairs" while motioning 
upwards. The door opened inwards and Ms. Jones opened it slightly. Officer Rialmo responded 
"ok thank you" and Bettie Jones retreated into the vestibule area towards her apartment door on 
the left. Officer Rialmo could not see anyone else in Bettie Jones' apartment and she did not 
mention any other residents. He could not recall whether he told Ms. Jones to return to her 
apartment. 


In his first statement to detectives, Officer Rialmo stated that Ms. Jones turned and went 
back into her apartment. He clarified that, consistent with his second statement, Ms. Jones never 
returned to her apartment after Quintonio appeared. Seconds later, while Officer Rialmo was still 
standing in the threshold, Quintonio came charging down the stairs and swung both the door on 
the right leading to the second-floor apartment and the front door open. He was holding an 
aluminum baseball bat in his right hand. Officer Rialmo began to retreat and instructed Quintonio 
to "drop that bat" approximately tcn times. As he reached the top step, Quintonio, standing in the 
threshold, swung the bat downward. Officer LaPalenno grabbed. Officer Rialmo's left shoulder 
and screamed "watch out" as the officers continued to retreat and Quintonio advanced towards 
them. Officer Rialmo drew his weapon and, aiming for center mass, began firing from the top step 
as he retreated, moving the gun from his hip towards his chest. He and Officer LaPalcnno retreated 
in order to create distance betwecn themselves and Quintonio. 


Ofiicer Rialmo stated that a total of eight shots were fired. As Officer Rialmo was firing, 
Quintonio turned, stepped, grabbed his chest and stated, "oh Cuck, oh ruck, oh fuck" before 
collapsing. Jle feU "face down on his chest" across the threshold of the residence with his torso in 
the vestibule and his legs in the doorway. Officer Rialmo ceased shooting once Quintonio had 
fallen. He estimated that he was standing approximately 3 feet away from Quintonio during the 
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first round of shots and approximately 8-10 feet away from Quintonio during the last round of 
shots. 


Officer Rialmo then noticed that Scttie Jones, who was on her back with her lower half in 
the vestibule area and upper halfin her apartment doorway. had also been hit when he approached 
to assess the situation. He stated that he could not see Ms. Jones while he was firing because 
Quintonio was standing between them and his focus was solely on Quintonio. Officer LaPalermo 
was behind a car taking cover when Officer Rialmo ceased firing. Officers Rialmo and LaPalenno 
called for medical assistance over the radio as soon as Officer Rialmo had stopped firing. 


Officer Rialmo continued to hold the other residents of 471 0 West Erie Street at gunpoint 
as they emerged from their apartments to gauge whether they were a threat. He turned to Antonio 
and said "dad, what the fuck?" Antonio responded by repeating "you did what you had to do" 
approximately two or three times." Latisha Jones asked Officer Rialmo if she could go to Bettie 
Jones. Officer Rialmo told her she could do so. She stated that she could feel a pulse on her mother 
and Officer Rialmo directed her to keep talking to Ms. Jones and to try and keep her awake. Officer 
Rialmo did not provide assistance to Quintonio or Ms. Jones because he did not have his gloves 
and was not a trained medic or EMT.IO 


Officer Rialmo stated that he spoke with Officer LaPalenno to ensure that his partner was 
"alright," but they did not discuss any details of what had occurred. Officer Rialmo clarified that 
when he stated, "I fueled up" to Officer I-lodges Smith, he meant that he had not intended to injure 
Bettie Jones. I I He stated that "shooting an innocent lady was never my purpose. 


Officer Rialmo was also asked about a text conversation between himselr and a friend 
where a racial s lur was used. 12 Officer Rialmo stated the conversation was with Alex Salas, a friend 
rrom high school. The texts in question regarded another individual , Scott Minncci , who also 
attended high school with Officer Rialmo and Alex Salas. Mr. SaJas asked Officer Rialmo in the 
texts messages if they got any "niggas." Officer Rialmo explained that Mr. Salas was asking him 
if he and Officer Minneci had arrested anyone, and that Me. Salas uses the term "nigga" often. 
Officer Rialmo's response to the text was "sort of 101... lAng story,"\3 Officer Rialmo also 
explained that the term "nigga" meant brother or friend in that context, and that he did not take 


10 Officcr Rialmo was in the Marine Corps from 2007-2012 where he learned "basic life savers," which he described 
as learning to make a tourniquet and how to "stufT gau7.c in something.'" Officer Rialmo also anended Law 
Enforcement Medical Response Training. which he also recalls being primarily related to learning to make a 
tourniquet. Officer Rialmo reiterated that he did not provide medical assistance to Bettie Jones or Quintonio LeGrier 
aside from calling for an ambulance because he was not an EMT or a medic and was not equipped with gloves or 
gauze. 
II In a statement to IPRA on May 12 , 2016. Officer Hodges Smith, # 17084, related that he was one of the first 
officers on the scene after the radio call went out. He observed Officer Rialmo on the sidewalk "distraught and 
cursing." saying "I fucked up. I fucked up. Fuck, fuck." Officer Smith told Officer Rialmo to calm down and 
breathe, instructing him to "gcl his head straight" and to "relax, think aboUI what happened and get his story 
straighl." Officer Smith explained that he knew Officer Rialmo was stressed and was going to need to speak with 
many people following Ihe incident, so his advice was to ensure that Officer Rialmo would be "able 10 clarity 
verbally" whal had occurred. Officer Rialmo did not tell Officer Smith any delotils about the incident, and Officer 
Smith did not confirm that Officer Rialmo was the shooting officer until the following day. (See An. 297) 
12 See anachmcnt 476, pp. 55-65. 
I) An. 476. page 62. 
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offense to it. It should be noted that neither officer Rialmo nor Mr. Salas identify as black. The 
term "nigga" has a historically derogatory meaning for black people. 


Officer Rialmo stated that he has never told Mr. Sala!ol that he is uncomfortable with the 
word "nigga" but that he does not use it himself. Officer Rialmo also explained that he gave an 
interview to the Marshall Project and said that "the Academy was a joke," but clarified that he 
meant that the job of a police officer cannot be taught. 


At the time of the incident, Officer Rialmo had not received CIT training and was not 
certified to carry a Taser. Although he had attended Ta'icr training while in the Academy, his 
certification had lapsed and he was required to recertify in order to carry a Taser. Officer Rialmo 
explained that it was the duty of the officer to recertify his or her Taser certification, and as of 
December 26, 2015, he had not yet taken the appropriate steps to recertify. Officer Rialmo was not 
equipped with a Taser, baton, or OC spray on December 26, 2015, (All" 486, 487) 


In a statement to ]PRA on December I, 2017, Officer Robert Rialmo #15588 stated that 
due to his personal schedule, he allowed his taser recertification to lapse. Officer Rialmo added 
that he was working midnights at the time that he was due to recertify and he was unsure if there 
were specific hours for the training or ifhe had to certify on his own time. (Att. 526) 


MEDICAL EXAMINER'S OFFICE STATEMENTS 


In a statement made to IPRA on October 17, 2017, Illinois State Police (''']SP'') 
Sergeant Cary Morin explained what infonnation can be gained from a Lcica Scan. Leiea 
provides a 3D laser scan of a crime scene. It is used to identify a bullet's trajectory. The Leica 
Scan performed by ISP suggests that Officer Rialmo fired at least one of his shots at the bottom of 
the stairs of Quintonio's house. ISP measured the trajectory of one bullet of the seven shots. This 
trajectory line had a very slight upward angle. The height from the trajectory line to the top of the 
stairs measured approximately 2.502 feet, with a five-degree variance, and the height from the 
trajectory line to the walkway at the bottom of the stairs measured approximately 5.008 feet, with 
a five·degree variance. 


Based on these measurements, it is more probable than not that Officer Rialmo fired the 
bullet that created this trajectory line while he was on the ground and not on the stairwell, because 
ifhe had tired from on the stairs, it would require him to be quite low to the ground. However, the 
Leica Scan does not definitively rule out Officer Rialmo having fired shots from the stairs. (Atts. 
518, 519) 


In a statement made to ]PRA on August 29, 2017, Assistaot Medical Examiner ("ME") 
Dr. Kristin Escobar stated that she perfonncd the autopsies for both Quintonio and Ms. Jones. 
Dr. Escobar indicated that Quintonio suffered six gunshot wounds to his body. The shot numbered 
" 1" was located on the lateral left side of the chest. The shot numbered "2" was located on the 
lower left side of his back. The shot numbered "3" was located on his right buttock, and the shot 
numbered "4" was located on the posterior medial left ann. The shot numbered "5" was a graze 
wound on the lateral left side of hi s chest and the shot numbered "6" was a graze wound on the 
posterior right shoulder. 
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Two of the wounds were exit wounds which Dr. Escobar used to help dctcnnine the path 
of the bullets. The trajectory of five of six of Quintonio's bullet wounds was slightly upward. Dr. 
Escobar could not determine the trajectory of one of Quintonio's wounds, which was a graze 
wound. Dr. Escobar used a bullet probe as well as a ruler to determine the bullet's trajectory. 
Stippling, which is characterized by red and purple lesions around the skin, is present when a 
person is shot at close range, usually within two-feet. Stippling was not present in any of 
Quintonio's bullet wounds, which leads us to believe that it is more likely than not that he was not 
shot within close range. 


Ms. Jones suffered one bullet wound to the chest, without an exit point. It is unclear 
whether the bullet that punctured Ms. Jones went through Quintonio. (Atts. 514, 5 t 5) 


In a statement made to IPRA on August 29, 2017, Supervising ME Investigator Lori 
Claxton explained that the ME's Office characterizes a "mandatory scene" as one in which a set 
of circumstances exists, which would require the ME's office to report to the scene of a homicide. 
A "pol ice involved shooting" is regarded as a mandatory scene. However, the ME's Oflice did not 
respond to this incident because they did not receive notification by the CPO that this was an 
officer involved shooting. 


ILLINOIS STATE POLICE (ISP) FORENSIC LABORATORY REPORTS 


Illinois State Police (ISP) Forensic Science Laboratory Reports document the 
examination ofrecovered fireanns evidence in this incident, to include the examination ofOfliccr 
Rialmo ' s weapon, which was found to be operable as received. An analysis of the reports shows 
the following facts that arc relevant to this investigation: 


Seven (7) 9rnm cartridge casings were collected and submitted for examination; the 
ensuing examination shows that all of the recovered casings were fired from Officer Rialmo's 
Smith & Wesson M&P 9mm semiautomatic pistol. Specifically: 


• Two (2) 9mm cartridge casings recovered from the parkway in front of4710 w. 
Erie were identified a'i having been fired from Officer Rialmo' s weapon. 


• One (1 ) 9mm canridge ca'iing recovered from the front yard of 4710 W. Erie was 
identified as having been fired from Offieer Rialmo's weapon. 


• Onc (I ) 9mm cartridge casing recovered from the sidt:walk. just east of 471 0 W. 
Erie. was identified as having been fired from Officer Rialmo's weapon. 


• One (I ) 9mm cartridge casings recovered from the sidewalk on the south side of 
Erie Street was identified as having been fired from Officer Rialrno' s weapon. 


• Two (2) 9mm cartridge casings recovered from the sidewalk in front of 4710 W. 
Eric were identified as having been fired from Ofliccr Rialmo' s weapon. 
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Seven (7) fired bullets were collected and submitted for examination; the ensuing 
examination shows that all the recovered bullets were fired from Officer Rialmo's Smith & 
Wesson M&P 9mm semiautomatic pistol. Specifically: 


• Three (3) fired bullets recovered from Quintonio's body were identified as having 
been fired from Officer Rialmo's weapon. 


• One ( I) fired bullet recovered from the front door of4710 W. Erie was identified 
as having been fired from Officer Rialmo's weapon. 


• One (1) fired bullet recovered from the glass block in the bathroom of 4710 W. Erie 
was identified as having been fired from Officer Rjalmo's weapon. 


• One (1) fi red bullet recovered from Ms. Jones' body was identified as having been 
fired from Officer Rialmo's weapon. 


• One (1) fired bullet recovered by security personnel at Stroger Hospital, on the 
gurney. was identified as having been fired from Officer Rialmo's weapon. 


Additionally, the reports indicate that the baseball bat recovered from the foyer of4710 W. Eric 
was 5wabbed fo r the presence of blood. The swabs from the bat were submitted for comparison to 
the buccal swab collected from Quintonio. As of the time of this report, the results of that analysis 
were still pending. I. (A((,. 17,438) 


MEDICAL RECORDS 


Medical Records for Quintonio (Quientoaio [sic» LeGrier from Stroger Hospital 
indicate that Quintonio arrived pulseless on December 26, 2015 at 5:24 a.m. He presented multiple 
gunshot wounds and traumatic arrest. J-Ie had two (2) wounds left of his chest. one (I) wound on 
his upper/medial humerus. one (1) wound on his mid back, one (I) wound on his right medial 
glute, and onc (1) large graze wound over thc right lateral scapula. Quintonio was intubated prior 
to his arrival, and there was an immediate initiation of CPR perfonned upon his arrival. He was 
pronounced dead at 5:24 a.m. (Atl. 135) 


Medical Records for Bettie (Betty) Jones from Loretto Hospital indicate that Ms. Jones 
arrived at the hospital on December 26, 2015, at 5:24 a.m. She presented with one (I) gunshot 
wound to the midstemal area. She was pronounced dead at arrival, and her time of death is listed 
as 5:05 a.m. (A((. 153) 


MEDICAL EXAMINER REPORTS 


The Repurt o( Postmortem Examination (or Quintonio LeGrier indicates that the 
autopsy of Quintonio was pcrfonned in the morgue of the Cook County Medical Examiner's 


I' An order was previously filed in the Circuit Court of Cook County, No. 20 [5L 12964 consolidated into 
2016LOOO012, prohibiting Illinois State Police proposed testing ofthc bat and bullct fTom procceding until further 
ordcrofthe court. (AU. 468) 
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Officer on December 26, 2015, beginning at 0750. The autopsy determined that Quintonio had 
sustained the following: 


• A gunshot wound on the left lateral side of the chest that perforated the heart and 
right lung. A copper jacketed projecti le was recovered from the posterior right 
shoulder. The direction of the wound track was left to right, upward, and slightly 
front to hack. There was no soot or stippling on the skin. 


• A gunshot wound on the lower left side oflhe back that perforated the lumbar spine 
and spinal cord, causing a subdural hemorrhage of the spinal cord. A copper 
jacketed projectile was recovered from the 2nd lwnbar spine. The direction of the 
wound track was back to front, upward, and left to right. There was no soot or 
stippling on the skin. 


• A gunshot wound on the right buttock that perforated the skin and the musculature 
of the right buttock and hip. A copper jacketed projectile was recovered from the 
right side of the hip. The direction of the wound track was back to front, upward, 
and left to right. There was no soot or stippling of the skin. 


• A gunshot wound on the left ann that perforated the skin, the tissue, and the 
musculature of the left ann. There were no projectile or projectile fragments 
recovered. The direction oflhe wound track was back to front, upward, and left to 
right. There was no soot or stippling on the skin. 


• A graze wound on the lateral left side oflhe chest. 
• A graze wound on the posterior right shoulder. 
• Superficial blunt force injuries on the left upper extremity and the face. 


Defects on Quintonio' s clothing correspond to the gunshot wounds described above. 'lbe 
pathologist detennined that the cause of death was Multiple Gunshot Wounds, and the manner was 
Homicide. 


A toxicology report found that Quintonio tested positive for Dclta-9 Carboxy THe and 
Delta-9 THe, the active ingredient of marijuana. Quintonio's results were negative for all other 
substances tested. including opiates. (Atts. 80,221 , 256) 


"be Report of Postmortem Examination for Bettie R. Jones indicates that the autopsy 
of Ms. Jones was perfonned in the morgue of the Cook County Medical Examiner's Officer on 
December 26, 20 I S, beginning at 1040. The autopsy detennincd that Ms. Jones had sustained the 
following: 


• A single gunshot wound to the chest, which perforated the heart. aorta, and 
esophagus. A copper jacketed projectile was recovered from the le ft side of the 
hack. The direction of the wound track was front to back, slightly downward, and 
right to left. There was no soot or stippling on the skin. 


Ms. Jones' clothing had no gunshot perforations. The pathologist detcnnined that the cause 
of death was Gunshot Wound of Chest, and the manner was Homicide. 


Ms. Jones' toxicology report was negative for all substances tested. (Atts. 81 , 222) 


23 


IPRA-LG-006979 







CIVILIAN OFFICE OF POLICE ACCOUNTABILITY 
Log #10786161 U#15-027 


COURT DOCUMENTS 


22 Deccmbcr2017 


The Complaint at Law in the Circuit Court of Cook County, filed by Antonio LeGrier, 
acting individually and as the independent administrator for the estate of Quintonio LeGrier, 
alleges that the City of Chicago, through the actions of its employees, discharged a weapon which 
resulted in the shooting and death of Quintonio LeGrier, used excessive and inappropriate deadly 
force without justification, and failed to provide medical care to Quintonio LeGrier after causing 
his injuries. (Att. 84) 


The ComplaiDt at Law in the Circuit Court of Cook County, filed by Latarsha Jones, 
acting individually and as special administrator for the estate of Bettie Jones, alleges that the City 
of Chicago, through the actions of Chicago Police Department officers, handled and discharged a 
weapon which resulted in the death of Bettie Jones, used excessive force without legal or lawful 
justification, and failed to provide medical care or assistance to Bettie Jones after causing her 
injuries. (An. 85) 


Otlicer Rialrno also filed a Counterclaim in the Circuit Court of Cook County against 
Antonio LeGrier, as Special Administrator of the Estate ofQuintonio LeGner, and a Cross-Claim 
against the City of Chicago. (Atts. 528, 529). At the time of this summary report, the civil 
proceedings were sti11 ongoing. 


DEPOSITIONS 


In an April and May 2017 deposition, Officer Rialmo provided the following relevant 
testimony. 


Officer Rialmo stated that when he was arriving to Quintonio' s horne, he understood that 
he and Officer LaPalenno were responding to a domestic disturbance. He also believed that 
OEMC had indicated that "this individual might be anned with a bat." When asked what individual 
Officer Rialmo meant by "this individual ," he said "fw]hatcver individual we were expected to 
sec. I wasn't sure." 


Officer Rialmo stated that when he knocked on the door, Bettie Jones opened and said "it's 
upstairs." Officer Rialrno heard someone approaching from the top of the stairs "in a loud pounding 
fashion" so hc started to back pedal. He did not see where Bettie Jones went as he began to back 
pedal away from the doorway. He may have told Bcttie to go back into her apartment, but he did 
not know if he did. He agreed that the last place he saw Bettie was in the vestibule and that he 
never saw her relocate out of the vestibule into her apartment. 


Oflicer Rialmo stated that when he first saw Quintonio, Quintonio was in the vestibule and 
was holding the hal above his shoulder or head with both hands. in "the motion of ready to swing." 
At this point, Officer Rialmo was "loJn the porch, on the top step of the porch, probably." Officer 
Rialmo stepped back to create distance, causing him to backpedal down the stairs. Quintonio did 
not say anything to Officer Rialmo. Officer Rialrno said to Quintonio, "Drop that bat." 
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When Quintonio reached the top step and Officer Rialmo was "[pJrobably on the second 
step" of the stairs, Quintonio swung the bat toward Officer Rialmo from overhead in a downward 
fashion . Quintonio then swung the bat again and brought it back up to cock it. At this point, 
Quintonio was still close enough to hit Officer Rialmo with the bat. After Quintonio cocked the 
bat back, Officer Rialmo drew his weapon and said "Drop that bat." 


On the following diagram (Exhibit 8), Officer Rialmo marked his and Quintonio's 
positions when Quintonio swung the bat. He used an "R" to signify his position and a "Q" to 
s ignify Quintonio·s. 


."t ", ... " •. 


STAll'S 


o;;lDt;WAI K 


Officer Rialmo marked on the next diagram (Exhibit 9) his and Quintonio' s positions when 
Officer Rialmo fired his first shot. He described Quintonio as being on the "top of the step" and 
said he was on the steps when he started shooting. Officer Rialmo said he was back pedaling down 
the stairs in a matter of seconds, so it was difficult for him to know exactly where his feet were 
when he fired the first shot. Officer Rialmo later said that when Quintonio had the bat raised up 
over his right shoulder the second time. Officer Ria1mo wac; on the bottom steps, retreating toward 
the sidewalk. He continued to state that he started firing while on the stairs. 
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Officer Rialmo said that as he started firing, Quintonio was not moving. Officer Rialmo was then 
asked whether he told IPRA that Quintonio was moving. and he said that he did and that he 
believed his statement to I PRA was accurate. 


Finally. Officer Rialmo marked on the following diagram (Exhibit 10) his position when 
he fired his last shot. He could not tell where Quintonio was when he fired his last shot. He then 
agreed that Quintonio was not on the porch and that he was "in the vestibule area," Officer Rialrno 
said that Quintonio was holding the bat with both of his hands the entire time and never stopped 
threatening Officer Rialmo while Officer Rialmo was firing. 
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,J ." ..... r STAms 


Officer Rialmo said he fired his gun six to seven times in less than a second. When Officer 
Rialmo was firing at Quintonio, Quintonio was moving and turning. Officer Rialmo stated that at 
some point while he was shooting, Quintonio said, "Fuck." This was the only thing that Officer 
Rialmo heard Quintonio say. Quintonio was grabbing his chest al this point with his left hand, 
while holding the bat with his right hand to his side. Officer Rialmo first stated he did not know 
when Quintonio dropped the bat. Officer Rialmo then said Quintonio dropped the bat before 
Officer Rialmo stopped firing. Officer Rialmo was then asked, "So after he dropped the bat, you 
continued firing?" to which he responded, "This was in a half a second." I Ie then stated Quintonio 
dropped the bat at the exact same time that Officer Rialmo stopped firing. When Quintonio 
dropped the bat, he was turned to his right, such that his left side and pan of his baek were facing 
Officer Rialmo. Officer Rialmo knew Quintonio was no longer a threat when he was on the ground 
and the bat was out of his hands. 


Officer Rialmo stated that when he fired his last shot, Quintonio was upright. Officer 
Rialmo realized Quintonio was struck with a bullet when Quintonio "screamed and grabbed for 
his chest." Officer Rialmo said he had fired approximately six shots at that point. After Quintonio 
grabbed his chest, he fell to the floor on his front. The baseball bat "wound up on the wall in the 
vestibule, along the wall." Officer Rialmo latcr said in his deposition that he stopped firing when 
Quintonio "was on the ground" and the bat was no longer in his hand. 


Officer Rialmo was at the bottom of the;: steps when he finished shooting, almost right on 
top of the steps. Aner he finished shooting, he approached the building and observed Quintonio 
and Jones inside the vestibule. No portion of Quintonio's body was on the porch. 


Using a toy weapon, Officer Rialmo demonstrated the highest possible place his weapon 
could have been when he fired the first and last rounds. When he held the toy weapon in the highest 
position, the distance from the floor to the bottom of the slide of the weapon measured 6 1 3~ inches, 
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and the distance from the floor to the top of the weapon measured 62 % to 63 inches. Officer 
Rialmo also held the toy weapon at the position he was holding it when he fired his first round, 
near his holster. When the toy gun was in th is position, the distance from the floor to the bottom 
of the barrel measured 49 Ji4 inches and the distance from the floor to the top of the weapon 
measured 50 and Y::z to 50 and )~ inches. Officer Rialmo agreed that during each round, his weapon 
would have been positioned between these highest and lowest points. Later in the deposition, 
Officer Rialmo was again asked to demonstrate, using a toy gun, how he was holding his weapon 
when he fired from the lowest point. During the second demonstration, the lowest level from 
Officer Rialmo' s hand to the ground measured 44 Y2 inches, and the highest level of the gun to the 
ground measured 49 Y, inches. 


Following the shooting, Officer Rialmo saw Antonio LeGrier halfway down the stairs with 
his hands in front of him. Officer Rialmo asked Antonio, "Dad, what the fuck?" Officer Rialmo 
explained that, in his opinion, Antonio should have been controlling what Quintonio was doing in 
his apartment before calling the police. In response, Antonio said, "You did what you had to do" 
multiple times. When Antonio saw Jones, he became more frantic, instructing Officer Rialmo to 
call an ambulance. 


Additional officers anived on the scene. Officer Rialmo completed two walk-throughs on 
the scene, one with Street Deputy Melissa Staples and onc with Detective Jensen. Offieer Rialmo 
believed that he spoke on-scene to Detective Staples first, then to Lieutenant Stuart, then to 
Detective Jensen. Oflicer Rialmo said that, to his knowledge, he told Detective Jensen the same 
thing both times he spoke to Detective Jensen. He said he told Detective Jensen both times that 
Quintonio had a baseball bat over his head and he swung it at Otlicer Rialmo. Officer Rialmo 
stated that Detective Jensen interviewed Officer Rialmo a second time at Area North on December 
28,2015, two days after the incident Officer Rialmo did not know what additional information 
Detective Jensen was seeking when he interviewed Officer Rialmo the second time. According to 
Officer Rialmo, the interview on December 28 was planned with Detective Jensen on December 
26. Officers Rialmo and l .oPaicrmo had lunch sometime between the first and second interviews, 
and they rode together to Area North for the second interview. 
Officer Rialmo stated that on the date of the incident, he was not carrying a Tascr. Officer Rialmo 
said his Taser qualification had expired, and he had not had a chance to complete the annual Taser 
requalification requirement. 


In his April 2017 depositioD, Officer LaPalermo testified that in the mill isecond in which 
he first saw Quintonio, he saw Quintonio's ann holding a bat. He did not see the rest ofQuintonio 's 
body. Quintonio was still in the interior of the building, coming out from behind the door. He next 
recalled secing Quintonio holding the bat with two hands up over his right shoulder. Quintonio's 
hands were by his chest and shoulder, but not above his shoulder. This was the la.,1 time Officer 
LaPalcrmo saw Quintonio before shots were fired. Initially, Officer LaPalermo said he did not 
remember Quintonio's exact location and did not know whether Quintonio had made it out to the 
porch when Officer LaPalermo saw him. However, Officer LaPalermo then stated that the la'\t time 
he saw Quintonio, Quintonio was still in the vestibule and charging toward the officers. 


Ancr seeing Quintonio with the bat, Officer LaPaJenno Looked down to create distance. 
He was able to hack down the stairway, while looking down, to the base of the stairs. The next 
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time that Ofliccr LaPalerrno saw Quintonio, Quintonio was clutching himself, with the front of his 
body facing Officer LaPaJermo, and saying, "Oh, fuck. Dh, fuck." The entire time in between 
seeing Quintonio with the bat and hearing Quintonio call out, Oflicer LaPalermo was looking 
down. He heard what he thought was a bal fall onto concrete, but he did not see the bat fall. He 
believed the bat fell on the porch. Officer LaPalermo agreed that he never actually saw Officer 
Rialmo firing his weapon because Officer LaPalermo was looking down during that timeframe. 


Officer LaPalenno stated that Quintonio turned to the right as he fell. At this point, Officer 
LaPalenno was standing at the base of the stairs, to the left. and Oflicer Rialmo was standing to 
the right of Officer LaPalermo at the base of the stairs. Officer LaPalenno did not remember ifhe 
heard any gunshots after he heard Quintonio say "Oh, fuck." from Officer LaPalenno's view, 
Quintonio fell on the porch after being shot and did not movc. He did not observe Quintonio step 
from the location where he had been shot. When Quintonio fell, it appeared that the lower hal f of 
his body walt on the landing of the porch and the other half of his body was in the vestibulc. 
Following the shooting, Officer Rialmo said. "what the fuck dad," and Antonio LcGrier yelled out 
"you did what you had to do" three or four times. 


Officer LaPalenno stated that at no time did hc observe Quintonio swing a bat, nor did he 
observe Quintonio descend the stairway at 4710 West Eric. He did not know the distance between 
Officer Rialma and Quintonio when Officer Rialmo first fired at Quintonio, nor did he know how 
close Quintonio ever got to Officer Rialmo. Officer LaPalerrno never heard Officer Rialmo 5ay 
"drop the baL" Officer LaPalenno said that it was "very possible" that Officer Rialmo did say 
"drop the bat" but that Officer LaPalenno did not remember it. He speculated that his auditory 
functions could have shut down because he did not remember hearing the initial gunshots, either. 


The last time that Officer LaPalermo saw Bettie Jones, she was turning back into her 
apartment. He did not see if Jones entered h~r apartment. 


Officer LaPalenno believed that Detective Jensen first interviewed him at Area North. 
Officer LaPalerrno said that after the first interview, he believed Detective Jensen visited his home 
"just to follow up." Officer LaPalenno had lunch with Officer Rialmo after the incident because 
they "were buddies" who played on the same hockey team and ber.:ause they would contact each 
other after the incident and have lunches to catch up and check in on each other's wellbeing. 
Officer LaPalenno stated that he incorrectly checked the box on his TRR indicating that verbal 
commands were given, since Officer LaPalermo did not give Quintonio any verbal di rections. He 
also did not remember hearing Offieer Rialmo say anything. 


In an April 2017 deposition, Jamar Mattox stated that onc of his cousins dropped him 
oJT at his gf'dndmothcr' s home at 4735 West Ohio Street at approximately 10 Dr 11 p.m. on 
December 25, 2015. His friend Lyndell arrived at about thc same lime, and Mattox got into 
Lyndell's car. Mattox could not remember Lyndell'S last name. At the time of the deposition, 
Lyndell had been deceased for six months. 


After Mattox got into Lyndell's car, Lyndell picked up "a little pint" of something and 
Mattox and Lyndell rode around the area, ultimately ending up on Lakeshore Drive and riding 
through downtown. Mattox and Lyndell also stopped at a club called Brown Sugar and a couple 
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of bars, although Mattox did not actually enter the bars. In addition, they stopped "at gas stations 
and stufTlike that to get cigarettes." 


Mattox and Lyndell returned to Kilpatrick and Eric at approximately 4 a.m. Lyndell 
stopped the car on the southeast corner, with most of the car on Kilpatrick. Lyndell and Mattox 
debated whether they wanted to go to breakfast. Mattox said he was sober at the time. He had only 
had a few sips of drinks at approximately 3 p.m. on December 25. I Ie had also smoked onc 
marijuana joint in Lyndell's car at approximately 10 p.m. on December 25, 


At some point while sitting on the corner, Mattox observed a police wagon driving the 
wrong wayan Erie. Afterward. Mattox stopped paying attention and looked back to his phone. 
Within a minute, he heard a gunshot. He ducked at first, but after reali7jng the shot was "not 
coming fo r [him]," Mattox looked to see from wherc the shot originated. lie heard more shots and 
turncd to his left and saw an officer firing multiple shots. The officer was standing still and upright, 
holding his gun with his right hand extended in front of him and his left hand underneath his right 
hand. Nothing was obstructing Mattox's view of the officer. The officer was standing on the 
sidcwalk, a little to the left of the walkway ifone were facing the home at 4710 Eric. Mattox did 
not see anybody else within 20 feet of the officer when he was shooting. Hc agreed that the officer 
was standing in the area eirclcd on the following photograph (Mattox Exhibit No.2): 


After the officer stopped shooting, Mattox observed him make a motion as ifhc was talking 
on the radio. Mattox exited the car and crossed the street to stand on the southwest comer of 
Kilpatrick. When Mattox realized a police officer had shot somebody, he knew the situation was 
going to tum into a crime scene, for which he did not have time. He left and went to his 
grandmother' s house, walking south on Kilpatrick, then through an alley that ran parallel to Ohio 
and Erie, and then through a park. 
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About an hour later, Mattox's girlfriend, Danielle Portis, picked him up and the two rode 
by the scene on the way to Portis' house. Mattox observed "a bunch of news trucks" on Eric. 
Mattox took a video, which he put on his Facebook account. The video showed an ABC news van, 
and Mattox could be heard on the video saying "this shit here is all bogus." Mattox said he was 
expressing anger that the CPD "killed the boy for absolutely no reason." Mattox did not personally 
know the LeGricr family, though he knew the family lived there. He also did not personally know 
anybody in the Jones family.'s 


Supervising Investigator 


I~ In his deposition, Jamar Mattox provided a brief description of his employment history. He slated thai he had been 
working in car sales. When asked what other kinds orjobs he had, Mattox said what was transcribed as '" worked at 
Home Depot in the receiving for six years before that." IPRA sent a subpoena to Home Depot, which revealed thaI 
Mattox was originally hired by "orne Depot in April 2009 and was terminated in September 2011. (AU. 502). 
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IV. ANALYSIS 


ALLEGA nONS I and 5 


We first address Allegations 1 and 5, that Officer Rialmo shot Quintonio LeGrier and Bettie 
Jones without justification. 


Legal Standard 


The applicable Chicago Police Department order is General Order 03·02·03. II, which 
states as follows: 


"A sworn member is justified in using force likely to cause death or great bodily 
hann only when he or she reasonably believes that such force is necessary: 


1. to prevent death or great bodily hann to tht: sworn member or to another 
person, or 


2. to prevent an arrest from being defeated by resistance or escape and thl; sworn 
member reasonably believes that the person to be arrested: 


3. has committed or has attempted to commit a forcible felony which 
involves the infliction, threatened infliction, or threatened usc of 
physical force likely to cause death or great bodily harm or; 


b. is attempting to escape by use of deadly weapon or; 
c. otherwise indicates that he or she will endanger human life or inflict 


great bodily harm unless arrested without delay." 


In addition, the use of deadly force is codified under section 7-5 of the Criminal Code of 
2012 (720 1LCS 5/7-5 (West 2014)). The pertinent part of that Slatule Slales lhal: 


" fal peace officer ... nt.oed not retreat or desist from efforts to make a lawful arrest 
because of resi stance or threatened resistance to the arrest. He is justified in the use 
of any force which he reasonably believes to be necessary to eITect the arrest and 
of any force which he reasonably believes to be necessary to defend himself or 
another from bodily hann while making the arrest. However, he isjustified in using 
forcc likely to cause death or great bodily harm only when he reasonably believes 
that such force is necessary to prevent death or great bodily hann to himself or such 
olher person ... " 720 ILCS 5/7-5 (WesI2014). 


Finally, an unicer"s use of deadly force is a se izure within the meaning of the Fourth 
Amendment and, therefore, must be reasonable. Muhammed l'. City o/Chicago, 3 t 6 F 3d 680. 683 
(7th Cir. 2002). "The ' reasonableness' inquiry in an excessive force casc is an objective one: the 
question is whether the officers ' actions are 'objectively reasonable ' in light of the facts and 
circumstances confronting them, without regard to their underlying intent or motivation." Graham 
v. Connor. 490 U.S. 386, 397 (1989); see also Estate oj Phillips v. City oj Milwaukee, 123 FJd 
586.592 (7th Cir. 2003). The reasonableness calculation "must embody allowance for the fact that 
police officcrs are oftcn forced to make split-second judgments- in circumstances that are tense, 
uncertain, and rapidly evolving- about the amount of force that is necessary in a particular 
situation." Graham, at 396-97. Consequently, " 'when an officer believes that a suspect's actions 
[place J him, his partner, or those in the immediate vicinity in imminent danger of death or serious 
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bodily injury. the officer can reasonably exercise the use of deadly force: " Muhammed, 316 F.3d 
at 683 (quoting Sherrod v. Berry, 856 F.2d 802, 805 (7th Cir.1988) (.n bane) and omitting 
emphasis). 


Analysis 


At the outset, there is no evidence to support that Officer Rialmo's shots would have been 
justified under the second prong of General Order 03·02-03, II, which authorizes the usc o f deadly 
force in certain instances to prevent an arrest from being defeated by resistance or escape. Officers 
Rialmo and LaPalenno were responding to a domestic disturbance, not attempting to arrest 
Quintonio. Accordingly, Officer Rialmo's use of deadly force would not fall within the second 
prong of Gen.ral Order 03-02-03, Ii. 


Accordingly. our only consideration is whether Officer Rialmo's shots were justified under 
the fi r~t prong of General Order 03-02-03, II. As previously detailed, the relevant question is 
whether a reasonable officer in Officer Rialmo's position would have believed the usc of deadly 
force was necessary to prevent death or great bodily harm. We apply the same analysis to all of 
Officer Rialmo 's shots, including the one that inadvertently struck Bettie Jones, because Officer 
Rialmo's usc of deadly force was premised solely on Quintonio's actions, not on any independent 
actions of Bettie Jones. Thus, our inquiry is whether Officer Rialmo's shots were justified based 
on Quintonio's actions. If the firing of shots at Quintonio were not justified, then the firing ofshots 
at Bettie Jones could not be. 16 


To determine whether a reasonahle officer in Officer Rialmo's position would have 
believed the use of deadly force was necessary, we must first determine the "position" Officer 
Rialmo was in when he used deadly force. This requires that we make factual determinations as 
to what Quintonio was doing, and the distance between Quintonio and Officer Rialmo, in the 
moments before Officer Rialmo fired each of his shots. We make our factual and legal 
determinations using a prepondenmce of the evidence standard. A. proposition is proved by a 
preponderance of the evidence when it is found to be more probably true than not. Avery v. State 
Farm Mutual Automobile Insurance Co., 216 111. 2d 100, 191 (2005). 


I. Factual Determinations 


Based upon our investigation, including the physical evidence and witness statements, we 
have dctennined the following facts: (I) Quintonio did not swing the bat, (2) Quinlonio never 
progressed further than the immediate area outside the threshold, and (3) Officer Rialmo fired all 
of his shots when he was standing in the area between the bottom of the steps and the curb. 


A. Quintonio Did Not Swing The Bat He Was Holding 


FiNit, the evidence establishes that Quintonio did not swing the bat that he was holding. 


16 Under (he doctrine of transferred intent. if Officer Rialmo acted in self-defl!nsc in shooti ng at Quimonio, then he 
also aeted in self-defense in killing Bettie Jones, such that he would not be criminally liable. See People l'. O'Nt!al, 
20 16 IL App (lSI) 132284,1 60. 
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There are no other witness accounts or physical evidence that corroborate Officer Rialmo's 
statements that Quintonio swung the bat. Officer Rialmo's statements in his deposition and during 
his interviews with Detective Jensen and IPRA constitute the sole evidence that Quintonio swung 
the bat. However, Officer Rialrno's statements and testimony in this regard are inconsistent and, 
ultimately, unreliable. 


First. Officer RiaJrno fa iled to mention Quintonio 's swinging of the bal to Detective Jensen 
when he made his first statement to Detective Jensen. Officer Rialmo claimed in his IPRA 
statement that he did discuss the bat swing when he first spoke to Detective Jcnscn.17 However, 
Detective Jensen did n Ol note in either his original report or his general progress report that Officer 
Rialmo said Quintonio swung the bat in his first interview. II Most notably, when IPRA asked 
Detective Jensen about this particular issue, hc specifically confirmed that Officer Rialmo did not 
mention the bat swing in his first interview. 19 Detective Jensen also remembered that, during his 
second interview with Officer Rialmo two days later, Officer RiaJrno told Detective Jcnsen ""there 
were some changes" to make to his original statement, one of which was to add the detail of 
Quintonio swinging the ba1.2o Considering that Detective Jensen did not detail in either his report 
or general progress notes that Officer Rialmo initially mentioned a bat swing and independently 
remembered that Officer Rialmo did not mention the bat swing in the first interview and that 
Officer Rialmo stated he had changes to make to his original statement, we find that Officer Rialmo 
did not initially tell Detective Jensen that Quintonio swung the hat. 


Officer Rialmo first mentioned the bat swing to Detective Jensen in his second statement 
to Detective Jensen, two days later. 21 He also included that Quintonio swung a bat in his TRR and 
OBR. which he signed at Area North after the incident, and he seems to have communicated this 
infonnation to Detective Staples on scene because according to an IPRA report. Detective Staples 
told IPRA investigators on scene that Quintonio threatened the officcr.s by swinging at them with 
a bat.22 Nonetheless, we find it telling that in his first opportunity to explain the shooting to 
Detective Jensen, Officer Rialmo did not mention such a significant detail. 


Notably, Officcr LaPalenno has consistently stated, both in his JPRA statement and 
deposition, that hc did not see Quintonio swing a bat.23 Officer LaPalenno claimed that he was 
looking down during the timeframe that Officer Rialmo claimed Quintonio's bat swing took 
place?4 Howcvcr, if Quintonio had actually swung the bat twice, as OOicer Rialmo claimed, it 
seems likely that even if Oflicer LaPaienno were looking down, he still would have sccn thc bat 
swinging out of his peripheral vision, particularly because Officer LaPalermo was still facing in 


11 Anachment487, pgs. 72-73. 
II Attachment 77; Attachment 478. 
1'1 Attachment 41 2. pgs. 38-39. 
2() Attachment 412, pgs. 37-38. 
11 The details surrounding Officer Rialmo' s and Officer LaPalemlO's second statemenls are. in themselves, 
cunflicting. Oflicer Rialmo and Detective Jensen said that Officers Rialmo and Lallalenno went to the station for the 
second interviews. Officer LaPalenno, on the other hand. said twice in his deposition thai Detective Jensen camc to 
his housc. 
Z2 IPRA 's initiat ion report is included as Attachment 4. 
!l Attachment 72 , pg. 55; Attachment 493, pg. 10. 
! 4 Attachment 72. pgs. 14-15, 55. 
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Quintonio's direction when he wac; looking down. Officer LaPalermo said in his IPRA statement 
that lights were on in the front hallway and porch such that the officers "could sec everything ... 25 


Either way. Officer LaPalenno's statement otTers no corroboration for Officer Rialmo's statement 
that Quintonio swung the bat toward him. 


Not only did Officer Rialmo fail to initially mention the bat swing to Detective Jensen, but 
in the statements wherein he did discuss the bat swing, he provided inconsistent accounts as to 
where Quintonio was standing when he swung the bat. Officer Rialmo claimed in both his IPRA 
statement and deposition that Quintonio made two swings: one downward, and one back upward.26 


In his IPRA statement, Officer Rialmo said that Quintonio's first swing was "in the threshold" and 
that Quintonio's second swing was "prob'ly" while Quintonio was on the top steps while Officer 
Rialmo was at the bottom of the stairs.27 By contrast, in his deposition, Officer rualmo said 
Quintonio swung the bat fo r the first time when Quintonio was on the top step of the porch while 
Officer Rialmo was on the second step.28 He also said he fired from the second step after Quintonio 
cocked the bat back up, which would mean Quintonio swung the bat upward while Officer Rialmo 
was still on the second step.29 f ,ater in his deposition, when asked where Quintonio was standing 
during the first swing, Officer Rialmo indicated Quintonio was on the middle of the porch by 
marking that position on Exhibit 8, as sho'Ml below.30 


, 
~", .: 


f 1 
oJ .. ,, ' ..... 


J - ' 
SIDEWALK 


I 


'[bus, Officer Rialmo has provided at least three different accounts of where Quintonio was 
standing when he first swung the bat: in the threshold, in the middle of the porch, and on the top 
step. Further, he has provided ditTering accounts as to where he was standing when Quintonio 
swung the bat for the second time in an upward direction, telling IPRA that he was at the bottom 
of the steps but then testifying in his deposition that he was only on the second step.)l The 
inconsistency between Officer Rialmo's IPRA statement and deposition testimony is significant. 


l!5 Attachment 72, pg. 17. 
76 Attachment 487, pg. 23; Anachment 496, pg. 137. 
n Attachment 487, pgs. 22, 24. 
28 Attachment 496, pg. 136. 
29 Attachment 496, pg. 139. 
)0 Attachment, pgs. 171 -172, 174 (deposition tcstimony); Attachment 498 (exhibits). 
11 The staircase consisted of four steps. with the fou r1h step being level with the top oftht: porch. 
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Even ifOflicer Rialmo could not remember where Quintonio was standing when he swung the bat 
the first time, Officer Rialmo would be able to remember whether Quintonio swung the bat the 
second time while he was one step from Officer Rialmo (as Officer Rialmo claimed in his 
deposition) as opposed to when he was several stairs away from Officer Rialmo (as Officer Rialmo 
claimed in his IPRA statement). 


In addition to the inconsistencies inherent in Officer Rialmo's statements, some of his 
accounts of Quintonio swinging the bat are also implausible. First, ifQuintonio had swung the bal 
in the threshold, Quintonio would have hit the doorframe or Bettie Jones given the small size of 
the area.12 


Moreover, if Quintonio had swung the bat in the threshold area, we question how Officer 
LaPalermo would not have seen Quintonio swing the bat because Officer LaPalenno said he saw 
Quintonio at the threshold.33 Officer LaPalermo's undivided attention would have been on 
Quintonio's actions. We also have to question Officer Rialmo's deposition testimony that 
Quintonio swung the bat down and back up when Quintonio was on the top step wh ile Offieer 
Rialmo was on the second step. Lt seems impossible that Quintonio could swing the hat twice at 
such a dose distance to Officer Rialmo, while Officer Rialmo was balancing on the stairs. without 
hitting Offieer Rialmo or without Officer Rialmo tripping down the stairs. If Quintonio had 


32 The vestibule area measured approximately 4 feet deep and between approximately 5 and 7 feet wide (Alt. 480; 
Alt. 77, pg. 15). The bat measured 28 inches (Att. 17). In his IPRA statement, Officer Rialmo said that when 
Quintonio opened the door to the vestibule, Quintonio was two feet from Bettie Jones (Atl. 487, pg. 44). 
13 The above photograph depicts the vestibule area. As to the area of blood neaT evidence marker B, Commander 
DiGiovanni said thaI this smudge could have occurred when the paramedics were carrying Quintonio hy his hands 
and Quintonio's "back side" hit the ground . Commander DiGiovanni said Quintonio's feel were inside the threshold 
o f the outer doorway, near evidence marker B. (Att. 134. pgs. 4-5, 7-8). 
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actually taken this action, it would have been unavoidable to escape Officer LaPaienno's view. 


Ultimately, all of the inconsistencies in Officer Rialmo's statements about the details of 
Quintonio's actions with the bat make Officer Rialmo's claim that Quintonio swung a bat 
unreliable. Thus, there is no credible evidence establishing that Quintonio ever swung the bat. 


B. The Evidence Shows Quintonio Never Moved Past the Area Directly Outside The 
Threshold of the Vestibule 


The evidence indicates that the farthest point Quintonio may have reached before Officer 
Rialmo began firing was the portion oflhe porch directly outside oflhe vestibule threshold. Ample 
evidence establishes that after being shot, Quintonio fell in the vestibule, with his feet near the 
threshold. CFD Ambulance Commander Joseph DiGiovanni recalled Quintonio's feet being at the 
threshold of the exterior door, near marker B, and his chest being in the entrance to Bettie Jones' 
apartment, ncar evidence marker c.J4 CFD paramedic Michael Kuryla like\\'ise said Quinlonio's 
legs were in the foyer, outside of the entrance to Bettie Jones' apartment.J ' He identified 
Quintonio's chest area as being near marker C and his feet as closer to marker Ethan B.J6 Officer 
Daniel Mieszcak, Star. # 15757, who arrived at the scene less than five minutes after hearing over 
the air that shots werc:; fired, said Quintonio's legs were in the front foyer area, halfway into Dettie 
Jones' apartment.J7 Officer Rialmo likewise told IPRA that Quintonio fell with his torso in the 
vestibule and his feet in the threshold of the door.JS In his deposition, Officer Rialmo said that no 
part ofQuintonio's body was on the porch after Quintonio was shol.J9 We note Officer LaPalermo 
did tell rPRA that when Quintonio fell, the portion of his body below his waist was on the porch.4o 


However, all oflhe other witnesses' statements establish that Quintonio fell in the vestibule, with 
his feet at or inside the threshold of the vestibule. 


34 Attachment 134. pgs. 4.5. 
l' Attachment 130, pgs. 21.22, 49 . 
16 Attachment 130. pgs. 50, 52. 
)7 Altachmcnt 248, pgs. 2, 7-8, 14. 15 . 
J8 Anachmcnl487, pgs. 27-28. 
39 Attachment 496. pg. 152. 
40 Attachmt!nt 77. PSS. 38-39. 
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That Quintonio fell in the vestibule. with his feet at or inside the threshold of the vestibule, 
supports a finding that the furthest possible point he reached during the incident was the area of 
the porch directly in front afthe vestibule. IfQuintonio had reached further on the porch, he would 
have had to have taken several steps backward to ultimately end up in the vestibule. However, 
Officer Rialmo did not detail Quintonio taking several steps back. Officer Rialmo told JPRA that 
as Officer Rialmo was shooting, Quintonio turned around, stepped backward, and fell in the 
vestibule.41 In his deposition, he also agreed that Quintonio was "moving and turning" while he 
was shooting; however, he did not describe Quintonio as retreating all the way backward from the 
porch into the vestibule. If Quintonio had been retreating, Officer Rialmo should have desisted in 
firing. Officer LaPalermo affi rmatively said to IPRA that Quintonio never retreated aner shots 
were fired:~2 Officer LaPalermo then said Quintonio may have taken a !'itep backward, but he 
agreed Quintonio essentially collapsed where he was shot.43 Tn his deposition, Officer l.aPalermo 
said after Quintonio was shot, he saw Quintonio fall from the location where he had been shot and 
did not sec him step from the location where he had been shot.44 


There is no credible evidence that Quintonia ever reached the area oflhe porch beyond the 
part of the porch directly in front of the vestibule. The sale person to claim Quintonio reached the 
front step and to consistently place Quintonio on the porch is Ollicer Rialmo. However, as we 
have detailed at length, all of the other inconsistencies in Officer Rialmo's statements make it 


~I Anachment '187, pg. 116, 
~1 Attachment 72, pg. 51. 
43 Anachment 72, pg. 52. 
~·I Attachment 493 . pg. 12. 
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impossible to accept his version of events without additional evidence supporting his accounts. In 
this regard, we note that Officer Rialmo has provided inconsistent a,ccounts of what Quintonio was 
doing when he fired his last shot. In his statement to Detective Jensen, Officer Rialmo said 
Quintonio grabbed his chest, stated "oh ruck, fuck, fuck," turned to the right, and collapsed into 
the vestibule face down.45 Officer Rialmo said he stopped shooting after Quintonio collapscd.46 


Officer Rialmo offered a similar account in his IPRA statement, adding that Quintonio turned 
around and took a step back before dropping into the vestibule.47 1n his IPRA statement, Officer 
Rialmo again said he stopped firing because Quintonio was down.''' He also said he realized 
Quintonio had been struck by one of his shots when Quintonio "dropped.,,49 In the first pan of his 
deposition, however, Oflicer Rialmo said that when he fired his last shot, Quintonio was still 
upright, and that he realized Quintonio was struck when Quintonio screamed and grabbed for his 
chest.so Then, in another part of his deposition, Oflicer Rialmo again said he stopped firing when 
Quintonio "was on the ground.,,'1 Thus, Officer Rialmo hali provided different accounts as to when 
he realized Quintonio was struck and whether he fired his last shot while Quintonio was upright 
or down on the ground of the vestibule. This additional inconsistency further calls into question 
the reliability of Officer Rialmo' s statements.S2 


Officer Rialmo' s claim that Quintonio reached any part of the porch, and particularly the 
top of the stairs, is not supported by Officer LaPalenno's statcments. Officer LaPalenno told fPRA 
that he saw Officer Rialmo shooting when Quintonio was "on the porch."S) In his deposition, 
however, Officer LaPalenno said he never actually saw Officer Rialmo firing and that he never 
saw Quintonio leave the vestibule.S4 Instead, he said that when he last saw Quintonio before shots 
were fired, Quintonio was still in the vestibule, charging toward the oflicers. ~5 Officer LaPalenno 
said he then looked down, and the next time he looked up, Quintonio was clutching himself ~ying, 
"Oh, fuck. Oh, fuck. ,,'6 Accordingly, Officer LaPalcnno has not consistently placed Quintonio on 
the porch. 


In conclusion, considering all of the above-referenced statements and the physical evidence 
inside the vestibule, we find the evidence indicates Quintonio did not advance past the area of the 
porch directly in front of the vestibule. 


u Attachment 77, pg. 17. 
46 Attachment 77, pg. 17 . 
• , Attachment 487, pg. 27 . 
• , A.ttachment 487, pg. 30. 
49 Attachmenl487, pg. 27. 
50 Attachmenl496, pgs. 167. 169. 
" Altachm.:nt 497, pg. 21 . 
n Officer Rialmo also claimed Ihal he lo ld Quinconio to "Drop thaI bat" approximately ten times. However, Officer 
LaPalenno never heard Officer Rialmo say anything to Quintonio. William Wells also did not hear OOker Rialmo 
say anything. Anlonio Lt..-Gricr likewise said he did nOt hear anyone say anything before the shooting started other 
than hearing Bettie Jones ~ay. "hey, hey, hey." 
S.! Attachment 72, pg. 25 . 
54 Attachment 493, pgs. 222.223. 
ss Attachment 492, pg. 222. 
s.. Altachment 493, pg. 219. 
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C. Oflicer Rialmo Fired All of His Shots While He Was No Longer Standing on The Stairs 


The evidence also shows that it is more likely true than not that Officer Rialmo fired all 
seven of his shuts while in the area between the bottom of the stairs and the curb. 


Officer Rialmo provided markedly different accounts as to where he was standing when he 
tired at Quintonio. In his initial statement to Detective Jensen, Officer Rialmo said that he stopped 
firing his weapon when he reached the bottom of the stairs and was standing on the walkway.57 
Similarly. in his deposition, Officer Rialmo said he fired his first shot from the second step and 
that he was standing on the walkway, somewhere between the end of the steps and the sidewalk, 
when he finished firing his seventh shot. 58 Yet in his IPRA statement, Officer Rialmo said he did 
not start firing his weapon until he was ofT the stairs and onto the walkway.59In fact, he specifically 
said, "I shot from the holster as I was on that walkway from the sidcwalk. So in between, so not, 
not on the steps anymore on thaL, on that walkway."6O Certainly, Officer Rialmo's inability to recall 
the exact step he was standing on for each shot is understandable considering how rapidly he fired 
his shots. However, the fact that Officer Rialmo provided wholly different accounts as to whether 
he fired all eight of his shots while standing on the stairs or all seven of his shots after he backed 
down the stairs significantly undermines his credibility and makes it impossible to detcnnine, from 
his testimony alone, whieh version of events is accurate. 


Officer LaPalenno claimed in his IPRA statement that Officer Rialmo fired all shots while 
on the stairs and that when Officer Rialmo reached "the grass, there was 'no more shots fired.' >61 
However, inconsistencies between Officer LaPalenno's IPRA statement and deposition testimony 
also make Officer LaPalenno's account of Officer Rialmo's firing unreliable. In his IPRA 
statement, Officer LaPalenno stated he saw Officer Rialmo firing his weapon while Quintonio was 
on the porch. 62 Yet, Officcr LaPalermo then stated in his deposition that he was looking do\Vll and 
never saw any shots being fired and that he never saw Quintonio leave the vcstibule.63 This 
inconsistency calls into question the accuracy of Officer LaPalerrno's account of where Ollicer 
Rialmo was when he fired his weapon. 


On the other hand, the statemcnts of Jamar Mattox and Antonio LeGrier corroborate 
Officer Rialmo's version of events in his IPRA statement that he fired all of his shots from the 
bottom of the stairs while moving backwards. Mattox said that he initially ducked after hearing a 


~7 Attachment 77. pg. [7; Anaehment 412, pgs. 24425. In his deposition. Officer Rialmo explained that by 
" walkway," he meant the concrete area leading from the sidewalk to the porch. Throughout our report. the word 
"walkway" signifies the concrete path from the sidewalk to the porch, which runs perpendicular to the street, and the 
word "sidewalk" signi fies the concrete sidewalk that runs paraliello the street. 
'I Attachment 496, pg. 139. 
H Attachment 487. pg. 25. 
60 Attachment 487, pg. 25. 
('1 Auachment 72. pg. 27. Officer LaPalermo did not ddine which part oflhe grass to which he was referring. but 
we presume he meant the grassy area at the front of the sidewalk, near the bottom of the stairs, because in his 
deposition, Officer LaPalermo said that when Quinlonio grabbed his chest and fell, Officers LaPalermo and Rialmo 
were both standing at the bottom of the stairs such that if either officer had taken a step forward. he would have 
stepped on the stairs (Attachmenl493, pg. 36). 
62 Attachment 72 , pg. 25. 
63 Attachmenl493. pgs. 72, 222.23. 
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gunshot but then looked back up and saw an officer firing multiple shots.64 Mattox said this officer 
was standing on the sidewalk, a little to the left oflhe walkway.6s While Mattox did not explicitly 
identify the officer as Officer Rialmo, we can infer that it was Officer Rialrno as opposed to Officer 
LaPalenno because Officer LaPaienno did not fire his weapon. Mattox's statement thus supports 
the fact that Officer Rialmo fired at least some of his shots while off the steps, at or around the 
sidewalk area. Further, although Mattox did not observe all of Officer Rialmo's shots, the fact that 
he observed Officer Rialmo at or near the sidewalk supports an inference that Officer Rialmo fired 
his initial shots while at the bottom of the steps. It would have been difficult, if not impossible, for 
Officcr Rialmo to back up rapidly enough to fire his initial shots on the stairs but then fire the final 
shots all the way by the sidewalk. The evidence shows the distance from the bottom of the stairs 
to the edge of the sidewalk closest to the curb measured at least 10 feet, while the distance from 
the bottom of the stairs to the curb measured in excess of20 feet. 66 Further, Officer Rialmo said 
in his deposition that he fired all of his shots in less than a second. Therefore, by Officer Rialmo' s 
own account, he hoth fired his shots and changed his position, if at all, within that instant. 


The credibility of Jamar Mattox ' s deposition statement is bolstered by the statement of 
Quintonio's falher, Antonio LeGrier. Antonio told lPRA that immediately after hearing Quintonio 
run down the stairs, he proceeded down the stairs and heard shots being fircd. 67 He paused when 
he reached the midway point of the staircase and could see an officer's legs and part of his mid· 
section.68 The officcr was in a "shooting stance" and standing near the walkway in the grass. 
Antonio further stated that the officer was approximately 30 feet away from Quintonio at this point. 
Specifically, Antonio said the officer stated, "I saw the baseball bat,l thought he was gonna lunge 
at me."69 In response, Antonio either thought or said "Iungfe] at you[?j Vou 30 feet away from 
'em. The bullet, the bullet casings is near the curb once you pass the gralis spot. You're lookin' at 
20 to 30 feet before you even get to where my son is at in the doorway.,,7o Antonio said he saw the 
shell casings as he exited the building and could see the distance of the casings "which is why [he] 
could tell (IPRAJ exactly where the officer was standing approximately.,,7] Per Detective Jensen's 
report, Antonio told Detective Jensen that he observed an officer crouched down by the curb. 
approximately 30 feet from the door.72 We interpret Antonio's description to mean that in the 
moments after the shooting, Antonio saw an officer standing in the grass near the curb, 
approximately 30 feet away, and that he was able to con finn his approximation of the officer's 
distance when he later observed the shell casings. 


While Antonio did not specifically identify the officer in the shooting stance as Officcr 
Rialmo, we can infer that it was Officer Rialmo because Officers LaPalcrmo and Rialmo both told 


M Al1achment4Q4, pg. 27. Mattox was si tt ing in his friend's car on the southeast comer of Kilpatrick and Erie when 
he hcard shots being fired and subsequently saw an officer firing multiple shots. 
~s Attachment 4Q4, pg. 32. 
66 We have based these measurements 01T of Altachment 73. which outlines the distances between the various shell 
casings and the north curb of Erie. 
41 Anachment 44, pgs. 29, 46. 
61 Attachment 44, pgs.43, 46, 51 . 
6~ Attachment 44, pg. 29. 
m Attachment 44, pg. 29. 
71 AUachmenl44, pg,s. 77.78. 
n Attachment 77, pg. 19. 
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IPRA that, ailer the shooting, Officer LaPalermo took cover behind a car in the street. 73 In addition, 
Officer Rialmo told IPRA that he observed Antonio coming panially down the stairs and 
stopping. 74 


The fact that Antonio saw Of1icer Rialmo approximately 30 feet away after the shooting 
suggests that Officer Rialmo must have tired his shots after descending the stairs because it is 
impossible that Officer Rialmo could have started firing on the steps and then walked all the way 
back to the area near the curb by th~ time Antonio saw Officer Rialmo immediately after the 
shooting. 75 Thus, Antonio's statement, when coupled with Jamar Mattox's statement, support a 
finding that Officer Rialmo fired all of his shots while ofl'ofthe stairs. 


The position of the shell casings also supports, rather than refutes, a finding that Officer 
Rialmo fired his shots while off the stairs and that he specifically fired in the area between the 
bottom of the stairs and the sidewalk. As shown in the photograph below (which is part of 
Attachment 60), three casings were recovered on the sidewalk: one to the left of the stairs, one 
parallel with the right side of the stairs, and one to the right of the stairs. 76 An additional casing 
was recovered to the right of the walkway, in the gnlSsy area between the stairs and sidewalk. and 
two casings were recovered to the right of the walkway, in the grassy area between the sidewalk 
and the curb. 77 


7) Anachment 72, pg, 33; Attachment 487, pg. 30. 
7. Attachment 487, pg. 33. 
15 Antonio's IPRA statement does differ slightly from the statement he gave to Detective Jensen in that he told 
Detective Jensen the officer he saw was crouched by the curb, whereas he told IPRA thc officer was in a !iring 
stance. We find these descriptions are similar and clearly distinguish that it is Officer Rialmo that Antonio is 
describing. 
76 We use the directions "Ieft" and "right" to signify the direction that the casings wcre in relation 10 the stairs if one 
were looking toward the house. as Officer Rialmo was when he fired, 
n The seventh shell casing was recovered across the street. Thcre is no evidence suggesting Officer Rialmo fired 
any shots from across the street; thus, we give no weight to the location oflhe seventh shell casing, as it is likely this 
casing was simply inadvertently transported in somcbody's clothing or shoe across the street. 
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We acknowledge and have considered the possibility that casings may have bounced or 
been inadvertently moved on scene and thus, we do not place great weight on them in this analysis. 
However, we find it significant that no casings were found on the stairs or near the bottom of the 
stairs. The distance of the casings from the stairs and the fact that six ofthc casings were recovered 
in the same area support a finding that Officer Rialmo fired several of his shots from the same 
general area of the wa1kway between the bottom of the steps and the curb. 


The Leiea scan performed by the Illinois State Police also suggests that Officer Rialmo 
fired at least onc of his shots at the bottom of the stairs. ISP WdS able to measure the trajectory of 
the bullet of one of the seven Sh01S.711 Based on these measurements, it is more probable than not 
that Officer Rialmo fired the bullet that created this trajectory line while he was ofT of the stairs, 
because if he had fired from on the stairs, he would have had to have been unnaturally low to the 
ground. 79 


Assistant Medical Examiner Dr. Kristin Escobar's examination and findings were also 
considered in the detennination that Officer Rialmo fired all of his shots while off oflhe stairs. Dr. 
Escobar explained that the trajectory of five of Quintonio's six bullet wounds was slightly 
upward. so Such an upward trajectory would be consistent with Officer Rialmo. who is about seven 


" ISP could only perfonn this testing for one ofthl: seven shots because only one shot made mulliplc holes in the 
slrUcture of the home. The lrnjectory line that ISP was able to measure had a very slight upward angle. The height 
from the trajectory line to the top of the stairs measured approximately 2.502 feet, with a five-degree variance. and 
the hcight from the trajectory line to the walkway atlhe bottom oflhe stairs measured approximately 5.008 fect, 
with a five degree variance. 
"79 Whi le the l.eica scan does not definitively rule out Officer Rialmo having fi red shots from the slairs. it constitutes 
another piece of evidence that, when taken in conjunction with all of the other evidence, tcnds to show Officer 
Rialmo fired at h:ast one of his shots while he was off of the stairs. 
ao Attachment 515, pgs. 24-25. The sixth wound was a graze wound and Dr. Escobar was not able to detennine its 
d irectionality (Anachment SIS, pg. 25). 
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inches taller than Quintonio, firing from the ground while Quintonio was on the porch.81 


We nOle that Officer Rialmo also demonstrated during his deposition, using a toy gun, the 
lowest point that he would have held his weapon when he fired and the highest point he would 
have held his weapon when he fired. Measurements were then taken from the ground to various 
points such as the top of the gun and the bottom of Officer Rialmo's hand. However, Officer 
Rialmo was not using his actual weapon during these demonstrations, and it seems unlikely that 
he was holding the toy weapon in the exact spot that he held his actual weapon while tiring. For 
example, when asked to demonstrate how he was holding the weapon when he fired it from the 
lowest point he fi red, Officer Rialrno said it was "roughly in this general area." Further, Officer 
Rialmo did not demonstrate the angle he was holding his weapon when he was shooting. In light 
of all of the foregoing, we have not given great weight to these demonstrations in detellTlining 
whether Officer Rialrno fired his shots while on or off of the steps. 


In sum, based on the witnesses' statements and physical evidence, a preponderance of the 
evidence establishes that Officer Rialmo fired all of his shots in the area between the bottom of 
the steps and the curb. 


II. Whether Officer Rialmo' s Shots Were Within Policy 


Having made our factual findings, we now tum to whether Officer Rialmo's shots were 
within policy. To answer this question, we must detennine whether a reasonable officer in Officer 
Rialmo's position would have believed he was in imminent danger of death or great bodily hann 
at the time he fired his weapon. See General Order 03-02-03, II; 720 lLCS 5/7-5 (West 2014); 
Muhammed, 316 F.3d at 683. 


In doing so, we find a reasonable officer would not have believed he was in danger of death 
or great bodily harm where (1) Quintonio did not swing the bat, (2) the furthest distance Quintonio 
advanced toward any officer was the area right outside of the vestibule, and (3) Officer Rialmo 
fired all of his shots when he was standing in the area between the bottom of the steps and the 
curb. Further, Officer Rialmo's path of retreat was unobstructed and he could have continued to 
safely create distance between himself and Quintonio. Accordingly. all of Officer Rialmo ' s shots 
were not within policy. Further, even if we were to make alternate factual determinations and find 
that Quintonio did swing the bat or that Officer Rialmo did fire some of his shots while on the 
stairs, we would still find that Officer Rialmo's last shot was outside of policy. 


A. All of Officer Rialmo's Shots Were Not Within Policy 


First, based on the factual findings that we have; previously detailed, we find a reasonable 
officer in Officer Rialmo 's position would not have believed he was in imminent hann of death or 
great bodily hann at the lime Officer Rialmo began firing his weapon. 


Unlike a gun, a bat is not a per se deadly weapon. Sec People v. Carter, 410 Ill. 462, 465 
(1951). Instead. whether a bat is considered a deadly weapon depends on the manner in which it 
is used. See id.; see al so People v. Whill, 140 Ill. App. 3d 42, 49 (1986). Here, Quintonio was 


II Officer Rialmo is 6' 1" (Att. 2 16), while Quintonio was approximately 5'6" (An. 221). 
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holding the bat above his shoulder and was not swinging it. Accordingly, Quintonio was nol using 
the bat in such a manner as to make it a deadly weapon. Moreover, per Officer Rialmo's IPRA 
statement and deposition testimony, he did not have any infonnation from which a reasonable 
officer would believe Quintonio planned to swing the bat at Officer Rialmo. Officer Rialmo said 
that he knew only that he was responding to a domestic disturbance and that somebody possibly 
possessed a bat.82 Officer Rialmo had no description orthe victim or possible offender. s3 Officer 
Rialmo also did not describe having any information that Quintonio had previously swung the bat 
at somebody, that he had been acting violently before the incident. or that he had a history of acting 
violently.54 Further. the evidence establishes Quintonio did not make any verbal threats to the 
officers when they arrived. Officer Rialmo told IPRA that Quintonio did not yell. scream. make 
noises. or otherwise say anything to the omcers.8S Officer Rialmo also said that he did not hear 
any yelling. screaming, or discussions taking place in the home as Quintonio was coming down 
the interior stairs. 86 


Further, Otlicer Rialmo had successfully created several feet of distance between himself 
and Quintonio at the time he started to fire from the bottom of the stairs. This distance meant that 
even ifQuintonio decided to swing the bat from the position he was holding it above his shoulder, 
he was not in striking distance of Officer Rialmo. This distance also meant that if Quintonio had 
started to advance toward Officer Rialmo with the bat, Officer Rialmo would have had time to 
either continuc creating additional distance or to fire his weapon before Quintonio struck him. This 
is cspecially true because Officer Rialmo already had his gun unholstered. Thus, in light of the 
distance between Quintonio and Officer Rialmo in the moments before Oflicer Rialmo began 
firing his weapon, a reasonable officer in Officer Rialmo's position would not have believed 
Quintonio posed an immediate threat. See Muhammed, 3 I 6 F.3d at 683 (an officer can reasonably 
use deadly force when an officer believes the suspect's actions place him "in imminent danger of 
death or serious bodily injury" (emphasis added»). 


In sum, a reasonable officer in Officer Rialmo's position would not have believed he was 
in imminent danger of death or great bodi ly harm at any time that Officer Rialmo fired his weapon. 


82 Attachment 487, pgs. 14, 19; Allachmcnt 496, pg. 141 
Xl In his deposition. Officer Rialmo agrced that he did not know who had called 911 , he did not know how many 
people were in the residence, and he did not know who was involved in the domcstic disturbance, including whether 
lhere were aduhs or minors involved (Attachment 496, pg. 141 ). 
14 In dctcmlining whcther Officer Rialmo's actions were reasonable, we consider only the infonnation he knew at 
the time he used tired at Quintonio. Sec, e.g., Abbot v. Sangamon COUnlY. Illinois, 705 F.3d at 724 (",tJhe 
reasonableness orthe force used depends on the totality of tile facts and circumstances known to tile officer at the 
time the force is applied"). COPA learned through its extensive investigation that Quintonio had a hi stol)' of mental 
health concerns leading up to this incident. However, Officer Rialmo did not know ofQuintonio 's mental heahh 
hi stol)'; accordingly, Quintonio' s mental heallh concerns could not have factored into Officer Rialmo's beliefas to 
whether he was in imminent danger of death or great bodily harm. Officer Rialmo had never interacted with 
Quintonio before (Attachment 487, pg. 50), and no references were made to Quintonio 's mental health history in the 
CPO' s dispatched communication to Officers Ria!mo or LaPalermo. 
u AUachmenl487, pgs. 22, 44. 
iI6 Attachment 487, pg. 44. 
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B. Alternatively. even if Quintonio Swung The Bat or Advanced Onto The Porch, and 
Even I[Officer Rialmo Fired While on The Stairs, Officer Rialmo's Last Shot Was Not 
Within Policy 


Alternatively, even if we were to modify our factual findings and detennine that (1) 
Quintonio did initially swing the bat, (2) Quintonio advanced onto the porch, and/or (3) Officer 
Rialmo started firing while he was on the stairs, we would still find that Officer Rialmo's final 
shot was not within policy. 


Officer Rialmo clearly stated in his deposition that Quintonio was in the vestibule when 
Officer Rialmo fired his last shot, which is corroborated with the location ofQuintonio 's body in 
the vestibule. ·lbe closest that Officer Rialmo could have been standing at the time he fired his last 
shot, based on all his statements and testimony, was at the bottom of the steps.87 This is 
corroborated by the physical evidence and all orthe witness statements, As we have detailed, the 
distance between Quintonio and Officer Rialmo at this point was too great for Officer Rialmo to 
have reasonably believed Quintonio still presented an imminent threat. This is particularly true if 
Quinlonio was retreating at the time that Officer Rialmo fired at him in the vestibule. Thus, even 
if we wefC to modify our factual findings, we would continue to find that Officer Rialmo's final 
shot was outside of policy. 


In sum, we find by a preponderance afthe evidence that Officer Rialrno's use of deadly 
force was NOT WITHIN POLICY. Accordingly, Allegations I and 5 arc SUSTAINED." 


ALLEGATIONS 3 and 4 


We turn to Allegations 3 and 4. Allegation 3 is that Officer Rialmo fired multiple times 
into a home occupied by persons who would be at risk of injury or death. Allegation 4 is that 
Officer Rialmo fired in the direction of Bettie Jones, which resulted in her death. 


Because we have found that Officer Rialmo was not justified in firing his weapon, we find 
that Officer Rialmo was acting outside of policy when he fired multiple times into the home and 
fired in the direction of Bettie Jones. All of the evidence referenced in the earlier analysis were 
considered in reaching this conclusion as well. Accordingly, Allegations 3 and 4 ar~ 


SUSTAINED. 


n The closest account that Officer Rialmo gave was in his statement to Detective Jensen. Accord ing 10 Detective 
Jensen's repon. Officcr Rialmo said he was stepping backwards down the stairs while discharging his weapon and 
stopped at the bottom of the stairs on Ihe walkway leading 10 the house. 
U We recognize that the Cook County State's Anomey's Office dt.'Clined to file criminal charges against Officcr 
Rialmo, Howevcr, the CCSAO was t!valuating whether to pursuc charges on a caSt! which would ultimatcly havc to 
mect the burden of beyond a reasonable doubt, which is a higher standard than the preponderance of the evidence 
standard that applies 10 adm inistrative decisions. Our decision is therefore not in conflict with, nor are we 
constrained by, the CCSAO's dedsion. 
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Next, we address Allegation 2, that Officer Rialmo failed to provide Quintonio LeGrier 
with medical attention. and Allegation 6, that Officer Rialmo failed to provide Bettie Jones with 
medical attention. 


Legal Standard 


General Order 03-02-06 sets forth the duties an officer must undertake when he discharges 
a fireann. These duties include notifying the Office of Emergency Management and 
Communications (OEMe) immediately and completing a TRR and any other reports. CPO officers 
arc not, however, required to provide medical care. 


Analysis 


Officer Rialmo acknowledged in his IPRA statement that he did not provide Quintonio or 
Bettie Jones with medical attention, other than to call for an ambulance. He explained he did not 
have gloves or equipment and he was not a trained medic or EMT, though he had taken tourniquet 
training and a basic life savers course while he was a Marine. However, as we have detailed, epn 
officers are not required to provide medical care. Accordingly, Allegations 2 and 6 are 
EXONERATED. 


ALLIo;GATION 7 


Finally, we consider Allegation 7, that Officer Rialmo failed to ensure his taser certification 
was current from on or about February 6, 2014, through March 16.2016. 


Legal Standard 


General Order U04-02 requires that CPD members qualify annually with a1l Taser devices. 


Analysis 


In his deposition, Officer Ria1mo stated that his Taser qualification had expired on 
December 26, 2015, and that he had not had a chance to complete the annual requirement to rc­
qualify.89 Similarly, in his IPRA statement, Officer Rialmo said that bis Taser certification bad 
lapsed on the date of the incident.90 In a December 2017 statement to COPA. Officer Rialmo 
acknowledged making the aforementioned statements, to the best of his knowledge, and further 
acknowledged that a timefrarne existed between February 2014 and approximately March 2016 
that he allowed his taser certification to lapse. When asked whether he was infonning COPA that 
he allowed his Taser certification to lapse, Officer Rialmo simply stated that he did not allow it to 
lapse intentionally. Officer Rialmo's training records also show that he completed taser 
certification on February 1, 2013, and did not complete it again until March 17, 2016.91 


1'1 Attachmenl496, pg. 43. 
'II) Attachment 487, pg. 70. 
91 Attachment 520. 
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Based on the foregoing, the evidence establishes that Officer Rialmo failed to ensure his 
laser certification was current from on or about February 6, 2014, tlrrough March 16, 2016. 
Accord ingl ~lIegat ion 7 is SUSTAJNED. 


An rca Kersten 
Deputy Chief Administrator 
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Eddie T. Johnson 
Superink:ndent 
Chicago Police Department 
3510 S. Michigan Avenue 
Chicago, Illinois 


December 22, 2017 


Re: Log #1078616 


C ® PA 


Officer Robert Rialmo #15588 


Dear Superintendent Johnson: 


COPA has sustained allegations against Officer Rialmo for his unjustified use of deadly 
force and his fai lure to maintain his Tasce certification. COPA's recommended discipline is 
SEPARATION as a result of these sustained allegations. COPA believes that this is a fair and 
reasonable result based on the totality of the circumstances. For specifics regarding the case, please 
refer to the Summ Report. 


Deputy Chief Administrator 


• EXHIBIT 


; ){ 
i 


IPRA-LG-006954 








1 IN THE CIRCUI T COURT OF COOK COUNTY, ILLINOIS 
COUNTY DEPARTMENT - LAW DIVISION 


2 
ANTONIO LEGRIER, Individual ly ) 


3 and as Special Administrator ) 
of the Estate of QUINTONIO ) 


4 LEGRIER, Deceased, ) 
) 


5 Plaintiff,) 
) 


6 vs. ) No. 15 L 12964 
) 


7 CI TY OF CHICAGO, ) 
) 


8 Defendant.) 
-- -- ---- - ---- --- --- - ---- -- -- ) Consolidated with 


9 LATARSHA JONES, Individually ) 
and as Special Administrator ) 


10 of the Estat e of BETTIE RUTH ) 
JONES, Deceased, and LATISHA ) 


11 JONES, ) 
) 


12 Plaintiffs, ) 
) 


13 vs. ) No. 16 L 00012 
) 


14 CITY OF CHICAGO, ) 
) 


15 Defendant. ) 


16 The v ideo-recorded discovery deposition of 


17 EDDIE TYRONE JOHNSON, taken under oath on Thursday, 


18 March 15, 2018, at Richard J. Daley Center, 50 West 


19 Washington Street, Courtroom 2206, Chicago, 


20 Illinois, pursuant to the Rules of the Supreme 


21 Court of Illinois and the Code of Civil Pro cedure, 


22 before Nick D. Bowen, Certified Shorthand Reporter 


23 No . 084-001661, commencing at 1:12 p.m., pursuant 


24 to notice. 
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ALSO PRESI-:NT ' 


Jud~ft JDmtta N . O ' Hara 


118. Naomi Av"ndano, 1..,,, Depan.ment 


lis . SteUanie N Garren.. Deputy 


Corporatlon Caunn<!ll 


lis Charis .. Valo.n~". General Counsft l. 


Mr . Joe 8eil~. Vi deo Techn i cian 


Urlaub Bowen & Associates, Inc . 


1 THE VIDEO TECHNICIAN: Recording. For the 


2 record, my name is Joe Beile with Video Instanter. 


3 I'm the video recording device operator for this 


4 deposition. Our business address is 134 North 


5 LaSalle Street, Suite 1400, Chicago, Illinois, 


6 60602. 


7 This deposition is being video 


8 recorded pursuant to Illinois Supreme Court Rule 


9 206 and all other applicable state and local rules . 


10 We are at Richard J. Daley Center, 


11 50 West Washington in Chicago, Illinois to take the 


12 video recorded discovery deposition of Superintendent 


13 Eddie Johnson, case No. 2015 L 12964 consolidated 


14 into 2016 L 000012 in the Circuit Court of Cook 


15 County, Illinois, County Department, Law Division. 


16 TOday's date is March 15, 2018, and 


17 the time is 1:12 p.m. 


18 This deposition is being video 


19 recorded at the instance of the plaintiff. It is 


20 being taken on behalf of the plaintiff. 


21 Would the attorneys present please 


22 introduce themselves for record? 


23 MR. FOUTRIS: Basileios, B-a-s-i-I-e-i-o-s, 


24 Foutris, for the LeGner estate. 


312-781 - 9586 
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1 MR. THOMAS: Jonathan Thomas for the Jones 


2 estate. 


3 MR. KENNEDY: Jack Kennedy also for the 


4 LeGrier estate. 


5 MR. WATKINS: Daniel Watkins for the LeGrier 


6 estate. 


7 MS. GARREn: Steffanie Garrett for the City. 


8 MS. BOUDREAUX: Barrett Boudreaux for the 


g City. 


10 MS. VALENTE: Charise Valente, General 


11 Counsel, CPO. 


12 MS. AVENDANO: Naomi Avendano, City of 


13 Chicago. 


14 THE VIDEO TECHNICIAN: Can we please swear in 


15 the witness? 


16 EDDIE TYRONE JOHNSON 


17 calted as a witness herein, having been first duly 


18 sworn , was examined and testified as follows: 


19 EXAMINATION 


20 BY MR. FOUTRIS: 


21 Q. Good aftemoon. 


22 Could you state and spell your full 


23 legal name for the record? 


24 A. Eddie Johnson; E-d-d -i-e J-o-h-n-s-o-n. 


1 Q . Do you have a middle name? 


2 A. Tyrone T-y-r-o-n-e. 
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3 Q. Sir, I presume you've taken a deposition 


4 befo~. 


5 A. Yes. 


6 Q. All right. So you know the ground 


7 rules. I'll go through them very quickly. 


8 First, you've got to give us all 


9 verbal responses. If you shrug your -- If you 


10 shrug your shoulders, nod your head, say uh-huh or 


11 un-uhn, they cannot be taken down accurately. Do 


12 you understand that? 


13 A. Yes. 


14 Q. Got to wait until a question's fully 


15 asked before you answer for a number of reasons, 


16 primarily because the court reporter sitting to 


17 your left. Do you understand that? 


18 A. Yes. 


19 Q. No more conversation, we'll talk over 


20 one another; let 's try to avoid doing that. Okay? 


21 A. Certainty. 


22 Q. If there's a question that I ask or 
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1 or the entirety of the question, you need to tell 


2 me. Will you do that? 


3 A. Yes. 


4 Q. You understand you're under oath? 


5 A. Yes. 


S Q. Okay. Your current position is what? 


7 A. Superintendent of the Chicago Police 


B Department. 


9 Q. When did you attain that position? 


10 A. I was officially swam in April 13th of 


11 2016. 


12 Q. And you were the Interim superintendent 


13 for a period of time? 


14 A. Yes. 


15 Q. When was that? 


16 A. I believe the date for interim 


17 superintendent was March 28th of 2016. 


18 Q. Okay. Before that you were the chief 


19 of patrol for the Chicago Police Department? 


20 A. Correct. 


21 Q. And you got that job in December, is 


22 that right, of 201 5? 


23 A. December of 2015. 


24 Q. And Superintendent Escalante appointed 
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1 you to that position, or was It Garry McCarthy? 


2 A. I believe it was Superintendent 


3 McCarthy. 


4 Q. Okay. And so If we can have the date 


5 of the appointment to the chief of patrol, I'd 


6 appreciate that. 


7 JUDGE O'HARA: Counsel, I'm going to cut it 


8 off. As I said before, there's been stipulations 


9 and things like that on his background - I mean. 


10 I'll let you go this far, but then it's not going 


11 to go much further. 


12 MR. FOUTRIS: RighI. I just wanted to know 


13 when he was going to be -- when he was chief of 


14 police in relation to this incident happening in 


15 December--


16 JUDGE O'HARA: He just testified when he 


17 became the chief of police. 


18 MR. FOUTRIS: I'm sorry, the chief of patrol, 


19 Judge. Because this happened in December of 2015. 


20 and he attained that position In December. I want 


21 to make sure it's before. 


22 JUDGE O'HARA: Mr. Superintendent, were you 


23 anybody here asks that doesn't make .ense to you In 23 chief of patrol on the date of this incident? 


24 some fashion, whether It'. a word I use or phrase 24 THE WITNESS: The date of the incident. yes. 
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1 I was. 


2 BY MR. FOUTRIS: 
3 a. All right. So I take it that you 


4 prepared for this deposition in some fashion; 


5 is that correct? 


6 A. Yes. 


7 a. All right. What did you do in that 


8 regard? 


9 A. I had a meeting with the lawyers. 


10 a. Which lawyers? Don't tell us what was 


11 said. Just tell us who was present. 


12 A. The two lawyers to my right and -


13 


1. 
a. Ms. Garrett and Ms. Boudreaux? 


A. Yes. 


a. Andwho-
" 16 A. And then the lawyer to my immediate 


17 left ·· 


18 a. Ms.-


A. - Ms. Valente. 19 
20 Q. Okay. And who was present at that 


21 meeting? Was it just you and the lawyers, or was 


22 anybody else present? 


23 A. Just myself and the lawyers. 


24 Q. Okay. And how long did that meeting 


P~ge 11 
1 last? 


2 A. Maybe an hour. 


3 Q. Did you review any material during that 
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1 communicated with or interacted with Antonio 


2 LeGrier? 


3 A No. 


• Q. How about with Janet Cooksey? 


5 A. No. 


• Q . Do you know who those two people are1 


7 A. I believe Cooksey is the mother. 


8 And what was the other name? 


9 Q. Antonio LeGrier. 


10 A. I'm going to assume that's the father. 


11 Q. Okay. Prior to December 26, 2015, to 


12 your knowledge, did you ever interact with Bettie 


13 Jones? 


14 A. No. 


15 Q. Prior to that date, to your knowledge, 


16 had you ever interacted with any of her daughters 


17 or her son? 


18 A. No. 


19 Q. Since that date have you interacted or 


20 communicated In any way to your knowledge with any 


21 of Bettie Jones' daughters or son? 


22 A. I believe I've seen the daughters at 


23 police board hearings, but no personal contact that 


24 I can recall. 
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1 Q . When you said "no personal contact," 


2 what does that mean? 


3 A. That means no communication . I recall 


4 deposition - or during that preparation for this 4 seeing them there, but no interaction between us. 


5 deposition? 5 Q . How did you know that those were Bettie 


6 A. No. 6 Jones' daughters? 


7 Q. Have you ever reviewed any material to 7 A. They said they were. 


a prepare for today's deposition? 8 Q. They actually spoke up during the 


9 A. No. 9 police board meeting you mean? 


10 Q. Have you had any other·· without 10 A. Correct. 


11 teiling us the nature of communications, have you 11 Q. And identified themselves? 


12 had any other communications with anybody to 12 A. Correct. 


13 prepare for today's deposition before your one·hour 13 a. Prior to December 26, 2015, to your 


14 meeting? 14 knowledge, had you ever Interacted with or 


15 A. No. 15 communicated with OffIcer Rlalmo? 


16 Q. Prior to December 26, 2015, to your 16 A. No. 


17 knowledge, had you ever mat with or interacted with 17 a. How about Officer LaPalermo? 


1a Quintonio LeGrler? 


19 A. No. 


20 Q. Prior to December 26, 2015, to your 


21 knowledge, had you ever met with or interacted 


22 with Janet Cooksey or Antonio LeGrier? 


23 A. No. 


24 Q. Since December 26, 2015, have you ever 
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18 A. Not that I recall. 


19 Q. Officer laPalermo's father was a police 


20 officer In the 23rd and 16th Districts. He's now 


21 retired. His name Is PhillaPalermo. 


22 At any point In time did you ever 


23 work with him? 


24 A. Not thaI I recall. 
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1 Q. OffIcer LaPalermo's mother is also 


2 retired CPO. At the end of her career, she was 


3 a detective at Area North. Her name is Karen 


4 LaPalermo. 
5 00 you know who she is? 


6 A. No. 


7 Q. Durlng your duties as a police officer 


8 at whatever rank, had you ever been to the 4700 


9 block ofW.st Erie before Oecember 26, 20151 


10 A. Irs possible. 


11 Q. In what context? 


14 
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1 Q. Okay. Any other Instances? 


2 A. As a sergeant in the detective division, 


3 I responded to several police-involved shootings. 


4 As a commander - or as a lieutenant 


5 in the 15th District, I responded to police-involved 


6 shootings. 


7 As a district commander, I responded 


8 to police-Involved shootings. 


9 As a deputy chief, I responded to 


10 police-Involved shootings. 


11 Q. 50 you went to police-involved 


12 A. As a patrol officer or as a sergeant. 12 shootings In the nature of a street deputy? 


13 I used -- I was a sergeant in Area 4 detective 13 A. Correct. 


14 division, which was Harrison and Kedzie. So I 14 Q. And how many times did you go to 


15 could have had the occasion to visilthat area. 15 pollee-involved shootings In the nature of a 


16 Q. But we're talking years before, right? 16 street deputy? 


17 A. Correct. 17 A. Several. 


18 Q. Let's put It this way: In, say, the 18 Q. What's your definition of several? 


19 six months before December 26, 2015, In connection 19 A. Probably at least, I would say, 


20 with your police duties, had you ever been to the 20 somewhere around 10; 10 to 20. 


21 'HOO block of West Erie? 21 Q. Okay. And can you give us timeframes 


A. Not that I recall. 22 


23 Q. Okay. In connection with your police 


24 duties after December 26, 2015, had you ever been 
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1 to the 4700 block of West Erie? 


2 A. Not that I recall. 


3 Q. Anything that might help you remember 


4 if you'd been there? 


5 A. Maybe a calendar Of -- but to the best 


6 of my recollection. no. 
7 Q . Okay. All right. So before December 26, 


8 2015, I take It you had been to crime scenes as II 


9 police officer. 


10 A. Yes. 


11 Q. Had you been to any police-Involved 


12 shootings before that date? 


13 A. Yes. 


14 Q. In what capacity? 


15 A. During my career as a patrolman, I was 


22 of thosa so we have context? Just give us a range 


23 of dates. 


24 A. I was promoted to commander In 2008, 


1 so - and I was deputy chief unlil 201 5. So in 


2 between that lime. Several years. 


3 Q. Did you go to any pollce.involved 


" shootings as a street deputy in 20157 


5 A. I don't recall. 
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6 Q. When you responded to police-Involved 


7 shootings as a street deputy, did you ever author 


8 a memo to the OCIC or to any other supervisor 


9 concerning what you learned on scene as a street 


10 deputy7 


11 A. You mean written or oral? 


12 Q. First I'm talking about written. 


13 A. No. 


14 Q. I'm aware from other cases that street 


15 deputies used to at some point draft some type of a 


16 involved in a few officer-involved shootings. 16 memo concemlng what he or she learned 811 a street 


17 Q. And just to clarify so that we're 17 deputy on a police-involved shooting. Do you know 


18 clear for the record, you're not saying that you 18 what I'm talking about? 


19 discharged your weapon? 19 A. Yes. Years ago, yes. 


20 A. No. 20 Q. Do you know when that practice ended? 


21 Q. Okay. So just to be- clear. So you'd 21 A. Not speCifically, but I would guess 


22 been on scenes that other officers had discharged 22 probably somewhere in the 20oos. 


23 their weapons as a patrol officer? 23 Q. tf I were to tell you that I have a 


24 A. Yes. 24 memo from August 15th, 2015 from a street deputy 
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1 from a police-involved shooting in the 7th District, 


2 would that help you remember as to whether In 2015 


3 street deputies had to have such type - such memos? 


4 A. I don't know what memo -- what type of 


5 memo you're referring to. If you're referring to 


6 some docu mentation on a TRR, then I am aware of 


7 that. But just a memo regarding a shooting, I'm 


8 not aware of that. 


9 Q. Just to be clear, I'm not talking about 


10 a TRR. For the TRR, you're talking about tactical 


11 response report? 


12 A. Correct. 


13 Q. Okay. The type of memo I'm talking 


14 about Is a To/From, and it contains a narrative 


15 portion on the memo. So just to describe for you 


16 what I have from August 15th, 2015 and from other 


17 shootings. I'm not talking about the most recent. 


18 Do you understand what I'm saying? 


19 A. Yes. 


20 Q. Okay. So what I'm describing is it is 


21 a narrative where the slreet deputy is describing 


22 all the conversations that he had on scene with the 


23 involved officers. As a matter of fact, Ms. Barrett 


24 was Involved in that case 100. 


Page 19 
So does that help you refresh your 


2 memory as to what I'm talking about? 


3 A. I know what you're talking about, but 


4 I'm not aware of any documentation of that type 


5 being prepared in 2015. 


6 Q. Okay. All right. So in 2015 when you 
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1 memo. The memo that we're talking about, what do 


2 you know it to be called so that we're just talking 


3 about the same thing? 


4 A. So prior to 2015, as I said before, I 


5 know of a To/From that would document what the 


6 street deputy observed. But to my knowledge, that 


7 practice was ceased somewhere in the 2000s. 


8 Q. Right. I understand. So you're Just 


9 referring to it as a To/From because that's -· 
10 A. Yes. 


11 Q. Okay. All right. Now, when a street 


12 deputy responds to a police-involved shooting ·' 
13 and I'm talking about December of 2015. Do you 


14 understand that? 


15 A. Yes. 


16 Q. Okay. As the chief of patrol, you were 
17 fami liar with what street deputies were supposed to 


18 do In responding to police-Involved shootings back 


19 in December of 2015; is that right? 


20 A, A basic knowledge, yes. 


21 Q. Okay. Would you agree that it's 


22 Important to keep Involved officers separated 


23 as a street deputy? 


24 A. Yes. 
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1 Q. They should be kept separated until 


2 they give statements to detectives and/or at that 


3 time IPRA; is that right? 


4 A. Well, they're separated even then. 


5 They should not give statements together with the 


6 detectives or IPRA. 


7 responded as a street deputy, you never authored 7 Q. And they should be separated from the 


8 such memos? 8 time of the shootlng until they give their Initial 


9 A. During the time I don't know if I 


10 responded as a street depu1y in 2015. I don't 


11 recall doing that. I may have. But I'm not sure. 


12 But in the times I've been street deputy, I never 


13 authored a memo of that type. 


14 Q. Okay. In this case, do you know-


9 statements, fair? 


10 A. Yes. 


11 Q. That's what was supposed to happen in 


12 this case, right? 


13 A. That should happen. 


14 Q. And one of the reasons why the involved 


15 first of all , you know that Melissa Staples was the 15 officers are supposed to be separated is because as 


16 street deputy In this case, right? ,. a street deputy you would not want the officers to 


17 A. Yes. 17 get thei r stories straight; is that right? 


18 Q. Okay. Do you know if Melissa Staples 18 A. Wett, we wouldn't want them to tal k ,. authored the memo we're talking about? 19 about what happened together. 


20 A. No, I don't. 20 Q. And you wouldn't want the potential of 


21 Q. Do you know if she was obligated as of 21 them talking about what happened together? 


22 December 2015 to create such a memo? 22 A. Correct. 


23 A. To the best of my recollection, no. 23 Q. And you wouldn't want them to corrupt 


2. Q. And I don't recall the name of the 2. their stories by listening to what each other had 
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1 to say; Is that right? 


2 A. Correct. 


3 Q. So that would extend to anybody on the 


4 scene, not just the street deputy? So in other 


5 words, a lieutenant that arrived on scene would be 


6 expected to keep the officers separated; is that 


7 right? 


8 A. Well, the first responding supervisor, 


9 it's their responsib ility actually to separate them 


10 as soon as they respond to the scene. 


11 Q. Okay. And you would expect that any 


12 supervisor that spoke to the Involved officers on 


13 the scene would do that separately, right? 


14 A. Yes . 


15 Q . So, for instance, do you know who 


16 Lieutenant Stuart is In this case, Stephanie 


17 Stuart? 


18 A. Yes, I know Lieutenant Stuart. 


19 Q. Were you aware that she responded to 


20 the scene? 


21 A. No. 
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1 including a sergeant, had spoken to LaPafermo or 


2 Rlalmo about what had happened, even a sergeant 


3 should have done so separately; is that right? 


4 A. Yes. 


5 Q. It's not only a best practice, but it's 


6 something that Is expected of supervisors in the 


7 CPO, right? 


8 A. Yes. 


9 Q. Is it the job of a street deputy on 


10 the scene of a police-Involved shooting to, quote, 


11 "support police officers whether they are right or 


12 wrong"? 


13 MS. BOUDREAUX: I'm going to object to beyond 


14 the SCOpe of the things that this Court ruled were 


15 relevant areas of inquiry for this deposition. And 


16 we can--


17 JUDGE O'HARA: What was the question? 


18 MR. FOUTRIS: If it's the job of a street 


19 deputy on scene to, quote, ~support police officers 


20 whether they are right or wrong .~ This Is part of 


21 the code of silence issue that I was allowed to get 


22 Q. Were you aware that - were you ever 22 into. 


23 advised from any source that Lieutenant Stephanie 23 JUDGE O'HARA: Support what? 


24 Stuart talked to LaPalermo and Rlalmo on scene 
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1 about what had happened? 


2 MS. BOUDREAUX: And I'm going to object to 


3 any source and calling for attomey-cJient privilege. 


4 JUDGE O'HARA: One second. So when you say 


5 "attorney-client privilege," are you directing him 


6 not to answer? 


7 MS. BOUOREAUX: No. I'm just saying to lhe 


8 extent it calls for attorney-client privilege. 


9 JUDGE O'HARA: Okay. You can answer if you 


10 can, Superintendent. 


11 THE WITNESS: Can you repeat that question? 


12 BY MR. FOUTRIS: 


13 Q. Right. Have you been made aware, aside 


14 from what your attorneys told you, that Lieutenant 


15 Stephanie Stuart spoke to Rialmo and laPalenno on 


16 scene on the date of the Incident? 


17 A. No. 


18 Q. Okay. If she had done so, would 


19 you expect that she would have spoken to them 


20 separately about what had happened? 


21 A. That would be my expectation, yes. 


22 Q. And that's what should have happened? 


23 A. Yes. 


24 Q. Okay. If any supervisor at any level, 


24 MR. FOUTRIS: Police officers. 


Pa ge 2S 
1 JUDGE O'HARA: Here's my problem with the 


2 question . Support police officers on the street 


3 if they were right or wrong , does that mean if 


4 they're right or wrong in helping somebody cross 


5 the street, if they're right or wrong in writing 


6 parking tickets. if they're right or wrong in 


7 chasing a suspect. if they're right-


8 MR. FOUTRIS: I'll rephrase, Judge. 


9 JUDGE O'HARA: Yeah. I think that needs to 


10 be done, 


11 BY MR. FOUTRIS: 


12 Q , Okay, Is It the Job of the street 


13 deputy on the scene of a police-involved shooting 


14 In the context of communicating with the Involved 


15 officers to support those police officers whether 


16 they are right or wrong? 


17 MS. BOUDREAUX: Object to form. 


18 JUDGE O'HARA: Answer it if you can, sir, 


19 over objection. 


20 THE WITNESS: Right or wrong in what context? 


21 MR. FOUTRIS: In the context of the police-


22 involved shooting. 


23 THE WiTNESS: I don't know if I can answer 


24 that question . I don't - I'm not understanding 
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1 what you're asking me. 1 sure the officer emotionally and physically are 


2 BY MR. FOUTRIS: 2 supported. 


3 Q. Okay. Well, is It the Job of a 3 BY MR. FOUTRIS: 


4 supervisor to support a pollee officer whether 4 Q. Is it the job of a street deputy to 


5 that officer has justifiably or unjustifiably 5 cover for the involved police officers? 


6 shot somebody on the scene of a pollee-Involved 6 MS. BOUDREAUX: Object to form, vague. 


7 shooting? 7 JUDGE O'HARA: By -- I mean, I think you need 


8 MS. BOUDREAUX: Object to form and incomplete 8 to be a little more specific in "cover.H I mean, 


9 hypothetical situation . 


10 You can answer. 


g if it's raining, do they hold umbrellas over their 


10 heads? let's ask the question that needs to be 
11 THE WITNESS: Okay. And what do you mean by 11 asked here. 


12 -support-? 


13 MR. FOUTRIS: I'm using Melissa Staples' word. 


14 MS. BOUDREAUX: If you don't understand the 


15 question, just tell him. 


16 THE WITNESS: Yeah. I don't understand what 


17 you're -- what you're trying to --


18 BY MR. FOUTRIS: 


19 Q. Sure. 


20 Do you agree with Melissa Staples 


21 that it is the job of a street deputy on the scene 


22 of a police-Involved shooting to support a police 


23 officer involved - an involved police officer 


24 whether that Individual Is right or wrong? 


1 


2 


3 


Page 27 
MS. BOUDREAUX: Same objection to form. 


You can answer if you understand. 


THE WITNESS: You mean support them 


4 emotionally? 


5 MR. FOUTRIS: In any way. let's start with 


6 that. 


7 THE WITNESS: Okay. Well, I think that the 


8 job of a street deputy is to ascertain as best they 


9 can what actually occurred and getlhe facts of the 


10 case and see if Ihe officer involved in it needs 


12 BY MR. FOUTRIS: 


13 Q. Is it the job of a street deputy to 


14 protect a police officer that was involved in a 


15 police-involved shooting? 


16 MS. BOUDREAUX: Same objection; form. 


17 
18 
19 
20 


JUDGE O'HARA: Answer it if you can. 


TH E WITNESS: Protect them in what way? 


MR. FOUTRIS: In any way. 


MS. BOUDREAUX: Objection; overbroad. 


21 JUDGE O'HARA: Okay. Here, lookit. it's 


22 going to be the same thing. Protect him from the 


23 rain? Protect him from oncoming traffic? It's not 


24 a speCific question. You need specific -- I mean. 


Page 29 
1 if you want to proceed along that way in vague 


2 questions--


3 MR. FOUTRIS: Okay. 


4 JUDGE O'HARA: -- well, feel free. but I 


5 don'llhink it's where you want 10 go. 


6 MR. FOUTRIS: Okay. Protect them from 


7 scrutiny. 


8 MS. BOUDREAUX: Same objection. 


9 


10 


You can answer. 


THE WITNESS: It's the job of Ihe streel 


11 some emotional support, such as employee assistance, 11 deputy to get to the facts of the case. But 


12 things of that nature. 


13 BY MR. FQUTRIS: 


14 Q. Okay. So the only support that you 


15 would agree with would be emotional support and 


16 none other? 


17 MS. BOUDREAUX: I'm going to object as 


18 mischaracterizing. 


19 You can answer. 


20 THE WITNESS: I mean, iI's nol the job of 


21 a street deputy to determine whether or nol a 


22 shooting is justified or unjuslified if thaI's 


23 what you're asking. But in terms of supporting 


24 the officer, it is a basic responsibility to make 
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12 sCt1Jtiny is going to happen with any police-


13 involved shooting. So the job of the slreet deputy 


14 is nol to protect them from scrutiny. We know that 


15 Ihat's going to occur. 


16 BY MR. FOUTRIS: 


17 Q. Okay. Do you know what a lelca scan Is? 


18 A. Say again. 


19 Q. Do you know what a leica scan is? 


20 A. Yes. 


21 Q. As the chief of patrol in December of 


22 2015, you were aware that the CPO had leica scans 


23 available to it? 


24 A. Yes. 
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1 Q. And Laiea scans would be used by the 


2 CPO In Investigating homicides, right? 
3 A. Yes. 
4 Q. Okay. And the forensic services 


5 division, would that be under the bUreau of 


6 patrol? 


7 A. No. 


B Q. As a street deputy. could Melissa 


9 Staples have asked that a Lelca scan be brought 


10 to this pollee-Involved shooting? 


11 MS. BOUDREAUX: Object to incomplete 
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A. Yes. 


2 Q. Could Kevin Duffin have asked for a 


3 Lelca scan to be conducted at this crime scene? 


4 
5 


A. Yes. 


Q. Would you agree with me that it would 


6 be a good Idea to have had a Leica scan done of 


7 this crime scene by the CPO? 


8 MS. BOUDREAUX: Objection; foundation , calls 


9 for speculation. 


10 If you know. 


11 THE WITNESS: I don't know. I would have to 


12 hypothetical and calling for speculation. 12 be at the scene and assess it myself to be able to 
13 You can answer if you know. 13 accurately respond to that. 
14 THE WITNESS: The job of the street deputy is 14 BY MR. FOUTRIS: 


15 to ensure that the members of the detective division 15 Q. You understand the basics of what a 


16 get the resources that they need; so it would 


17 actually be up to the detective division to request 


18 the materials that they need and resources. 


19 BY MR. FOUTRIS: 


20 Q. Well, could Melissa Staples have done 


21 It on her own? 


22 MS. BOUDREAUX: Same objections. 


23 You can answer. 


24 THE WITNESS; Typically a street deputy 
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1 wouldn't make that decision. They're not actually 


2 conducting that investigation. The detective 


3 division is. So it's up to the detective division 


4 to make that request. 


5 BY MR. FOUTRI S: 


6 Q. I didn't hear. You say would or would 


7 not? I didn't hear what you said. I don't know if 


a you said would or wouldn't. 


9 A. The street deputy - the street deputy 


' 0 typically would not do that. It's up to the 


11 delective division to request those resources. 


12 Q . I'm asking if 'he could have done that. 


13 A. I suppose anything could happen. 


14 Q. Well, I'm not talking about anything. 


15 I'm talking about specifically a Leica scan. 


t6 MS. BOUDREAUX: I'm going to object to asked 


17 and answered. 


18 THE WITNESS: Again, you know, the street 


19 deputy could ask for the whole bureau to come out 


20 there. 


21 BY MR. FOUTRIS: 


22 Q. All right. Let me put It this way: 


16 leica scan does is it measures distances. right? 


17 A. I have a basic understanding of it. 


18 Q. Well, you've seen the program, right? 


19 A. I've seen the machine, and I .... e seen 


20 them use it. Now, the actual practical use of it, 


21 I couldn't tell you what that is. 


22 Q . Well, you understand what the purpose 


23 of It is, right? 


24 A. Basic understanding. 
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1 Q. Ifs to document certain aspects of a 


2 crime screen, right? 


3 A. Yes, I would say thaI's fair. 


4 Q . And the lelca scan uses a laser 


5 measurement to essentially create a 3-D picture 


6 of a particular crime scene; is that right? 


7 A. Yes. 


a Q. Okay. And in using the software that 


9 comes along with that scan, you can then measure, 


10 for instance, how far a particular shell caling is 


11 from any other shell casing? 


12 MS. BOUDREAUX; I'm sorry, Judge. I have 


13 to object to scope again. This is outside of the 


14 purview of what has already been ruled on as 


15 applicable topics for this depoSition. And I'm 


16 referring to the March 15th and the February 15th 


17 transcripts. 


18 JUDGE O'HARA: How many more questions do you 


19 have along this line, Counsel? 


20 MR. FOUTRIS: Just a f8'N minutes, Judge, 


21 regarding the crime scene itself. 


22 MS. BOUDREAUX: I'm objecting. He was not a 


23 The commander of Area North at that time was Kevin 23 part of this investigation. He's not established 


24 Duffin. You know him, right? 24 thai he was. 
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1 MR. FOUTRIS: He was the chief of patrol, 1 


Page 36 
MS. BOUDREAUX: Objection to "following.~ 


2 Judge. He certainly had the ability to control 2 You can answer. 


3 this investigation and can speak on the proper 3 THE WITNESS: I've never followed the case in 


4 practices of the other individuals that were at 


5 the crime scene. 


6 MS. BOUDREAUX: There's no -


7 JUDGE O'HARA: Let me interrupt you . Does he 


8 have authority to speak regarding the firemen who 


9 were on the scene? No. 


10 THE WITNESS: No. 


4 print media. I have -- trust me, I have enough 


5 things to do than to follow what the media is 


6 printing in the paper. 


7 BY MR FOUTRIS: 


8 Q. Fair enough. 


9 When did you first read something 


10 about this case in the print media? Because it was 


11 JUDGE O'HARA: Regarding the paramedics who 11 all over the news starting the day of. Was itthat 


12 were on the scene? No. 12 day or later? 


13 MR FOUTRIS: Right. 13 A. I really don't recall. 


14 JUDGE O'HARA: So he has a limited ability 14 Q. When's the last time you did? 


15 to speak on certain people on the scene. So it 15 A. It's been quite a while. I don't know. 


16 shouldn't be so broad. And I'm not sure who he 16 Because honestly I really don't follow it in the 


17 controls. So it's who was under his purview at the 


18 time on the scene, I guess. 


19 MS. BOUDREAUX: I'm just saying that no 


20 foundation has been laid for any of thaI. And 


21 based on the transcripts, there are four areas of 


22 inquiry that were specifically allowed to go in. 


23 JUDGE O'HARA: Over your objection, and the 


24 objection will be noted for Ihe record, and we'l[ 
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1 review il al a laler date in these proceedings. 


2 You got a few more questions, not two more minutes 


3 in this area because there's nothing involved, 


4 Leica scans or anything else that was brought up 


5 during these deposition - or during the court 


6 hearings. And while the logical corollary can be 


7 extrapolated on a number of things, J think we're 


8 getting on the edge of the envelope on that right 


9 now. 


10 MR. FOUTRIS: Okay, Judge. 


11 BY MR FOUTRIS: 


12 Q. Have you followed any print media 


13 regarding this particular lawsuit? 


14 A. I've seen some _. some reports on it, 


15 yes. 


16 Q. Which reports? 


17 media. So if something happens to come to my 


18 attention, then it does. But I don't - I don't 


19 make an effort--


20 Q. Understood. 


21 A. - 10 read anything. 


22 Q. let's put It this way: As far as thIs 


23 case and the media, what things have come to your 


24 attention? 
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1 A. Somelhing as simple as his molher's 


2 name, Ih ings of Ihal nalure. 


3 Q. You didn't get that from the COPA report? 


4 A. No. 


S Q. Okay. Anything else that you gathered 


6 about this case In the media other than Janet 


7 Cooksey, hernanne? 


8 A. No, because--


9 JUDGE O'HARA: Hold on one second. I'm going 


10 to interrupt. Where's this going? About what 


11 paper he reads and --


12 MR FOUTRIS: No. I just wanted to find out 


13 if his knowledge of this case has been corrupted in 


14 any way by what he's learned in the media. That's 


15 all. That's what I'm getting at. 


16 JUDGE O'HARA: An right. 


17 A. I don't know specifically. But I've 17 BY MR FOUTRIS: 


18 seen some things in the media. 18 Q. I jU8t want to find out what you know 


19 Q. When did you start looking - and I ask 19 other than Janet Cooksey's nanne. 


20 about print flrst. I was going to ask about TV and 20 A. So I don't typically fo llow the media 


21 Internet later, but Just print. 


22 A. t -


23 Q. When did you start following this case 


24 in the print media? 
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21 with things of this nature because just because the 


22 media puts it out there doesn't mean ii's factual. 


23 Q. All right. Well, do you have any sense 


24 factually of what happened here based on what you 
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1 learned in the media? 


2 A. No. 


3 Q . Okay. Do you agree that Instances of 
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1 silence, have you heard of the term "thin blue 


2 line"? 
3 JUDGE O'HARA: Hold on one second. That's 


4 police misconduct exist? 4 still a statement. 


S A. What I believe is that any organization 5 BY MR. FOUTRIS: 
6 wi ll have issues of misconduct or just violations 6 Q. Have you -
7 of policy. 7 JUDGE O'HARA: Ask him a question. 
8 Q. Including the CPO? 8 BY MR. FOUTRIS: 
9 A. Including the CPO. 9 Q. Have you heard of the term "thin blue 
10 Q. Have you heard of the term "code of 10 line"? 


11 silence"? 11 A. Yes. 
12 A. I've heard of it, yes. 12 Q. Okay. So all I'm asking about Is 


13 Q . Do you agree that one aspect of the code 13 you've heard of these terms, you're familiar with 


14 Is for the police department to not meaningfully 14 these terms, right, code of silence. thin blue 


15 Investigate alleged police m isconduct? 15 line? 


16 MS. BOUDREAUX: I'm going to object to the 16 A. I've heard of thin blue line used in 


17 form of that question. Generally any code of 


18 silence? Form. 


19 JUDGE O'HARA: Answer it if you can. 


20 THE WITNESS: 50 what I would say to you is 


21 this: I've been a cop now for about 30 years. 


22 I've never heard police offICers talking about, in 


23 my experience, code of silence. In my experience, 


24 I don't know of any police officers being trained 


Page 39 
1 on code of silence. 


2 What I can tell you is this: In my 


3 police career, I became a supervisor in 1998. I 


4 have held police officers accountable for egregious 


5 behavior all the way from counseling them up to 


6 separation from the job . So I believe that if 


7 there is misconduct that occurs, then we are 


8 accountable for it and we should be held accountable 


9 for it. 


10 BY MR. FOUTRIS: 


11 Q. Okay. What I asked you is if you would 


12 agree that one aspect of a code of silence Is for a 


17 the context of there's a thin blue line between 


18 criminal s and the citizens. 


19 Q , Well, I'm asking something very s imple 


20 here. Is It Improper for a police department to 


21 not Investigate alleged police misconduct? 


22 A Yes. 


23 Q . Is it Improper for a police department 


24 to not discipline alleged police misconduct? 
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1 A. It's improper for police departments 


2 not to discipline if it's been found to be 


3 misconduct, but not alleged misconduct. 


4 Q . Okay. Thank you for t haL 


5 Do you think It's improper for 


6 pollee officers to cover for one another when 


7 there Is wrongdoing involved? 


8 A. When you say ·cover," what do you mean 


9 by that? 


10 Q . Protect. lie. 


11 MS. BOUDREAUX: StiU object to vague, form . 


12 JUDGE O'HARA: Hold on one second . There's 


13 police department to not Investigate alleged police 13 three questions there which are to protect, covering 


14 misconduct? 14 up, or a lie. So I think the question is asking is 


15 A. Again, in my personal experience, I'm 15 it wrong for police officers to lie to try and 


16 not sure what code of silence means. 16 protect another officer involving investigation 


17 Q . Thin blue li ne. 17 into their conduct andlor misconduct. Is that 


18 MS. BOUDREAUX: Same objection; vague, form . 16 about right, Counsel? 


19 JUDGE O'HARA: Hold up for one second . So 


20 that was a statement, thin blue line. Does a 


21 question go with that statement that he can answer? 


22 MR. FOUTRIS: Fine. 


23 BY MR. FOUTRIS: 


24 Q . Thin blue line as opposed to code of 
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19 MR . FOUTRI5: That is, Judge. Thank you. 


20 JUDGE O'HARA: Can you answer that question? 


21 THE WITNESS: Yes, it would be improper for a 


22 police offICer to lie, to cover up. or protect a 


23 police officer from misconduct that they're aware of. 


24 
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1 BY MR. FOUTRIS: 
2 Q. Would you agree that It would be 


3 improper for one police officer to counsel another 


4 police officer to get his story straight before 


5 speaking to an investigator? 


6 MS. BOUDREAUX: I'm just going to object to 
7 form again, ·story straight.-


8 JUDGE O'HARA: You can answer it if you can . 


9 THE WITNESS: If you're -- if you're speaking 


10 in the context of story straight in that they're 


11 going to lie for the other officer, then, yeah, 


12 that's not - that's improper. 
13 BY MR. FOUTRIS: 
14 Q. Okay. Because It would imply some type 


1 MR. FOUTRIS: This is in 2015. I asked about 


2 2015. 
3 JUDGE O'HARA: So the complaint is that, for 


4 example, ifthere is an officer banging on my 
5 garbage cans at 3:00 in the morning, are they --


6 what kind of investigation are we talking about? 


7 What kind of complaints? Does anybody have any 


8 idea? 


9 MR. FOUTRIS: The police accountability task 


10 force talked about - specifically about excessive 
11 force complaints as well as other complaints, yes. 


12 JUDGE O'HARA: So let's not go with other 
13 incidents because we don't know what the other 


14 incidents are. You can ask -- well, first of all, 


15 of a coverup? 15 I guess the question is is he aware of that study. 
16 A. It would imply that they're trying to 16 MR. FOUTRIS: I think he-


17 be deceptive or deceitful. 17 JUDGE O'HARA: Why don't you ask him that 
18 Q. Okay. Would you agree that it would be 18 question? 


19 improper for a police officer to claim that he or 19 BY MR. FOUTRIS: 


20 she did not see or hear something that should have 20 Q. I think you said that it was April 13th 


21 been seen or heard? 


22 MS. BOUDREAUX: Objection to form, incomplete 
23 hypothetical, and calling for speculation. 


24 THE WITNESS: You would have to be in an 
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1 officer's shoes to be able to speak on what they 


2 did or did not see. 
3 BY MR. FOUTRIS: 


4 Q. Well, would you agree that If a 
5 particular officer did see something or hear 


6 something and then claimed not to have seen or 


7 heard it that that would be improper? 


8 A. Ves, that would be improper. 


21 that you became superintendent? 


22 A. No. It was April of -


23 Q. April 13th -
24 A. I was sworn in as police superintendent 
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1 April of 2016. 
2 Q. I meant April 13th, 2016 is the date 


3 you gave us, right? 


4 A. April13th? 
5 Q. Yes. 


6 A. Yes. Of 2016, yes. 
7 Q. Right Okay. 


8 The police accountability task force 


9 Q. Are you aware that the police 9 report came out In April of 2016, and there was an 


10 accountability task force in April .of 2016 found 10 executive summary provided to the CPO; Is that 


11 that in the years ending in 2015 complaints against 11 right? 
12 police officers and the CPO went unlnvestlgated? 12 A. Yes. 
13 MS. BOUDREAUX: I'm going to object to beyond 13 Q. And that was while you were the 


14 the scope of the allowable topics for this 
15 deposition. This was not covered-


16 JUDGE O'HARA: Veah. I'm not sure what this 


17 has -
18 MR. FOUTRIS: it's the code of silence, 


19 Judge. 
20 JUDGE O'HARA: What is the code of silence 


21 that invest- -- that complaints didn't go 


22 investigated? 
23 MR. FOUTRIS: That's right. 


24 MS. BOUDREAUX: Prior to this incident. 
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14 superintendent, right? 


15 A. Yes. 
16 Q. Okay. And the police accountability 


17 task force report documented certain aspects of the 


18 organizational structure of the police department. 


19 right? 


20 MS. BOUOREAUX: If you know. 
21 THE WITNESS: I don't recall the specifics of 


22 that document now. I did read it. but broadly. I 
23 have a broad recollection of it, but the specifics 


24 I really can't comment on. 
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1 BY MR. FOUTRIS: 


2 Q. Does your broad recollection Include 


3 that the task force found that in the calendar year 


4 2015 as well as other preceding years complaints of 


5 excessive force were not Investigated properly by 


6 the CPO? 


7 MS. BOUDREAUX: Object to foundation and 


8 calling for speculation. 


9 If you know. 


10 THE WITNESS: No, I don't - I don't recall 


11 that. 


12 BY MR. FOUTRIS: 


13 Q. Do you agree with that statement? 


14 A. That? 


15 Q. Instances of exce .. ive force in the 
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1 provide you report in that regard? 


2 A. Occasionally. 


3 Q. Is that something that as a 


4 superintendent you feet you should know about? 


5 A. Whal? 


6 Q. Whether pollee department misconduct 


7 complaints ara being Investigated. 


8 A. Yes. 


9 Q. Okay. And in having spoken to your 


10 chief of internal affaif1;, have you inquired as to 


11 whether complaints of excessive force are being 


12 property Investigated by the CPO? 


13 MS. BOUDREAUX: Object to form. In 2015? 


14 The task force? II's much broader now. 


15 Only answer if you understand the 


16 calendar year 2015 went unlnvestigated by the CPO. 16 exact question. 
17 A. I have not personally investigated 17 THE WITNESS: I don't - I'm not under5tanding 


18 that. So, I mean, I couldn't speak on whether I 


19 agree or not. 
20 Q. Does that mean you don't know? 
21 MS. BOUDREAUX: I'm going to object to 


22 mischaracterizing, lack of foundation. What's 


23 the question? 


24 


1 BY MR. FOUTRIS: 


2 Q . Does that mean you don't know? 


3 A. Know what? 
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4 MR. FOUTRIS: Could you please read the 


5 previous question and answer. please? 


6 (Record read.) 


7 THE WITNESS: No, t don't know that 


8 investigations went - or complaints of excessive 


9 force went uninvestigated. Not to my knowledge. 


10 BY MR. FOUTRIS: 


11 Q. So to your knowledge, they were all 


12 Investigated properly? 


13 MS. BOUDREAUX: Objection to -all." Lack of 


14 foundation. calling for speculation, and overbroad. 


15 JUDGE O'HARA: And what is property? So if 


16 you want to ask him a question if he knows if they 


17 were all investigated. 


18 BY MR. FOUTRIS: 


19 Q. As part of your job as superintendent, 


20 is it to oversee complaints of misconduct and how 


21 they're handled by the department? 


22 A. No. That would be the job of the chief 


23 of internal affairs. 


24 Q. Does the chief of internal affairs 


18 whal you're asking me. 


19 BY MR. FOUTRIS: 


20 Q. Have you - have you ever spectficaUy 


21 asked your chief of internal affairs about how 


22 complaints of misconduct - complaints of excessive 


23 force are being Inve.tigated by your police 


24 department? 


Page 49 
1 A. Yes. 


2 Q. Okay. And what have you learned from 


3 your chief of internal affairs when you've asked 


4 that question? 


5 A. That complaints of excessive force are 


6 actually handled by IPRNCOPA now. 


7 Q. Okay. 


a A. So CPO really don't -- we really don't 


9 investigate excessive force or abuse; that civilian 


10 agency does that. 


11 Q. Okay. You leave that Investigation 


12 entirely up to COPA? 


13 MS. BOUDREAUX: I'm going to object to the 


14 form of that question. him leaving it up to. 


15 THE WITNESS: That's the process that's in 


16 place. 


17 BY MR. FOUTRIS: 


18 Q . And is that what you do, you follow 


19 that process? 


20 A. That process was in place before I 


21 became superintendent, and r believe it's a city 


22 ordinance. 


23 a. Is there anything prohibiting you as a 


24 superintendent from initiating your own separate 
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1 Investigation If there's an alleged excessive force 


2 incident? 
3 A. Ves. All excessive force is 


4 investigated by COPA. So that is an independent 


5 investigation. 


6 Q. Okay. And you rely on their expertise? 
7 MS. BOUDREAUX: I'll object to that 


8 characterization. 


9 You can answer if you understand 


10 the question. 
11 THE WITNESS: Well, that's the process that's 


12 in place. 
13 BY MR. FOUTRIS: 


14 Q. 00 you rely on their expertise? 


15 A. I rely on them to conduct the 


16 investigation. 


17 Q. Do you think they have an expertise 


18 In this Instance? 
19 


20 
MS. BOUDREAUX: Objection: foundation. 


JUDGE O'HARA: What ·· which instance? 


21 MR. FOUTRIS: Thai they have an expertise 
22 regarding investigating uses of force. 


23 MS. BOUDREAUX: I'm going to object to 


24 foundation and incomplete hypothetical. 
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You can answer if you can . 1 


2 THE WITNESS: I don't know how COPA's 


3 employees are trained, so I can't really comment 


4 on their expertise or not. 


S BY MR. FOUTRIS: 
6 Q. Have you ever inquired as to how 


7 they're trained? 
8 A. No. 
g Q. All right. So in January of 2017, 


10 you're aware that the Department of Justice came 


11 down with a report regarding their Investigation 


12 of the CPO? 
13 A. Regarding their investigation? 


14 Q. Right. 


15 A. Yes. 


16 Q. And you received that report? 


17 A. Yes. 


18 Q. And that report included Information 


19 that they learned about what happened in the 


20 calendar year of 2015? 
21 MS. BOUDREAUX: Foundation. Calls for 


22 speculation. 


23 Only if you know. 
24 THE WITNESS: It covered several years. 
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1 1 don't specifically recall the years now. I 


2 would need to review the ra- - the document again. 
3 BY MR. FOUTRIS: 


4 Q. Well, do you recall that in that report 


5 the DOJ found that complaints of excessive force in 


6 the calendar year 2015 were not investigated 
7 adequately by the CPD? 


8 MS. BOUDREAUX: I'm going to object again to 
9 going way beyond the scope of what should be asked 


10 in this depOSition. 
11 JUDGE O'HARA And let me ask this question. 


12 Excessive force was investigated by who? 


13 MS. BOUDREAUX: The Department of Justice. 


14 JUDGE O'HARA No, no. But in the police 


15 department, they're investigated by internal 


16 affairs and COPA? 


17 THE WITNESS: No. 
18 JUDGE O'HARA: Who are they investigated by, 


19 sir? 


20 THE WITNESS: It would - it would have been 
21 IPRA back then. Excessive force would have been 
22 investigated by IPRA. Now it's COPA. 
23 JUDGE O'HARA: Okay. 


24 MR. FOUTRIS: Judge, I'm asking him if he's 
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1 aware that the DOJ investigated the CPO's 


2 disciplinary and investigation procedures and their 


3 specific findings that in 2015 as well as in other 
4 years the CPO neither meaningfully disciplined or 


5 meaningfully investigated allegations --


6 MS. BOUDREAUX: Judge--
7 MR. FOUTRIS: - of excessive force. That 


8 goes to the code of silence. 
g MS. BOUDREAUX: He is being called as a fact 


10 witness in this case. 
11 JUDGE O'HARA: Here's the problem as I see 


12 it with the questioning because the officer has 


13 testified that the police don't investigate those 


14 allegations, iI's investigated by IPRA. Is that 


15 correct? 


16 MS. BOUDREAUX: Yes. 


17 JUDGE O'HARA: So if he can answer the 


18 question, then you answer the question, sir. 


19 But I just wanted to understand who. 


20 BY MR. FOUTRIS: 
21 Q. Fine. 


22 Just to be clear for the record 
23 then, the CPO does not investigate alleged 
24 instances of excessive force; is that correct? 
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MS. BOUOREAUX: Objection as to lack of 1 
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THE WITNESS: It has to fall within the scope 


2 limeframe. 


3 BY MR. FOUTRIS: 


.. Q. Presently. Is that correct? 


5 A. Correct. 
6 Q. In 2015 that was also correct? 


7 A. To the best of my recollection, yes. 


a Q. And In 2016 and '17 that was also 


9 correct? 


10 A. To the best of my recollection, yes. 


11 Q. Are you aware that the medical 


12 examiner's office per statute is to be notified of 


13 deaths 80 they can come to the scene to take charge 


14 ofthe scene? 


15 A. I know thai they are supposed to have -


16 they're supposed to be notified, yes. 


17 Q. They're supposed to be noUfied by the 


18 street deputy? 


19 A. Who actually makes that notification, 


20 I believe ii's OEMe. I believe, to the best of my 


21 recollection . 


22 Q. All right In this particular case, 


23 sir, are you aware that the medical examiner's 


24 office was not notified that this was a pollee-
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1 Involved shooting? 


2 A. No. 
3 Q. Have you asked anybody to investigate 


2 of their authority, which is excessive force. So 


3 if I was involved in an excessive force incident, 


4 then, yes, they would investigate me. 
S BY MR. FOUTRIS: 


6 Q. So then If their job Is to investigate 


7 excessive force, how is not notifying the medical 


8 examiner fall within their purview? 
9 MS. BOUDREAUX: Object to form, compound . 


10 You can answer. 
11 THE WITNESS; How does it not fall in their 


12 purview? 


13 BY MR. FOUTRIS: 
14 Q, How does it fall? 


15 JUDGE O'HARA: Are you talking about the 


16 instant case? 


17 MR. FOUTRIS: Yes. 


18 JUDGE O'HARA: All right. Well , that's a 
1 g different Question. 


20 You can answer. 
21 THE WITNESS: The investigation -- Ihat would 


22 come out during thaI investigation. So if they 
23 wanted to notify us about Ihal particular incident, 


24 then they could. And then if they did, then we 


1 would proceed with investigating it. 


2 BY MR. FOUTRIS: 
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3 Q. Okay. And who would be investigating 


4 why the medical examiner's office was not so 4 It at that point If you were so notified? 
5 notified? 5 A. If we took that aspect of it, internal 


6 A. No. 6 affairs would investigate il. 


7 Q. I didn't - I didn't hear the answer. 7 Q. Okay. Has there been a referral to 


8 A. No. 8 Internal affairs to look Into that in this 
9 Q. Why not? 9 instance? 


10 MS. BOUDREAUX: Well, do you know about it? 10 A. Not that I'm aware of. 
11 THE WITNESS: COPA is responsible for the 11 Q. You've never asked anybody to look into 


12 investigation, not CPO. So I wouldn't be - I 12 that? 


13 wouldn't have knowledge of thaI. 13 A. Again , I don't know what the 
14 BY MR. FOUTRIS: 14 investigation entails to this point. COPA 


15 Q. So if there's going to be any 15 was responsible fO( the investigation. 


16 Investigation Into the failure to notify the 16 Q. Okay. I'm just going to ask you 


17 medical examiner's office, that would be entirely 
18 up to COPA to Investigate? 


19 A. That would be part of their 


20 Investigation, yes. 


21 Q. Okay. Can COPA investigate any police 


22 officer of the CPO including up to you? 
23 MS. BOUDREAUX: Objection: foundation. 


24 If you know. 


17 straight out. Has there ever been a code of 


18 silence in the Chicago Police Department? 


19 A. Again , in my personal experience, I've 


20 never heard an officer talk about code of silence. 
21 I don't know of anyone being trained on a code of 


22 silence. That's in my personal experience. 


23 Q. Okay. And is that your position as the 


24 superintendent of the Chicago Police Department? 
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1 MS. BOUDREAUX: I'm just going to object to 


2 beyond the scope of this deposition. 


3 JUDGE O'HARA: No, it is not. It's one part 


4 of it. He can answer that question. 


S THE WITNESS: $0 can you repeat that, please? 


6 BY MR. FOUTRIS: 


7 Q. Is it your position as the superintendent 


8 of the Chicago Police Department that a code of 


9 silence has never existed in the Chicago Police 
10 Department? 
11 JUDGE O'HARA: One second. Hold on. I'm 


12 going to stop it right there. The Chicago Police 


13 Department was probably established in the 18005. 


14 MS. BOUDREAUX: Exactly. 
15 JUDGE O'HARA: No, no. It's okay. There's 


16 nothing funny about it. $0 if you want to ask 
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1 CPO while you were the chief of the bureau of 


2 patrol? 


3 A. No. 


4 Q. While you were the chief of the bureau 


5 of patrol, did you not hear Mayor Emmanuel's speech 


6 to the City Council admiHing that there was a code 


7 of silence in the CPO? 


8 MS. BOUDREAUX: I'll object to that 


9 characterization. 


10 You can answer to the extent you're 


11 knowledgeable about this. 


12 THE WITNESS: Yes, I heard about it. 


13 BY MR. FOUTR1S: 


14 Q. Old you disagree with that at the time 


15 that you heard It? 


16 A. Again, my personal experience is that 


17 about a time period, limit it. 17 I've never seen or witnessed that. I can't speak 


18 MR. FOUTRIS: You're right. 18 to why the mayor made that comment. 


19 JUDGE O'HARA So, I mean, you don't look 19 Q. But did you disagree with that comment? 


20 that old. I don't think you were born in the 20 A. Again, my personal experience is that, 


21 1800s, so . 21 no, I have never witnessed it or heard any police 


22 MR. FOUTRIS: You're right. 22 officers talking about code of silence. 


23 MS. BOUDREAUX: And I'm still going to object 23 Q. Is that a yes, that you did disagree 


24 to foundation because he cannot possibly speak for 24 with the mayor when he said that? 


1 every single police officer. 


2 JUDGE O'HARA: Well, it's his position, and 


3 he's not asking him to speak for every police 


4 officer. 


5 


6 


MS. BOUDREAUX: His opinion. 


JUDGE O'HARA: Well, let's ask the question 


7 first as well as get the timeframe on this. 


S BY MR. FOUTRIS: 


9 Q. All right. So I know the CPO was 
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10 established In 1835, so I'm not going to ask going 
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1 MS. BOUDREAUX: Objection; asked and 


2 answered . He already gave his answer. 


3 MR FOUTRIS: it has not been answered. 


4 JUDGE O'HARA: Do you agree or disagree with 


5 the mayor's statement? If he knows what it was. 


6 THE WITNESS: I have no opinion about what 


7 the mayor said. The mayor was speaking from what 


8 his experience is. So I really have no opinion 


9 about what the mayor said. 


10 MS. BOUDREAUX: We'd like to take a break, 


11 that far back. I'm going to ask about just your 11 please. 


12 time as the bureau of patrol chief and superintendent. 12 JUDGE O'HARA: No. Let's fin ish this before 


13 Fairenough? 


14 A. Yes. 


15 Q. Okay. When you were the bureau of 


16 patrol chief, which is December of 2015 to the end 


17 of March of 2016 - that's the timeframe, right? 


18 A. Yes. 


19 Q. Okay. In that pOSition, did you know 


20 of any code of silence in the Chicago Police 


21 Department? 


22 A. My personal knowledge is no. 


23 Q. Was it ever brought to your attention 


24 that there may have been a code of silence in the 


Ur l aub Bowen & Assoc i a t e s, I nc . 


13 we take a break. 


14 MS. BOUDREAUX: Finish the deposition? 


15 JUDGE O'HARA: How much longer is it going to 


16 go? 


17 


18 
MR. FOUTRIS: Quite a while, Judge. 


MS. GARRET: The superintendent needs a water 


19 break. 


20 MR. FOUTRIS: I'd like to finish the code of 


21 silence question. 


22 MR. KENNEDY: Four more questions. 


23 MR. FOUTRIS: Two to three questions, then 


24 you're done. 
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1 BY MR. FOUTRIS: 


2 Q. Were you surprised to hear the mayor in 


3 December of 2015 while you were the chief of the 


4 bureau of patrol state that there was a code of 


5 silence In the CPO? 


6 A. Personally 1 really had no -- no 


7 visceral reaction 10 it at all. 


8 Q. Since you've be.n the superintendent of 


9 the CPO, as the superintendent, are you aware of 
10 any sort of code of silence that exists In the CPO? 


11 A. Again, my personal experience, I have 


12 not ever heard anyone talking about code of 


13 silence, trained on the code of silence, or even 


14 saying that they would participate in a code of 


15 silence. 
16 Again, my whole experience on CPO 


17 is if I personally knew of some misconduct or 


18 egregious behavior, I held officers accountable for 


19 it. 


20 Q. And when I'm talking about code of 


2t sllence, so we're talking definitionally the same 


22 thing, I'm talking about behavior In which one 
23 police officer or a group of police officers 


24 protects another police officer from the 
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1 consequences of misconduct. Do you understand 
2 my definition? 


3 A. Yes. 


• Q. Under that definltfon, do any of your 


5 answers change with respect to the code of sllence 


6 questions? 
7 A. No. 


8 MR. FOUTRI$: Okay. If you'd like to take a 


Page 62 .. 65 


Page 6 '1 
1 A. No. 
2 Q. Were you ever there while It was being 


3 processed by the evidence technicians? 


4 A. No. 
5 Q. As the chief of patrol at the time of 


6 this incident, were you made aware that this had 


7 happened? 


8 A. Yes. 


9 Q. On that night were you aware that there 


10 was a preceding pollc.lnvolved shooting In the 


11 11th District at Congress and Independence? 


12 A. Yes. 


13 Q. Okay. So at the time you knew that 


14 this was the second police-involved shooting In 
15 the span of about two hours, right? 


16 A. Yes. 


17 Q. Both in the 11th District? 


18 A. To the best of my recollection, yes. 


19 Q, Having learned that, did you believe 


20 thatthe 11th District may have had a manpower 


21 shortage issue as a result of the first pollce-


22 Involved shooting? 


23 A. No. 
24 Q, Okay. Did you ever try to put more 


Page 6S 
1 officers in the 11th District because of the first 


2 involved shooting In case they were tied down? 


3 A. No. 


• Q. Okay. After the second Involved 


5 shooting with 11 th District officers being tied 


6 down at two separate police-Involved shootings, as 


7 the chief of patrol, did you do anything to try to 


8 put more officers In the 11 th District because of a 


9 break, this would be a good lime. 9 manpower shortage? 


10 THE VIDEO TECHNICIAN: We are now going off 10 A. Not that I recall. The deputy chief of 


11 the reoord at 2:02 p.m. 


12 (Recess taken.) 


13 THE VIDEO TECHNICIAN: The time is 2:12 p.m. 


14 We are now baCk on the record. 
15 BY MR. FOUTRI$ : 


16 Q. Ready? 


17 A. Yes. 


18 Q. Okay. I'm going to switch focus here. 
19 I'm going to talk about this actual investigation. 


20 Fair enough? 


21 A Yes. 


22 Q. Okay. Right off the bat, did you ever 


23 go to the scene of this Incident before it was 


24 processed by the evidence technicians? 


Urlaub Bowen & Associates, Inc. 


11 Area North would have been on the ground, and if he 


12 needed some assistance from me, he would have made 


13 that notification to me. 


14 Q. I understand that there are certain 


15 noUfications that have 10 be made every time 


16 there's a police-involved shooting. Is my 
17 understanding correct? 


18 A. Yes. 


19 Q. When there is a patrol officer In the 


20 bureau of patrol that Is Involved In a police-


21 involved shooting, is the chief of the patrol 


22 division one of the people that has to be notified? 


23 A. Yes. 
24 Q. How soon after a police-Involved 
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1 shooting is the bureau of patrol chief supposed to 


2 be notified? And I'm talking back in December of 


3 2015. 
4 MS. BOUDREAUX: I'm going to object to 


5 incomplete hypothetical situation. 


6 THE WITNESS: As soon as -- as soon as they 


7 can. 
e BY MR. FOUTRIS: 
9 Q. Okay. Certainly within an hour-


10 MS. BOUDREAUX: Objection. 


11 BY MR. FOUTRIS: 
12 Q. - Is that fair? 


A. I would think so. 13 
14 Q. In this particular Instance, did you 
15 know about this police-Involved shooting in your 


16 capacity of the chief of patrol within an hour of 
17 when It happened? 


18 A. I don'1 recall specifically when I was 


19 notified. I do know that I was notified. 
20 Q. Was it within a few hours of 


21 notification? 


22 A. I'm sure --
23 Q. Or happening. rather. 
24 A. - but I can't specifically say the 
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1 timeframe. But I was notified. 


2 Q. Okay. Who notified you? Was it OCIC? 


3 A. I don't recall who it was. But to the 


4 best of my recollection, probably CPIC notified me. 


5 Q. And for the record. could you explain 


6 for us what CPIC Is? And I know It's an acronym. 


7 A. Yes. CPIC is our fusion center that 


8 all the events thai happen around the city is 
g phoned in to that particular unit, and then they 


10 push it out to everyone else. 
11 Q. Okay. What did you learn from CPIC in 


12 connection with this incident when you learned 


13 about it? 


14 A. They would just give you a broad view 
15 that there was a police officer-involved shooting. 


16 They would give you the location, the time, and if 


17 there were any injuries. 
18 Q. Okay. Did you learn from CPIC that 


19 there were two people that had died? 


20 A. No. CPIC would have lold me Ihat 
21 there were two people shot perhaps, but no death 
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1 whafs the first thing you did in relation to that 


2 Informatlon? 


3 A. I don't specifically remember what I 


4 did regarding that particular night. But as chief 
5 of patrol, I would have probably reached out to the 


6 Area North deputy chief to get further information 
7 on it. 
8 Q. That would have been Kevin Duffin? 


g A. No. The way that it works in the 


10 police department, the bureau of detectives are 
11 responsible for the investigation. Duffin would 


12 have been the commander in the detective division. 


13 The bureau of patrol, we have no investigative 


14 responsibility at all. So they would have just 
15 been notifying me because the officers involved 


16 were in the bureau of patrol. 
17 Q. I understand. 50 what would you have 


18 been doing In contacting the bureau of detectives? 


19 What was the purpose of that? 


20 A. I probably wouldn'l have contacted the 
21 bureau of detectives. I may have called the deputy 


22 chief in bureau of patrol. 
23 Q. Oh, I misunderstood. Okay. 
24 Who would that person have been? 


Page 
1 A. You mean the night of that--


2 Q. Yes. 


3 A. -- particular shooting? 


4 Q. And I apologize. I spoke over you. 


5 A. I don'1 recall who the deputy of Area 


S North was at the time. I really -- I really don't 
7 recall. 


8 Q. Right. That's why I got confused 


9 because when I think about Areas, I typically 
10 think of Areas for detectives. 
11 A. For detectives, um-hmm. 


" 


12 Q. Okay. You were talking about the Area 


13 North deputy chief. 


14 A. For patrol. 
15 Q. Right. 


16 A. Right. 
17 Q. Okay. Why were you calling the deputy 


18 chief of Area North of patrol once you learned 
19 about the shooting from CPIC? 


20 A. I don't know if I did call that person. 


21 But if I did, that's who I would have called just 


22 notification would have been made. 22 to gel further information. 
23 Q. Okay. When you learned from CPIC that 23 Q . Okay. To give any direction perhaps? 


24 this was a police-involved shooting, this one, 24 A. No. Typically Ihe commanders out on 
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1 the field assess the situation. If they need 


2 support from the chief of patrol, then they would 


3 ask me for it. But I don't direct them because I'm 


4 not actually althe scene. 


S Q. Understood. 


6 In connection with thi s particular 


7 shooting, or ,.ally shootings, that we're talking 


8 about, did anybody reach out to you as the chief of 
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1 remember doing in connection with this incident? 


2 And I know it'. going to be compound. Just to be 


3 comprehensive, what do you remember learning about 


• this incident In that t imeframe? 


5 A. I had some conversation with then 


6 Interim superintendent John Escalante regarding 


7 the incident. 


8 Q. Okay. And "II get into more details 


9 patrOl •• king for anything, whether it be resources 9 about that. But anything else that you did or 


10 or anything else? 10 klamed In that t lmeframe we're talking about? 


11 A. Not to the best of my recollection, no. 11 A. No. Just that there were two people 


12 Q . Is there anything that can help you 12 subsequently" died as a resuH of the shooting. 


13 remember whether that happened or not happened? 13 Q. Okay. All right. So where did you 


14 A. If they needed some resources, they 14 learn that two people died? Was that f rom John 


15 really wouldn't have documented that anywhere. It 


16 would nave just been an oral request. 


17 Q. SO aa you alt here today, ther.'a 


18 nothing that can help you remember whether there 


19 waa auch a requeat made to you on that incident; la 


20 that right? 


21 A. That's correct. 


22 Q. Okay. So you learned about thia from 


23 CPIC. Perhaps you called the deputy chief . What'a 


24 the next thing you did in connection with this 


1 Incident? 


2 A. Again, as the chief of patrol. we would 


3 have no investigative authority at all. So there 


4 was really nothing for me to do. 


5 Q . Did you follow up on it afterwards? 


6 A. Again , we had no investigative 


7 responSibility, so no. 


8 Q. Well, did you ever learn, say, within 
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9 two day. of thl. incident who the patro l officer or 


10 patrol officer. were that were involved? 


11 A. Yes, I did. I don't remember if it was 


12 two days or three days. 


13 Q. Was that at the shooting briefing 


14 review? 


15 A. Yes. 


16 Q . Okay. All right. So lers see H we 


17 can narrow the gap. You get the call from CPIC. 


18 Perhaps you tal ked to the deputy chief. 


19 Eventually you're involved in this 


20 exempt review, right? 


21 A. Correct. 


22 Q. Okay. In the meantime, from the time 


23 that you first learned of this until the time that 


15 Escalante, or was it from some other source? 


16 A. I don't recall how I received that 


17 information. I just know that I did. 


18 Q. All right. Would that have been In 


19 some type of a paper form? 


20 A. No. It would have been a telephonic 


21 notification. 


22 Q. Okay. Would that, again, have been 


23 through CPIC or something different? 


24 A. It could have been. I really don't 


Page 13 
1 recall. 


2 Q. All right. And would you - between 


3 the time of the notification from CPIC until the 


4 time of the exempt review, would you have authored 


5 any paperwor1l., digital or actual paperwor1l., 


6 regarding thl. particular Incident a. the chief of 


7 patrol? 


8 A. No. 


g Q. Would any paperwor1l. have come to you in 


10 that inter im period? 


11 A. No. 


12 Q. All right. So was thl. conversation 


13 with ·· well, first of all, this communication, was 


14 It a conversation, or is it lin email or something 


15 diffe rent with John Escalante? 


16 A. Phone conversation. 


17 Q. Okay. And was this on your personal 


18 cellphone, your wor1l. cellphone, or your land line? 


19 A. To the best of my recollection, it 


20 would have ~n on the worle. ceUphone. 


21 Q. Okay. And tell me everything you 


22 remember about this conversation. I know it's·· 


23 trying to make it go quicker, but what you remember 


24 you participated in this exempt review, what do you 24 slIying and what you remember John Escalante saying. 
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1 A. I remember us talking about the fact 


2 that at the time IPRA wanted John Escalante to 


3 rel ieve Police Officer Rialmo of his police powers. 


4 And at the time we didn't have enough facts in the 


5 interim superintendent's -- in his mind to actually 


6 relieve him, and that's when we decided for the 


7 first time with CPO to have a 3D-day administrative 


8 leave policy implemented. 


9 Q. Okay. So the very first time the 30-


10 day leave policy was In response to this particular 


11 incident? 


12 A. Yes. 


13 Q. And that was the policy that was 


14 formulated in a conversation between you and 


15 Interim Chief John Escalante? 


16 A. Well, he may have had some conversations 


17 with other people. I don't know. I just remember 


18 the conversations we had. And he asked me if I 


19 thought that was a good idea, and I agreed. 


20 Q. Okay. Did Mr. Escalante tell you who 


21 it was from IPRA that wanted -- and I don't know 


22 what the proper characterization is. Is It 


23 stripping him of his --


24 A. Relief -- relief of police powers. 
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1 Q. Relief of police powers. Okay. 


2 Did Mr. Escalante tell you who 


3 wanted to relieve Mr. Rlalmo of his police powers? 


4 A. Yes. 


S Q. Was it Sharon Fairley? 


6 A. Yes . 


7 Q. Did you ever see the memo that she 


8 wrote in that regard? 


9 A. No. 


10 Q. Did Mr. Escalante teli you that he had 


11 read the memo that Ms. Fairley wrote In that regard? 


12 A. No. 


13 Q . And what was your position regarding 


14 Ms. Fairley'S request that Rialmo be stripped of-


15 or, rather, rel1eved of his police powers on that 


16 date? 


17 A. Given the information that John 


18 Escalante related to me, I agreed with him that 


19 relief of his police powers at that time was 


20 premature until the investigation was - had 


21 evolved a little bit more. 


22 Q. Okay. What was the Information that he 


23 conveyed to you that made you take that posltlon? 


24 A. We still didn't know all the facts of 
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1 what actually had occurred. It was just too - too 


2 soon in the investigation. 


3 Q. What facts did you know at that point 


4 in time when you spoke to Mr. Escalante on the 


5 phone? 


6 A. We knew that Officer Rialmo and his 


7 partner responded to a domestic disturbance, he had 


8 an encounter with a young man, shots were fired, 


9 and two people died as a result of it. 


10 Q. Do you have any idea where Mr. Escalante 


11 got his information? 


12 MS. BOUDREAUX: Calls for speculation. 


13 You can answer if you know. 


14 THE WITNESS: No, I don't know. 


15 BY MR. FOUTRI5 : 


16 Q. Did you ever ask him where he got his 


17 information? 


18 A. No. I wasn't going to question the 


19 superintendent. 


20 Q. Understood. 


21 Between that conversation and the 


22 exempt review process, did you of your own 


23 initiative as chief of patrol try to gather more 


24 information about what had happened? 
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1 A. No. Again, the investigative portion 


2 of it doesn't fall within the purview of the bureau 


3 of patrol. 


4 Q. Okay. Any other reason why you didn't 


S do it other than the fact that it didn't fall 


6 within your Jurisdictional duties? 


7 A. No. That -- that- my -- you know, we 


8 have a strict protocol. We have bureaus set up for 


9 that reason. So I stay in my lane. That's the 


10 detective division's responsibility, and I leave it 


11 at that. 


12 Q. Okay. What else was discussed during 


13 this phone conversation with Mr. Escalante other 


14 than what you've told us so far, If anything? 


15 A. To the best of my recollection, that 


16 was about the gist of the conversation. 


17 Q. This 30-day administrative -- is it-


18 how would you characterize -- administrative leave, 


19 or how is It characterized? 


20 A. 50 it's administrative desk duty . So 


21 we remove the officer from the street. and we keep 


22 him inside so that they don't have any contad with 


23 the public. 


24 Q. Would -- was this - was this something 
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1 that Rialmo was supposed to go into the very next 


2 time he was slated to go on duty, or was there also 


3 a leave t ime that he was to stay away from the 


4 police department as well? 


5 MS. BOUDREAUX: Object to the form of the 


6 question. 


7 BY MR FOUTRIS: 


8 Q. Yeah, it's very poorly phrased. Let 


9 me - let me ask it differenUy. 


10 Was there also a conversation about 


11 giving him some sort of leave like people have like 
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1 Q . Okay. Is this - Is it called a 


2 shooting brief, a shooting review? What Is it 


3 called? 


4 A. A shooting briefing. And we conduct 


5 it during the - or after the EMM. which is the 


6 executive management meeting. 


7 Q . Okay. And I don't know what the 
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8 executive management meeting Is. Could you explain 


9 what that is? 


10 A. Sure. So that's when - the executive 


11 management meeting is held every Monday, Wednesday, 


12 under the Family Medical Leave Act because he was 12 and Friday. and the superintendent would chair the 


13 Involved in this, or was it just simply he just 


14 goes straight to this 30-day administrative desk 


15 duty? 


16 A. Not that I'm aware of. But the 


17 conversation that I had, we -- in any police-


18 involved shooting. we offer them support services, 


19 you know. so that their mental well-being is 


20 addressed as well as their physical well-being. 


21 When they return from that is when the 3O-day desk 


22 duty would kid< in. 


23 Q. I see. Okay. Do you know If 


24 Mr. Rialmo took Ume for that, for that type 
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1 of support? 


2 A. I'm nol aware of It. 


3 Q. Does that mean you don't know If it 


" happened or it d idn't happen? 


5 A. I don·t know. I'm not aware of it, 


6 Q . Okay. The realon I ask is when 


7 sometimes people say "I'm not aware," that's kind 


8 of unclear. That's why. 


9 A. That's fine. 


10 Q. Okay. All right Okay. So any other 


11 conversations that you had with Mr. Escalante 


12 before this exempt review process? 


13 A. Nol that I recall, 


14 Q . Okay. And did you have any conversations 


15 or communications with anybody else regarding this 


16 particular incident before the exempt review 


17 process? 


18 A. No. Not that I recall. 


19 Q. Okay. So whars the actual title of 


20 this? I know there used to be a roundtable way 


21 back in the day. 


22 A. Yes, 


23 Q . This is not a roundtable? 


24 A. No. 


13 meeting. All the chiefs •• the first deputy. all 


14 the chiefs. and certain deputy chiefs would attend 


15 that meeting. 


16 Q. Okay. And 10 as part ofthe executive 


17 cia .. , I guess, you would h ..... been -


18 A. Management meeting. yeah. 


19 Q , Okay. You would have been there? 


20 A, As the chief of patrol, yes. 


21 Q , Okay. So this particular shoot ing 


22 happened, I belle .... - well, It was the weekend. 


23 So does that lead you to believe that this shooting 


2" briefing would have happened on Monday? 


1 


2 
A. Yes. 
Q . Okay. All rig ht. And explain for 
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3 me generally how these shooting briefings are 


4 conducted. And then I'm going to ask you how it 


5 was conducted in this instance so I have a flavor 


6 of what happens. 


7 A. So typically after the business is 


8 discussed regarding the executive management 


9 meeting , if there was a shooting during thai time-


10 frame. then we would do that. Thai would be the 


11 last business of that particular meeting. 


12 The street deputy that handled Ihe 


13 actual incident would present what occurred at thai 


14 shooting. And basically we're trying to determine 


15 if there were any tactical things that we should 


16 address immediately or equipment malfunctions, 


17 things of that nature. 


18 The meeting is not designed to rule 


19 on whether or not the shooting itself was justified 


20 or unjustified. We never have any conversat ion of 


21 that flavor. It's just strictly to see if there 


22 are any tactical issues or equipment issues that we 


23 can address. 


24 Q , Well, in the past during the 
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1 roundtables, state's attorneys would be present as 


2 well as IPRA, or back then OPS, right? 


3 A. Correct. 
4 Q. And there actually would be a 


5 determination as to justification? 


6 A. Yeah , I believe so. 
7 Q. Do you know why that changed? 


8 MS. BOUDREAUX: I'm going to object to beyond 


9 the scope and instruct him not to answer. Well 
10 beyond the scope of topics that were discussed. 
11 JUDGE O'HARA: Read the question. 


12 (Record read .) 
13 JUDGE O'HARA: How does that pertain to this 


14 investigation, that something was changed at some 


15 point? 
16 MR. FOUTRIS: Well, I'd like to know W'hy 


17 they're not making a determination at this exempt 


18 review after they're provided the facts as to 
19 justifiability. 


20 MS. BOUDREAUX: It has nothing to do with 


21 this case. 
22 MR. FOUTRIS: As to whether it was justified? 
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1 recording what's going on? 


2 A. No. 
3 Q. Okay. During the shooting briefing 


4 portion, Is anybody taking notes of what 


5 Ms. Staples is saying? 


6 A. No. 
7 Q. Why not? 


8 A. I don't --
9 MS. BOUDREAUX: Object to foundation, calling 


10 for speculation. 
11 JUDGE O'HARA: If he knows, he can answer. 


12 If he doesn't know, that's his answer. 
13 THE WITNESS: Yeah. I really don't - can't 


14 say why. 


15 BY MR. FOUTRIS: 
16 Q. Did you take notes during Melissa 


17 Staples' shooting briefing? 


18 A. No. 
19 Q. Why not? 


20 A. I didn't see a need to. 


21 Q. Why did you think there was no need to? 


22 A. Again, CPO is not responsible for the 


23 MS. BOUDREAUX: No. About why they changed 23 investigation in terms of whether or not the 


24 the process of which meetings happen when. 24 shooting is justified or unjustified. 
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1 JUDGE O'HARA: The question is why the 


2 process was changed. 
3 MR. FOUTRIS: I'll move on, Judge. I'll move 


4 on. 
5 JUDGE O'HARA: Thank you. 


6 MR. FOUTRIS: I'll withdraw the question. 


7 I'll move on. 


8 BY MR. FOUTRIS: 
9 Q. Okay. So in this particular instance, 


10 Melissa Staples, she presented this matter? 


11 A. To the best of my recollection. 
12 Q. Okay. Where is this done? Is this 


13 some type of conference room? 
14 A. II's conducted in the superintendent's 


15 conference room. 


16 Q. Okay. Is there audio or visual 


17 recording capability? 


18 A. There may be in that room, but we 
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1 Q. Okay. Do you know where Melissa 
2 Staples got her information to provide to the 


3 other chiefs? 
4 A. She was the street deputy at the scene 


5 that night. 
6 Q. I understand. But did she tell you 


7 where she got her information, meaning did she get 


8 it directly from the officers or secondhand? 
9 A. No. Not that I recall. 


10 Q. Okay. Is there anything that can help 
11 you remember whether Melissa Staples got her 


12 information for this shooting review firsthand or 


13 secondhand? 
14 A. Other than speaking to her personally, 


15 I - no. 


16 Q. Okay. Are people permitted to take 


17 notes during this shooting review? 
18 A. Honestly, the subject has never--


19 typically don't videotape it or audio record it. 19 never come up. 
20 Q. Okay. During the regular EMM portion, 20 Q. Have you ever seen anyone take notes 


21 is there some type of a secretary taking down 21 during the EMM meetings? 


22 what's happening and who's saying what? 22 A. No. 
23 A. No. 23 Q. Have you ever seen anyone take notes 


24 Q. Is anybody during the EMM portion 24 during any shooting briefing? 


Urlaub Bowen & Associates, Inc. 3 12-781-9586 







EDDI E TYRONE JOHNSON, 03/15/2018 


1 


2 


Page 86 
A. Say again. 
Q. Have you ever seen anybody take any 


3 notes during any shooting briefing? 


4 A. No. Other than if there were equipment 
5 malfunctions or some tactical issues that needed to 


6 be addressed by. let's say, for instance, the 


7 training academy; something like that would 


8 probably be written down for fo llow-up. But other 


9 than that, no. 


10 Q. Was there any - was there any type of 


11 blackboard or a white board with markers to allow 


12 Ms. Staples to give an Idea of the layout of the 


13 scene? 


14 A. Yes. 


15 Q. Old she do that here? 


16 A. r don't actually recall whether she did 


17 ornol. 
18 Q. Anything that can help you remember if 


19 she did? 
20 A. Other than speaking to her personally, 


21 no. 
22 Q. Okay. Tell us to the best of your 


23 recollection what Ms. Staples said during this 


24 shooting review. 
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1 A. Thai was quite a while ago. To Ihe 


2 besl of my recollection, the street deputy would 


3 simply layout the geography of where the incident 


4 occurred. If there was - we have a screen, 


5 computer screen, large screen, and we can pull up a 


6 Google map of that particular location. And she 


7 may point to differenllocalions 10 describe 10 us 


8 where the officers were 10 Ihe best of her 


9 knowledge or Ihe people - other people involved. 


10 Bul other Ihan Ihal , no. 
11 Q. Are you telling us what happened or 


12 what might have happened? 


13 A. She describes 10 uS whal she knows at 
14 Ihal particular time. 


15 Q. Right. I'm not saying hypothetically 


16 what she does. I'm saying in this particular 


17 instance, was there actually a Google map pulled up 


18 with Ms. Staples pointing to various parts of that 


19 map? 


20 A. I don'l recall specifically, but 


21 typically thars whal occurs . 


22 Q . Okay. Is there anything that you can 


23 tell us in addition to what you've already told us 


24 about what Ms. Staples said during the shooting 
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1 review? 


2 A. No. 


3 Q. How long did flar recitation of this 


4 incidant last? 


5 A. To the besl of my recollection, maybe 


6 len minutes. 


7 Q . Okay. Did anybody flava quest ions for 


8 fler1 


9 A. There may have been some questions. but 


10 specifically I don't recall. 


11 Q . Did you have any questions for "er1 


12 A. Not thai I recall. 


13 Q . Anytfllng tflat can fle lp you remember 


14 /fyou had questions for her dunng the shooti ng 


15 review? 


16 A. other than speaking to her personally, 


17 no. 
18 Q . Okay. Have we now exhausted your 


19 memory with respect to the shooting review of 


20 this incident? 


21 A. Yes. 


22 Q. Is there anything on this planet that 


23 you think might help you remember more Information 


24 about this shooting revklw other than spe.king to 
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1 Ms. Staples? 


2 A. No. 
3 Q. Okay. let's switch topics, sir. I'm 


4 going to ask you about Rlalmo's desk duty si nce we 
5 touched upon that a little bit earlier. 


6 He was eventually placed on th is 30-


7 day administrative desk duty? 


8 A. Yes. 


9 Q. And it was extended Indefinitely 


10 afterwards? 


11 A. Yes. 


12 Q. Who was first person that extended 


13 it indefinitely? Was it you, or was it your 


1 .. predecessor? 


15 A. II may have been my predecessor. 


16 Q . Okay. During Ma. Staples' deposition, 


17 we received an email, and she was on the chain from 


18 Bill Looney. You know who Bill Looney is, right? 


19 A. Yes. 


20 Q. So at the time he was the commander of 


21 the 16th District? 


22 A. Correct. 


23 Q. What's his position now? 


24 A. He's sl lll lhe commander of Ihe 161h 
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1 District. 1 were. 


2 Q. And in an email to Ms. Staples, he 


3 indicated that he had been instructed by you to 


.. have both LaPalenno and Rlalmo work administrative 


5 duties until - quote, "until I hear from him," Is 


6 It an accurate statement of what you had Instructed 


7 him to do? 


8 A. Yes. I told him they were to remain 


9 on administrative duty until I lold him that they 


10 could be reassigned. 


11 Q. Okay. So I want to ask you about-I 


12 want to unpack that a IIdie bit. 


13 When did you first learn that either 


14 LaPalermo or Rlalmo wanted to get off desk duty? 


2 Q. Okay. And after you spoke to Commander 


3 Looney indicating that you wanted these two officers 


4 to stay on desk duty indefinitely, did you later 


5 learn that that had changed? 


6 A. Yes. 


7 Q. How did you learn that? 


a A. I don't recall the source of how I 


9 found out. I just know it was brought to my 


10 attention. 


11 Q. Okay. And how - can you give us the 


12 approximate date of when It came to your attantlon? 


13 Was it still summertime? Was it the fall? Was it 


14 the winter? 


15 Was it through a conversation or communication with 15 A. To the best of my recollection, I think 


16 Mr. Looney, or was it some other way? 


17 A. It was some other -- I don't recall 


18 exactly how I found that out, but I don't believe 


19 it was through Commander Looney. 


20 Q . Okay. Because the email that was 


21 sent in this email chain from Mr. Looney was dated 


22 April 14th at 5:48 p.m., which would have been the 


23 day after you were given the pennanent job by City 


24 Council. Is that date right? 


Page :11 
1 MS. BOUDREAUX: I'm sorry. Could you say the 


2 year? 


3 BY MR. FOUTRIS: 


" Q. I'm sorry. I must have misspoke. 


5 April 14th, 2016 was when this email was sent. 


6 That would have been the day after you became 


7 superintendent by way of the City Council; is 


8 that right? 


9 A. Correct. 


16 it was in the fall sometime. 


17 Q. And what was your Immediate reaction 


18 upon learning that Mr. Rialmo was no longer on desk 


19 duty as you had expressly directed? 


20 A. I was upset because he shouldn't have 


21 been out in the field. He should have remained on 


22 administrative duty until I said otherwise. 


23 Q. Why did you believe that he needed to 


24 remain on administrative duty until you exprassed 
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1 or directed otherwise? 


2 A. Because the investigation was still in 


3 progress, and I did not want him back out on field 


4 duty. 


5 Q. When you became superintendent in 


6 April 2016, were there other officers other than 


7 LaPalermo and Rialmo that were on 30-day desk duty 


8 because of a police-involved shooting? 


9 A. To the besl of my recollection, I'm flOl 


10 Q. Okay. So this Infonnation - or this 10 sure. There may have been. 


11 communication you had about these two officers, was 11 Q. Well, from Apri l of 2016 to the 


12 it while you were interim, or was it one of the 


13 very first things you did when the interim tag was 


14 taken off? 


15 A. I don't recall specific dates. 


16 Q. Anything that can help you? 


17 A. I don't recall any documentation about 


18 that. 


19 Q. Did you ever send any email In regard 


20 to the administrative desk duty issue? 


21 A. Not that t recall. I know I spoke to 


22 Commander Looney -


23 Q . Okay. 


24 A. - to let him know what my expectations 


Urlaub Bowen & Associates, Inc . 


12 present, there have been other officers in that 


13 position? 


14 A. Yes. 


15 Q. Those other officers, have you directed 


16 that any of them be placed indefinitely on 


17 administrative desk duty as you did with Rialmo and 


18 LaPalermo? 


19 A. To the best of my recollection, I don't 


20 believe so. 


21 Q. Okay. All right So what was it about 


22 this specific case that caused you to want these 


23 two officers to stay on administrative desk duty 


24 Indefinitely? 


312-781 - 9586 







EDDIE TYRONE JOHNSON, 03/15/2018 


1 A. Well, Rialmo in particular, again, the 


2 case, the investigative portion of the shooting 


Page 94 


3 itself was a concern to me as also his emotional 


4 well-being was a concem to me. 


5 Q. Why was the shooting itself a concern 


6 to you? 


7 A. Jusllhe fads of the shooting thai I 
8 knew at the time. 


g Q. What did you know at the time that you 


1 


2 


3 
4 


5 


Page 94 .. 97 


Q. Did you find out who that was? 


A. Yes, I did. 


Q. Who was it? 


A. Commander Bill Looney. 
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Q. And when you teamed that Mr. looney 


6 had placed him In summer mobile even though you 


7 expressly directed otherwise, did you do anything 


8 as a result? 


9 A. Yes. 


10 decided that you wanted Rialmo to be on Indefinite 10 Q. What did you do? 


A. t disciplined him. 


Q. HOWIe? 


11 desk duty? 11 


12 A. Well, again - 12 


13 Q, Was it any different than what you had 13 A. I had the chief of patrol initiate a 


14 learned at the shooting review? 


15 A. No, 


16 Q, Okay, And did you learn that 


17 Mr, Rlalmo had been placed on bike patrol? 


18 A. I learned that he was - he had been 


19 placed in summer mobile, So I'm not sure if he was 


20 on bike or in a squad car. 


21 Q, Okay, I mlsspoke, I apologize, 


14 SPAR form, which is a form of discipline In the 


15 Chicago Police Department. 


16 Q, Old you do anything else other than 


17 initiate a SPAR? 


18 A, I had Rialmo placed back in the 16th 


19 District, 


20 Q. I meant In terms of disCipline for 


21 Looney, 


22 JUDGE O'HARA Give me one second, I'm going 22 A. No. 


23 to be back in five minutes, I'm available by phone 


24 if you need me In five minutes, but I'll be back 


1 right after that. Okay? 


2 What areas are left? We're through 


3 with this? And then - this is the investi9ation, 


4 and then it's the COPA; is that right? 
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5 MR. FOUTRIS: Communications and COPA. 


6 JUOGE O'HARA: Communications, that's 


7 communications with? 


8 
9 


MR. FOUTRIS: People Involved in this case. 


MR. KENNEDY: Some of ii's been covered 


10 already, but--


II MR. FOUTRIS: Right. 


12 JUOGE O'HARA: All ri9ht. Well, let's keep 


13 it tight. All right. Thank you, 


14 BY MR. FOUTRIS: 


23 Q, Okay. A SPAR is expunged after a year? 


24 A. I'm not sure how long it lasts, but I 


1 believe that's the - it stays in your file for at 


2 least a year. 


Page 97 


3 Q. Okay, Other than an oral reprimand, it 


4 is the lowest form of punishment you can give to an 


5 officer; is that fair? 


6 A. Yeah, thai's fair. 


7 Q, Okay, So why did you choose a SPAR as 


8 opposed to something else? 


9 A, Because in my opinion nothing egregious 


10 happened while Rlalmo was oul on the street. II 


11 was a mistake on his part in thai he was correct in 


12 using reverse seniority to send officers oulto 


13 summer mobile; he was correct in that fashion. 


14 However, I had given him orallnslruction not to 


15 Q. Okay, So when you leamed he was on 15 move him. 


16 summer mobile, what did you do? When you learned 16 So technically he was within his 


17 that he was on summer mobi'e, what did you do? 


18 A. So I immediately made some calls, I 


19 don't recall to who, And I instructed probably the 


20 chief of patrol to return him back to the 16th 


21 District on administrative duty. 


22 Q, Did you then try to find out who placed 


23 him on the summer mobile unit? 


24 A, Yes, I did, 
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17 righlto use reverse seniority, which is the lowest 


18 officer in terms of seniority, to put them in 


19 summer mobile if we don't have volunteers, So he 


20 was right in that aspect. 


21 But because I had instructed him 


22 orally not to move him until he got an oral order 


23 from me, that's what precipitated me disciplining 


24 him, 
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1 Q. Okay. Did - do you know if Rialmo had 


2 ever been provided any sort of paperwork indicating 


3 that he was going to be staying on indefinite desk 


4 duty before he went to summer mobile? 


5 A. No, I don't 


6 Q. Did you discipline Rlalmo In any 


7 fashion for having been on summer mobile? 


8 A. No. 


9 


10 


Q. Why not? 


A. It wasn't his fault that he was on 


11 there. 


12 Q. Officer LaPalermo, has he been on 


13 administrative desk duty from December 27th, 2015 


14 to the present? 


15 A. I'm not sure of his status right now. 


16 Q. Did you at some point lift the 


17 Indefinite desk duty for him? 


18 A. I probably did. 


19 Q. Do you actually recall doing that, or 


20 are you guessing now? 


21 A. I would - I would think that I did, 


22 yeah. I don't actually recall actually giving that 


23 order, but I'm pretty sure that I did. 


24 Q. Okay. So In your mind's eye, you gave 
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1 that order? 


2 A. Yes. 


3 Q. Okay. Why did do you that with respect 


4 to LaPalenno? 


5 A. Because, again. you know, that 30-day 


6 administrative duty, that was the first time we had 


7 used it So we were kind of - it was a new 


8 process. And in my opinion, now that we've -- it's 
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1 forewarning to Mr. Rialmo that you would be calling 


2 him, or was It kind of out of the blue? 


3 A. It was probably out of the blue. 


4 Q. How long did this phone conversation 


5 last? 


6 A. A few minutes . 


7 Q. Tell me everything you remember saying 


8 to him and everything you remember him saying to 


9 you during this conversation. 


10 A. I just asked - probably asked him, to 


11 the best of my recollection, was he okay, was he 


12 dOing okay. And then I explained to him why I was 


13 removing him from summer mobile. that it was in his 


14 best interest as well as the citizens of this city 


15 that he not be out there having contact with the 


16 public. 


17 And I asked him if he understood 


18 that and that I wasn't trying to penalize or punish 


19 him, but it was just in the best interest of all 


20 parties that he not be on the street. And he 


21 indicated that he understood. 


22 Q. So, first, why did you believe It was 


23 the best interest of the citizens to have Mr. Rialmo 


24 off the streets? 
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A. Because he had been involved in a 


2 traumatic incident, and I just believed that it was 


3 in Ihe best interest of everyone for him not to be 


4 on the street. I didn't want to take Ihe chance 


5 of him having another encounter that would just 


6 perhaps bleed into the first incident. 


7 Q. K ind of like a bar fight, something 


8 like that? 
9 evolved a bit. Only the officer that discharged 9 MS. BOUDREAUX: I'm going to object to the 


10 their weapon actually has to be administratively 10 form of that question, line of question, 


11 placed on desk duty. 11 BY MR. FOUTRIS: 


12 Q. Understood. 12 Q. You're aware that he was allegedly 


13 And Mr. Rlatmo, I believe, if I'm 13 involved in a bar fight? 


14 not mistaken, testified that you actually called 14 A. Ves. 


15 him on his cettphone when he was taken off summer 15 Q. That is being investigated by lAD 


16 mobile. tsthataccurate? 16 presently? 


17 A. Yes. 


18 Q. Which phone did you use to call him on? 


19 A. My Chicago Police Department cellphone. 


20 Q. How did you get his phone number? 


21 A. 1 don't recatl. But typically r would 


22 reach out to maybe their commander to see if they 


23 had their ceiJphone number. 


24 a. All right. And was there any type of 


Urlaub Bowe n & As s oc i ates , I n c . 


17 MS. BOUDREAUX: If you know. 


18 BY MR. FOUTRIS: 
19 Q . Or is it IPRA? Or COPA, rather. Or 


20 one of the two. 


21 MR. KENNEDY: Somebody. 


22 THE WITNESS: COPA is investigating it. 


23 BY MR. FOUTRIS: 
24 Q, Okay. At some point did the lAD 
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1 initiate an Investigation Into that bar fight 


2 incident? 


3 A. I believe they did Initiate the 


4 investigation . 


S Q. Okay. And are you aware that he's 


6 currently - that Rialmo Is currently being 


7 prosecuted by the state's attorney's office In 


8 connection with that incident? 


9 A. Yes. 


10 Q. Old you ask that that happen? 


11 A. No. 


12 Q. Old you have any role in that happening? 


13 A. No. 


14 Q. And as a result of the bar fight 


15 Incident, Mr. Rlalmo has been relieved of his 
16 police duties; Is that right? 


17 A. Yes. 


18 Q. Okay. And who made the decision to 


19 relieve him of his police duties In connection 


20 with that Incident? Was that you? 


21 A. No. That was chief of internal 


22 affairs, Eddie Welch. 


23 Q. Old you have input into that? 


24 A. No. 


Pagl'! 103 
1 Q. Old you agree with the decision to 


2 take - or relieve Mr. Rlalmo of his pollee powers 
3 because he got involved in a bar fight allegedly? 


4 A. You can't keep that thing on, huh? 
5 Based on the facts that Chief Welch 
6 presented to me, I agreed with his •. with his 


7 decision. 


S Q. So why was It okay to relieve him of 


9 his police duties for a bar fight but not for 


10 killing two people? 
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1 battery and a theft is not enough to, alone, in 


2 your view, have an officer relieved of his or 


3 her police duties? 


4 MS. BOUDREAUX: I'm Just going to object to 
5 the form of that question. Are you talking about 


6 like any legal condusions? 
7 Do you understand the question? 


8 THE WITNESS: No. 


9 MS. BOUDREAUX: I don't either. 


10 BY MR. FOUTRIS: 


11 Q. A police officer being invofved In a 


12 bar fight In and of itself, that alone, In your 


13 view as superintendent, Is not enough to relieve 


14 that officer of police duUes? 


15 A. Jt depends on the circumstances. If he 
16 was being attacked by someone, he has the right to 


17 defend himself. So in that instance, no. 
18 Q. Okay. In this Instance, did you look 


19 at the vtdeo of the bar fight? 


20 A. No. 
21 Q. Okay. In this Instance, if Mr. Rialmo 


22 had not fled the scene, would he have been relieved 


23 of his pollee duties? 
24 MS. BOUDREAUX: Objection; calls for 
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1 speculation, lack of foundation. 


2 If you know. 
3 THE WITNESS: Difficult for me to say. 


4 BY MR. FOUTRIS: 
5 Q. You can't say one way or the other? 


6 A. Not unless I knew exactly what happened 
7 at that - and what he said. 


S Q. SO If everything is exactly the same 
9 except that he did not leave the scene, would that 


10 have been enough to relieve him of hIs police 


11 MS. BOUDREAUX: I'll just object to compound, 11 duties? 
12 incomplete hypothetical. 12 MS. BOUDREAUX: Objection; calls for 


13 But you can answer. 


14 THE WITNESS: Those are two separate and 


15 distinct incidents. I think with the bar fight, 


16 the reason ·· one of the major reasons he was 
17 relieved of his police powers is because the 


18 incident occurred, he left the scene, and we were 
19 unable to get his version of what occurred. 


20 Perhaps if he had stayed and given a statement at 


21 that time he may not have been relieved at that 


22 time either. 


23 BY MR. FOUTRIS: 


24 Q. Okay. So being prosecuted for a 


Urlaub Bowen & Associates, Inc. 


13 speculation, lack of faun.dation, and fonn of 


14 the question, -everything is exactly the same: 


15 Don't answer if you don't understand. 
16 THE WITNESS: I don't have enough facts to be 


17 able to answer that. 


18 BY MR. FOUTRIS: 
19 Q. All right. Old you ever take any steps 


20 to relieve him of his pollee powers for the 
21 shooting death of Quintonlo LeGrier and Bettie 


22 Jones? 


23 A. No. 


24 Q. Okay. Do you need a break? 
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1 


2 
3 


A. No. 


How close are we? 
Q. I have no idea. 
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4 MS. BOUDREAUX: You have no idea how much 


5 longer you have? 


6 MR. FOUTRIS: Well. I thought it was going to 


7 take less time than it is now, so. I'm going to 


8 be as quick as I can. 
g BY MR. FOUTRIS: 


10 Q. Let me ask about communications, like 


11 a bullet point of people. So just to define this, 


12 I'm going to ask you If you've ever communicated 


13 with a number of different people. And by 


14 ~communications," I'm going to define that as 


15 speaking to them either in person or on the phone, 


16 emails, texts, or any other type of conceivable 


17 communication, hand signals, smoke signals, 


18 whatever you can think of. 


19 


20 
21 


22 


A. Okay. 


Q. Okay. You under'$tand my definition? 


A. Yes. 


Q. Okay. So have you ever - other than 
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1 


2 
A. No. 


Q. The medical examiner In this case, 


3 Dr. Escobar-Alvarenga, have you had any 
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4 communications with her regarding this matter? 


5 A. No. 


6 Q. Three pOlice officers, to make It go 


7 more quickly, patrol officers, Brandon Joyce, 


a Officer Bakula - I don't remember his first 


9 name _. Thomas Bakula, and Hodges Smith, those 


10 three officers are supposed witnesses in this case 


11 in one fashion or another. 


12 Have you ever had any communications 


13 with them regarding this matter? 


14 A. No. 


15 a. Detective Jensen, he's a North - Area 


16 North detective. Have you had any communications 


17 with him regarding this matter? 


18 A. No. 


19 


20 
21 


22 


a. How about Kevin Duffin? 


A. No. 


a. How about Sharon Fairley? 


A. No. 


23 that one phone conversation with Mr. Rialmo that we 23 Q. Commanders of the 15th, 25th, or 11th 


24 just talked about, have you ever had any other 
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1 communications with him from December 26,2015 to 


2 today? 


3 A. Not that I recall . 


4 Q. Have you ever had any communications 


5 with LaPalermo from that date - and by "that 


6 date," I mean December 26, 2015 - until today? 


7 A. Not that I recan . 


a Q. Have you had any conversations with any 


9 paramedics that arrived on the scene? 


10 A. No. 


11 a. Have you had any conversations with 


12 Melissa Staples regarding this particular incident 


13 other than the shooting review from Dacember of 


14 2015 to the present? 


15 A. No. 


16 a. The City has named somebody named 


17 Sergeant Schoeff, he's a detective sergeant, as 


18 a witness in this case. 


19 Have you ever had any communications 


20 with him regarding this matter? 


21 A. No. 


22 Q. Lieutenant Stephanie Stuart, have you 


24 Districts? 
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1 A. Regarding this matter? 


2 Q. Yes. 


3 A. No. 


4 Q. I'm sure you've talked to all these 


5 people at some point. I'm talking specifically 


6 about this matter. 


7 A. No. 


B Q. Okay. Any other chiefs regarding this 


9 matter? 


10 A. No. 


11 Q. Without discussing any conversations, 


12 have you had conversations with anybody from the 


13 law department regarding this matter or this 


14 lawsuit? 


15 MS. BOUDREAUX: Outside of what he's already 


16 testified to? 


17 MR. FOUTRIS: Yes. 


18 MS. BOUOREAUX: Meeting with us? So outside 


19 of that. any other. 


20 THE WITNESS: No. 


21 BY MR. FOUTRIS: 


22 Q. How about with the law firm or people 


23 ever had any communications with her regarding this 23 associated with the law finn of Andy Hale & 


24 matter? 24 Associates? 
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1 A. No. 
2 Q. Anybody from the attorney general's 


3 office? 
4 A No. 


5 Q. Anybody from the Illinois State Police? 


6 A. No. 


7 Q. Anybody from the state attorney's 


8 office? 
9 A. No. 


10 Q. Any of the mayor's assistants? 


11 A. No, 


12 Q. Has the mayor ever asked you or 


13 put any pr.ssure on you with respect to COPA's 


14 determination? 


15 A. No. 


16 Q . Have you ever had any conversation with 


17 the mayor about the shooting deaths of Qulntonio 


18 LeGner and Bettie Jones? 


19 A. No. 


20 Q. Have you ever had any conversations 


21 with the mayor about the investigation or 


22 Investigations into those deaths? 


23 A. No. 
24 Q. Have you ever had any conversations -
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1 or communications, I should say. any communications 


2 at all with the mayor about this l awsuit? 


3 A. No. 


4 Q . Has anybody from the mayor's offica or 
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1 Q. Chicago police officers are allowed to 


2 meet with FOP representatives on scene before they 


3 meet with detectives; is t hat right? 


4 A. FOP representatives arB allowed to come 


5 to the scene, and they afe aUowed to speak to them. 


6 Q. Okay. And that's per practice of the 


7 CPO? 


8 A. I believe iI's a contractual issue. 


9 Q. Okay. And that's something that was In 


10 effect back in December of 2015? 


11 A. Yes. 


12 Q. All right On April 5th, 2017, you 


13 received the bureau of detectives' available 


14 reports In this case; Is that correct? 


15 A. Say that again. 


16 Q. On April 5th, 2017, you received the 


17 bureau of detectives' available reports in this 


18 Instance; Is that correct? 


19 A. No. 


20 Q. Okay. Let's mark this first exhibit 


21 This will be Exhibit 1 for your deposition. 


22 Sir, I'm handing you what" been 


23 marked as Deposition Exhibit No.1. For 


24 Identification, It', Bates 'tamped IPRA·LG"()07006. 
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1 It Is a To/From from the bureau of detectives, 


2 Kevin B. Duffin, Commander, to Eddie Johnson, Eddie 


3 T. Johnson, dated 5 April 2017. 


4 Do you have that In front of you, sir? 


5 anybody associated with the mayor aver communicated 5 


6 to you or any of your associates about the COPA 6 


A. Yes. 


Q. Okay. Thl, Is a document that was 


7 findings? 


8 MS. BOUDREAUX: Object to compound. 


9 MR. FOUTRIS: I know it's compound. I'm 


10 ItylrIQ to make it go quicker. 


11 THE WITNESS: No to me and not that I'm aware 


12 of with anyone else. 


13 BY MR. FOUTRIS: 


14 Q. Do you have any Idea what the mayor may 


15 want or not want with respect to your decision 


16 regarding the COPA investigation? 


17 MS. BOUDREAUX: Object: calls for speculation, 


18 lack of foundation. 


19 THE WITNESS: No. 


20 BY MR. FOUTRIS: 


21 Q . Have you ever spoken to anybody from 


22 the FOP regarding this Incident or the lawsuit 


23 stemming from the incident? 


24 A. No. 
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7 signed by Kevin Duffin at the time, Area North 


8 Detective Division, James Jones, Deputy Chief, 


9 Bureau of Detectives, and Melissa Staples, Chief, 


10 Bureau of Detectives. 


11 Do you see what I'm referring to? 


12 A. Yes. 


13 Q. Okay. And this is something that was 


14 sent to you purportedly on April 5th, 2017; is that 


15 cOlTect? 


16 A That's what it reads, yes. 


17 Q . Okay. And you're aware that the bureau 


18 of detectives ha, flIe, with (espect to criminal 


19 investigations; is that right? 


20 A. Yes. 


21 Q. Okay. And those files are also given 


22 to - in this case were g iven to IPRA and COPA, 


23 right? 


24 MS. BOUDREAUX: I'm going to just object to 
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1 foundation, 


2 If you know. 
3 THE WITNESS: Apparently, reading this 


4 TofFrom. 


5 BY MR. FOUTRIS: 


6 Q . Okay. So did you receive the reports 


7 that were sent to you in this - along with this 


8 To/From on April 5th, 20171 


9 A. IF I'm read ing this To/From correctly, 


10 they're requesting information to be sent to IPRA 


11 at the time. So the law department would handle 


12 this. I wouldn', personally " 


13 Q. Well -


14 A. - handle this. 
15 Q . .. it's to Eddie Johnson from Kevin 


16 Duffin, and it says, "The undersigned Is submitting 


17 all available reports In the aforementioned matter." 


18 Did I read that correctly? 


19 A. Yes. 


20 Q. Okay. So on its face, It's Indicating 


21 that Kevin Duffin was sending you all available 


22 reports regarding this matter. 


23 MS. BOUDREAUX: I would object to that being 


24 a mischaracterization of the document. 


Page 115 
1 Is that what you think this document 


2 is? 


3 THE WITNESS: No. 1 believe this document is 


4 meant to go to legal. But because legal is under 


5 the superintendent's office and me being the 


6 superintendent, the heading of it is going to be 


7 to that person. For instance, if you were sending 


8 something to the chief of patrol, the chief of 


9 patrol wouldn't necessarily get it, but it's under 


10 his bureau, so his name would have to be on the To 


11 portion of the document. 


12 BY MR. FOUTRIS: 


13 Q. Okay. So It's your position that you 
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1 BY MR. FOUTRIS: 


2 Q. Okay. So to the best of your memory, 


3 you never received this memo and you never received 


4 the available reports referenced in this memo in 


5 Apri l of 2017, correct? 


6 A. Correct. 


7 Q. Okay. Did anybody tell you that they 


8 had received a memo addressed to you containing the 


9 available reports in th is case? 


10 MS. BOUDREAUX: And I'll object to anything 


11 calling for attorney-client privileged communication. 


12 So any conversation outside of one you may have had 


13 with your attorney. 


14 BY MR. FOUTRIS: 


15 Q. You can answer. 


16 A. So no. 


17 Q. Charise Valente, she's sitting to your 


18 left? 


19 A. Yes. 


20 Q. Okay. So this memo is attention 


21 Charise K. Valente? 


22 A. Yes. 


23 Q. She's not testifying, so I'm just 


24 identifying who it is . 
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1 And it says General Counsel. Office 
2 of Legal Affa irs. Could you explain to me what 
3 that is? 
4 A. So legal affairs are basically the 
5 superintendent's attorneys. 
6 Q. Okay. A ll right. So you received a 
7 summary report from COPA; is that right? 
8 A. Correct. 


9 
10 


Q. And you received their entire file? 


A. Not initially. 
11 Q. As you're sitting here today, you've 


12 received their entire file? That's alii asked. 
13 Is that right? 


14 never got this memo and you never got the attached 14 A To the best of my knowledge. yes. 
Q . Okay. All right. I just want to see 


16 if I understand what COPA is. 


15 reports? 


16 MS. BOUDREAUX: I'm going to object to that 


17 characterization. 


18 You can explain one more time what 


19 you think this is. 


20 THE WITNESS: Yeah. Not me personally. It's 


21 coming--


22 MR. FOUTRIS: That's what I'm asking. 


23 
24 


THE WITNESS: Veah. Not me personally, no. 


Urlaub Bowen & As soc i ates , I nc . 


15 


17 COPA is the Civilian Office of 
18 Police Accountability? 
19 A. Correct. 
20 Q . Established by ordinance? 
21 
22 


A. Correct. 


Q. I think you told us earlier that COPA 
23 investigates uses of excessive force? 
24 A. And any force, yes. 
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1 Q. Okay. And COPA determines whether 


2 particular use of force was In compliance with 


3 CPO policies, right? 


4 A. Whether ifs in compliance or justified 


5 or unjustified, yes. 


6 Q. Okay. And the COPA report that you 


7 received Is something that is required pu~uant to 


8 ordinance? 


9 A. Yes . 


10 Q. Okay. And a portion of that report 


11 includes a narrative summary of the Investigation 


12 undertaken by COPA? 


13 MS. BOUDREAUX: You mean generally? 


14 


15 
16 


MR. FOUTRIS: In this instance. 


MS. BOUDREAUX: If you know. 


THE WITNESS: Yes. 


17 BY MR. FOUTRIS: 


18 Q. Okay. And actually In this Instance, 


19 It was actually an investigation conducted by IPRA 


20 and then continued by COPA; Is that right? 


21 A. Correct. 
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1 justification. You're aware of that? 


2 A. Yes. 


3 Q . You're awara that allegalion No. 5, 


" that Rialmo shot Bettie Jones without justification, 


5 right? 


6 A Yes. 


7 Q. Okay. And then there's also other 


8 allegation •. I'm gOing to focus on those. Okay? 


9 A. Yes. 


10 Q. The COPA report references the 


11 department reports regarding this incident. 


12 You're aware of that? 


13 A. Yes. 


14 Q. And those include the crime .cene 


15 processing reports. You'ra aware of that? 


16 A. Yes. 


17 Q . Crime scene processing reports are 


18 reports that are available to the detective 


19 division; is that right? 


20 A Correct. 
21 Q. You're awara that the COPA report 


22 Q. And the summary re port that you 22 references and summarizes the TRRs and the OBRs? 


23 received from CaPA In this case includes COPA's 23 A. Yes. 


24 findings and conclusions; is that right? 24 Q. And that'. part of the detective file, 
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1 A. Yes. 1 right? 


2 Q. And It Includes COPA's determination as 2 A. Yes. 


3 to whether Rialmo's shooting of Qulntonlo LeGrler 3 Q. And you're aware that the COPA report 


4 and his shooting of Bettie Jones was justified or 4 summarizes the c ... supplementary reports authored 


5 not justified; Is that correct? 


6 A. Yes. 


7 MS. BOUDREAUX: How much do you think you 


8 have on this? Because we might take a break now. 
9 MR. FOUTRIS: Let's take a break. 


10 THE VIDEO TECHNICIAN: We are now going off 


5 by the detective division? 


6 A. Yes. 


7 Q. As well as other officers that may have 


8 authored case supplementary reports. You'ra aware 


9 of that? 


10 A. Yes. 


11 the record at 3:04 p.m. 11 Q. Okay. And, again, those are all 


12 (Recess taken.) 12 available in the detective division? 


13 THE VIDEO TECHNICIAN: The time is 3:12 p.m. 13 A. And some of which might be available in 


14 We are now back on the record. 


15 BY MR FOUTRfS: 


16 Q. Sir, I'm going to ask you about this 


17 COPA issue going forward. Okay? 


18 A. Okay. 


19 Q. All right. So you're aware that there 


20 were seven allegations that were Investigated by 


21 COPA, initially IPRA? 


22 A. Yes. 


23 Q . Okay. Flrsl allegation was that 


14 patrol. 
15 Q. All of those reports that I just 


16 referenced, those department reports, they're all 


17 available in the CLEAR system, right? 


18 MS. BOUDREAUX: If you know. 


1 9 THE WITNESS: What do you mean? 


20 BY MR. FOUTRIS: 


21 Q. The crime scene processing reports, the 


22 tactical r.sponse reports, the officer battery 


23 reports, the case supplementary reports, all of 


24 Officer Rlafmo shot Qulntonlo LeGrler without 24 those categories of documents, as the superintendent 
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1 and chief of police, you can access those on your 


2 own through a CPO database; Is that fair? 


3 MS. BOUDREAUX: Object to compound question 


4 and foundation. 


You can answer if you know. 5 


6 THE WITNESS: You mean their actual reports, 


7 or just a document, a blank document? 


8 MR. FOUTRIS: The reports in a particular RO 


9 number. 


10 


11 


12 


THE WITNESS: That's been created? 


MR. FOUTRIS: Yes. 


THE WITNESS: No. 


13 BY MR. FOUTRIS: 


14 Q. You cannot, as the superintendant, look 


15 in a database of CPO and see what reports are there? 


16 A. No. 


17 Q. Do you have a PC number? 


18 A. Yes. 


19 Q. Can you use your PC number to log on to 


20 the CPO database? 


21 A. Yes. 


22 Q . Ona of those is the CLEAR system? 


23 A. Yes. 


24 Q . Is tha CHRIS system still in operation, 


Page 123 
1 or is that gone? 


2 A. CHRIS system is still in operation, but 


3 only certain people can authorize •• access those, 
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1 the crime scene processing reports, the TRRs, and 


2 the OBRs, right? 


3 A, Yes. 


4 Q. Okay. So the department reports that 


5 are referenced in the COPA summary report that you 


6 received, you could have accessed those any time 


7 since you became superintendent if you wanted to, 


8 right? 


9 MS. BOUDREAUX: I'll object to foundation and 


10 calling for speculation. 


11 THE WITNESS: I would have to review the 


12 entire report from COPA in order to factually 


13 answer that. 


14 BY MR. FOUTRIS: 


15 Q. No. I'm saying if you were so inclined 


16 as of April of 2016 to look at the crime scene 


17 processing reports in this case, as the 


18 superintendent, you could have used your PC code 


19 to go into the CLEAR system to do that, right? 


20 A. Yes. 


21 Q. Same thing goes for the case supp 


22 reports, the TRRs, and the OBRs? 


23 A. Correct. 


24 Q. Okay. Old you ever do that before you 
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1 got these reports f rom COPA? 


2 A. No. 


3 Q. Why not? 


4 and usually those individuals are the detective 4 A. Because I'm not part of the 


5 division. 5 investigative chain for that. so no . 


6 Q. Okay. As the superintendent of the 6 Q. Okay. You could also have accessed the 


7 CPO, can you access with your PC number either the 7 photographs that were taken by the ETs and Fls in 


8 CHRiS or CLEAR database systems? 8 this case? 


9 A. The CLEAR system definitely. The CHRIS 9 A. If they were in the CLEAR system, yes. 


10 system, I'm not aware of that. 10 Q. Are they typically In the CLEAR system? 


11 Q. Okay. And in the CLEAR system, that 11 A. Generally, yes. 


12 Includes things such as what are commonly referred 12 Q. The JPEG versions, right? 


13 to as rap sheets, right? 


14 A. Yes. 


15 Q. It also includes if you put in an RO 


16 number, you can pull up fin ished reports in the 


17 CLEAR system? 


18 A. Yes. 


19 Q. Okay. So In this case, you could use 


13 A. Correct. 


14 Q. Did you ever look at the JPEG version 


15 of the photographs taken by the Fls or ETs in this 


16 case? 


17 


18 


A. 


Q. 
No. 


Okay. And just for definitional 


19 purposes, ETs are evidence technicians? 


20 your PC number, as the superintendent of police, go 20 A. Evidence technicians, correct. 


21 into the CLEAR system, and pull up the case reports 21 Q. And Fls are forensic investigators? 


22 that have been authored In this case, right? 22 A, Correct. 


23 A. In the CLEAR system, yes. 23 Q. Okay. in the COPA report, are you 


24 Q. Okay. And you can do that as well for 24 aware that it Indicates that the medical examiner's 
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1 office did not respond to this Incident because 1 Q. Right. In other words -
2 they did not receive notification by the CPO that 2 JUDGE O'HARA: I don't want to interrupt. 


3 this was an officer-Involved shooting? 


4 MS. BOUDREAUX: "m sorry. What's the 
5 question? Is he aware that the COPA report says 
6 that? 


7 MR. FOUTRI$: Yes. 
a THE WITNESS: I haven't reviewed the COPA 


9 report in its entirety yet. 


10 BY MR. FOUTRIS: 
11 Q. Okay. Old you review that portion yet? 


12 A. No. 
13 Q. Earlier you told us that If It comes to 


3 There is one person we forgot to address. 


4 Mr. Brodsky was made aware of this, and he's not 


5 here, right? 
6 MR. FOUTRIS: That's correct. He's been on 


7 all the emails. Heknowsabout it.lt.s been in 


8 the order that was provided to him. He knows about 
9 the date and place. 


10 MS. BOUDREAUX: I think he's on trial. 
11 MR. FOUTRIS: But he has notice, and he 


12 hasn't indicated one way or the other about this 


13 proceeding or not proceeding. He said nothing 
14 your attention that somebody did not contact the 14 about it. 
15 ME's office that you could then go to lAO to 15 JUDGE O'HARA: Is it safe to say that aU 


16 investigate that. You told us that about an hour 
17 ago, right? 


18 A. CPD can, yes. 


19 Q. Okay. And you can direct that to 


20 happen? 
21 A. In theory, yes, I could. 
22 Q. Okay. So if you learned In reviewfng 


23 this that nobody was contacted from the ME's 


24 office, would you be inclined to refer that to be 
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16 parties here - has any parties that are here 


17 received any notice from Mr. Brodsky regarding his 


18 participation or lack of participation in this dep? 
19 MS. BOUDREAUX: No one received notice. 


20 MR. FOUTRIS: That is correct. 
21 MR. KENNEDY: Correct, your Honor. 


22 JUDGE O'HARA: Okay. So that's from aU 


23 sides? 
24 MR. FOUTRIS: Yes. 


Page 129 
1 Investigated by the lAD as the superintendent? 1 MS. BOUDREAUX: Yes. 


2 MS. BOUDREAUX: Objection; calls for 2 JUDGE O'HARA: I'm sorry for interrupting the 


3 speculation. 3 deposition. It just came to my attention. 


4 THE WITNESS: I could - 4 MR. FOUTRIS: And , Judge. that has been true 
5 MS. BOUDREAUX: Do you know? Do you know if 5 for every deposition other than Rialmo's two 


6 you're going to do that? 
7 THE WITNESS: No, I don't. 


8 BY MR. FOUTRIS: 
9 Q. Okay. Under what circumstances would 


10 you do that If you were to learn that In the COPA 


11 report that that had happened in this case? 


12 A. You know, in all honesty, something of 


13 that nature would be handled by a lower level 
14 management person. So I would -I would assume 


15 that if there were an issue with that it would have 


16 been rectified already. 


17 Q. Okay. You're familiar with General 


18 Order 03.02.03, that's the use of force policy, or 
19 a portion of it, right? 


20 A. Yes. 
21 Q. Okay. That's what COPA was determining 


22 tf that was violated with respect to allegations 1 


23 and 5, right? 


24 A. I would assume that's what they used. 


Url aub Bowen & Assoc iates , I nc . 


6 depositions. 
7 JUDGE O'HARA: Just for my understanding. 


8 Thank you, sir. 
9 MS. BOUDREAUX: Can we get the last question? 


10 BY MR. FOUTRIS: 
11 Q. Make it clear. It was a little bit 


12 muddled. 


13 Allegations 1 and 5 earlier we 


14 talked about related to whether Rialmo Justifiably 


15 shot Quintonio LeGrier and Bettie Jones, and that's 


16 something that COPA was looking to see in the 
17 context of the use of force policy, right? 


18 A. Yes. Thafsthescopeoftheir 


19 authority. 


20 Q. Are you aware that the COPA summary 
21 report states that there are no other witness 


22 accounts or physical evidence that corroborate 


23 Officer Rialmo's statements that Quintonlo swung 


24 a bat? Are you aware of that? 


31 2 -7 81- 9586 







EDDIE TYRONE JOHNSON, 03/15/2018 


1 


2 
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A. No. Again, I haven't reviewed it. 
Q. You didn't review that portion yet? 


3 A. No. The investigation -. I review it 


4 so thai I get all the facts in the totality of it. 


5 So right now I'm not prepared to •• 


6 Q. You haven't reviewed that portion yet? 
7 MS. BOUDREAUX: Objection; asked and 


8 answered. And he was in the middle of giving his 


9 answer. 


10 Finish your answer, please. Go 
11 ahead. 


12 THE WITNESS: Okay. So J review the totality 
13 of all the information provided. It's being 


14 reviewed now. So I'm not prepared to comment one 


15 way or another. 


16 BY MR. FOUTRIS: 


17 Q. I'm Just asking you about specific 
18 portions of the summary report and If you have 


19 reviewed those specific ones yet. Okay? 


20 A. Okay. 


21 Q. All right. So the one that I just 


22 read, had you read that yet? 


23 A. No. 


24 Q. Okay. Have you read the portion of the 
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1 summary report where COPA finds that Officer Rlalmo 


2 has provided at least three different accounts of 


3 where Qulntonio was standing when he first swung 


4 the bat? Have you read that portion yet? 


5 A. No. 


6 Q. Have you read the portion of the COPA 


7 report that states that Rlalmo has provided 


8 differing accounts as to where he was standing when 


9 Qulntonio swung the bat in an upward direction? 


10 Have you read that portion yet? 


11 A. No. Again, I'm nol going 10 read that 


12 untill've read •• prepared to read the entire 


13 thing. I'm not going to pick and choose pieces of 


14 it to read. 


15 Q. Okay. Have you gotten to the point of 


16 the summary report where It concludes that there's 


17 no credible evidence establishing that Quintonio 


18 ever swung the bat? Did you get to that point yet? 


19 A. Again, I'm not going to make a decision 


20 or review it untill'm prepared to review the 


21 entire file. 


22 a. Did you read the portion of the report 


23 where it concludes that all of Officer Rialmo's 


24 shots were not within policy? 
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1 A. Again. I'm not going to pick and choose 


2 pieces of the report. I have not reviewed the 


3 entire file yet. 


4 Q. I understand. But you've reviewed 


5 portions of it, right? 


6 A. No. 


7 Q. You've reviewed nothing? 


8 A. I've seen a summary. But. again, I 


9 will not review pieces of it. I'm going to review 


10 the entire file. 


11 Q. Well, you've reviewed portions of the 


12 summary report authored by COPA; Is that correct? 


13 MS. BOUDREAUX: Asked and answered. 


14 THE WITNESS: When they initially sent it to 


15 me, I reviewed portions of it. 


16 MR. FOUTRIS: Okay. That's what I'm getting 


17 at. 


18 THE WITNESS: But we didn't have the entire 


19 file. 


20 MR. FOUTRIS: I understand. 


21 THE WITNESS: Now it's under investigation or 


22 review by my office. My legal team has it. When 


23 they're done with it, then they'lI present it to 


24 me, and I will review the entire file. 


Page 133 
1 BY MR. FOUTRIS: 


2 Q. Well, as to the portion that you read 


3 from the summary report when you first got it, I'm 


4 asking If when you did that, there are certa in 


5 aspects of It that you read . Okay? 


6 MS. BOUDREAUX: He testified he read a 
7 summary of it. 


8 BY MR. FOUTRIS: 


9 Q. Have you read any portion of the 


10 summary report provided by COPA as of today? 


11 MS. BOUDREAUX: The summary report itself. 


12 THE WITNESS: Yes. And when I reviewed the 


13 summary report, it came to my attention that 


14 certain documents were not tendered to us, drafted 


15 a communication to COPA that I needed the entire 


16 file before I was able to review it. 


17 To the best of my knowledge, they 


18 have now tendered aU of that information. My 


19 legal team is reviewing it. And once they've 


20 completed their review, then I will review the 


21 whole file so that I can render my decision . 


22 MR. FOUTRIS: I understand. I think we're 


23 talking past one another. 


24 JUDGE O'HARA: Let me interrupt What's that 
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1 document called? 


2 MR. FOUTRIS: This Is a summary report. 


3 JUDGE O'HARA: Well, it's not - iI's just 


4 not a summary report. What's the title on it? 
5 MR. FOUTRIS: It is called the summary 


6 report. 


7 JUDGE O'HARA: Is there an identifying number 


8 on it? 


9 MR. THOMAS: Yes. IPRA·LG -


10 MR. FOUTRIS: No. That's the Bates stamp 
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1 something from COPA, Is that what you reviewed, 


2 or did you review something else? 


3 A. No, that's nolthe document I reviewed. 


4 I reviewed something else. 


5 Q. Okay. What was It that you reviewed 


6 Initially? 


7 A. I believe it was a letter from COPA 


6 summarizing their investigation. 


9 Q. I understand. So you're aware that 


10 COPA found that the shooting of Quintonio Jones 


11 number. No. So this, Judge - 11 was not justified under the use of force policy? 


12 MS. BOUDREAUX: The log number Is on the 12 MR. KENNEDY: Quintonio LeGr;er. 


13 front page. 13 MR. FQUTRI$ : What did I say? 


14 MR. FOUTRIS: It's - the log number is 14 MR. KENNEDY: You said Quintonio Jones. 


15 1078616. It's the summary report of COPA's 15 MR. FOUTRIS: I'm getting tired. Whallime 


16 investigation of this incident. 16 is it? lei me withdraw thai Question. 


17 JUDGE O'HARA: That document as identified, 17 BY MR. FQUTRIS: 


18 did you read that before you came here today al any 18 Q. As you sit here right now, you're aware 
19 time? 19 that COPA has concluded that the shooting of 


20 THE WITNESS: Let me see it. 20 Qulntonlo LeGrier was not JusUfied under the CPO's 


21 MR. KENNEDY: We've got an extra copy. Let's 21 use offoree policy; Is that right? 


22 mark it. 22 A. Yes. 


23 MR. FOUTRIS: Okay. 23 Q. And you're aware that they also found 


24 JUDGE O'HARA: That's the Question you want 24 that the shooting of Bettie Jones was not Justified 
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1 to know, right? 


2 MR. KENNEDY: Yes. 


3 MR. FOUTRIS: We'll mark -


4 JUDGE O'HARA: Then ask the question. 


5 MR. FOUTRIS: Is that the redacted version? 


6 MR. THOMAS: It is redacted, you're right. 


7 MR. FOUTRIS: I'm sorry. That's fine. 


8 BY MR. FOUTRIS: 


9 Q, Marking as Exhibit 2 for this 


10 deposition Summary Report, Chicago Police 


11 Department referencing log No. 1078616, Bates 


12 stamped for the record IPRA·LG·6957 through 7004. 


13 Sir, I'm handing you this exhibit. 


14 Let me know If you've had a chance to look it over. 


15 MS. BOUDREAUX: You don't have a copy? 


16 MR. FOUTRIS: I have my copy. 


17 We don't have another one? 


18 BY MR. FOUTRIS: 


19 Q, 00 you know what it is that I just 


20 handed you? 


21 A. I know what it is. and, no. I have nol 


22 reviewed that. 


23 Q. Okay. When you were just telling us 


24 that you reviewed something when you first got 


Page 137 
1 under the use of force policy, right? 


2 MS. BOUDREAUX: Asked and answered. 


3 You can answer again. 


4 THE WITNESS: Yes. 


5 BY MR. FOUTRIS: 


6 Q. Okay. All right. Have you seen any 


7 portion of Exhibit No. 2 that's in front of you 


8 before I just handed it to you? 


9 A. No, 


10 Q. Okay. As you sit here today, are 


11 you aware that COPA's recommended discipline 


12 is separation? 
13 A. Yes, 


14 Q. We'll mark two last exhibits here. 


15 This is 3. This is 4. 


16 Sir, I'm handing you two exhibits. 


17 For the record, they're Exhibits 3 and 4. Exhibit 


16 No.3 is a letter dated February 21st, 2018, Bates 


19 stamp IPRA-LG-8030. Exhibit No.4 is a letter 


20 dated February 21st, 2018, IPRA·LG-8031. 


21 Do you have those in front of you, 


22 sir? 


23 A. Yes. 


24 Q. Do you recognize what they are? 
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1 


2 
A. Yes. 


Q. You wrote these letters? 


3 A. I didn't draft them personally. But I 


4 signed off on them. 
5 Q. Why were there two letters on 


Pa ge 138 


6 February 21st, 2018 that you signed saying 


7 basically the same thing, that you were asking 


8 until March 28, 2018? 
9 A . I'm nol sure. 


10 Q. Okay. let me you point out the 
11 differences. You got 3 in front of you? 


12 A. Yes. 
13 Q. Okay. 3 is the one that's Bates 


14 stamped 8030, and 41s the one that's 8031. 


15 Are you looking at them? 


16 A. Yes. 
17 Q. All r ight. So looking at 3, going to 
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1 BY MR. FOUTRIS: 
2 Q. What I just read Is not In Exhibit 


3 No.4; is that correct? 


4 A. Yes. 
5 Q. Okay, Why is that sentence not in 


6 Exhibit No.4? 
7 MS. BOUDREAUX: Object to foundation. 


S If you know. 
9 THE WITNESS: I don't know. 


10 BY MR. FOUTRIS: 
11 Q. What did you mean when you said that 


12 this Investigation, quote, "involves an important 
13 application of the department's use of force 


14 policy"? 
15 A. Again, J didn't personally draft the 


16 documents. I signed off on them. 
17 Q. Did you agree with that statement when 


18 the second line where it says Disciplinary-Related 18 you signed your name to it? 
19 Recommendation, do you see where I'm at? 19 A. I don't know if agree or disagree would 


20 A. Yes. 20 be accurate. 
21 Q. Okay. After that in the first letter 


22 It says, quote, "By the Civilian Office of Police 
23 Accountability." Do you see that? 


24 A . Yes. 
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1 Q. Okay. That, what I just stated, is not 
2 in the second letter. Do you agree with me? 


3 MS. BOUDREAUX: I'll just object to calling 


4 one fi rst and one second because no timeframe has 
5 been established. You can refer to them as 3 and 4 


6 exhibits . 


7 BY MR. FOUTRIS: 
8 Q. See what I'm referring to? 


9 A. Yes. 
10 Q. Okay. So Exhibit No.4 does not have 
11 what I just referenced in Exhibit No.3; is that 


12 right? 


13 A. Correct. 
14 Q. Okay. Going to the next paragraph, 


21 Q. Is this investigation involving an 


22 important application of the use of force policy? 
23 A. [ would say yes. 
24 Q. Why would you say that? 


1 A. All use of force is an important 


2 application of the department's use of force 


3 policy. 
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4 Q. Do you know which of these two letters 


5 was authored first and which was authored second? 


6 A. No. 
7 Q. Is there any way we can figure that 


8 out? 
9 MS. BOUDREAUX: Objection; calls for 


10 speculation, foundation. 
11 Do you know? 


12 THE WITNESS: No. I don'l. 
13 BY MR. FOUTRIS: 
14 Q. Why did you ask until March 28th, 2018 


15 Exhibit No.3, the first sentence reads, ''This 15 to complete the review? 


16 investigatlon involves an Important application of 16 A. Because when we initially received the 


17 the department's use of force policy." 


18 what I Just read? 


19 A. Yes. 
20 Q. Old I read that accurately? 


21 A. Yes. 


Do you see 17 file, it was incomplete. And there's no way for me 


18 to make an informed decision unless I have the 


19 entire file. 


20 Q. You had the entire file as of 


21 January 12th, 2018? 


22 Q. That's not in Exhib it No.4, would you 22 A. I'm not sure of the exact date that the 


23 agree with me? 23 remaining documents arrived at CPD. 


24 MS. BOUDREAUX: Exhibit No. 3. 24 Q. Okay. Have you ever recommended an 
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1 officer's termination .s a superintendent? 


2 A. Yes. 
3 Q. Other than a termination, what Is the 


.. longest suspension you've requested for a police 


5 officer? 


6 A To the best of my recollection, maybe 


7 365 days. 


8 Q. Have you ever not met the 900day 


9 deadline Imposed by the ordinance? 


10 A. Not that I recall. 


11 Q. Have you ever - well, let me ask you 


12 this then: When you were first elevated to 
13 superintendent in talking about excessive force by 


1. police officers, you said, and I quote, "These 
15 Incidents, no maHer how Isolated, undermine our 


16 entire department and our relationship with the 


Page 142 .. 145 


Page 14.4 
1 will agree with the COPA conclusions in this case 


2 yet? 


3 A. No. Again. I haven'l reviewed the 


4 entire file. 


S Q. Okay. 00 you know when you intend to 


make that determination? 6 
7 A. 1 believe I have until the 28th of this 


8 month, and I intend to have my deasion by then. 


9 Q. Do you have any present intention of 


10 asking for an addltlonal enenslon beyond March 28? 


11 A. As we sit here today. no. 


12 Q . 00 you know If the mayor indicating 


13 that he can only sit for a depOSition on March 29 


14 was In any way related to your request to make the 


15 decision on March 28? 


16 MS. BOUDREAUX: Objection; foundation. 


17 community. We have to own it, and we have to end 17 Do you know anything about why the 


18 it." 18 mayor's dep was set that dale? 


19 Were you quoted accurately when you 


20 said that? 


21 A. If the incident Is misconduct or 


22 egregious. then yes. 


23 Q . And you believe in that statement? 


24 A. If the inadenl is misoonduct or 
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1 egregious, yes, I do. 


2 Q. Do you agree that to end excessive 


3 force, you have to own it and you have to punish 


4 it when it happens? 


5 A. If it's found to be excessive force, 


6 yes. 


7 Q. Do you agree that video evidence Is not 


8 necessary to determine if there was an excessive 


9 use of force? 


lOA. It helps. 


11 Q. Do you agree that it's not necessary to 


12 determine If there was an excessive use of force? 


13 MS. BOUDREAUX: I'm just going to object to 


14 an incomplete hypothetical scenario. 


15 But generally speaking. you can 


16 answer. 


17 THE WITNESS: It depends. It's really a 


18 case-by-case basis. 


19 BY MR. FOUTRIS: 


20 Q. SO you would agree that it's not 


21 necessary to have video evidence, right? 


22 A. Yeah, I would say - I will agree with 


19 THE WITNESS: I have no -I'm not involved 


20 in that at all. 


21 MR. FOUTRIS: Okay. 


22 EXAMINA liON 


23 BY MR. THOMAS: 


24 Q. I have just a couple follow-up, Just 


Page 145 
1 two minutes. 


2 Superintendent, my name is Jonathan 


3 Thomas. I introduced myself beforehand. I 


4 represent the Eltate of Bettie Jones and tter 


5 family. I have Just a couple follow-up questions 


6 from Mr. Foutrls. 


7 Prior to December 26, 2015, did you 


8 have any knowledge of an Individual by the name of 


9 Bettie Jones? 


10 A. No. 


11 Q. When did you first become aware of 


12 Bettie Jones and her involvement in this incident? 


13 A. It may have been the day afterwards 


14 where I actually got a name. I'm not sure. 


15 Definitely by the time we had the shooting review 


16 that Monday. 


17 Q. Okay. And we already walked through 


18 like your involvement In the police and your 


19 responsibilities on the day, December 26 of 2015. 


20 So I won't go through all that. 


21 But the Chicago Police Department 


22 made a statement on December 26th, and they stated 


23 that. 23 that in reference to Bettie Jones, the 55-year-old 


24 Q. Okay. Have you determined whether you 24 female victim was accidentally struck and 
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1 tragically killed and the department extends its 


146 


2 deepest condolences to the victim's family and 
3 friends. 


4 And as the head of the department, 


5 do you accept responsibility for Bettie Jones' 
6 death? 
7 MS. BOUDREAUX: I'm just going to object to 


8 the form of that question and vague as to accept 


9 responsibility. 
10 If you understand what sense he's 


11 talking about, you can answer. 


12 THE WITNESS: Well, at the time I wasn't the 


13 head of the Chicago Police Department. 


14 BY MR. THOMAS: 
15 Q. Okay. Today you are, correct? 


16 A. Yes . 
17 Q. And do you agree with the statement and 


18 accept responsibility for that statement that was 
19 made on behalf of the Chicago Police Department? 


20 A. I think any time that a Chicago pOlice 


21 officer is involved in an incident where we take 
22 someone's life, then we have to accept the 


23 responsibility for it. We did it. 
24 MR. THOMAS: Okay. Thank you for your time. 


Page 147 
1 Barrett, do you --


2 MR. FOUTRIS: Well, the only other thing, if 


3 I can-
4 MR. THOMAS: Oh. And this has been 


5 previously -- well, before we get -- do you 
6 have any follow-up questions, Barrett? 
7 MS. BOUDREAUX: I just have one. 


8 MR. THOMAS: Okay. I want to say something 


9 about the COPA report. So if you want me to do it 


10 now or wait until I --
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1 understand that. And let's see what comes out and 


2 when it comes oui. 


3 MS. BOUDREAUX: Exactly. 
4 JUDGE O'HARA: We'll address it then. 
S MS. BOUDREAUX: And there may be--
6 JUDGE O'HARA: And there'll be -- and 
7 there'll be·- well, I shouldn't say it will be. 


a Everybody should be prepared .- when's the trial 


9 date for this case? 


10 MR. FOUTRIS: June 6. 
11 MS. BOUDREAUX: June 6. 
12 JUDGE O'HARA: June 6. All right. There 
13 will be enough time if there has to be a limited 


14 deposition for that purpose. Between then 


15 and - it will be under the same controlled 


16 circumstances, but it won't go as long. 
17 MR. THOMAS: Right. 
18 MS. BOUDREAUX: Right. And I just wanted 


19 to say there may not be any need for a second 
20 deposition depending on what his --
21 JUDGE O'HARA: I understand. And that's all 


22 subject to what comes up. I'm not making any 
23 prejudgments. They're reserving their right. It's 


24 been brought out. And we'll address it when it 
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1 comes up. 
2 MS. BOUDREAUX: Okay. 
3 MR. FOUTRIS: And for the record, the LeGrier 


4 estate is also reserving that rightjust to be 


5 clear for the record. 
6 JUDGE O'HARA: Understood. We'll see. 
7 And you're maintaining your 


8 objection: is that correct~-


9 MS. BOUDREAUX: Correct. 
10 


11 MS. BOUDREAUX: You can do it now. 11 
JUDGE O'HARA: -- Counsel? 


MS. BOUDREAUX: Yes. 
12 MR. THOMAS: In terms of the COPA report, we 12 JUDGE O'HARA: All right. That's what I 


13 previously advised the Court that based upon the 


14 findings of the superintendent for the COPA report 


15 we would reserve our right to an additional 


16 deposition relating to his findings. 
17 MS. BOUDREAUX: And we would object to that. 


18 MR. FOUTRIS: And we -


19 JUDGE O'HARA: Well, that was brought out in 
20 open court before, and it will be limited to a very 


21 limited purpose. 


22 MR. THOMAS: Agree. 


13 thought. Okay, go. 


14 MS. BOUDREAUX: Okay. 
15 JUDGE O'HARA: Anything else? 


16 MS. BOUDREAUX: I just have one question. 


17 Okay? 
18 Looking at Exhibits 3 and 4, are 


19 these letters something that are authored by 


20 members of your staff or by you? 
21 THE WITNESS: Typically thai would be 
22 authored by members of my staff; probably general 


23 JUDGE O'HARA: I understand you're objecting. 23 counsel's office would do -- the lawyers would do 


24 You're zealously representing your client, and I 24 that. not me. I would just sign off on it. 
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1 


2 


3 
4 


MS. BOUDREAUX: Okay. Thanks. 


MR. FOUTRIS: Reserve or waive? 


MS. BOUDREAUX: Excuse me. 


Page IS O Page 152 
1 only extend untillhe conclusion of this litigation 


2 and not beyond that. And that's the objection that 


3 we have. 
MR. FOUTRtS: I'm sorry. Take your time, 4 JUDGE O'HARA Okay. And we note it for the 


5 dear. 5 record. 
6 MS. BOUDREAUX: We will reserve signature. 6 MR. THOMAS: And we join in the objection for 
7 THE VIDEO TECHNICIAN: This is the end of the 7 the record . 
8 deposition. This is the end oftoday's testimony. a JUDGE O'HARA: Anything else? 
9 The time is 3:41 p.m. And the running length of 9 MS. BOUDREAUX: Thank you for being here. 
10 this deposition is 2 hours, 12 minutes, and 40 


11 seconds. We are now off the record. 


12 JUDGE O'HARA: We're on this record. So you 


10 Judge. 


11 
12 


13 stay going. 13 
14 There is nothing contentious. 14 


15 There's two findings today. People couldn't agree 15 
16 on where the deposition of the mayor is going to 16 
17 lake place. It's going to take place in this 17 


18 courtroom, same time and place. 18 
19 And there is a protective order that 19 
20 this isn't going anywhere except to the attomeys 20 


21 and then - that's it. 21 
22 MR. FOUTRIS: You mean the mayor's dep or - 22 


23 JUDGE O'HARA: This one. This gentleman's 23 
24 dep. 24 


(The deposition concluded at 


3:42 p.m.) 
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1 MR FOUTRIS: Okay. 


2 MS. BOUDREAUX: Thank you. 
3 JUDGE O'HARA: Well, it's the standard 


4 protective order that's been around forever. You 


5 can only circulate it to the parties, their 


6 consultants, whether they're named or they're -
7 what's the tenn? - consultants that they're not 


8 disclosed. 


9 MR. THOMAS: They are disclosed, but-
10 JUDGE O'HARA: Well, some people have 
11 consultants that aren't disclosed. They can review 


12 it, but that's it. 


13 MR. FOUTRIS: And for the record, just for 


14 the record, Judge, and I understand your position·· 
JUDGE O'HARA: You object. 15 


16 MR. FOUTRIS: The objection Is that we 


17 believe that there should be an avenue for people 
18 to be able to obtain il if they so wish. I believe 


19 that it falls under FOIA. I believe it's open 


20 court records. 
21 JUDGE O'HARA: Well , then file a FOJA 
22 request. 


23 MR. FOUTRIS: Right. But the other objection 


24 is that I think that the protective order should 
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REPORTER'S CER':'IFlCATE , 
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SUMMARY REPORT l OG NO TYPE I DATE OF REPORT 


CHICAGO POUCE DEPARTMENT 1078616 CR, U 22-0EC-2017 


INSTRUCTIONS: SUBMIT ORIGINAL ANO 3 COPIES IF ASSIGNEO TO SAME UNIT AS ACCUSEO. 
SUBMIT ORIGINAL AND 4 COPIES IF NOT ASSIGNED TO SAME UNIT AS 


TO: I'Iil CHIEF ADMINISTRATOR. I - CHIEF, 't' CIVILIAN OFFICE OF POLICE ACCOUNTABILITY I BUREAU OF INTERNAL AFFAIRS 
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±-:=-- SlAR NO T EMPlOYEE NO UNIT AS. SIGNEOj UNIT OETAILED - _ l ~ "3 - . 
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CIVILIAN OFFICE OF POLICE ACCOUNTABILITY 
Log #10786161 U#IS-027 


I. INTRODIICfION 


22 December 2017 


In the carly morning hours of December 26. 2015. Chicago Police Department (CPO) 
Officers Rohcrt Rialmo and Anthony LaPalcrmo responded to a domestic disturbance call 
involving a male anned with a baseball bat. Upon arrival. Officers Rialmo and LaPalenno 
approached the residence and rang the doorbell . A female, now known to be fi rsl·floor resident 
Hetty Jones. opened the door. Within seconds of Ms. Jones opening the door. Quintonio LcUricr 
(Quintonio) carne down the second·floor stairway toward the officers. Quintonio opened the door 
with an aluminum ha~chal1 bat in hand. Officers Rialmo and LaPalermo retreated down 
the exterior stairs and Otlicer Rialmo discharged his weapon. striking Quintonio several times. 
Ms. Jones wa.-; also struck by gunfire. EMS transported Quintonio to John H. Stroger. Jr.llospital 
and Ms. Jones to Lorello Hospital. Both victims passed away. 


II . ALLEGATIONS 


It is alleged by Antonio LeGner. in Civil Suit 2015LO 12964. that on DI...~ember 26. 20 I 5. 
at approximately 4:25 a.m .. at 4710 W. Eric Street. Officer Robert 1 •. Rialrno. #15588. while on 
duty: 


I. Shot Quintonio I,cGrier without justification; and 


2. Failed to provide Quintonio LeGrier with medical attention. 


It is further alleged by Latarsha Jones, in Civil Suit 2016LOOOO12. that on December 26. 
2015. at approximately 4:25 B.m .. at 4710 W. Erie Street. Officer Robert L, Rialmo. #15588: 


3. Fired multiple ti mes into a home occupied by persons who would he at risk of injury or death: 


4. Fired in the direction of Bettie Jones. which resulted in her death; 


5. Shot Bct1i~ Jones without justification: and 


6. Fai led to provide Rettie Jones with medical attention. 


It is further alleged by rOPA that Officer Robert L. Rialmo, 1#15588; 


7. Failed to ensure that his tascr ccrtilication was current from . on or about. ~ehruary 06. 2014. 
through. 0:1 or ahout. March 16.2016. 
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C1VILIA:-.i OfFICE OF POLlCr- ACCOUNTABILITY 
Log # 10786161 U# 15-027 


III. INVESTIGATION 


22 December 20 17 


fhe Civilian Office of Police Accountability's (COPA)I conducted 8 two-year investigation 
into this incident. The following is a summary of the most relevant evidence. including: 
Department Reports. Chicago Fire Department Reports. photographs. witness interviews. physical 
evidence. ml.-dicaJ records. and a brief account ofQuintonio's mental health history. lbe evidence 
outlined in this report fonned the basis of COPA's analysis and findings in this matter. 


DEPARTMENT REPORTS 


C,ime Sune Processing Rqwrts 


The Chitago Police Crime Sceoe Processing Report recorded under Repurt ~umber 
291508, lists evidence collected on scene and inventoried. Such items include but arc not limited 
to seven (7) expended shells, two (2) fired bullets, a key ring with two keys. and a 28" I 23 07: 


"Ilostess" aluminum baseball baL Blood swabs were collected from the carpet near the apartmcnt 
front entrance and inventoried. Additionally, Officer Rialmo ' s tireann was processed and 
swabbed for I>N/\. collected and inventoried. The report further ducuments that the scene was 
video-taped. photographed. and searched for physical evidence as noted above. A not to scale 
field sketch diagram was drawn. 


Forensic Investigator Brian Smith relocatl-xI to Loretto Hospital where he learned that 
Bettie Jones died. A visual examination of the body revealed an apparent gunshot wound to the 
chest. Ms. Jones' body was photographed and fingerprinted for identification purposes. F'I Smith 
subSl..'quently went to Stroger Hospital where he learned that Quintonio LeGrier died. A visual 
examination of the hody revealed multiple gunshot wuunds to the back. righi hip. right buttoc.:ks. 
and left. chest area. Quintonio' s body was photographed and fingerprinted for identification 
purposes. (All. 17) 


The Crime Scene Proces~iD2 Report for RD #HY550255 indicates that Officcr Rialmu's 
Smith and Wesson M&P 9mm semi-automatic pistol was f\,~overed with a seventeen (17) round 
capacity in the magaz.ine. There were ninc (9) live rounds of ammunition in the magazine. and one 
(1) live mund of ammunition in the chamber. Seven fired cartridge cases were recovered from th!.! 
sidewalk. parkway. and front yard of 471 0 W. Erie Street. The aJuminwn baseball bat rcponedly 
used by Quintonio LeGrier wa!> also recovcred from the vestibule floor. (Alt. 17) 


The Cbica20 Police Crime Scene Processing Report recorded under Report ~umber 
291539, lisle; items collected and inventoried from th~ morgue. Inc items include a sl.!air.::d 
envelope marked "D~A" card (ME# 2015-05575 LeGrier. Quientonio (skj): Received from ME 
Dr. Escubar-Alvarenga. a red soon-sleeve medium t-shirt. blue large sii'C Nikc shorts. a scaled 


, On Seplcmbt.-r I ~ . 20 17. the Ci\'ilian Office ofPolic:c Accountabilit) (COPA) replaced the Indepcndem Police 
RC\'lcv. Author il} IIPRA ) as lilt' ci\·ilian o\ ersighl agency oflhe Chicago Police: Depanment. Thus. th l~ 


in\'cMigalion. which began under [PRA . was trlInsferrcd 10 ('OPA on Scple:r.1bcr 15. 20 17. and the 


recomm~'ndl1lion{ s) M:I fonh herein arc the recommendalion(s) of'COPA . 
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nVll.IAN OFFICE OF POI.ICE ACCOlINTAUILITY 
Log # I 07861 (,/ U# 15-027 


22 Ot.."Cl.'mber 2017 


swab box marked "Oral Swab", (ME:1t 2015·05575 LeGrier. Quicntonio [sie]); Received from ME 
Dr. Escobar-Alvarenga. and three (3) scaled bullet envelopes marked (ME# 2015-05575 LeGner. 
Quientonio [sid); Received from ME Dr. Escobar-Alvarenga. (An. 20) 


The Chicago Police Crime Scene Processing Report recorded under Report Number 
291540. lists items collected and inventoried from the morgue. The items include a scalt.-d 
envelope marked "UNA" card (ME# 2015·05576 Jones, Betty [skJ); Received from ME Dr. 
Escobar-Alvarenga. one (l) sealed bullet envelope marked (ME# 2015-05576 Jones. Betty 1.\'icD: 
R(.."CCived from ME Dr. Escobar-Alvarenga. and a scaled swab box marked "Ural Swab", (ME# 
2015·05576 Jones. Betty): Received fnlm ME Dr. Escobar-Alvarenga. (AU. 21) 


The Chicago Police Crime Scene Proces..~inK Report recorded under Report Numbt:r 
291770. detailed the request by {PM personnel to take additional photographs of the building and 
interior photographs of the second-floor apartment. Attorney Basileios J. Foutns was on scene 
and listed on this report. IPRA personnel also requested bullet trajectory readings for the apparent 
bullet damage in the front door of the bui lding. Forensic Investigators marked and photographed 
the apparent bullet damage but attempts at trajectory readings were unsuccessful. (An. 64) 


I"he Chicago Police Crime Scene ProcessiDg Report recorded under Report Number 
296333. lists ih:ms collected hy the FBI at rPRA's request. The items include two (2) bottlcs of 
prescription drugs. one of which was labeled Lorazcpam (60 cuunt; 35 white pills remaining. in 
boule) and the other Aripipro:iZole (30 count; 17 pink pills remaining in houle). Both items were 
photographed and inventoried . (AU. 232) 


radical Response ReportslOffrcer Banery Reports 


Officer Robert RiaJmo's Tactical Response Report (TRR) indicates that Quintonio did not 
follow verhal direction. posed an imminent threat of hanery. attacked with a weapon. and used 
force likely to cause death or great bodily hann by using a baseball bat. He added that the subjC:CL 
Quintonio. attempted to strike the responding officer.; with a baseball bat. Ofliccr Rialmo 
responded with member pn..-scnce. verbal commands. and the discharge of his tircann. (Att. 7) 


Officer Robert Rialmo' s Batlery Report (ORR) documents thnt on the dale. time. and 
location of the incident. Officer Robert Rialmo was in uniform. investigating the report of an 
amhush wilh no warning. a suspicious person. and domestic disturbance. Quintonio Lt,-<.irier 
"attacked officers by swinging an aluminum ba..ehall bat." Officer Rinlmo did nol su."lain any 
injuries. (Atl. 8) 


Officer Anthony LaPalerrno's Tactical Response Report (TRR) indicates that Quintonio did 
posed an imminent threat of battery. attacked with a weapon. and used force likely to cause death 
or great bodily harm. lie added that the suhject. Quinlonio. anempted (0 strike thL' responding 
ollicer with a haseball bal. Officer laPalcnno responded with member presence and verbal 
commands. (An. 9) 


Oflicl.'r Anthon) LaPa!t:rrno 's Battel)' Report (OBR) documL'nts thai on thc date. time. and 
location of the inddl.!rlt. Olliccr LaPaJcnnLl was in uni form. investigating the report oJ"an arnhush 
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CIVILIAN OFFICE OF POLICE ACCOUNTABILITY 
Log # I 0786161 U# 15-027 


22 December 2017 


with no warning and a domestic disturbance. The subject, Quintonio I..cGrier. had an aluminum 
baseball bat Officer Lo.Palermo did not sustain any injuries. (AU. J 0). 


The Chicago Police Department Inventory Shcet~ document the recovery and inventory of 
all evidence recovered during the course of the investigation. This evidence includes the baseball 
bat located in the vestibule. Quintonio's clothing. a key ring with two keys. onc fired bullet. 
expended shell casings, Officer Rialmo's firearm, pill bottles containing suspect medication, and 
other biological items. (AllS. 23. 67. 68, 69, 233) 


Case Supplementary Reports 


The Chicago Police Department Case Supplementary Report· Field Investigation Re­
classify Report, RD# HZ5502S5, submitted by Detective Daniel Jensen #20334. on January 4, 
2016, detailed the rc--classilication of the Original offense of Assault I Aggravated: Other 
Dangerous Weapon to the re~lassification offense of Assault ! Aggravated PO: Other Dangerous 
Weapon. (Atl. 76) 


The Chicago Police Department Case Supplementary Report- Field Inv"tigaCion 
Progress- Violent (Scene) Report, RDN HZI03710, submitted by Detective Daniel Jensen. 
#20334 on 04 January 20 16. documents the details surrounding the incident. the involve-d parties. 
injuries which the victims/subjects sustained. property/items that were inventoried. photographs 
that were taken. video recovered and witnesses that were spoken with during a canvass conducted 
by (,PD personnel. The report documents that Otlicer Rialmo and Officer LaPalenno were 
answering a disturbance eall when the offender attacked them with a basehall bat before being shot 
and killed by one of the officers. 2 Detectivc Jensen interviewed Bettie Jones' boyfriend William 
Wells. Quintonio LeGrier's father Antonio i.cGricr. Bettie Jones ' daughter Latisha Jones. Onieer 
Rialmo, Officer LaPalerrno. Relevant portions of these interviews will be detailed as necessary in 
the analysis of this case. (Attachment 77) 


The Chicago Police Depar1ment Case Supplementary Report- Morgue Report, RD# 
lIZ103710, submitted by Sgt. Andrew Schoeffon March 21. 2016. documents that on December 
27.2015 Dr. Escobar performed an autopsy on the remains of Benic Jones and determined Ihl! 
cause and manner of death to be a gunshot wound (GSW) of the chest and the manner being 
Homicide. An extcmal examination revealed a single gunshot wound to the center chl."St. (AU. 
238) 


The Chicago Police Department Case Supplementary Report- Morgue Report, RD# 
HZI03710, submitted by Sgl. Andrew SchocfT on March 21. 2016. documents that on I1cccmbcr 
27. 2015 Dr. Escobar performed an autopsy on the remains ofQuintonio LeGrier and dctennined 
the cause and manner of death to be multiple gunshot wounds (MGSW) and the manner being 
Homicide. An external examinatiun revealed GSW numhcred #1 entered the left inner elbow and 
exit the left inner bicep. OSW numbered #2 entered the len ribcage and lodged, GSW numbered 


'The (llieago Poli('t ~par1lJ1cnl Cau Supphmtnllry Rtport- fitld Invrstiilliion [It. Cltared CIoKd ~Othtr 
.:Iftplionll) RtpoM, R~ HZIOJ7IO. submilted by i>ct!."Clive D;1niel1enSt.'fI on 041anuary 2UII1, documen!~ 'hal1h~ 
IIII'cslij::lIion was Exc, Ch:urcd Chls.:d· death "fthc nffcndcr. Thf rcpol1 itu.iic;.HCS that Ih .. llctaib uflht i rr\"c~lil!lIli(.n lITC 
dclaiJed under the Jlmiliahk i lomicide Report. RD. '1/ 10310. IAn. 78) 
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22 December 2017 


#3 entered the small of the back just ofT·ct.'ntcr and lodge. GSW numbered #4 entered the right 
buttock. lodge and partially exit the right hip, a gra?e wound to the right upper back. and a graze 
wound to the left rih cagl:. (Alt. 239) 


The Chicago Police Department Case Supplementary Reporta Closed Non·Criminal, 
RJ)# HZI037tO, suhmitted by Detective Jensen received and viewed three oi!)cs with in·car 
camera recordings for Beat 1199, vehide #9269. The video did not capture anything significant 
n:lating 10 this investigation. Detective Jensen documented that on January 25. 2016. he received 
a second disc containing 91 I recordings. The disc contained two calls tll 91 I from Quintonio 
I.eGricr and one cal l of shots fired that wcre not previously noted. The calls were summari7..cd in 
this repun. Please sec the audio attachments of said calls fo r dctails. Dt..'tectivc Jensen searched 
the department databases for the callers' subscriber infonnation . The infonnatiun n:vealed that 
the telephone number used by Quintonio was an un-provisioned number that was never sct up to 
make telephone calls. however the telephone had the ability to ca11911. The single call came back 
to a Darrell Jefferson. Detective Jensen called Mr. Jefferson multiple times and left a voice 
mcssage with negative rcsults. 


Detective Jensen docwnentcd that the invest igation revealed that Ofliccr Rialmo was justified 
in his use of deadly force: against Quinlonio LeGrier when he shot and ki lled Quintonio to prevent 
death or great bodily hann to himself. Ouring the assault. Bettie Jones was accidentally shot and 
kill ed. Detective Jensen noted that based on the above facts and circumstances, the deaths have 
heen determined to hI! non-criminal in nature and requested that the case be Closed Non-Criminal. 
(Alt.313) 


CHICAGO FIRE DEPARTMENT (CFD) REPORTS 


The Chicago Fire Department Ambulaoce Report for Quintooio (QuicntoDio) 
lc(;rier ducuments that EMS personnel arrived at4710 W. Eric Street on December 26.2015. at 
0444. They found Quintonio lying on his back in the doornray of the residenct.! with multiple 
gunshot wounds. including a gunshot wound to his chesL. Quintonio was pulsclcss. unresponsive. 
and had massive bleeding. EMS personnel initiated resuscitation and CPR per policy requirements. 
Quintonio was transponcd to Stroger 11ospiUil. and there was no change in his condition during 
the drive in the ambulance. (AU. 18) 


The Chicago fire Department Ambulance Report for Bettie (Betf)') Jones documents 
that I:MS personnr.'! arri ved at 47 10 W. Eric Street on December 26. 201 ~ . at 0447. They lound 
Ms. Jones sitting with a gunshot wound to her stemwn. Ms. Jones was pulseJess and cold to the 
touch. EMS pcrsOIUld assessed that Ms. Jones was dead on arrival. Ms. Jones was transponcd to 
Loretto Hospital. EMS personnel noted that there was a large crowd gathering at the scene, and 
the crowd was host ile. lAIl. ii i 9) 


CHICAGO fiR.: DEPARTMENT (CFD) STATEMENTS 


In a statement to IPRA taken on January 22, 2016, Chicago Fire l..)cpanment «(,FD) 
Ambulance Commander. Joseph DiGiovanni stated that <lO the date and time of incident. he was 
assigned to amhulancc 15. which is stationed at the firehouse located at 4900 W. Chicago Avenue. 
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22 December 2017 


Commander DiGiovanni stated that he was in the fire house with his panner. Paramedic Michael 
Kuryla. when his company was dispatched to the location of the incident. Commander niGiovanni 
stated that Engine 117. which is stationed at the same firehouse, and Ambulance 23, which is 
stationed in a neighboring firehouse, were also dispatched. Commander DiGiovanni explained 
that he and his partner grabbed their equipment. to include a stretcher and a stair chai~. and 
proceeded to the front of the bui Iding where the incident took place. 


Commander DiGiovanni stated that he walked up the front porch and found a male victim 
"kinda layin' back on top of a female victim'''' in what he described as a domino effect, with his 
head laying a1 about her knees and his fect slightly behind the threshold of the exterior door. 
Commander DiGiovanni stated that neither Mr. Q. LeGrier nor Ms. Jones showed any signs of life 
on their initial arrival. 


Commander DiGiovanni explained that with the help of a couple of the firemen. they 
moved Quintonio from the doorway. down the stairs and onto the stretcher. As his partner. 
11aramedic Kuryla, and Lt. Smith placed Quintonio in the ambulance. Commander DiGiovann i 
placed Ms. Jones on the stair chair and took her to Ambulance 23. 


Commander DiGiovanni explained that when Mr. Q. LeGner was moved. Commander 
iJiGiovanni observed an aluminum baseball bat on the left side ofQuintonio' s body. as ifhc was 
partiaJly laying on il. Commander DiGiovaruti explained that Quintonio had some electrical 
activity in his heart, and required full traumatic arrest treatment. 


Commander DiGiovanni stated that while in the ambulance providing treatment tn 
Quintonio. Paramedic Hoppenrath informed him that they were transporting Ms. Jon~ to Loretto 
llospital to have her pronounced decea.'>ed. 


Commander DjUiovanni stated that he did not learn that the incident W&'i a result of an 
officer· involved shooting Wltil he returned to the firehouse and watched it on the news. He stated 
that he found it odd that no one informed him of such but explained that the CFD wou1d not have 
changed their actions if they had known this information.s (Atts_ 111. 113) 


IPRA also took statements from Paramedics Katie Hoppemath, Daniel Bojarowicl and 
Michael Kuryla; firefigh ters Richard Kwansy and James Kelly; firefightcrlEMTs Lawrence 
Lempa and Matthew Rice; and Chicago Fire Department Lieutenant James Davis. Relevant 
portions of these interviews will be dctailt..-d in the analysis section of this report as necessary. 
(Alts. 119. 121.1I S_117.128.130_164.166_142.144.146.148, ISO. IS2_22S.and227) 


• Commander L>iGiovanni explained that a stair chair is a portable folding contraption that can help convey pal iem~ 
back and forth. 


4 SUlIcmenl uf CFD Commander Joseph DiGiovanni. page 10. lines 7-10. 
, Commander DiGiovanni gave a seeond slalement to IPRA on January 26. 2016. Relevant details of the follow up 
statement wi ll be discussed in the analysis as nt.-cessary. CAns. 132. 134) 
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PHOTOGRAPHS 


22 December 2017 


The Evidence Technician's Photographs. taken on December 26. 2015, depict the 
exterior and interior of 4710 W. Erie Street, the exteriors of surrounding residences. the street, the 
locations oflhe bullet casings. the locations of bullet holes in the exterior and interior of 4710 W. 
Eric Street. Quintonio LeGner's wounds. Bettie Jones' wounds. and Officer Rialmo. (Ans. 60. 
105). A samph: o r lhe photos of the scene is as follows. 
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The Medical Examiner's Photographs of Quintooio LeGner. taken on December 27. 
2015. shuw the three bullets recovered from Quintonio's right hip. right shoulder. and lumbar 
spine. The photographs also depict Quintonio's clothes and Quintonio's wounds. There are hullet 
wound!oi on his right hip. up~r leO abdominal area, right bUllocks, and a large graze wound on his 
back near his right shoulder. (Alt . 106) 


'Ibc Medical Examiner's Photographs of Bettie R. Jones. taken on Decemher 27. 2015. 
show the bul let rccowrcd from the len side of Ms. Jones' back. The photographs also dcpid Ms. 
Jones' bullet wound. located in the middle of her chest. and her clothing. (I\u. 107) 


CIVILIAN STATEMENTS 


In a statement to IPRA on December 26, 20t5. Antonio Le<;ricr stated that his son. 
Quintonio Ll.<iricr. was staying with him in his apartment at 4710 W. Erie for approximately one 
and a half weeks before the shooting. Quintonio was home from college for the holiday hreak. 
Antonio LeUricr explained that his son had recently been experiencing some mental changes. 
whil;h he hdie'vcd \\crc due to a medical cnndition. Anlonio said that approximatdy four months 
prior. doctors at Weiss J lospital had told Antonio that Quintonio had a chemical imhalancc due 10 
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some type of muscular injury, and the imbalance was temporarily causing a menta] state similar to 
sChi7.ophrcnia. Quintonio was prescribed medication but had recently stopped taking his 
ml.-dications under the direction of his mother, Janet Cooksey. 


Antonio stated that Quintonio had been angry in the last few days. primarily due to his 
relationships with both his mother and his foster parent On Christmas Eve. Ms. (,:ooksey came to 
pick up Quintonio. After she dropped him otT at home the next morning, Quinlonio told Antonio 
that he had "unleashed all that rage. not the physical but verbally." Quintonio told Antonio that he 
had an "outbreak" or "breakthrough" and felt much better after speaking with his mother. also 
stating that "she can't control me no more" and "'I'm God." Antonio attempted to calm his son 
dov .. n. but explaint'<i that he had other commitments during the day. 


Three days before the shooting, Antonio noticed that the baseball hat that he kept in the 
hathtoom was missing. He did not know where it was, but assumed Quintonio had moved it and 
told him to put it back. lIe believed that Quintonio was angry and had heard Quintonio pac ing 
around the apartment late at night for the week leading up to the shooting. Quintonio would 
sometimes knock on Antonio's bedroom door, and Antonio stated that he put a 2x4 piece of wood 
hy his door to bolt it hecausc he "ain't know what his lQuintonio's] intentions were" and did not 
want Quintonio to be able to enter his bedroom while he was sleeping. 


Antonio left the apartment on Christmas day to spend time with different family memhcrs 
and arrived home at approximately 1 a.m. on December 26, 2015. Whcn he returned, he heard 
yelling at :he apanmcnt and rea1ized it was coming from his unit. He found Quintonio standing in 
the living room and attempted to calm him down. Quintonio went to sit on the couch. and Antonio 
went to bcd. After he fell asleep. Antonio woke up to the sound ofQuintonio hitting his bedroom 
door. He called 91 1 and requested police assistance. Antonio called his down~tairs m:ighbor Bettie 
Jones to inlonn her thaI he called the police because of a dispute with Quinlonio. and to listen out 
for the police. Quinlonio began tapping on Antonio's door with a baseball hat but soon left to go 
downstairs. 


Antonio stated that he was on his way downstairs after hearing that Quintonio had walked 
away and was abOUI halfway down the stairs when he heard Ms. Jones say "hey. hcy. hey·' and 
then thc "pop. pop. pop. pop. pop. pop. pop. pop" of rapid gunfire. He proceeded dO\l.T1stairs and 
saw Quintonio lying face-down in Ms. Jones' doorn:ay. Th(.' officers instructed him to put his 
hands up. and he began asking ·'is everyone okay?'" Antonio stated that he then heard one of the 
officers say. ··oh shit. oh shit. what the F. What the F, oh god." The officer then said. "I saw a 
baseball bat. 1 thought he wa~ gonna lunge a1 me. ,. Antonio stated that he believed the ofliecr "saw 
a hallandl he just started ~hootin' randomly:' although he did nut actually witness the shouting 
becaUSl' both the otlicer and Quintonio were still out of sight as he descended the stairs. Antonio 
aisu stated that hl' believed the shooting onicer \lias 30 feet away when he shot at (,)uintonio bused 
on whcre thl' officer was standing as he tinished coming down the stairs. and his belief wa~ 
confirnl..:d atter he sa\ .... the location of the bullet casings as officers escorted him from his home a 
fl:w huurs after the shooting had occurred. He explained that given the distalll.;e b~twt:en the otlieer 
and Quintonio and Quintonio·s thin frame. there was "no immediate threat" to the officers and the 
ollicl'r was ··shooting blindly." (AU. 44) 
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On December 26.2015, Quintonio LeGner placed three nils to 911. During his tirst 
calion December 26.2015 at 4: 18 am., Quintonio spoke to a dispatcher and stated that he needed 
an onicer at his address. The dispatcher a<;:ked, "What's wrong?", to which Quintonio replied that 
he just needed an officer. The dispatcher told Quintonio. "it doesn 't work like that"' ... and again 
the dispatcher asked about the nature orlhe emergency. Quintonio again stated that he needed and 
omcer and that someone was threatening his life. The dispatcher asked if the person was there 
with Quintonio. to which he responded "Yes," 


The dispatcher asked Quintonio his name to which he responded "Q", lie again pleaded 
for the dispatcher to send an officer. The dispatcher said that she would send an officer after 
Quintonio answered her questions. Quintonio stated "There's an emergency!". to which the 
dispatcher said that ifQuintonio could not answer the questions, she would hang up. Quintonio's 
last words to the dispatcher during this caU were "1 need the: police!" The dispatcher responded by 
lenninaling the call. 


Two minutes later. at 4:20 8.m., Quintonio called 91 I again. He a.c;ked the dispatcher who 
answered if the police were sent. The dispatcher asked Quintonio his location to wruch he 
responded with his address and asked, "Can you please send the police'!" The dispatchl!r a"ked 
Quintonio whether it wac; a house or an apartment and he responded with his address again. The 
dispatcher rcpcatl-d the original question and Quintonio said that it was a house and asked again 
"Can you please send the police?" The dispatcher then asked Quintonio for his name to which he 
responded. "Can you plea~ Sl:nd the police!" The dispatcher responded "After you tell me whal's 
going on. What's your nameT' Quintonio stated one last time "Can you ple-clSC send the police'.)" 
After which the call ended. 


Quintonio called 911 a third time one minute aftcr his previous calJ at 4:21 a.m. Ill' 
immediately stated after the dispatcher answered. "Can you please send the police?" The 
dispatcher asked, "To 'A'hc:rcT to which Quintunio responded with his address. The dispatcher 
asked Quintonio "What is "TOng?" and he responded that thcre is an emergenc),. mc dispatcher 
staled. "I need to know what's wrong." Quintonio responded "Somconc's threatening my lifc ." 
Thc dispatcher asked who is threatening Quintonio's life. and where they are now. Quintonio 
responded that the person is at his housc. The dispatcher asked Quintonio his name. to which he 
responded "Q." 


The dispatcher asked. "Where they goona meet you?" and Quintonio responded "Arc you 
gonna send the police already? Fuek this nonsense lady!" The dispatcher asked Quintonio if hc 
wa<; at the house. Quintonio. audibly frustrated. used profanity and stated. ~Fuck it (inaudible) 
they. shit. (inaudible)." The dispatcher asked again "Are you at the house?" Quintonio 's response 
was inaudihlc:. The dispatcher said "Hello'T' and Quintonio said "There's something wrong with 
~ ~)u." 


The dispatcher said "Hello? Do you n~cd the police or no? lIelioT Quinlonio respondcd. 
" An: you gunna send the police or notT The dispatcher then asked. "You ~onl1a answer 01)' 


question?" Quintonio said. "Fuckin' talkir.' to meT' 'Ibe dispatcher said "I'm talking. to you. If 
you can't answer the questions, how do you e:xpect me to assist youT Quimonio respond~. 
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"Already tuld you I'm at the house:' The dispatcher stated that Quintonio did not convey Ihis 
information and asked if nny weapons were involved to which Quintonio responded -'Naw." 
The dispatcher then asks. "Where arc you gonna be?" and Quintonio responds. ·'Folk. fw.:kin· 
pJayin' with mc," The dispatcher says. "Hello?" Quintonio stated, "Stop fuckin ' playin' with me," 
The dispatcher then stated, "Arc you talkin' to me or someone else 'cause my name ain't folk?" 
The call ended. (Ans. 14. 15.54. 93. 94.95.527) 


On Decemher 26. 2015. Antonio LtGrier placed a call to 1J11. J'hc call was placed at 
4:14 a.m., three minutes after Quintonio's third call to police. The police were not dispatched after 
any of Quintonio's calls. When the dispatcher answered. Antonio asked the dispatcher to send the 
police to his address. The dispatcher asks Antonio what happened. His response is inaudible. The 
dispatcher asks whether the residence is a house or apartment and Antonio responds that irs a 
house and he is on the second floor. The dispalcher asks if any weapons arc involved and Antonio 
states that his son has a baseball bat. lbe dispatcher asks how old Quinlonio is and Antonio states 
"19". The dispatcher asks ifQuintonio has been drinking and Antonio says that he does not think 
so. Finally. the dispatcher asks Antonio for his name, he responds with his first and last name and 
the dispatcher tells Antonio to v.'3tch for the police. The call ends. (AU. 15.96) 


In a statement to IPRA on Detcmber 26, 2015, William Wells stated that he. Bettie 
Jones. and her daughter. Latisha -Tisha" Jones. had been living on the first floor of 4710 Wl."St 
Erie Street lor approximately three or four years. and their landlord. Antonio "Tony" LeGrier. 
lived upstairs. Mr. Wells did not have any contact with Quintonio in the days prior to the incident. 


Mr. Wel l!; explained that he and Iknie Jones were in bed asleep when she received a call 
from the landlord. The landlord ac;kcd her to open the front door for th~ policc because he was 
having problems with his son upstairs. Mr. Wells told Hettie nol to open the door because whatt:ver 
was going on between Quintonio and Antonio was "Tony's business and his son:' Ms. Jones 
continued to look out the ",indnw waiting for the police officers. 


When the ofli(.;ers arrived. they rang the doorbell and knocked on the door. Ms. Jones wcnt 
to open the door. and, upon hearing the knocking. Quintonio came running down the stairs. Mr. 
Wells was still in his hcdroom and did not see Quintonio come down the stairs nor witness the 
shooting. III..' estimated that he heard six or seven shots. He did not hear any verbal commands 
from the otlicl..'rs prior tu the shots. but afterwards heard the otliccrs direct him and lkttic Jones' 
daughter. Latisha Jones. to put their hands in the air as they attempted to approach Ms. Jones. Mr. 
Wells stated that the oflil.:Crs did not allow him or Latisha to approach Ms. Jones before the 
ambulancl' arrivcd. When he first saw Ms. Jones. she was on the ground shaking. Ms. Jon!.:s was 
Iyin~ on her back and Quintonio was I'acc-down with his head at Ms. Jones ' feet. There was a 
haseball bat beside Quintonio. 


Whl.'n Mr. Wells initiully looked out of the door after the shooting. hc cou ld sec two or 
threr officers in uniloml on th!: sidewalk. close to the stn...~t. (Atts. 36. 38. 39, 56. 167. 215) 


In a statement to IPRA, taken on 21 January 2016. Janet Cook.U) stated that she is the 
biological mother ofQuintonio LeGner. Ms. Cooksey explained [hat at about five (5) years of age. 
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Quintonio was taken into foster care and he Jived with his foster mother. Mary Strenger for most 
of his life. 


Ms. Cooksey stated that Quintonio stayed with her a few days during his Christmao; break 
from school. Ms. Cookscy exp[ained that Quintonio had been acting "different" during this visit 
and elaborated that he was .... more vocal" compared to his nonnal quiet demeanor. Ms. Cooksey 
explained that she would catch Quintonio talking to himself, at t imes referencing himself to be 
'·God." 


Ms. Cooksey stated that in September of 2015. Quintonio had been hospitalized for 
something related to his kidneys. During hospitaiization, Quintoniowas psychologically evaluated 
and prescribed medication. which Ms. Cooksey I,;ould not remember the names oflhe medications 
on the date oflhe interview. Ms. Cooksey explained that Quintonio 's college friend, Lauren White, 
informcd her that Quintonio acted "aggressive" and "Ioud" while he was on the mcdication and in 
turn, she IMs. CookseyJ asked Lauren to take the medication away from Quintonio . . Ms. Cooksey 
stated that during Quintonio 's winter break visit. shc was under the assumption that he was no 
longer taking the medications. 


Ms. Cooksey also reponed that she believed Antonio was molesting Quintonio and 
therefore asked the Medical Examiner to conduct furthertesting on him. (Atts. 123. 126) 


CPD OFFICER STATEMt:NTS' 


In a statement to .PRA on July 26, 2016, Detective Daniel J en!len #20334 stated that he 
was assigned to the police-involved shooting at 4710 West Erie Street. Oetective Jensen arrived at 
4710 West Eric Street at approximately 5:05 am. He noted that there were already several cars in 
the area and that the two victims had already been removcd. 


Detective Jensen first spoke with Lieutenant Sluan. who gave him a summary of what had 
occurred. DClI .. '"Ctive Jensen thcn noted Officers R ialmo and I.aPalermo sitting in the front scats of 
a squad car. lie approachcd them and asked if they necded anything before surveying the scene. 
lie noticed three shell casings on the sidewalk. two shcll casing~ in the parkway. and one shell 
casing in the grass. Detcetive Jensen also ohserved hlood on the stairs. porch, and vestibule of the 
house. The aluminum baseball bat and a sct of keys were in the vestibule area. 


Detective Jensen first spoke with Will iam Wclls and later intervicwed Antonio LcGrier. 
Those conversations are documented in a Detective's Supplementary Report'. Detective Jensen 
thcn spoke with Oflicers Rialmo and LaPalermo individually. 


Aftcr departing from the scene, Detective Jensen went back to the station and intcrviewed 
Antonio L(..-Gril!r and Latisha Jones. Thesc conversations are documented in a Detectivc's 


6 IPRA fook sutfcmcnts from Officers Flores. Mics7Cak. Graney and Cafalano. Sgt. Steven Ciecid. and Lt. Stephanie 
Stuart. Rdevant purtions of these interviews wi II he incorporated into the analyses as nccessary. (Atls. :!47. 248. 
250.251. 290. 291. 366. 367.408. ~09. 446. 463. 464. 29j. 294. 456. 457. ) 
1 Captured in atlachmcnt 77. 
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Supplementary ReportM. Antonio alsu added that he was on the stairs when he heard the gunshots 
and. after the shots had stopped. he looked down and saw an officer approximately 30 feet away 
from the door crouching with his gun dra'Ml. Antonio stated that he hl.!ard one of the officers say 
"1 thought he was going to Junge at me. Oh. fuck. No. No:' 


On December 28. 2015. Detective Jensen brought Ofliccrs Rialmo and 1.aPalenno back to 
the station for a second interview. These conversations arc documented in a Detective's 
Supplementary ReponQ. Detective Jensen noted that there were some differences in Officcr 
Rialmo's statement. In his tirs! statement. Officer Rialmo staled that Bettie Jones went back to her 
apartment. In the second interview. Officer Rialmo stated that Quintonio posi tioned himself 
between Oflicer Rialmo and Bettie Jones. In the second interview, Officer Rialmo also added that 
Quintonio was swinging the bat, specifically downward and then upward again. Officer Rialmo 
maintained that he had given Quintonio verbal commands. (Alt. 4 12) 


In a statement to IPRA 00 Janual')' 4. 2016, Officer Anthony LaPalermo. #16727. 
stated that he "'liS on-duty and in uniform on December 26. 2015. Officer l aPaicnno was working 
bca111nR. a marked van. with Officcr Robert Rialmo. Officers Rialmo and LaPaienno received 
a call nwr the radio. also transmitted through the PDT. of a domestic disturbanec. Officer 
laPalemlo recalled the message stating that a male caller said that his son was beating on his 
bedroom door with a bat. The message also stated that the son had called. but Officer LaPalcrmo 
hclic\'cd that his call was "a ii i messed up:' When asked to explain. Officer LnPalenno stated that 
the call "was kinda gihberish." Officers Rialmo and ['aPak'nno turned on the lights of their van 
and proc~~ded toward 47 10 West Erie Street. 


Otlicers Rialmu and LaPalenno initial ly drove the wrong way down Eric Street and parkt.>d 
directly in front of the residence. Oflicer LaPalenno stood behind Onicer Rialmn as he rang the 
doorncll. B~'nie Jones quickly came to the door and whispered "upstairs. upstairs" as she gestured 
upwards. The door opened inwards but she did not open it all the way: Ofliccr LaPalemlO cuuld 
only sec Ms. Jones' apartment and not the door or stairwell to the right. Though it was still dark 
outside. there was a light on the front porch and a light in the front hall of the residencc. Ms. Joncs 
tumed and walked back to her apanment. 


()flicer LaPalenno recalled seeing a "flash" across the light of the stairway and heard 
Quintonio running dO\l.'tlthe stairs quickly. The door suddenly whipped open and Quintonio came 
out with u hm rai sed above his head. He was holding the bat with both hands. slightly above hi s 
right shou lder. "ready to strik!.! down" on the oflicers. Officcr I..aPalermo described the situation 
as "pure ambush" and described Quintonio as ··combative.'· He noted that no verbal commands 
we re given hccausc then.' was not cnough time. and thatthcrc was "no chancc" these commands 
cou ld have nc!.!n given. l ie also cxplained that the situation unfolded 100 quickly for Ihe oflicers tn 
not icc any signs o f menta l hl!alth issues or the presence of drugs o r alcohol. 


(Hlicer Rialmll "as approximately two feel from Quintonio when Quintonio opened thl! 
door. Otlicer LaPalcmlll gmbbcd Ofiicl!r Rialmo's left shoulder and said . "Iook out'" Otlicer 
l .uPulcnn() had one fool on Ihe stairs and one foot on the porch hefore he looked down and hegan 


• Caplun:d in attac hment 77 
• ("aptun:J in att,lI:hmcnl 7" 
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to retreat do\\on the stairs backwards. He did not see if Quintonio made any other movements after 
he looked down and he did not know the distance between Quintonio and Officer Rialmo when 
OfTIccr Rialmo began shooting. 


Officer LaPalermo stated that he started to un-holster his weapon but saw that his partner 
was already shooting when he looked up. He did not sec when Officer Rialmo first started firing 
because he was looking down. He said that when he saw Officer Ria1mo shooting. Officer Rialmo 
was on the steps and Quintonio wa-; on the porch. He confil1l1cd that he did actually see Officer 
Rialmo fire some of the shots, though the shots were so rapid that he did not know how many he 
observed. He did not know which step Officer Rialmo was on when he was firing. Officer 
LaPaienno explained that because he was standing behind his partner, he could not fire or he would 
have struck Officer Rialmo. Officer Rialmo was backpedaling down the stairs as he was shooting. 
Officer l.aPalenno was backing up towards the left while Officer Rialmo went slightly right. When 
Officer Rialmo had cea'\ed shooting at the bottom of the steps. Officer LaPalermo had rcacht.'<i the 
grass close to the sidewalk and Officer Rialmo was at the bottom of the steps. 


Oflicer LaPalenno observed Quintonio drop the bal, put his hands on his upper body. and 
say "oh fuck. oh fuck." hefore collapsing. Quintonio's body fell partially in the foyer. with his feet 
hanging out urthe threshold. Officer LaPalenno denied that Quintonio turned around and moved 
forward into the vestibule; instead, he said "[hJe just fell." Officer LaPalcnno heard the aluminum 
bat hit the porch and did not know how it ended up in the vestibule. Neither he nor Officer Rialmo 
moved the b~ball bat. 


Officer LaPalenno immediately went over the air, saying "shots fired. shots fin.-d:· He 
believed that Officer Rialmo also went over the air. The officers then called for an ambulance. 
Officer LaPalenno had initially requested only one ambulance because he could not see Rettie 
lanes. but Officer Rialmo quickly interjected and stated. "two down." Officer Rialmo had a bener 
view into the vestibule area from the area where he was standing. As the offieers were calling lor 
ambulances. within 30 seconds or a minute of the shooting. Officer LaPalermo heard someone. 
now identified as Antonio LeGricr. yelling from the building "you did what you had to do. you did 
what you had to do." The person then stated. "I'm the father J called:' Officer LaPalcnno could 
not sec this person. Onicer LaPalermo moved to the street behind a car to take cover because 
Officer LaPalenno was not sure if anybody else was coming out of the apanment. While Officer 
LaPalcnno moved behind the car, Officer Rialmo had a "Iii conversation" with Anlonio I,arrier. 
who was still inside of the house. Antonio asked the officers to call for an ambulance. 


Officer Rialmo said to Antonio. "what the fuck. dad: ' as a means of asking Antonio 
LeG rier why he would let his son come and hambush" the officers. Antonio LeGrier kept repeating 
"you did what you had to do ." 


Officer LaPalermu kept his gun drdwn for "a while" bI..-causc he did nut know if there wen." 
any other threats present. I Ie and Officer Rialmo instructed Antonio LeGner not to move. and 
Antonio did not come down the stairs until other units had arrived. He noted a male resident on 
the first floor, but did not speak wi th him or find out who he was. 
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umccr l.aPaJenno stated that Officer Rialmo had no othe-r option than to shoot because he 
was about to get hit in the head with a ba~ball bat. Officer LaPalenno stayed by the sidewalk as 
he waited t()r a supervisor. and both he and Officer Rialmo were across the street from the 
residence when the ambulances arri ved. Bettie Jones and Qui ntonio LeGner were carried out at 
the same time. Officers LaPalermo and Rialmo spoke to each other after the incident. but their 
conversation was limited to making sure the other was aJrighl He stated that they did not discuss 
any details of what had just occurred. 'Ibe officers spoke ",ilh their supervisor al the same time. 
Officer I.aPalermo did not sustain any injuries and was not alcohol or drug tested. He was armed 
with a Qmm SIG Sauer; Officer LaPalenno was not equipped with a Taser. (An. 72) 


In a statement to .PRA on June 29, 2016, Officer Robert Rialmo #ISS88 stated that he 
began hi~ shift at 10:30 p.m. on the night of December 25. 2015. Officer Rialmo was working with 
Officer Anthony LaPalcnnu. although Officer LaPalermo was not his usual partner. Oflicers 
Rialmo and LaPalenno werc sitting in their squad car when they received a call for a domesti c 
disturhancc. Officer Rialmo was the driver of the van. As they exited the vehicle. he recalled 
Officer LaPalenno srating that somebody may be anncd with a baseball bat, infonnation that 
Officer Rialmo believed Officer LaPalcnno learned from the PDT after receiving the radio call. 
He rcspondt..'d ·'okay. got it .'· . 


Officers Rinlmo and l,aPalermo reached the location approximately 10 to 15 minutes after 
receiving the caJi and observed a two-story hoUSt! . Officer Rialmo knocked and rang the doorbell. 
A woman. now idcntili c:d as Bettie Jones. answered and stated. "it's upstairs" while motioning 
upwards. The- door opened inwards and Ms. Jones opened it slightly. Officl!r Rialmo responded 
"ok thank you" and Bettie Jones retreatl..-d into the vestibule area towards her apartment door on 
the l\!lt Onicer Rialmo could not see anyone else in Bettie Jones' apartment and she did not 
mention any other residr..:nts. He could not recall whether he Lold Ms. JOnto's to rt:turn to her 
apartment. 


In his first statement to detectives. Officer Rialmo stated that Ms. Jones turned and Wl."t1t 


back into her apartment. He clarified that. consistent with his second statement . Ms. Jones never 
retunted to her apartment after Quintonio appeared. Seconds later, whi le Officer Rialmo was st ill 
standing in the threshold. Quintonio came charging down the stairs and s~'Ung both the door nn 
the right Icading to the sl!cond-tloor apartment and the fmnt door open. He was holding an 
aluminum baseball hat in his right hand. Officer Rialmo began to retreat and instruded Quintonio 
to "drop that haC approximately tcn times. As he reaehed the top step. Quintonio. standing in the 
threshold, swung the bat downward. Officer LaPalermo grahbed Officcr Rialmo 's left should\.'r 
and sl:rearncd "watch out"" as the oOicers continued to retreat and Quintonio advanced towards 
them. Olliccr Rialmo drew his wcapon and. aiming for centcr mass, began firing from the top step 
as he retreated. moving tht: gun from his hip to\vards his chest. Ife and Officer l.aPalenno retreated 
in ord\.' r to cr~at(' distance hetwl.!cn themselves and Quintonio. 


Oml:cr Rialmo stated that a total of eight shOle; weTC fired. As Officer Rialmo was Jiring. 
Quintonio turned, stepped. grabbed his chest and stated, "oh fuck. oh fuck. oh fuck" before 
collapsing. lie rell ·' Iac\,.· down on his chest" aCross the threshold of the residence with his torso in 
the vestibulc and his legs in the doorway. Officer Rialmo cea~d shooting once Quimoniu had 
fa ll en . lie estimated th<it h!.' \\as standing approximately ~ 1l=1!\ away from Quintonio during lhc 
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tirst round of shots and approx~mately 8-1 0 feet away from Quintonio during the last round of 
shots. 


Officer Rialmo then noticed that Scttie Jones. who was on her back with her lower half in 
the vestibule area and upper half in her apartment doorway, had also been hit when he approached 
to assess the situation. He stated that he could not see Ms. Jones while he \\'as firing becau.'K: 
Quintonio was standing beNleen them and his focus was solely on Quintonio. Oflicer LaPalenno 
was hchind a car taking cover wilen Officer Rialmo ceased tiring. Officers Rialmo and LaPalcrrno 
called for medical assistance over the radio as soon as Officer Riaimo had stopped firing. 


Officer Rialma continued to bold the other residents of 471 0 West Erie Street at gunpoint 
as they emerged from their apartments to gauge whether they were a threat. He turned to Antonio 
and said ··dad. what the fuck?" Antonio responded by repeating "you did what you had to do" 
approximately two or three times. ,. Latisha Jones asked Officer Rialmo if she could go to Bettie 
Jonl;:s. Officer Rialmo told her she could do so. She stated that she could feel a pulse on her mother 
and Officer Rialmo directed hcr to keep talking to Ms. Jones and to try and kl.-cp her awakc. Officer 
Rialmo did not provide assistance to Quintonio or Ms. Jones because he did not have his glovcs 
and was not a trained medic or EMT.IO 


Ollicer Rialmo statl!d that he spoke with OOicer LaPalenno to ensure that his partner was 
"alright." but they did not discuss any details of what had occurred. Officer Rialmo clarified that 
when he stated . . ' ) fueked up" to Officer I lodges Smith, he meant that he had not intended to injure 
Bettie Jones. 11 He stated that "shooting an innocent lady was never my purpose. 


Officer Rialmo was also asked about a text conversation between himsel f and a friend 
where a racial slur was USCd. 12 Officer Rialmo stated the conversation was with Alex Salas. a friend 
from high school. The texts in question regarded another individual. Scott Minneci. who also 
anendcd high school with Officcr Rialmo and Alex Salas. Mr. Salas asked Officer Rialmo in the 
texts messages iflhey got any "niggas." Officer Rialmo explained that Mr. Salao; was asking him 
if he and Officer Minneci had arrested anyone. and that Mr. Salas uses the term "nigga" onen. 
Officer Rialmo's response to the text was "sort of 101. .. Long st01) ."13 Officer Rialmo also 
explained that the term "nigga" meant brother or friend in that context, and that he did not take 


II/ Officer Rialmo was in the Marine Corps &om 2007·2012 where he learned "basic life slvers.~ whieh he described 
as learning to make.a tourniquel and how to "SlufT gaULe in something.··· Offieer Rialmo also attended l .aw 
Enf<X"Ctment Medical Respon~ Training. which he also recall~ being primarily related to teaming to makt: a 
tourn iquet. Officcr Rialmu reilerah:d that ht" did not provide medical assistanc\'! to Benie Jones or Quintonio l.c(lrier 
aside from calling for an ambulance bccauS\.' he was not an EMT or II medic ami was not equipped with glows or 
gauze. 
II In a 5tatemenllo IPRA 011 Mil) 12,2016, Officer Ilodge~ Smilh, #17084 . related that he was one of the first 
officers on the scene aftcr the radio call wcnt oul. lie observed OffJCtr Rialmo on thc sidewalk "distraught and 
cursin~:' saying "'I fucked up. I focked up. Fuck, ruck: ' Officer Smith lold Officer Kialmo to calm down and 
breathe, instnJcling him to ~get his head straight" and to Hrelax, think about what happened and gel his story 
straight." Officer Smith explained that he knew Officer Rialmo was stressed and was going 10 need 10 slXuk with 
lIIany people following the incident. so his advict: was to ensure that Officer Rialmo would be "able to claritY 
verbally" what had occurred. Officer Rialmo did nOl tell Officer Smith any details about the incident and Officer 
Smith did nnl confirm that Officer R ialmo was the shooting officer untilthc following day. (Sct" An. 2'17) 
11 SI!C anachmcnt 476. pp. 55-65. 
It An. 476. page 62. 
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oflcnsc to it. It should be noted that neither officer Ria/rna nor Mr. Salas identify as black. 'Ibt! 
term "nigga" has a historically derogatory meaning for hlack people. 


Ollicer Rialmo stated that he hali never told Mr. Salas that he is uncomfortable with the 
word "nigga" but that he does not usc it himself. Officer Rialmo also explained that he gave an 
interview to the Marshall Projcct and said that " the Academy wa.o;; a joke," but clarified that he 
meant that the job of a police officer cannot be taught. 


At the time of the incident. Officer Rialmo had not received CIT training and was not 
certi fied to carry a T~r. Although he had anended Taser training while in the: Academy. his 
certification had lapsed and he was required to recertify in order to carry a Taser. Officer Rialmo 
explained that it .... -as the duty of the officer to recertify his or her Taser certification. and as of 
December 26. 2015, he! had not yet taken the appropriate steps to recertify. Officer Rialmo was not 
equipped with a Ta.o;er. baton. or OC spray on December 26. 2015. (Atts. 486. 487) 


In a statement &0 IPRA OD D~ember I, 2017, Offlter Robert Rialmo #15588 stated that 
due to his personal schedule. he allowed his taser recertification to lapse.:. Officer Rialmo added 
that hl' v.ias working midnights at the tim'" that he was due to recertify and he was unsure if there 
were specific hours for the training or ifhc had to certify on his OV,71 time. (Att. 526) 


MF.D1CAL F.XAMINER'S OFFICE STATEMENTS 


In a statement made to IPRA on October 17. 2017. Illinois State Police ("ISP") 
Se~unt Cary Morin explained what information can be gained from a I,ciea Scan. Lc-ica 
provides a 3D laser scan of a crime scene. It is used to identify a bullet's trajectory. The Leica 
Scan pcrronned hy ISP suggests that Officer Rialmo fi red at least one of his shots at the bottom of 
the stairs of Quintonio's house. JSP measured the trajectory of one bullet of the seven shots. This 
trajectory line had a very slight upward angle. The height from the trajectory line to thl! top of the 
stairs measured approximately 2.502 feet. with a five-degree variance. and the height from thc 
trajectory line to the walkway at the bottom oflhe stairs measured approximately 5.008 feet. with 
a five-degree variance. 


Based on these measurements. it is more probable than nol that Offieer Rialmo fired the 
bullet that created this tmjl.-clory line while he was on the ground and not on the stairwell. because 
ifhc had fired from on the stairs. it would require him to be quite low to the ground. HowC'vcr. the 
Leica Scan does not definitively rule out Officer Rialmo having fired shots from the stairs. (Ails. 
518_ 519) 


In a statement made to IPRA on August 29. 2017. Assistant M~dical ExamiD~r("ME") 


Dr. Kristin Escobar stated that she perfonncd the autopsies tor both Quintonio and Ms. Jones. 
Dr. Escobar indicated that Quintonio sun't:rcd six gunshot wounds to his body. Thc shot numbered 
"I" was 100;alcd on the latc-ral left side of the t:hest. The shot numbered "2" was located on thc 
lower left ~idc of his back. The shot numbered "r was hx.:atcd un his right buttock. and the shot 
numbered "4" wa.'i located on the posterior medial left arm. The shot numbered "5" was a graze 
wound un thl!' lateral left side of his chest and the shot numbcrt.--d "6" was a grnLc wound on the 
JX)stcrinr right shoulder. 


20 


IPRA-LG-006976 







CIVILIAN OffICE OF POLICE ACCOUNTABILITY 
Log #10786161 U#IS-027 


22 December 2017 


Two of the wounds were exit wounds which Dr. Escobar used to help detennine the path 
of the bullets. The trajectory of five of six ofQuintonio's bullet wounds was slightly upward. Or. 
Escobar could not determine the trajectory of onc of Quintonio's wounds. which was a graze 
wound. Dr. Escobar used a buUet probe as well as a ruler to determine the bullet's trajectory. 
Stippling. which is characterized by red and purple lesions around the skin. is present when a 
person is shot at close range, usually ",,;thin two· feet. Stippling was not present in any of 
Quintonio's bullet wounds, which leads us to believe that it is more likely than not that he was not 
shot within close range. 


Ms. Jones suffered one bullet wound to the chest, without an exit point. It is unclear 
whether the bullet that punctured Ms. Jones went througb Quintonio. (Ans. 514. 515) 


In a statement made to IPRA on August 29, 2017, Supervising ME Inveltigaator Lori 
C lnton explained that the ME's Office characlerius a "mandatory scene" as one in which a sel 
of circumstances exists. which would require the ME's office to report to the sccne of a homicide. 
A '"police involved shooting" is regarded as a mandatory scene. However, the ME's Oflicc did not 
respond to this incident because they did not receive notification by the CPD that this was an 
officer involved shooting. 


ILLINOIS STATE POLICE (ISP) FORE:IISIC LABORATORY REPORTS 


Illinois State Police (ISP) Forensic Science Laboratory Reports document the 
examination of recO\'ered fireanns evidence in this incident. to inc lude the examination of Ofliccr 
Rialmo's weapon. which was found to be operable as received. An analysis of the reports shows 
thc follnwing facts thut arc relcvant to this investigation: 


Seven (7) 9mm cartridge casings were collected and submitted for examination; the 
ensuing examination shows that all of the recovered casings wert: fired from Officer Rialmo's 
Smith & Wesson M&P 9mm semiautomatic pistol. Specifically: 


• Two (2) 9mm cartridge casings recovered from the parkway in front of 471 0 W. 
Erie were identified as having hccn fired from Officer Rialmo 's weapon. 


• Onc ( I) 9mm cartridge ca .. ing recovered from the front yard of 471 0 W. Eric was 
identi fied as having been fired from Officer Rialmu's weapon. 


• One (1) 9mm canridge easing recovered from the sidewalk. just east of 471 0 W. 
Eric. was identified as having been fired from Offieer Rialmo's weapon 


• One (1) 9mm canridgc casings fI.!covered !i'om thl.:! sidewalk on the south side of 
Erie Street wac; identified as having been fired from Officcr Rialmo's weapon. 


• Two (2) 9mm canridgc casings recovered from the sidewalk in rront of 471 0 W. 
Erie were identified as having been fired from Olliccr Rialmo's wcapon. 
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Seven (7) fired bullcts were collected and submitted for examination; the ensuing 
examination shows that all the recovered bullets were fired from Officer Rialmo's Smith & 
Wesson M&P 9mm semiautomatic pislol. Specifically: 


• Three (3) tired bullets recovered from Quintonio' s body were identified as having 
been fired from Officer Rialmo's weapon. 


• One (1) fired bullet recovered from the front door of 471 0 W, Erie was identified 
as having been ti red from Onicer Rialmo's weapon. 


• One ( I ) fired bullet recovered from the glass block in the bathroom 0[4710 W. Erie 
was identified as having been fired from Officer Rialmo's weapon. 


• One (1) fired bullel recovered from Ms. Jones' body was identified as having been 
fired from Otliccr Rialmo' s weapon. 


• One (1) fired bullet recovered by security personnel at Strogl!r Hospital. on the 
gurney. was identified as having hccn fired fi'om Officer Rialmo's wcapon. 


Additionally. the rcPOIiS indicatc that the bascball bat n ... "Covcrcd from the fuyer 01'4710 W. Eric 
wac; !liwahbcd for the presence of blood. The swabs from the bat were submitted for comparison to 
the buccal swab collected from Quintonio. As of the time ofthis repon. the results of thai analysis 
were still pending.14 (AUs. 17.438) 


MEDICAL RECORDS 


Medical Records for Quintonio (Quientooio fJk]) Ln;ricr from Strogcr Hospital 
ind icate that Quintonio arrived pulseless on December 26. 20 15 at 5:24 a.m. li e prest:nled multiph.· 
gunshot wounds and traumatic arrest. He had two (2) wounds left ofhts chest. one ( 1) wound on 
his upper/medial humenls. one ( 1) wound on his mid back. one (1) wound on his right medial 
glute. and one (1) large graze wound over the right lateral scapula. Quintonio was intubated priur 
to his arrivaL and there was an immediate initiation of CPR pcrfonned upon his arrival. J Ie was 
pronounced dead at 5:24 a.m. (AU. 135) 


Medical Records for Bettie (Betty) JODes from Loretto Hospital indicate that \1s. Jones 
arrived at the hospital on Dcc~mber 26. 2015. at 5:24 a.m. She presented with one ( 1) gunshot 
wound to Ihe midstemal area. Shc was pr(lnounccd dead at arrival. and her time of dt::ath is listed 
a>5:115 a.m. lAt!. 153) 


MEDIC AL EXAMINER REPORTS 


The Report of Postmortem t:umination for Quintonio LeGner indicates that the 
autnpsy of Quintonio was pL!rfonncd in the morgue of thl.' Cook County Medical Examiner's 


' ~An order was previously filed inlhc Circuit Coun of Cook Counly, No. 2015L12964 wnsnlidatl'<l imo 
20 I fll .U()OO I ~. proh ibilmg Ill inois Slate Police propo~d test ing of the bat and bullet from proc('cding unlil funhcr 
order uf Ihl.: tnun . (Au. 46R) 
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Officer on December 26. 2015. bcg:nning at 0750. The autopsy dctcmlincd that Quintonio had 
sustained the following; 


• A gunshot wound on the left lateral side of the chest that perforated the heart and 
right lung. A copper jacketed projectile was recovered from the posterior rig!"It 
shoulder. The direction of the wound track was left to right. upward. and slight:y 
front to back. There was no soot or stippling on the skin. 


• A gunshot wound on the lower left side of the back that perforated the lumbar spine 
and spinal cord. causing a subdural hemorrhage of the spinal cord. A copper 
jacketed projectile was recovered from the 2r>d lumbar spint:. The direction of the 
wound track was back to front. upward. and left to right. There was no soot or 
stippling on the skin. 


• A gunshot wound on the right buttock that perforated the skin and the musculature 
of the right buttock and hip. A copper jacketed projectile was recovered from the 
right side of the hip. Thc direction of the wound track was back to front upward. 
and left 10 right. There was no soot or stippling oflhe skin. 


• A gunshot wound on the left ann that perforated the skin. the tissue. and ttc 
musculaturc of the left arm. There were no projectile or projectile fragmen:s 
n.'1.:()\ ered. The direction of the wound track was back to front. upward. and left to 
right. There was no soot or stippling on the skin. 


• A gra7..c wound on the latcralleft side of the chest. 
• A gra1.c wound on the posterior right shoulder. 
• Superficial blunt force injuries on the left upper extremity and the facc. 


Defects on Quintonio 's clothing correspond to the gunshot wounds described above. l"hc 
pathulogist detennincd that the cause of death was Multiple Gunshot Wounds. and the manner was 
Ilomicidc. 


A toxicology rcpon found that Quintonio tested positive for Dclta-9 Carboxy THe and 
Delta-9 TlIC.thc acti ve ingredient of marijuana. Quintonio's results were negativc for all other 
suhstanecs tested. induding opiates. (AtlS. 80.221. 256) 


The Report of Pos.mortem Eumination for Bettie R. Jon~ indicates that the autopsy 
of Ms. Jones "as perfonned in the morgue ofthc Cook County Medical Examint:r's OffiCt!f on 
Ikcembef 26. 2015. beginning at 1040. The autopsy detennincd thaI Ms. Joncs had sustained thl.! 
follov.ing: 


• A single gunshot wound to the chest. which perforated thc hean. aorta. and 
esc.lphagus. A cupper jacketed projectile was rt.'COvered from (he Idi side uf th, . .' 
hack. The direction of the wound track was front to back. slightly downward. and 
right to Ielt Then.: was no soot or stippling on the skin. 


Ms. Jones' clothing had no gunshot perforations. The pathologist detcrminc. . .'d that the cause 
of death was Gunshot Wound of Chest. and the manner was Homicide. 


Ms. Jones' toxicology report was negati"e for all substances tested. tAns. 81. 222 ) 
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The Complaint at Law in the Circuit Court of Cook County. filed by Antonio LcGricr. 
acting individua lly and as the independent administrator for the estate of Quintonio LcGri~r. 
alleges that the City of Chicago. through the actions ufilS employees, discharged a weapon which 
resulted in the shooting and death ofQuintonio LeGrier, used ex.cessive and inappropriate deadly 
force without justificlltion. and failed to provide medical care to Quintonio LeGner after causing 
his injuries. (AU. 84) 


lbe Complaint at Law in tbe Cirtuit Court of Cook County. fil ed by l..alan;ha Jones. 
acting individually and as speciaJ administrator for the estate of Bettie Jones. al leges that the City 
of Chicago, through the actions of Chicago Police Department officers. handled and discharged a 
weapon which resulted in the death of Bcttie Jones. used excessive force without legal or lawful 
justification. and failed to provide medical care or assistance to Bettie Jones after causing hcr 
injuries. (Alt. 85) 


Oflicl.!r Rialmo also fikd a Counterclaim in the Circuit Court or Cook County againsl 
Antonio leGner. as Special Administrator ufthe Estate ofQuintonio LeGner. and a Cross-Claim 
against the City of Chicago. (Atts. 528. 529). At the time of this summary report. the civil 
proceedings wcre still ongoing. 


DEPOSITIONS 


In an April and May 201 7 deposition. Officer Rialmo provided the following relevant 
teslimon) . 


Officer Rialmo stated that when he wa.'! arriving to Quintonio's homt':o he understood that 
he and Officer LaPaknno were responding to a domestic disturbance. He also believed thai 
OEMC had indicated that .. this individual might be anned with a hat.'· When asked what individual 
Officer Rialmo mc.1.nt by "1his individual:' he said "'[wlhatever individual we were expected to 
sec. I wasn't sure." 


Officer Rialmo stated that when he knocked on the door. Bettic Jonl!s opened and said "it's 
upstairs." Offi ccr Rialmo heard someone approaching from the top of the stairs "in a loud pounding 
fashion" so he startt..-d to back pedal. He did not scc where Bettie Jones ""ent a.-; he began to back 
pedal away from the doorway. He may have told Bettie to go back into ht!r apartment. hut he did 
not know if he did. l ie: agreed that the last plaIA! he saw Bettie was in the vestibule and that he 
never saw her relocate out of the vestibule into her apartment. 


Officer Rialmo stated that when he first saw Quintonio. Quinlonio was in the vestibule and 
was holding the hat ahove his shoulder or head with both hands. in "thL' mot inn of ready to swing." 
At this point. Officer Kialmo was "[oJn thl! pon.:h, on the lop step uflhL' porch. probably:' Officer 
Rialmo stepped back to create distance. causing him to backpedal down the stairs. Quintonio did 
not say an,1hing to Olliccr Rialmo. Officer Rialmo said to Quintnnio. " ()rur that bat:' 
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When Quintonio reached the top step and Officer Rialmo was "[plrobably on the second 
step" of the stairs, Quintonio swung the bat toward Officer Rialmo from overhead in a downward 
fashion. Quintonio then swung the bat again and brought it back up to cock it. At this point, 
Quintonio wa~ still close enough to hit Officer Rialmo with the bat. After Quinlonio cocked the 
bat back, Officer Rialmo drew his weapon and said " Drop that bat. '· 


On the following diagram (Exhibit 8), Officer Rialmo marked his and Quinlonio's 
positions when Quintonio swung the bat. He used an "R" to signi fy his position and a "Q" to 
signify Quintonio's. 


'. I J , r ." ... ..... ,-1 , 
f " S'l'.<\ms 


Officer Rialmo marked on the next diagram (Exhibit 9) his and Quintonio's positions when 
Otliccr Rialmo fired his first shot. He described Quintonio as being on the "top of the step" and 
said he was on the steps when he started shooting. Officer Rielmo said he was back pcdaJing dov,.n 
the stairs in a matter of seconds. ~) it was di fficult for him to know exactly where his feet were 
when he tired the first shot. Officer Rialmo later said that when Quintonio had the bat raised up 
over his right shoulder the Sl."Cond lime. Officer Rialmo was on the bottom steps. retreating toward 
the sidewalk. lie continued to state that he started firing whi le on the stairs. 
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Officer Rialmo said that as he started firing. Quintonio was nol moving. Officer Rialmo was thcn 
asked whether ht! told IPRA that Quintonio was moving. and he said that he did and that he 
bt:licvcd his statement to JPRA was accurate. 


Finally. omccr Rialmo marked on the following diagram (Exhibit 10) his position when 
he fired his last shot. He could not tell where Quintonio was when he fired his last shot. He then 
agreed that Quintonio was not on the porch and that he was "in the vestibule area," Officer Rialmo 
said that Quintonio was holding the bat with both of his hands the entire timr and never stopped 
threatening Officer Rialmo while Officer Rialmo was firing. 
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Officer Rialmo said he fired his gun six to seven times in less than a second. When Officer 
Rialmo was fi ring at Quintonio. Quintonio was moving and turning. Officer Rialmo stated that at 
som~ point while he was shooting, Quintonio said. "Fuck." This was the only thing that OfficL."T 
Rialmo heard Quintonio say. Quintonio was grabbing his chest at this point v.ith his left hand. 
while holding the bat with his right hand to his side. Officer RiaJmo first stated he did not know 
when Quinlonio dropped the bat. Officer Rialmo then said Quintonio dropped the hat ~forc 
OOicer Rialmo stopped firing. Officer RiaJmo was then asked. "So after he dropped the bat, you 
continw.:d firing?" to which he responded, "This was in a half a second," lie then stated Quinlonit) 
dropped the bat at the exact same time that Officer Rialmo stopped Jiring. When QuinLonio 
dropped the but. he was turned to his right. such that his left side and pan of his hack were facing 
Officer Rialmo. Officer Rialmo knew Quintonio was no longer a threat when he was on the ground 
und the bat was out of his hands. 


Oflict:r Kialmo ::.1nted that when he fired his last shot. Quintonio was upright. Uflicer 
Rialmo realized Quintonio was struck with a bullet "hcn Quintonio "screamed and grabbed for 
his chest." Officer Rialmo said he had fired approximately six shots at that point. After Quintonio 
grabbed his chest. he fell to the floor on his front. The baseball bat "wound up on the: waIl in the.! 
vestibule. along the wall." Unicer Rialmo later said in his deposition that he stopped firing when 
Quintonio "was on the ground" and the bat wa" no longer in his hand. 


Officer RiaIrno was at the bouom of the steps when he finished shooting. almost right on 
top of the steps. i\f\er he finished shooting. he approached the bui lding and ohservcd Quintonio 
and Jones inside the \estibulc. No ponion of Quintonio' s bod) was on the porch. 


l Ising a toy weapon. Officer Rialmo demonstrated the highest possible place his weapon 
could have.: been when he fired the first ana last rounds. When he held lin: toy weapon in the highest 
position. the distance frum the flom to the hottom oflhe slidL' of the weapon measured 61 ~ inches. 
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and the distance from the noor to the top of the wc:apon measured 62 v.. to 63 inches. Ofliccr 
Rialmo also hdd the toy wcapon at the position he was holding it when he fired his first round. 
near his holster. When the toy gun was in this position. the distance from the floor to the bottom 
of the barrel measured 49 J;" inches and the distance from the nour to lh~ top of the weapon 
measured 50 and \12 to 50 and '/. inches. Officcr Rialmo agreed that during each round, his weapon 
would have been positioned between these highest and lowest points. Later in the deposition. 
Officer Rialmo was again asked to demon!lo"tratc. using a toy gun. how he was ho lding his weapon 
whcn he fired from the lowest point. During the second demonstration. the lowest level ii'om 
Officer Rialmo's hand to the ground measured 44 V~ inches. and the highest level of the gun to the 
ground measured 49 V: inches. 


Fol lowing the shooling. Officer Rialmo saw Antonio LeGricr halfway down the stairs with 
his hands in front of him. Officer Rialmo asked Antonio. "'Dad. what the fuck?" Officer Rialmo 
explained that. in his opinion. Antonio should have hccn controlling what Quintonio was dninl-! in 
his apartment before calling the police. In response. Antonio said. "You did what you had to do" 
multiple limes. When Antonio saw Jones. he became more frantic. instructing Officer Rialmo to 
L:ul l an ambulance. 


Additional officers anived on the scene. Officer Rialmo completed two y .. alk-throughs on 
the scene. one wi th Street Deputy MelisStl Staples D.nd one with Detecti vC" k osen. Offieer Rialmo 
believed that he spoke on-scene to Detective Staples first then to Lieutenant Stuart, then to 
Detective Jensen. Oflicer Rialmo said that. to his knowledge. he told Detective Jensen the same 
thing hoth times he spoke 10 Detective Jensen. He said he told Detective Jensen both times that 
Quintonio had a baseball bat over his head and he swung it at Officer Rialmo. Officer Rialmo 
stated that Detective Jensen interviewed Officer Rialmo a second time at Area ~orth on December 
2R. 2015. two duys after the incident. Officer Rialmo did not know what additional infonnation 
Detective Jensen was seeking when he interviewed Officer Rialrno the St..'"Cond time. According to 
Officer Rialmll. the interview on December 28 was planned with Detective Jensen on December 
26. Officen> Rialmo and laPaIenno had lunch sometime between the first and second interviews. 
and they rode together to Area ~orth for the second interview. 
Otliccr Rialmn stated that on the date of the incident. he was not carrying a Taser. Officer Rialmo 
said his 'I'ascr qual ification had expired. and he had not had a chance to complete the annual 'I'user 
rcqual iticalion requirement. 


In his April 2017 depositioD, Officer LaPalermo testified that in the millisecond in which 
he first saw Quintonio. he saw Quintonio's arm holding a bat. He did not sec the rest ofQuintonio's 
body. Quintonio was still in the interioT of the building. coming out from behind the door. lie next 
recalled seeing Quintonio hold ing the bat with two hands up over his right shoulder. Quintonio's 
hands were hy his chest and shoulder. but nut above his shoulder. This wa.;; the last time Officer 
l.aJlaicrmo saw Quintonio before shots werl' fired. Initially, Oiliccr I.aPalcnno said he did not 
rememher Quintonio's exact location and did not know whether Quintonio had made it out to the 
porch when Oflicer J.aPalcnno saw him. However. OJlicer LaPalenno then stated that the last time 
he saw Quintonio. Quintonio was still in the vestibule and chargi ng toward the officers. 


Afier sceing Quintonio with the bat. Officer l..aPalenno looked dnvm to create distanl·c. 
! It: was ablt .. to back down the stairn·ay. whi le looking down. to the base of the stairs. The next 
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time that OOiter LaPaJcrmo saw Quinlonio, Quintonio was clutching himself. with the front of his 
body facing Officer LaPalenno. and saying. "Oh. fuck . Oh. fuck ." The entire time in between 
seeing Quintonio v.ith the bat and hearing Quintonio call out. Of1itcr LaPa1t:nno was looking 
down. He heard what he thought was a bat fall onto concrete, but he did not sec the hat fa ll. lie 
believed the bat fell on the porch. Officer I..aPalenno agreed that he never actually saw Uflicer 
Rialrno firing his weapon because Officer LaPalermo was looking down during that timcframc. 


Otliccr l.aPalcrmo stated that Quintonio turned to the right as he feU. At this point. Ofliccr 
LaPalcrmo was standing at the base of the stairs, to the left. and 01liccr Rialmo was standing to 
the right orOnicer LaPalcnno at the base of the stairs. Officer LaPalenno did not remember if he 
heard any gunshots after he heard Quintonio say ··Oh. fuck." From Officer LaPalermo's view. 
Quintonio fell on the porch after being shot and did not movc. He did not observe Quintonio step 
from the location where he had been shot. When Quintonio fell. it appeared that thc lower half of 
his hody was on the landing of thc porch and the other half of his body was in the vestibule. 
Following the shooting. Officer Rialmo said. "what the fuck dad." and Antonio LeGrier yelled out 
"you did what you had to do" three or four times. 


Officer LaPalermo stated that at no time did he observe Quintonio swing a hat. nor did he 
observe Quintonio descend the stairv.'aY at 4710 West Eric. He did nol know the distance betwt:en 
Olliccr Rialnm and Quinlonio when Officer Rialmo first fin.'d at Quinlonio. nor did he know ho", 
close Quintonio evCf got to Officer Rialmo. Officer LaPalermo never heard Officer Rialmo say 
"drop the bat" Officer LaPnlcnno said that it was '''vcry possible" that Officcr Rialmo did say 
"drop the hal" hut that Officer LaPalermo did not remember it. I Ie speculated that his auditory 
functions could havc shut down because he did not remember hearing the initial gunshots. either. 


The last timc that Officer LaPalermo saw Scttie Jones. she was turning back into hl'r 
apanment. lie did not see if Jones entered her apartment. 


Offict:r LaPalermo believed that Detective Jensen first interviewed him at Area North. 
Uffil.;er l.aPalcrrno said that after tht: first interview. he believed Detective Jensen visited his home 
"just to foUnw up." Officer LaPaiermo had lunch with Officer Rialmo after the incident because 
they "wt:rc buddics" who played on the same hockey team and bt.'CauSe tht:y would contact cach 
other after thc incident and have lunches to catch up and check in on each other's wellbeing. 
UOicer LaPahmno stated thnt he incorrectly checked the box on his TRR indicating that verbal 
ct>mmands wen.' given. since Officer LaPalermo did not give Quintonio any verbal directions. He 
also did not remember hearing Officcr Rialmo say anything. 


In an April 20)7 deposition, Jamar Mattox stated that one of his cousins dropped him 
olT at his grandmother's home at 4735 WCSt Ohio Street at approximately 10 or 11 p.m. on 
D(..'Ccmncr 25. 2015. His friend Lyndell arrivcd at about the same time:. and Maltox gal into 
Lyndell's car. Mattox could not remember Lynde]J"s last name. At the time of tht: deposition, 
Lyndell had bt..-cn decea~t!d for six: mor.ths. 


After Mattox got into Lyndell's car. Lyndell picked up "a little pint'· of something and 
Mattox and Lyndell rode around the area. ultimately cnding up on I.akeshore Drive and riding 
through dO\vntowo. Mattox and Lyndell also stopped at a I.:lub callL-d Bmwn Sugar and a I.;ouple 
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of bars. although Manox did not actually enter the bars. In addition, they stopped "at gas stations 
and stutTlike that to get cigarettes." 


Mattox and Lyndell returned 10 Kilpatrick and Erie at approximately 4 a.m. I.yndell 
stopped the car on the southeast comer. ",ith most of the car on Kilpatrick. Lyndell and Mattox 
debated whether they wanted to go to breakfast. Mattox said he was sober at the time. He had only 
had a few sips of drinks at approximately 3 p.m. on December 25. I Ie had also smoked one 
marijuana joint in Lyndell's car at approximately 1 0 p.m. on December 25. 


At some point while sitting on the comer, Manox observed a police wagon driving the 
wrong way on Eric. Afterward, Mattox stopped paying attention and looked back to his phone. 
Within a minute. he heard a gunshot He ducked at first. but after reali:r.ing the shot was "not 
coming for lhimJ," Mattox looked to see from wherc the shot ori ginated. lie heard more shots and 
turned to his left and saw an officer tiring multiple shots. The officer was standing still and upright~ 
holding his gun with his right hand extended in front of him and his left hand underneath his right 
hand. Nothing was ohstructing Manox 's view of the officer. The officer was standing on the 
sidewalk. a little to the Iell of the walkway if one were facing the home at 4710 Erie. Mattox did 
not sec anybody else within 20 feet of the officer when he was shooting. He greed that the officer 
was standing in the area circled on the following photograph (Mattox Exhibit No.2): 


After the otlicer stopped shooting, Mattox observed him make a motion as ifhe was talking 
on the radio. Mattox exited the car and crossed the street to stand on the southwest comer of 
Kil patrick. When Mattox n.~alizcd a police officer had shot ~mebody. he bew the si tuation was 
going 10 tum into a crime scene. for which he did nOI have time. He left and went to his 
grandmother's house. walking south on Kilpatrick. then through an alley that ran parallel to Ohio 
and Erie. and then through a park. 
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About an hour later, Mattox's girlfriend. Danicllc Portis. picked him up and the two rode 
by the scene on the way to Portis' house. Mattox observed "a bunch of new!> trucks" on Eric. 
Manox took a video, which he put on rus Facebook account. The video showed an ABC ne\"'s van, 
and Mattox could be heard on the vidt..-o saying .. this shit here is all bogus:' Mattox said he was 
expressing anger that the CPD "killed the boy for absolutely no reason." Mattox did not personaJly 
know the l.cGricr family, though he knew the family lived there. lie also did not personally kno,", 
anybody in the Jones family. I~ 


~_/~'_-
Regina Hollo\liu)' 
Superv ising Investigator 


,( In his deposition. lamar Mattox provided a briefdescriplion of his employment hislory. HI! Slated ilial h~ had blocn 
working in car salc~ , When asked whal otl1('f kinds of job!. he had. Manox said whal was transcribed as .. ] .... orked III 
!lome Depot in the receiving for six years before that:" IPRA !;ent a subpoena \0 Home Depot. which revealed thai 
t-.1aflol: "a .. O( igjna l1 ~ hired b} Home Depot in Apri1200q and '>'-"3S tennmnlC'd in Scplemhcr }Oll (An ~02J. 
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IV. ANALYSIS 


ALLEGATIONS I and 5 


We first address Allegations I and 5. that Officer Rialmo shot Quintonio LeGner and Bettie 
Jones without justification. 


Legal Standard 


The applicable Chicago Police Department order is General Order 03·02-03. 11. which 
stalc:s as follows: 


"A sworn member is justified in using force likely to cause death or great bodily 
hann only when he or she reasonably believes that such force is necessary: 


1. to prevent death or great bodily hann to the swum member or to another 
person. or 


2. to prevent an arrest from being defeated by resistance or escape and the: swum 
member reasonably believes that the person to be arrested: 


a. has committed or has attempted to commit a forcible felony which 
involves the infliction. threatened infliction. or threatened usc of 
physical forc~ likely to cauSl.' death or great bodily harm or; 


b. is attempting to escape by usc of deadly weapon or: 
c. otherwise indicates that he or she will endanger human li fe ur infl ict 


great hodily hann unless arrcstt.!d without delay:' 


In addition. the uSt: of dl!adly lorcc is codified under section 7-5 of the Criminal Code of 
1012 (7~O Ii .CS 517-5 (West 1014»). The pertinent pan of" that statute states th"t: 


"Ial peace onicer ... need not retreat or desist from efforts to make a la\\ful arrest 
because ofrcsistnnce or threatened resistance to th~ arrest. J Ie is justified in the usc 
of any lorce which he reasonably believes to be necessary to cITee! the arrest and 
(If any force which he Tcasonahly believes to be necessary to defend himself or 
another from bodily harm while making the arrest. However. hc isjustilied in usi ng 
loree likel y to cause death or great bodily harm only when ht' rcasonahly bl'l ieves 
that such force is nect."Ssary to prevent death or great bodily harm to himsel f or such 
tlthe.:r person .. : ' 710 II.CS .5 17- .5 (WC'st 20\4 ). 


Finally. Ull uJTicer's usc of deadly forcl' is a s<.:i zure within the.: me.:uning uf the Founh 
Ame.:ndment and. therefore. must he reasonable.:. Muhammt'd \. City (!1 ('hicago. ~ 16 FJd 680. 683 
(7th Cir. 20(2). "The ·re.:a$onahlenes:-;· inquiry in an exces~iVt: t<lrCt' case is an objc.:ctivc: Ollt' ; the.: 
question is whcthc.:r the otlicers' actions arc 'ohjeclively reasonable' in lighl uf the facts and 
circumstances cnnfmnting them, withllut regard to their underiying intent or motivation:' Grah£lm 
\'. (·onno,. 490 U.S. 386. 397 (1989); see also Estat£, (?f" Phillips \'. ('ity of Milwuuket'. 123 F.3d 
586 . .592 (7th Cir. 2003). The reasonablene.:ss calculation "must emhody alJuwam.a: for the lact that 
police ol1iccrs arc often forced to makc split-sl.'{.;ondjudgments- in circumstanct's that an~ tensc. 
unct:rtain. and rapidly t:vol\"ing· about the amount of lo rce that is necessary in a panicular 
situation:' Uraham. at 396-97. Consequently, .. 'when an officer belicves that a suspect's actions 
Iplace] him. his partner. or those in the immediate vicinity in imminent danger of death or serious 
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bodily injury. the omcer can rca~onably exercise the use of deadly force.' -, .It.fuhummed, 316 FJd 
at 683 (quoting Sherrod v. Berry. 856 F.2d 802, 805 (7th Cir.1988) (en bane) and omitting 
emphasis). 


Analysis 


AI the outset. there is no evidence to support that Officer RiaJrno's shots would have been 
justified under the second prong ofGcneral Order 0)·02·03. II, which authorizes the use 0: dead ly 
force in certain instances to prevent an arrest from being defeated by resistance or escape. Officers 
Rialmo and LaPalcrmo were responding to a domestic disturbance. not ancmpting to am:st 
Quintonio. Accordingly. Officer Rialmo's use of deadly force would not fall within the second 
prong ofGener.d Order 03-02-03. n. 


Accordingly, our only consideration is whether Oflicer Rialmo's shots were justified under 
the first prong of General Order 03-02-03, II. As previously detailed, the relevant question is 
whether a reasonable officcr in Officer Rialmo's position would have believed the usC! of dt!adly 
force was necessary to prevent death or great bodily hann. We apply the same analysis to all of 
Officer Rialmo's shots. including the one that inadvcnently struck Bettie Jones. because Officer 
Rialmo '5 use of deadly force was premised solely on Quintonio's actions. not on any independent 
actions of Bettie Jones. Thus. our inquiry is whether Officer Rialrno's shots were justified based 
on Quintonio's actions. If the firing of shots at Quintonio were not justified. then the firing of shots 
at Hettie Joncs could not he .I " 


To determine whether a reasonahlc officer in Officer Rialmo's position would have 
believed the use of deadly force was necessary. we must first detcnnine thl.! "position" Officer 
Rialmo was in when he used deadly force. This requires that we make factual dctc:rminations as 
to what Quintonio was doing. and the distance between Quintonio and Officer Rialmo. in the 
moments before Officcr Rialmo fired each of his shots. We make our factua l and legal 
determinations using a preponderance of the evidence standard. A proposition is proved by a 
prcponderancl! ufthe evidence when it is found to be more probably true than nol. .. h'e~\' 1' . • ,'tutt' 
Farm Mutual Automubile Insurance ('0 .. 216 III. 2d 100. 191 (2005). 


I. Factual Detenninalions 


Ba'ied upon our invcstigation. including the physical evidence and witness statcments. we 
h8ve dcterminc..'<i the follOWing facts: (I ) Quintonio did not swing the bat. (2 ) Quintonio nl!vcr 
progressed funher than the immediate area outs ide the threshold. and (3) Officer Rialmo fired a ll 
of his shots whcn he was standing in the area hetwccn the bottom o f the stc-ps and the curb. 


A. Quintonio Did Not Swing The BaIlie Was lJolding 


First, the evidence establishes that Quintonio did not s~ing the bat thaI he was holding. 


H, l lnder the doctrinc of l ran ~fencd mlent. if Officer R lalmu aCI~'d III sdr-dckll~ in , hom in!! at VJimonill. then Ik' 
al ~u acted in st'i {·ddcn~e in kilJin~ U~'"ic jon~s. ~uc h rhJI he wnuld nO! ~ crimina ll ~ 1i3hl\" <\et.. "I'opl., \' () ·\ .',d. 
~(l l tdl App ( I ~1) IJ:!:!K~. , 60. 
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There arc no other v.itness accounts or physical evidence that corroborate Officer Rialmo's 
statements that Quintonio swung the bat. Officer Rialmo's statements in his deposition and during 
his intervit.:"\\·s \.\-;th Detective Jensen and IPRA constitute the sole evidence that Quintonio s\\,'Ung 
the bat. However. Officer RiaJmo's statements and testimony in this regard arc inconsistent and. 
ultimately_ unreliable. 


First. Officer Rialmo failed to mention Quintonio's swinging of the bat tu Detective Jensen 
when he made his first statement to Detective Jensen. Officer Rialmo claimed in his IPRA 
statement that he did discuss the bat swing when he first spoke to Detective Jensen. 17 However, 
Detcctive Jensen did not note in either his original report or his general prugrt.-ss report that Officer 
Rialmo said Quintonio swung the bat in his first interview.'" Most notably. when JPR A asked 
Ddt!ct ivl! Jensen about this particular issue. he specifically confirmed dmt Officer Rialmo did not 
mention the bat swing in hi s first interview,IQ Detective Jensen also rcmcmbt:red that, during hiR 
second interview with Ol1icer Rialmo two days later. Officer Rialmo told Detective Jensen "there 
were some changes" to make to his original statement. one of which was to add the detail of 
Quintonio swinging the bal.Z(l Considering that Detective Jensen did not detail in either his report 
or general progress nOles that Officer Rialmo initially mentioned a bat swing and independently 
remembered that Officer Rialmo did not mention the bat swing in the fi rst interview and that 
Officcr Rialmo stated he had changes to make to his original slatt:menl. we find that Officer Rialmo 
did not initial ly tell Detective;! Jensen that Quintonio sy,,:ung the bat. 


Officer Rialmo first mentioned the bat S\\1ng to Dt:1t.-cti ... e Jensen in his second statement 
to Iktcclive Jensen" two days later. 21 He also included that Quintonio swung a hal in his TRR and 
ORR. which he signed at Area North after the incident, and he seems to have cornmW1icated this 
information to Detective Staples on scene because according 10 an JPRA report. Dett.."Ctive Staples 
told IPRA investigators on scene that Quintonio threatened the officers by swinging at them with 
a hat. ~ " Nonetheless. we find it telling that in his fir!t1 oppon.unity to explain the shooting to 
Detcclive Jensen, Offieer Rialmo did nm mention such a significant detai l. 


~()tably. Officer LaPalenno has consistently stated. both in his IPRA statement and 
deposition. thaI he did not St;..'C Quintonio swing a balY Ofliccr i.aPalenno claimed that he was 
looking d{}\\TI during the ti meframe that Omccr Rialmo claimed Quintonio's bat swing took 
placc:'·l However. if Quintonio had actually swung thc bat twice. as Otlict:r Riulmo claimed. it 
SL--cms likely that even if Otlicer LaPalenno were looking down. he still would have secn the bal 
sy" inging out of his peripheral vision. particularly because Oflicer LaPalcrmo was still facing in 


11 AnachmC0l487. pgs. 12·7.1. 
,. Attacium:nI 7i; Aaa(;hm4·nt 478 . 
,q Anl1chml.'nl4 12. pgs. 38.)9. 
,<, l\ttachmenl 412. pg). 37·38. 
:1 I'he detail~ surrounding Officer K lalmo's and Ufficer l.aPalermCl·s ~\:ond statements are. in themselves. 
eonnicting. Omcer Rialmo and Detective Jensen said thllt omcer~ Rialmo ilnd l.aPlllcnn{l went to the ~tation for the 
~I.'cond inlcn·j<,'ws. Officer Lal'ak-rnm, on the olhcr hand. said twice in his deposition that l>etct'tive Jensen came to 
his hou!>C. 
!: IPHA's initiati<lO rcport is in(;luded as Attachment 4 . 
." Attachment 72. pg. 55: Attachmcm493. pg. In. 
)1 Attal.·hn:cnl 72. pgs. )·1 · 15. 5:' . 
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Quintonio's direction when he was looking down. Officer LaPalermo said in his IPRA statement 
that lights were on in the front hallway and porch sLich that the officers "could sec evcrything ... 2~ 
Either way, Ofiiccr LaPalermo's statement offers no corroboration for Officer Rialmo's statement 
that Quintonio swung the bat toward him. 


Not only did OlTic.:cr Rialmo fail to initially mention the bal swing to Detective Jensen. but 
in the statements wherein he did discuss the bat swing. he provided inconsistent accounts as to 
where Quintonio was standing when he swung the bat. Officer Rialmo claimed in both his JPRA 
statement and deposition that Quintonio made two swings: one downward, and one back upward.26 


In his IPRA statement. Officer Rialmo said that Quintonio's first swing was "in the threshold" and 
that Quintonio's second swing was ''prob'ly'' while Quintonio was on the top steps while Officer 
Rialmo was al the bottom of the stairs.21 By contrast, in his deposition, Officer Rialmo said 
Quintonio swung the bat for the first time when Quintonio was on the top step of the porch while 
Officer Rialmo was on the second step.28 He also said he fired from the second step after Quintonio 
cocked the bat back up. which would mean Quintonio swung the bat upward while Officer Rialmo 
was still on the second step.29 Later in his deposition, when asked where Quintonio was standing 
during the first swing, Officer Rialmo indicated Quintonio was on the middle of the porch by 
marking that position on Exhibit 8, as shown below.3o 


rl;;""l 
L!.-.J 


.>. 
, , ; ,,{ 


~ ~ ., ... ,­
I·', STo\UCS 


• g 


'Ibus. ()fJicer Rialmo has provided at le.ast three different accounts of where Quintonia was 
standing when he first swung the bat: in the threshold, in the middle of the porch. and on thc top 
step, Funher. he has provided diffcring accounts as to where he was standing whcn Quintonio 
swung tht: hat ror the second time in an upward direction, telling JPRA that he was at the bottom 
or the steps but then testifying in his deposition that he was only on the second step.l1 The 
inconsistency between Officer Rialmo's IPRA statement and deposition t~timony is significant. 


.' ~ Attachmcnt 72. pg. 17. 
,.., Attachment 487. pg. 23; Anachmem496. pg. 137 . 
.. ' Attllchnl(~nt 487. pgs. 22. 24 . 
:'II Attachment 496. pg. 136, 
'" Attachment '"'96, pg. 139 . 
• "10 Attachmem. pgs. 17\ . 172, 174 (deposition testimony); Attachment 498 (exhibits). 
11 !"he staircase consisted offourslcps. with the founh step being Icvel with tne top oftht." porch. 
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Even ifOnicer Riaimo could not remember where Quintonio wa..'i standing when he swung the bat 
the lirst time. Officer Rialmo would be able to remember whether Quintonio ~wung the bat the 
second lime while he was One step from Officer Rialmo (as Officer Rialmo claimed in his 
dcpositi(m) as opposed to when he wac; several stairs away from Officer Rialrno (as Officer Rialmo 
claimed in his IPRA statL:mcnt)_ 


In addition to the inconsistencies inherent in Officer Rialmo's statements, some of his 
accounts ofQuinlonio swinging the bat arc also implausible. First. ifQuintonio had swung the bat 
in the threshold, Quintonio would have hit the doorframc or Bettie Jones given the small size of 
the .12 


I 


Mor~over. if Quintonio had sv,rung the bat in the thn:shold area. we question how OOic~r 
LaPaknno would nOI have secn Quintonio swing the bat bccausl.! Office r LaPulcnno said he sa" 
Quinlunio al the threshold. n Officer LaPalenno's undivided attention would have tx.-cn on 
Quinlonio'~ actions. Wc also havc to question Officer Rialmo's deposition testimony that 
Quinlonio swung the bat down and back up when Quinlonio was on the top step while Ofiicer 
Rialmo was on the second step. It sct:IIlS impossible that Quintonio could swing the bat twice at 
such a close distance to Officer Rialmo, while Officer RiaImo was balancing on the stairs, without 
hitting Officl'r Rialmn or without Ofliccr Rialmo tripping down the stairs. If Quintonio had 


': Th ... \'o.'~l ibul ... area mcasured approximatel) 4 fect dl.'ep and between apprm,imatdy 5 and 7 feet wide tAn. 480: 
AU . 77. pg I ~). The hal measured 28 inches (II.n. )7), In his IPRA statement, (Hlicer RimJmu SIIid thai when 
Quinhln in opencd th t' door [(I th~' w'itibule, Qu inlonill was two feet from Bettie Jones (An. 487. pg. 44). 
1) The <Ibon' photograph depicts the vestibule area. II.s to the area uf hl00d m.'ar evidence marker H, Commander 
DiGIOvanni said that thi~ smudge c()uld have occurred when the paramedics \\ ere carrying Quintonio 1'1)' his hf\nd\ 
and Quimunlo's "hack sldc" hitlhe ground. Commander DiGiovanni said Quintonio's fcct were inside lhc thrt'Sh(lld 
(Jfthc .. mter door\oIa> , ncar t\' iden(c marker H. (Alt. 134, pg,s. 4·5, 7·K). 
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actually taken this action. it would have been unavoidable to escape Officer LaPalenno's view. 


Ultimately, all of the inconsistencies in Officer Rialmo's statements about the details of 
Quintonio's actions with the bat make Officer Ria1mo's claim that Quintonio swung a hat 
unreliable. Thus. there is no credible evidence establishing that Quintonio ever swung the bat. 


B. The Evidence Shows Quinlonio Never Moved Past the Area Directly Outside The 
Threshold of the Vestibule 


The evidence indicates that the furthest point Quintonio may have reached before Officer 
Rialmo began firing was the portion ofthe porch directly outside of the vestibule threshold. Ample 
evidence c~tablishcs :hat after being shot. Quintonio fell in the vestibule. with his fect near the 
threshold. CFD Ambulance Commander Joseph DiGiovanni recalled Quintonio's feet being at the 
thrr.:shold of the exterior door. near markcr B. and his chest being in the entrance to Bettie Jones' 
apartment, ncar evidence marker C.J.I CFD paramedic Michael Kuryla likewise said Quintonio's 
legs were in tht' foyer. outside of the entrance to Bettie Jones' apartmcnt.3S I-Ie identified 
Quintonio's chest area as being near marker C and his feet as closer to marker E than B.36 Officer 
Daniel Mit::s:.r.cak. Star. It 15757. who arrived at the scene less than five minutes after hearing over 
the air that shots were tired. said Quintonio's legs were in the front foyer area, halfufay into Bettie 
Jones' apanmt:nt:17 Oflicer Rialmn likewise told IPRA that Quintonio fell with his torso in the 
vestibule and his feet in the threshold of the dOOr.3B In his deposition. Officer Rialmo said that no 
par1 of Quintonio's body was on thl! porch afit!r Quinlonio was ShOt.39 We note Officer LaPalermo 
did tell TPRA that when Quintonio fell. the portion of his body below his waist was on the porch.4il 
Ilowcvcr. all of the other witnesSt.:s· statements establish that Quintonio fell in the vestibule. with 
his fect at or in~ ide th~ threshold of the vestibule. 


;4 AltachmcnI 134. pgs. 4-5. 
JS AttachmCnl 130. pg. ... 21-22. 49. 
' to Attachment 13n. pgs. SO. 52. 
p Attachmenl248. pgs. 2. 7-8. 14·1 ~ . 
111 Attachment 487. pg~ . 21-28. 
J~ Allichment 496, pg. 152 . 
... , Allachm l."nt 77. pgs. 38·39. 
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That Quintonio fell in the vestibule. with his fcct at or inside the threshold of the vestihule. 
supports a finding that the turthcsl possible point he reached during Ih!! incident was the area of 
the porch din:clly in front of the vcstibuk IfQuinlonio had rcached funhcr on the porch. he would 
ha\'t~ had 10 hUH.' taken several steps backward to ultimately end tip in the vestibule. Howev('r. 
Offi(';l'T Rialmn did not detail Quintonio laking several stl'PS back. Oflker Rialmo told 1I'ft,\ that 
as Officer Rialmo was shooting. Quintonio tumed around. stepped backward. and fell in the 
\·cstihuk·.1 1 In his deposition. he alsl,) agreed that Quintonitl was "moving <tnd turning" whilt- he 
was shooting: ho .... ,c"cr. he did not describe Quintonio as retn:ating all thc way hack ward from Ihi! 
p(lrch into 11ll' vestibule. If Quintunio had been retreating. Ollif,;~r Rialmo should have desisted in 
liring. Ol1iccr LaPaknno aflirmativeJy said to IPRA Ihal Quintonio never rctrl'atc-d after shots 
were liJ'l'U.4.' O!liceT LaPah:nno then said Quintonio may have taken a step backward. but h~ 
agrccd ()uintonio essentially collapsed " ,here he was ShOt.41 In his deposi ti on. Officer l,aPaknnn 
said after (,)uinloni() Was shot. ht! saw Quintonio fall from the l(lcation where he had been shot and 
did not SCI.' him step from the location where he had hcen shut,"J 


l-t1l'rl' is no credihle e\ idenct' that Quintonio CVl'r n.'ached thc :tre<l of Ihe porch Ix:~ olld th ~ 
par'lllft hl' porch directly in from of the wstibuh:. The sale pcrsonlu claim Quilllonio reached the 
front Sll'P and In consistcmly place Quintonio on the porch is Olliccr Rialml). 1l0\WVl'r, as we: 
ha\'e detailed at h.·ngth. all of the olher inconsistencics in Olliccr Rialnw's statements make it 


" Allachm C:l1! 187. pg 16. 
"Att.u;h ~ll'nl 7 .~. pg ~l 


/) Anm;:h!' IC"nt n. pg. 52. 
II All.u:hm ... n l,I~.l . flU 12. 
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impossible to accept his version of events without additional evidence supporting his accounts, In 
this regard. we note that Officer Rialmo has provided inconsistent accounts of what Quintonio was 
doing when he fired his last shot. In his statement to Detective Jensen, Officer Rialmo said 
Quintonio grabbed his chest. stated "ob fuck. fuck. fuck," turned to the right. and collapsed into 
the vestibule face down.4~ Officer Rialmo said he stopped shooting after Quintonio collapSl!d.4lI 


Officer Rialrno offered a similar account in his IPRA statem~nt. adding that Quintonio turned 
around and took a step back before dropping into the vestibule.47 In his IPRA statement, Officer 
RiaJmo again said he stopped firing because Quintonio was down. 4H He also said he realized 
Quintonio had been struck by one of his shots when Quintonio "dropped."49In the first pan of his 
deposition. however. Officcr Rialmo said that when he fired his lalit shot. Quintonio was still 
upright. and that he realized Quintonio was struck when Quintonio screamed and grabbed for his 
chest. so Then. in another part of his deposition. Officer Rialmo again said he stopped firing when 
Quintonio"'was on the ground."" Thus. Officer Ria1mo has provided different accounts as to when 
he realized Quintonio was struck and whether he fired his last shot while Quintonio was IJprighl 
or down on the ground of the vestibule. 'Ibis additionaJ inconsistency further cal ls into question 
the reliability of Officer Rialmo's statements. ~:! 


Officer Rialmo's claim that Quintonio reached any part of the porch. and particularly the 
top oflhe stairs. is nol slJpported by Officer LaPalermo's statements. Officer LaPalenno told IPRA 
that he saw Officer Rialmo shooting when Quintonio was "on the porch ... ~j In his depusition. 
however. Officer LaPalermo said he never actually saw Officer Rialmo firing and that he never 
saw Quintonio leave the vestibule.54 Instead. he said that when he last saw Quintonio hefore shots 
were fired, Quintonio was still in the vestibule. charging toward the officers. s5 Officer LaPalenno 
said he then looked down. and the next time he looked up. Quintonio was clutching himsel f saying. 
""Oh. fuck. Oh, fuek."~6 Accordingly. Officer I.aPalenno has not consistently placed Quintonio on 
the porch. 


In cond usion. considering all of the above-referenced statements and the physical C'vidcncc 
inside the vestibule, we find the evidence indicates Quintonio did not advance past the area of the 
porch directly in front orlhe vL"Stibuic:. 


4~ Attachment 77. pg. 17. 
-1(, Attachment 77. pg. 17. 
47 Anachment487, pg. 27. 
411 Atll!.chmcnt487. pg.. 30. 
19 Attachmenl487. pg. 27. 
~'Attuchment 496. pgs. 167·169. 
I, Altachm!;nt 497. pg. 2l . 
I~ OffICer Kialmo also claimed Ihal he lo ld Quinlonio 10 "Orop that baC approximately ten times. However. Officer 
I...aPalermo never heard Officer Rialmo say anything 10 Quinconio. William Wells also did not hear Officer Rialmo 
say anything. Antonio LeGriCT likewise said he did nol hear anyone say anything before the shooling started other 
than hearing Bettie Jones say. "hey. hey. hey." 
" Attachment72. pg. 25. 
'" Attachment 493, pgs. 222·223. 
~! Attachment 492, pg. 222. 
'" Attachmcnl ~93. pg. 2 19. 
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C. Ollkcr Rialmo fired All of His Shots While He Was No Longer Standing on The Stairs 


'fhl.! evidence also shows that it is more likely true than not that Ofliccr Rialmo fired all 
seven of his shots while in the area between the bottom of the stairs and the curb. 


OIlicer Rialmo provided markedly different accounts as to where he was standing when he 
lired at Quintonio. In his initial statement to Detective Jensen. Officer Rialmo said that he stopped 
firing his weapon when he reached the bottom of the stairs and wa.;; standing on thc walkway.s1 
Similarly, in his deposition. Officer Rialmo said he fired his first shot from the second step and 
that ht: was standing on the walkway. somewhere between the end of the steps and the sidewalk. 
whcn he linishcd firing his seventh shot.SII Yet in his IPRA statement. Officer Rialmo said he did 
not start firing his weapon until he was ofTlhe stairs and onto the walkway.~9In fact. he specifically 
said, "I shot from the holster as I was on that walkway from the sidewalk. So in between, so nolo 
not on the steps anymore on that, on that walkway:,60 Certainly. Officer Rialmo's inabi lity to recall 
the exact step he was standing on for each shot is understandable considering how rapidly he fi red 
his shots. Ilowevcr. the fact that Officer Rialmo provided wholly different accounts as to whether 
he fired all eight of his shots while standing on the stairs or all seven of his shots after he backed 
down the slairs significantly undcnnin~ his cn.-dibility and makes it impossible to detennine. from 
his testimony alone. which version of events is accurate. 


Utlicer LaPalenno claimed in his IPRA statement that Officer Rialmo fired all shots while 
on the stairs and that when Officer Rialmo rcaehl:d ·'the grass. there was no more shots fircd."/ol 
However, inconsistencies between Officer LaPalermo's rPRA statement and deposition testimony 
also make Officer LaPalenno's account of Officer Rialmo's firing unreliahle. In his IPRA 
statement. Officer LaPalermo stated he saw Officer Riaimo tiring his weapon while (}uintonio was 
on the- pon.:h.62 Yet. Officer LaPalcrmo then stated in his de~sition that he was looking down and 
nevcr saw any shots being. fir~d and that he never saw Quintonio Icavc the vestibule. 63 This 
inconsistency cai ls into question the accuracy of Officer l..aPalcnno's account of where Oflicer 
Rialmo was when he fired his weapon. 


On the other hand. the statements of Jamar Mattox and Anton io LcGricr corroborate 
OllicL'r Rialmo's version of c,;:vents in his IPRA statement that he fired all of his shots Irom thl' 
hottom or the stairs while moving hackwards. Matlox said that he initiall)" ducked after hearing a 


,~ Attachment n . pg. 17: Attachmenl 412. pgs. 24 ·2 ~. In his deposition. Officw Rialmo .:xplaim.-d thai hy 
"\\Illkwa)':' he meant thc concrete area leading from thc side ..... alk to the porch. rhrooghout our n.:pon. the ..... ord 
" \\'3!kway" significlo thl' concrete pllth from thc sidewalk to th.: porch . ..... hich runs perpendicular to the street, and the 
\\ ord .. side ..... a lk·· !<oignifics the concrete sidc\\alk that runs parnllcl to the street . 
' I Attachment 4'-16. pg. 11q 
) V Atlachment 4ft7. pg. 2:' . 
, J ) Attachment 487. pg. 25 . 
(.1 Anachmcnl 72. pg. 27. Otliccr Lal>alermo did not deline which par: orahe grass In which he was referring. but 
..... ~. pn:!>umc he mcanlthc gras~y area 81 the from orthe sidewalk, near the bottom of the .!oIairs. becau.~ in hi~ 
der(l~ i tion. ()fjiter l.aPaknM ~aid that ..... hen Quinlonio grJ.bbcd his chest and fcll. Officers I.aPalcrmo and Rialmo 
were both standing 311he booom of lhe stairs .~uch that if cith~r officer had taken a ~tep forward. he would have 
stepped 1)1\ the stairs (Attachment 4-Q:;. pg 36) . 
• ,' Attachment 72. pg. 2'\ 
~ \ Attachment 4Q:t. pg.. .. 7-:!.. :?22-:D. 
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gunshot but then looked bal:k up and saw an officer tiring multiple shots.64 Manox said this oflicee 
was standing on the sidewalk, a little to the left of the walkway.6S While Mattox did not explicitly 
identify the officer as Officer Rialmo. we can infer that it was Officer Rialmo as opposed to Ofliccr 
I.aPaicnno because Officer LaPalermo did not fire his weapon. \.1attox ' s statement thus supports 
the fact that Officer Rialmo fired at lea Ii! some of his shots while off the steps. at or around the 
sidewalk area. Further, although Mattox: did not observe all ofOfficcr Rialmo's shots. the fact that 
he observed Otliccr RiaJrno at or near the sidewalk supports an inference that Officer Rialmo fired 
his initial shots while at the bonom oflhe steps. It would have been diflicult. if not impossible, for 
Officer Rialmo to back up rapidly enough to fire his initia1 shots on the stairs but then fire the final 
shots all the way by the sidewalk. The evidence shows the distance from the bottom ofthc stairs 
to the edge of the sidewalk closest to the curb measured at least 10 feet, while the distance from 
the bonom of the stairs to the curb measured in excess of20 feet. b6 Further. Officer Rialmo said 
in his deposition that he fi red all of his shots in less than a second_ Therefore. by Officer Rialmo's 
own account, he both fired his shots and changed his position. if at all. within that instant. 


The credibility of Jamar Mattox ' s depmition statement is bolstered by the statement of 
Quintonio's father. Antonio LeGrier. Antonio told lPRA that immediately after hearing Quintonio 
run down the stairs, he proceeded down the stairs and heard shots being fired.b1 He paused when 
he reacht..'<i the midway point of the staircase and could sec an officer's legs and part of his mid­
st.."'Ction.bs The oOieer was in a "shooting stance" and standing ncar the walkway in the grolss. 
Antonio further stated that the officer was approximately 30 feet away from Quintonio at this point. 
Specifically. Antonio said the officer stated, "1 saw the baseball bat. I thought he was gonlla lungl! 
at me:>09ln respon~. Antonio either thought or said "Jung[e) at you[?] You 30 feet away from 
·em. The bullet. the bullet casings is ncar the curb once you pass the grass spot. You're lookin' at 
20 to 30 feet before you even get to where my son is at in the doorway:"o Antonio said hI! saw thl! 
shell casings as he exited the building and could see the distance oflhe ca.<;ings "which is why [hc) 
could tellliPRA I exactly where the officer was standing approximatcly.,,11 Per Detective Jensen's 
report. Antonio told Detective Jensen thai he observed an officer crouched down by the curb_ 
approximately 30 feet from the door. 12 We interpret Antonio's description to mean that in thc 
moments aner the shooting. Antonio saw an oflicer standing in the grass ncar thl.! I.!urb. 
a.pproximately 30 feet away, and that he was able to confinn his approximation of the officer's 
distance when h~ later observed the shell casings. 


While Antonio did not specifically identify the oHicer in Ihe shooting stance as Officer 
Rialmo. we can infer that it was Officer Rialmo because Officers LaPalenno and Rialmo both told 


!I-I Attachment 494. pg. 27. M!llIo~ was sitting :n his friend's car on the southeast comer of Kilpatrick and Erie when 
he heard shols being fired and ~uhscqucntJy saw an offICer tiring multiple ShOL<; . 
. .. Attachmenl494, pg. 32. 
10(. We have ba~cd these measurem ... nts oITor Aftachment 73. which oUllines the dislanccs bclween the various shell 
casings and [he north curb of Erie. 
107 AU3chment 44, pg.~. 29, 46 . 
• - Attachment 44. pgs.43, 46. 51 . 
i.'I Attachment 44. pg.. 29. 
10 AUachmenl -l4. pg. 29. 
' I Attachmcnl44, pgs. 77-78. 
'.' AII3chrncnt 77. PJ?. 19. 
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IPRA that. aOer the shooting, Officer LaPalcnno took cover behind a car in the strcct.7J In addition. 
Officer Rialmo to ld IPRA that he observed Antonio coming partially down the stairs and 
!)topping. 7~ 


The fact that Antonio saw Oflicer Rialmo approximately 30 feet away after the shooting 
sugge~1s that Officer Rialmo must have fired his shots after descending the stairs because it is 
impossible that Officcr Rialmo could have started firing on the steps and then walkc..-d. all the way 
back to the area near the curb by the time Antonio saw Officer Rialmo immediately after the 
shooting. 7s Thus. Antonio' s statement. when coupled with Jamar Mattox' s statement, support a 
finding that Officer Rialmo fired all of his shots while otT of the stairs. 


The position of the shell ca~ings al!>O suppons. rather than refutes. a finding that Officer 
Rialmo fired his shots while off the stairs and that he specifically fired in the area between the 
bottom of the stairs and the sidewalk. As shown in the photograph below (which is pan of 
Attachment 60). three ca'iings were recovered on the sidev.'alk: one to the left of the stairs. one 
parallel v.ith the right side of the stairs. and one to the right of the stairs. 70 An additional casing 
was recovered to the right of the walkway. in the grassy area between the stairs and sidewalk. and 
two casing:-; were recovered to the right ofthc walkway. in the grassy area between the :-;idcwalk 
and the curb. ;4 


'1 Anachmcnt72. pg. 33: Anachmcnt4H7, pg.)O 
'. Attachment 487. P1/.. 33. 
1) Antonio's IPRA Matemenl does differ slightly from th~ statement he gave to Delt!Cliw Jensen in thaI he told 
Dc\(.'Cti\'c Jensen the officer he saw was crouched by the curb. whereas he to ld [PRA the officer was in a firing 
slanee. We lind these descriptions are similar and clear! ~ distinguish that it is Otliccr Rialmo thaI Antonio is 
describing. 
7t. We USI: (hI: directi()n~ "left" and "right" to signil)' the direction thaI thl' casings were in relation 10 the SlaiN if one 
were looking !ol'l'ard the house, <Ci Ornur Riaimo \o\a~ when he fi red . 
.,.., Inc: sc:venlh shell casing was recovered across the street. Th<:re is nu evidence suggesting OmC('f Ria!mo tired 
an) shots lrom acro~s the ~trl:et: thus, we give no weighllO the !(X;alion of the seventh shell ca.~!ng. as il is likely this 
ca.~!ng wa~ simp l ~ madH'"l'nl!y transport<.'d in ~unwbllJ~'S dothir.g {If shue across thl' !l1t' ... 1. 
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We acknowledge and have considered the possibility that ca~ings may have bounced or 
been inadvertently moved on scene and thus, we do not place great weight on them in this analysis. 
However, we find it significant that no casings were found on the stairs or ncar the bottom of the 
stairs. The distance afthe casings from the stairs and the fact that six oflhe casings were recovered 
in the;: same area support a finding that Officer Rialmo fired several of his shots from the same 
general area of the walkway between the bonom or the steps and the curb. 


The Leiea scan pcrfonned by the Illinois State Police also suggests thai Officer Rialmo 
fired at least one of his shots at the bonom of the stairs. (SP was able to measure the trajectory of 
the bullet of one of tht: seven shotS.11 Based on these measurements. it is morc probable than not 
that Officer Rialmo fired thc bullet that created this trajectory line while he was ofT of the stairs, 
beeause ifhe had fired from on the stairs, he would have had to have been uM8turaily low to the 
ground.7Q 


Assistant Medical Examiner Dr. Kristin Escobar's examination and findings were also 
considr.:rcd in lht: detennination that Officer Rialmo fired all of his shots while off of the stairs. Dr. 
Escobar explained that the traj<..'Ctory of five of Quintonio's six bullet wounds was slightly 
upward. RO Such an upward trajl!ctory would be consistent with Officer Rialmu. who is ahout seven 


11 lSI' could only perfonn this tesling for one of the seven shots because only one shot made mu ltiple holes in the 
SlrUClUrt of the home. The trajectol')' line that ISP was able 10 measure had a very slighl upward angle. Th~ height 
from the trajeclol)' line to the top oflhe stairs measured approximate I)' 2.502 feel. with a five-degree vanance. and 
the height from the trajectory line to the walk.way Illhe bol!om oflhe stairs measured approximately 5.008 fecI. 
with a five degree variance. 
1'1 While the Leks scan does lIot definit ively rule out Orncer Rialmo having tired shots from th~ Siairs, it constitules 
another piece of evidence thaI. whcn taken in conjunction with all of the other evidenCe;!. lends 10 sho\', Officer 
Rialmll fire-d at leas! onc orhis shOis while he was offoflhe Slai!"j. 
so Attachmenl 515 . pgs. 24-25. l'he sixth wound was a gnv.e: wound and Dr. Escobar was nOi able 10 detenninc its 
direclionality (Attachment 5 IS, pg. 25). 
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inches tal ler than Quintonio. firing from the ground while Quintonio was on the porch. sl 


WI; note that Officer Rialmo also demonstrated during his deposition, using a toy gun, the 
lowest point that he would have held his weapon when he fired and the highest point he would 
have held his weapon when he fired. Measurements were then taken from the ground to various 
points such as the top of the gun and the bottom of Officer Rialmo's hand. However, Officer 
Rialmo was not using his actual weapon during these demonstrations, and it seems wilikely that 
he ,,",:8S holding the toy weapon in the exact spot that he held his actual weapon whi le firing. For 
cxamplt:. when asked to demonstrate how he was holding the weapon when he fired it from the 
lowest po int he fired. Officer Rialmo said it was "roughly in this general area" Further. Offieer 
Rialmo did not demonstrate the angle he was holding his weapon when he was shooting. In light 
of aU of the foregoing. we have not given great weight to these demonstrations in detcnnining 
whether Officer Rialmo fired his shots whi le on or off of the steps. 


In swn. based on the wiblesses' statements and physical evidence. a preponderance of the 
I!vidcnce estahlishes that Officer Rialmo fired all of his shots in the area between the bottom of 
the steps and the curb. 


II . Whether Otlicer Rialmo's Shots Were Within Policy 


Having made our factuaJ findings, we now turn to whether Officer RiaImo's shots were 
within po licy. To answer this question. we must detennim: whether a reasonable officer in Officer 
Rialmo's position would have believed he was in imminent danger of death or great bodily hann 
althe lime he fired his weapon. See General Order 03-02-03. 11; 720 II.CS 5/7-5 (West 2014); 
Afuhammed. 316 F.3d at 683. 


In doing so. we lind a reasonable officer would not have believed he was in dang.er of death 
or great hod i l ~ harm where (1 ) Quintonio did not swing the bat. (2) the furthest distance Quintonio 
advanced toward any officer was the area right out.<;;ide of the vestibule, and (3) Offieer Rialmo 
fired all of his shots when he was standing in the area between the bonom of the sleps and the 
curh. Further. Officer Rialmo' s path of retreat was unobstructed and he could have continued to 
safely create distance between himsclfand Quintonio. Accordingly. all of Officer Rialmo's shots 
were not wit hin policy. Funher. even if we were to make alternate fac tual dctcnninalions and find 
that Quintonio did swing the bat or that Officer Rialmo did fire some of hi s shots while on the: 
stairs. we wo uld sti ll find that Officer Rialmo's last shot was outside of policy. 


A. All of OlTIcc.:r Rialmo's Shots Were Not Within Policy 


First based on the fac tual find ings that we have previoll'tly detailed. we find a rea<;;onahlc 
()nicer in Ofiiccr Rialmo's position would nol have believed he was in imminent harm of death or 
great bodi ly ham1 at the time Officer Rialmo began firing his weapon. 


Unlike a gun. a bat is nut a per Sf! deadly weapon. Sec Pl'ol'le \'. Carter. 410 Ill. 462, 465 
(1 95 1). Instc.:ad. whether a bat is considered a deadly weapon depends on the manner in which it 
is uscd. SIX id: sec a lso Pt'opll! \" Whitt , 140 Ill. App. 3d 42. 49 (1986). Hen:. Quintonin was 


'1 ( )tlico:r Rialmo is 6 ' 1" (An 2 Ili), .... h ilc Quinton io wa., approx imate!) ~. 6" (Au . 22 11. 
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holding the bal above his shoulder and wa .. not s\\o;nging it. Accordingly. Quintonio was not using 
the bat in such n manner a .. to make it 8 deadly weapon. ~orcover. per Officer Rialmo's )PM 
statement and deposition h .. -stimony. he did not have any infonnation from which a reasonable 
onicer would believe Quintonio plannt:d to swing the bat at Officer Rialmo. Officc:r Rialmo said 
that he knew only that he was responding to a domestic disturbance and that somebody possibly 
possessed a bat,82 Officer Rialmo had no description of the victim or possible offender,A) Officer 
Rialrno also did not describe having any information that Quintonio had previously swung the bat 
at somehody. that he had ro:n acting violently before the incidl!nt. or that he had a history of acting 
violently.u Further, the evidence establishes Quintonio did not make any .... erbal threats to the 
officers when they anived. Officer Rialmo told IPRA that Quintonio did not yell. scream. make 
noises. or otherwise say an)1hing to the officers.I ' Officer Rialmo also said that he did not hear 
any yclling. screaming. or discussions taking placc in the home as Quinlonio wa'ii coming down 
the interior stairs.at. 


Further. Officer Rialrno had successfully created se .... eral feet of distance belween himself 
and Quintonio allhc time he started to fire from the bottom of the stairs. This distance meanlthat 
even ifQuintonio decided to swing the bat from the position he was holding it above his shoulder. 
he wa.'ii not in striking distance of Officer Rialmo. This distance also meant that if Quintonio had 
started to advance toward Officer Rialmo with the bat., Officer Rialmo would have had time to 
either continue creating additional distW1CC or to fire his wcapon before Quinl0nio struck him. This 
is especially true because Officer Rialmo already had his gun unholstercd. Thus. in light of the 
distance between Quintonio and Officer Rialrno in the moments hctore Officer Rialrno began 
firing his weapon, a reasonahle officer in Officer Rialmo 's position would not haw hclicved 
Quinlonio pOSl'd an immt.-diate lhrcat. Sec Muhammed. 316 FJd at 683 (an officer can rcasorlilbly 
use deadly forcc when an officer believes the Sillipect's actions place him "in imminent danger of 
death or seriou.'ii bodily injury" (emphasis added)). 


In sum. 11 n..."tlsonabl~ officer in Officcr Rialmo's position would not have believed he was 
in imminent danger of death or grc:at bodily harm al any lime that Officer Rialmo fired his weapon. 


-~ Atlachmcm487, pgs. 14, 19; I\.ltuchmcnI4%. pg. 141 
.1 In his deposition. Officcr Rialmo agreed lhal he did nOI know "..ho had called 9 11 he did nut kno".. ho".. miUl) 
reoplc were in Ihe rcsidt"flce. and he did nul ~no"" who was ln~olved in tht' dome)tic disturbance. Including whelhcr 
there \\t:re adults or min(lrS in\'uhcll (Attachment 496, pg. 141). 
&l In dctemlining whether Officer Rialmo's actions were reasonable. we consider onl~ the infom1ation he koc" at 
the time he uM!d fired al (,)uinlonio S~. (' X .. 14""01 \'. Sunxamon ("u'm~l . /lJinou. 70~ to .3d 81124 /"II Jhe 
reasonableness o( the force used de~nds on the lotalit)' o( the faclS and circumstances lno".. n to the officcr 3t th~ 
timc the forcc is applietl"). COPA Icamed through its extensive investigation that Quinlonio had a histnry of menial 
health concerns leading up 10 this incident However. Officer Rialmo did not know ofQuinlonio'!> menwl health 
history: accordingly. Quinlonio's ment.1l health eoncerns could not hevc (adored into Officer RiHlml)'s belief as to 
whether he """as in imminent dang\..'f of death or great bodily harm. Officer Rialmo had ne\'er interacled with 
Quintonio before (Attachment 41'17. pg. 50), and no references were made 10 Quinl()nio's menial health histol) in the 
CPU's dispatched communication to Officers Rialmo or I..aPalcrmo. 
1\ Attachrnent 487. pgs. 22.44. 
"" Altachrncnt487, pg. ~ 4 
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13. Alternatively. even if Quintonio Sy.llng The Bat or Advanced Onto The Porch. and 
Even If Officer Rialmo Fired While on The Stairs. Officer Rialmo's Last Shot Was Not 
Within Policy 


Alternatively, even if we were to modify our factual findings and determine that (1) 
Quintonio did initially swing the bat. (2) Quintonio advanced onto the porch. and/or (3) Officer 
Rialmo started firing while he was on the stairs., we would still find that Ofliccr Rialmo' s final 
shot was not within policy. 


Ofliccr Rialmo clearly stated in his deposition that Quintonio was in the vestibule when 
Officer Rialmo fired his last shot, which is corroborated with the location of Quintonio's body in 
the vestibule. the closest that Officer Rialmo could have been standing at the time he fi red his last 
shot. baslXf on al l his statements and testimony, was at the bottom of the steps.R7 This is 
corroborated oy the physical evidence and all of the witness stalt!ments. As we have detai led. thc 
distance between Quintonio and Officer Rialmo at this point was too great for Oflicer Rialmo to 
have reasonably believed Quintonio still presented an imminent threat. This is particularly true if 
Quintonio was retreating at the time that Officer Rialmo fired at him in the vestibule. Thus. evcn 
if we wecc to modify our factual findings. we would continue to find that Otliccr Rialmo's final 
shot WoiS outside of policy. 


In sum, we lind by a preponderance of the evidence that Officcr Rialmo's use of deadly 
force wa; ~OT WITHIN POLICY. Accordingly. Allegations I and 5 are SUSTAINED." 


ALLE(;ATIONS J and 4 


We tum It) Allegations 3 and 4. Allcgution 3 is that Officer Rialmo fi red multiple times 
into a home occupied by persons who would be at risk of injury or death. Allegation 4 is that 
Onicer Rialmo fired in the direction of Bettie Jones, which resulted in her death. 


Hccausc we havc found that Officer Rinlmo was notjustificd in fi ring his wcapon. we lind 
that Ofliccr Rialmo was acting outside of policy when he fi red multiple times into the homc and 
fired in thl' di rection of Bt!ttic Jones. All of the evidence rdcrenccd in thc earl ier analysis were 
considcrcd in reaching thi s conclusion as wcll. Accordingly. Allegations 3 and 4 are 
SUSTAINEIl . 


• - The closest <lI.:CQunt that Offi,er Rialmo gave was in his statement to Detective Jensen According to [)etecti\'C 
Jensen\ report, Officer Rlalmo said he was stepping backwlSl"ds do .... " the stairs while discharging his weapon and 
stopped at the bonom oflhc stnirs oAthe walkway leading 10 lhe houSe!. 
X~ Wl' recognizc that thc Cook COUIllY Stalc's Anomey's Office declined to file criminal chargcs llgain~ Otliccr 
Ri<llmo. Ho ..... ever, the CCSAO wa .. evaluating whether 10 pursue charges on a case which would ultimately have 10 
meet the hurdcn of beyond a reasonable doubt. which is a higher standard than the preponderance of the evidence 
standard that app l ie~ to administrative decis ions. Our dCl.:i:.ion is there fore not in conflici with, nor are we 
COOl-trained b~.lhc rCSAO' s dccis:on. 
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CIVILIAN OFFICE OF POI.ICE ACCOITNTARII.ITY 
Log #10786W U#15·027 


ALL EGA TIO~S 2 aDd 6 


22 December 2017 


l\cxt. we address Allegation 2, that Officer Rialmo failed to provide Quintonio LeOrier 
with medical &tlcntion. and Allegation 6. that Officer Rialmo failed to provide Bettie Jones with 
medical attention. 


Legal Standard 


General Order 03-02-06 sets forth the duties an officer must undertake when he discharges 
a fircann. These duties include notifying the Ofiicc of Emergenc)' Management and 
Communications (OEM C) immediately and completing a TRR and any other reports. CPD officers 
arc not. however. required to provide medical care. 


Analnis 


Officer Rialmo acknowledged in his IPRA statement that he did nut provide Quintonio or 
Bettie Jones with medical attention. other than to caU for an ambulance. He explained he did not 
have glo\'es or equipment and he was not a trainc..>d medic or EMT. though he had taken toumi4uct 
training and a basic life savers coursc while hc was a ~arinc. However. as we have detailed. cpn 
officers are not fC4uircd 10 provide :ne(lical care. Accordingly. Allegations 2 and 6 an: 
EXONERATED. 


ALLWATJON7 


Finally. we consider Allegation 7.lhat Officer Rialmo failed to ensure his ta<icrcertification 
was current from 011 or about February 6. 2014. through March 16.2016. 


legal Standard 


General Order tJ04-02 requires that CPU members qualif)' annually with all Taser devices. 


Analnis 


In his deposition. Omc~r Rialmo stated that his Tascr qualification had expired on 
December 26.2015. and that he had not had a chance to complete the annual rcquircmCnllO rc­
quali fy.1I<I Similarly. in his IPRA statement. Unicer Rialmo said that his Taser certification had 
lapsed on the date of tht: incidcnt.90 In a December 2017 statement to COPA. Offic("r Rialmo 
acknowledged making the aforementioned statements. to the best of his knowledge. and further 
acknowledged that a timeframc existed between February 20 14 and approximatcly March 2016 
that he a11owL-d his lascT certification to lapse. When askl..:d whetht:r he was informing COPA that 
he allowed his ra.~r certification 10 lapse. Officer Rialmo simply stated thaI hc did nut allow it 10 


lapse intentionally. Unicer Rialmo's training records also show that he completed laser 
ct!rtification on February I. 2013. and did not complete it again until ~arch 17. 2016.'11 


I~ Anachment4%. pg 4) 
'IJ Attachrllcnl 487. P1:: 70 
~ I Attachment 520. 
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CIVILIAN OFfiCE Of POI.ICE ACCOUNTABILITY 
I.og #10786161 U# JS-027 


22 December 2017 


Based on the foregoing, the evidence establishes that Officer Rialmo failed to ensure his 
taser certification was current from on or about February 6, 2014, through March 16. 2016. 
According'f IJAlh:gation 7 i~ SUSTAINED. 


. II 


t (J/)~ 
Andrea Kersten 
J>Cpuly Chief Administrator 
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Rahm' Emanuel 
Mayor 


Department of Polla: . City of Chicago 
3510 South Michigan Avenue . Chicago, Illinois 60653 


Eddie T. Johnson 
Superintendent of Police 


Mareh22,2018 


Patricia Banks 
Interim Chief Administrator 
Civilian Officer ofPOliee Accountability 
1615 West Chicago AvCDue, 4th Floor 
Chicago, illinois 60622 


Re: Log #1078616 
Non-Concurrence with findings and penalty 
OFFICER Robert Rialmo 


Dear Interim Chief Administrator Banks: 


Based on a review of the above-referenced complaint register '(CR), the Department does 
not concur with the recommended findings or penallY for Officer Robert Riolmo. The 
Department is mindful that two persons lost their lives in the early morning hours of December 
26,2015. However, based on all of the evidence presented in this case, it is clear that Officer 
Riolmo's actions were justified and within Department policy. Therefore, according to Special 
Order S08-0I-OI , Conduct of Complaint Investigations, this CR investigation should be 
classified as EXONERATED as it relates to Allegations I and 2, as it relates to Quintonio 
LeGrier and as to Allegations 3 and 4, as it relates to Bettie Jones. 


Officer Rialmo's decision to discharge his firearm was consistent with the Department 
direetive entitled, Force Options, General Order, G03-02-02 (Effective March ll, 2015 to 
January J, 20J6) , Said generol order provides that the definition of an assailant is "a subject who 
is using or threatening the imminent use of force against himselflherself or another person" and 
categorizes assailants into three categories. According to the order, when the actions of an 
assailant will likely cause death or serious physical injury, then the use of firearms and other 
deadly force options by office", is appropriate, In the instant case, not only was Quintonio 
LeGrier (Quintonio - so as not to be confused with his father, herein Mr. LeGrier) armed with a 
deadly weapon, but, because he also attacked Officers RiaImo and LaPalermo with actions that 
would likely bave caused serious physical injury or death, Quintonio was properly identified as 
an assailant. Further, there is no credible evidence to diSprove Officer Riolmo's perception thst 
Quintonio posed a threat to him as Quintonio edvanced toward him. Therefore, it was proper 
and within Department policy for Officer Rialmo to use his firearm in response to the threat 
posed by Quintonio, an assallant 


----------------------------------~ , 
Emergency and TTY: 9-1-1 • Non Emergencyaad TTY: (within CitylimiU) H-I • Non-EmerJenq and TTY; (outs ; 


EXHIBIT 


/iJ 
E-mail: clearpath@Chicagopolice.ofg • Webalte: www.chicagopoUce.org I 
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I. INSUFFICIENT EVIDENCE TO SUSTAIN ALLEGATIONS 1 AND 1 


The following facts are undisputed as it relates to what occurred in the early morning 
hours of December 26, 2015 at 4710 W. Erie. Officers Rialmo and LaPalermo were wolking in 
uniform as Chicago Police Officers. Antonio LeOrier lived on the second floor of 4710 W. Erie 
and was the landlord to Bettie Jones, who lived on the first floor with her fiance, William Wells. 
Antonio LeGrier called the police because he was afraid of hi. son and hed barricaded himself in 
his bedroom in his second floor apartment. Quintonio was armed with a metal baseball bat prior 
to the officers' arrival on scene. MI. LeGrier asked Ms. Jones to open the door for the police 
when they arrived. Officers Rialmo and LaPalermo were dispatched to respond to Mr. LeGrier's 
call of a domestic disturbance at 4710 W. Erie. They drove to that address in their marked 
Chicago Police van. Upon arriving at that location, hoth officers walked up the four steps to the 
front door. Officer Rialmo was on the small porch itself, while Officer LaPalermo was behind 
him on the top step to the small porch. Officer Rialmo knocked and rang the doorbell. Ms. 
Jones answered the door by opening the door inward. Ms. Jones whispered "upstairs" and 
pointed. Quintonio came running down the stairs towards Officers Rialmo and LaPalermo. 
Quintonio was armed with a raised metal baseball bat. Quintonio got within feet of Officers 
Rialmo and LaPalermo. Officer Rialmo was the only person to discharge his weapon. He fired 
his gun in rapid succession several times. He struck and killed Quintonio and Ms. Jones. 


The only issue that exists is whether Quintonio's sudden attack was so immediate and 
proximate that Officer Rialmo's only option to prevent great bodily harm or desth was to 
discharge his firearm, striking Quintonio. The Department submits that it was, and that Officer 
Rialmo was justified in shooting his weapon, despite the very unfortunate result. 


In Graham v. Connor, 490 S.Ct. 386 (1989), the Supreme Court of the United States held 
that the detennination of the reasonableness of an officer's decision to use force must be made 
from the perspective of an officer on the scene. The Court noted that "officers are often forced to 
make split-second judgments-in circumstances that are tense, uncertain, and rapidly evolving­
about the amount of force that is necessary in a particular situation. II Furthennore, the Court 
concluded, the issue must be viewed "from the perspective of a reasonable officer at the scene, 
rather than with the 20120 vision ofhindsigbt .... " (Graham at p. 396). 


The standard for "reasonableness" takes into account that "police are often forced to 
make split second judgements - in circumstances that are tense, uncertain, and rapidly evolving ­
about the amount of force that is necessary in a particular situation." Testimony of the officers 
corroborated by witnesses and the physical evidence clearly establishes that Officers Rialmo and 
LaPalermo faced a tense, uncertain. and rapidly evolving dangerous incident. 


The testimony of Mr. LeGrier and Mr. Wells established the following: that Antonio 
LeOrier lived on the second floor of 4710 W. Erie and was the landlord to Bettie lones, who 
lived on the first floor with her fiance, William Wells and that Antonio LeOrier called the police 
because he was afraid of his SOD and had barricaded himself in his bedroom in his second floor 
apartment. Mr. Wells, Ms. Jones's fiBn~, supports the officers' version of events. He explained 
that both he and Ms. Jones were asleep in bed, when Antonio LeOrier (Mr. LeGrier) called Ms. 
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Jones by telephone and related that he (Mr. LeGrier) was having a problem with his son, 
Quintonio, and asked Ms. Jones to open the front door when the police arrived. All. 38 at 7. Mr. 
Wells stated that, after the officers "beat on the door and nmg the doorbell," Ms. Jones jumped 
up and ran to open the door to let them in. Id at 8. 


Like Mr. Wells, Mr. LeGrier also supports the officers' version of events. Mr. LeGrier, 
Quintonio's father and the resident who had asked Ms. Jones to open the door for the police, 
stated that he bed placed a two-by-four up against his bedroom door in order to barricede himself 
from his son. He stated that he wanted to prevent Quintonio from entering when he was sleeping 
because Quintonio bad previously pusbed open the door and entered when be was asleep, which 
bed caused him to jump out of bed and take an aggressive stance with his fist rolled up, as be 
didn't know what Quintonio's intentions were. Att. 44 at 27. After Mr. LeGrier called the police, 
Quintonio tspped on the bedroom door with the baseball bat Mr. LeGrier said, "And I'm sittin' 
there shakin' and, and waitin' for the police 'cause I can't come out 'cause I don't know what be 
has in his hand or what his intentions are." Id at 29. 


After arriving on the scene, both of the officers walked to the front door. However due to 
the relatively small size of the porch, only Officer Rialmo was able to stand on the porch itself, 
while Officer LaPaiermo stood with one foot on the porch and one foot on the top stairs. Upon 
approaching the front door, Officer Rialmo immediately knocked and rang the doorbelL Ms. 
Jones answered the door by pSrtiaily openiog it and whispered ''upstairs'' to the officers. All. 72 
atl4. 


Within seconds of the officers' arrival at the front door, Quintonio rushed down the 
second-floor stairway and charged the officers with a raised alurninuro baseball bat in hand. 
From LaPaiermo's perspective, he later explained, "It was a pure ambush: All. 72 at 23. 


According to Officer LaPaiermo, the entire interaction from exiting the police vehicle to 
theing the attack by Quintonio took place in less than one minute: 


Officer Rialrno rang the doorbell, 
Ms. Jones answered the door and alerted the officers to the issue upstairs, 
Quintonio ran down the stairs and swung open the door, 
The officers attempted to retreat after seeing Quintonio wielding a bat: 


- "I jumped down the stairs backwards." 
- "It was a pure ambushn 


- "He [Quintonio) was coming at us" 
- "He [Quintonioj bed the bat in two hands above his head ready to strike down 
on us." 
Alt. 72. 


Officer LaPaiermo stated, "A flash went by, went by the light" in the stairway, before 
Quintonio "whipped opea" the door and attacked them with a naised bal Aft. 72 at 14. Officer 
LaPaiermo witnessed Officer Rialmo backpedal down the stairs as he started sbooting. Id at 14-
J 5. Officer LaPaiermo explained he didn~ fire because his partner, Officer Rialmo, was still in 
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front of him. It was his opinion that because of their positioning, Officer Rialmo was the one 
who needed to .top the threat Id. at 32. 


In fact, the incident occurred "so fast" (ld at 21), according to Officer LaPalenno, that 
the only description of Ms. Jone. that he was able to provide during hi. COPA interview was 
brief: she had been a black woman in her fifties. Id. Moreover, witnesses at the residence 
(William Well •• Mr. LeGrier. and Officer. Rialmo and LaPalermo) all corroborate that 
Quintonio had attacked Officers Rialmo and LaPalermo immediately after the officers knonked 
at the front door. 


Mr. Wells stated that. after Ms. Jones opened the door. he heard Quintonio run down the 
.tairs. "boom, boom, boom. boom," (Alt. 38 at /3) and then he heard only gunshots in rapid 
succession "Pow, pow, pow, pow, pow.1t Id at 8. 


As Officer Rialmo took a step to enter the doorway. he heard someone charging down the 
stairs. Within .econds the previously partially opened door flew open, revealing Quintonio. wbo 
held a hat raised above his head ready to .trike the officers. All. 72. at 21. Quintonio swung the 
bat as he advanced across the tlue.hold of the door. Officer Rialmo began "retreating" and 
"tryin'to create distance ... " and continued "back pedaling down the stairs still facin' him." Att. 
487 at 23. Officer LaPalcrmo staled he grabbed Officer . .Rialmo·s shoulder to help him. All. 72 aI 
14-15. Officer Rialmo fired his first shot when Quintonio was within three feet. All. 487 at 27. 
Officcr Rialmo explained that he fired his weapon at Quintonio to stop the threat as taught in the 
academy. Id. aI 26. 


II. THE DEPARTMENT REFUTES COPA'S CONCLUSIONS 


COPA improperly analyzed this incident u.ing thc 20/20 clarity of hindsight rather than 
that contained in the Dcpcrtmenfs directives on the use of force which use the principles of 4th 
Amendment jurisprudence and a standard of objective reasonableness. An investigation should 
not second guess an officer's decisions by suggesting how COPA itself would have resolved the 
incident. Instead, an investigation must address the question of whether the officer, while 
making split-second decisions in tense, uncertain, and rapidly evolving circumstances, acted as 
another reasonable Department member on the scene would have done. Graham 'V. Connor, 490 
S.Ct. 386 (1989). 


When analyzing Officer Rialmo's decisions with the benefit of hindsight, COPA suggests 
that, because the officer created distance. he could and therefore should have created additional 
distance. However. Dcpcrtment policy does not require officers to do so. Instead. General Order 
G03-02. Use of Force Guidelln .... cites Chapter 720. Article 5. Section 7-5. of the minais 
Compiled Statutes to provide. in part: "A peace officer ... need not retreat or desist from efforts 
to make a lawful arrest because of resistance or threatened resistance to the arrest. He is justified 
in the use of any force which he reasonably believes to be necessary to affect the arrest and of 
any foree which he reasonably believes to be necessary to defend himself or another from bodily 
harm while making the arrest." Therefore, the analysis by which COPA rendered its opinion that 
Officer Rialmo was not within policy. is not valid or supported by the facts of this incident. 
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A. QUINTONIO WAS AN ASSAILANT 


COPA's decision on whether Officer IDaJmo's use of force was justified should not be 
based on the question of whether Quintonio swung the bat at the officers or bow many times he 
did so. In doing so, COPA implies thet a police officer must wait to be struck by a charging 
subject's metal baseball bat before the officer can defend himself. Instead, the decision as to 
whether Officer Rialmo's force was necessary should be analyzed using the Department 
definition of an assailant under the use of force General Order in effect at the time of this 
incident. In using that proper analysis. the question to detennine whether Officer Rialmo's 
actions were reasonable does not depend on whether Quintonio swung the bat oncc, twice. or 
even not at all. In wielding a metal baseball bat, Quintonio was an assailant likely to cause great 
bodily harm or death. 


Contrary to both officers' sworn statements, COPA concluded, "Quintonio did not swing 
the bat be was bolding." Although COP A found thet Officer Rialmo failed to tell Detective 
Jensen, the on-scene investigating detective, thet Quintonio swung the bat, Officer Rialmo in fact 
provided several interview~ throughout the investigation in which he consistently said that 
Quintonio bad done so: 


• On the night of the incident, Officer Rialmo spoke first with his lieutenant, Lt. 
Stephanie Stuart, and then On-Call Incident Commander (OCrC), Chief Melissa 
Staples; in both conversations, prior to speaking with Detective Jensen, he 
indicated that Quintonio bad swung the bat 


• Officer's Rialmo's Tactical Response Report approved by ocrc Staples provided, 
"Subject attacked RIO's by attempting to strike RIO's with baseball bat" Aff. 7. 


• During his initial COPA interview, he stated thet Quintonio had held the bat over 
his right shoulder as he came down the stairs, and, in a '!chopping motion," swung 
for the first time at the threshold, and then completed the motion with a 
backwards swing. Aft. 487 af 23. 


• During his civil deposition, he said that Quintonio swung the bat twice. 


These "inconsistencies" - did Rialmo see Quintonio swing the bat once or twice -
inexplicably led COP A to draw the surprising conclusion thet Quintonio never swung the bat at 
all. COPA arrived at this conclusion despite the fact that COPA's own initiation report, 
completed the same day of the incident by Investigator Chantal! Morley #159, and indicated thet 
Quintonio swung the bat at the officers. Aff. 4. Investigator Morley received this information 
from Chief Staples, Bureau of Detectives (referred to as "Detective StaPles" in COPA' s 
Summary Digest), who, as the ocrc, proceeded to the scene, assumed command of the scene, 
and ensured thet a complete and thorough investigation was conducted. Therefore, and in 
contrast to COPA', assertions, the evidence supports that Officer Rialmo told his chain-of­
command that evening that Quintonio swung the bat. 


Furthermore, a careful review of the posbnortem of Quintonio also corroborates both 
Officer Rialmo and La Palermo's statements about the manner in which Quintoroo brandished 
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the baI over his head and arguably also support the fact thst the bat was swung at least one time. 
The entrance and exit wOlUlds to his left arm. a nonfatal gunshoi wOlUld, are consistent with an 
individual holding thst arm up above his head in a bent position, consistent with how .an 
individual would bend his ann to hold a bal. Further, the positioning of the chest wound also 
corroborates that the anns were down at the time thst shot was fired. An. 80. The Department is 
mindful thst the Medical Examiner could not opine with certainty as to this theory, nor do we 
mean to suggest it is the only possibility. However, this certainly corroborates the officers and 
refutes COPAs assertions of their detcnninetion of the facts sunounding this incident Again, 
despite the physical evidence from the report of postmortem of Quinlonio which supports this 
conclusion, the actual swinging of the bat is not necessary to justify Officer Rialmo's usc of 
deadly force. 


B. QUINTONIO'S SUDDEN ArrACK WAS IMMEDIATE AND PROXI~TE 


Second, after placing unwarranted emphasis on the question of bow many times 
Quintonio swung his bat at the officers, COP A continued to draw unpersuasive conclusions hy 
disputing Officer Rialmo's account of how closely Quintonio approached both officers. 
According to COP A, the farthest point Quintonio reached was the portion of the porch directly 
outside the vestibule. However, this conclusion is specious. Not only was the porch so small that 
only one officer had been able to fit on it as they knocked on the door, but, also, as the officers 
immediately began _ting down the stairs, the undisputed fact remains thst Quintonio 
wielded a metal bal as be charged toward the officers. 


The evidence suggests that Quintonio, for whatever reason, wanted to inflict serious 
bodily hann on someone. Mr. LeGrier described Quintonio's mindset on that night: 


"So I notify the people downstairs don~ opeo your door, do not attempt to 
approach him 'cause I don't know what's goin' on. I'm barricaded in the room. I 
called. the police so just stay put. The tenant says what's goin' on? I says I'm not 
sure but right now my son is, is, is on the rampage. She [Ms. Jones] says yeah he 
wa!kin' outside with a baseball bal. So she acknowledged that he is outside with 
the baseball bat. He walked somewhere and then be carne back into the buildin'. 
So Jim tellin' her don't open the door to try to approach him 'cause I don't know 
his state a mind. And for your safety and the safety of your family, now of course 
if you hear a loud sound, you wanna see what's goin' on. You open the door now 
he comes in attack your family I'm not assuming what exactly is on his mind. So 
I'm just thinkin' of all scenarios." 
Atl. 44 at 28. 


In response to Quintonio's charge down the apartment stairs, Officer Rialmo began to 
retreat from the assailant by backpedaling down the poroh stairs. As the officers reacbed ground 
level, Officer Rialmo retreated to the right side of the walkway as Officer LaPalcnno retrested to 
the left side. Quintonio remained an assailant according to Department policy because his actions 
were likely to cause grest bodily hann or death, a fact that remains ·true whether Officer Rialmo 
discharged his first rolUld at the bottom of the stairs, as COP A contends, or while backpedaling 
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from the small porch. Because Quintonio continued to charge forward as Rialmo retreated, 
Quintonio and Officer Rialmo remained within feet of each other. Therefore, the question of 
whether Qulntonio stood with his metal bat at the "portion of the porch directly outside the 
vestibule" or one slight step closer to the top stair is as irrelevant to the investigation as whether 
he swung the bat at the officers once or twice. Regardless of where he stood on the "very small" 
porch, Quintonio was an assailant to Officers Rialmo and LaPalermo. 


C. COPA FAILED IN ITS ANALYSIS TO RESOLVE CLEAR CREDIBIUTY 
ISSUES 


Finally, COP A determined thai Officer Rialmo fired all of his shots while he was no 
longer standing on the stairs. Sased on that determination, COPA ultimately concluded that ' all 
of Officer Rialmo's shots were not within policy," However, that detennination is unsupported 
by COPA's own findings. According to COPA, it was "uoderstandable" that Officer Rialmo had 
been unable to recall the exact location from which he had fired, given "how rapidly he fired his 
shots," Moreover, because all of the witnesses commented on how rapid the shots sounded, 
COP A concluded that Officer Ria1mo discharged his weapon in a rapid manner. 


Therefme, even if Officer Rialmo began sbooting when he reacbed the bottom stairs, as 
COP A contends, Quintonio was still charging and remained within close distance of the officers. 
According to a11 witnesses, the attack occurred quickly; therefore, given the manner in which the 
witnesses described hearing the sbooting, it is implausible thai Officer Rialmo, as he was 
backpedating down the stairs and then as he retreated left, could have significantly changed or 
created much distance during eacb round. COP A fsiled to provide any evidence thai showed 
how some rounds fired in a rapid sequence by Officer Rialmo were justified, yet others were not 
justified. 


Lastly, in relying on the questionable testimony of Jamar Mattox (Mr. Mattox) and Mr. 
LeGrier, and in neglecting to acknowledge inconsistencies in their statements, COP A grants their 
testimony far more weight than Officer Rialmo's without showing sufficient reason why the 
officer's testimony should be discarded. 


COPA arbitrarily relied on the statements of Mr. LeGrier and Mr. Mattox, neither of 
whom eye-witnessed the inciden~ to determine the location where Officer Rialmo stood as he 
discherged his firearm. First, unlike Officer Rialmo, who provided multiple statements (to Lt. 
Stuart, to OCIC Staples, twice to Detective Jensen, twice to COP A, and twice more during 
depositions for the civil lawsuit), Mr. LeGrier and Mr. Mattox each provided O<tly one statement. 
Mr. LeGrier gave one statement to COPA and Mr. Mattox provided one statement at the 
deposition for the civil lawsuit. COP A never interviewed Mr. Mattox, as he refused additional 
interviews, 


Mr. LeGrier by his own admission did not see Officer Rialmo when he fired his weapon. 
Although Mr. LeGrier testified that he called Ms. Jones to warn that Qulntonio was on a rampage 
and not to open her apartment door, and despite the fact that he remained barricaded in the 
bedroom even as Ms. Jones told him that Quintonio was pacing with a bat out in front of the 
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house, COPA accepted that Mr. LeOrier was in a position to detennine where Officer Rialmo 
was standing when he fired his weapon. That detennination is remarl<.able, not only because Mr. 
LeGrler testified he never heard the police II1'1'ive but also because the physical evidence does not 
support the finding that Mr. LeGrier could see Officer Rialmo from where he testified he stood, 
halfway up the stairs inside the building. 


Interestingly, in his initial statements to police on scene, Mr. LeGrier seemed resigned to 
his son's death. However, only after leaming that Ms. Jones was shot and Mr. Wells blamed him 
for asking Ms. Jones to open the door for the police, did Mr. LeGrler then suggest he was more 
of an eye witness than he actually could have been. Mr. Wells said Ms. Jones relt compelled to 
help and agreed to open the door because Mr. LeGrier, who was the landlord, would allow late 
payments. All. 38 at 7-8. 


Based on the crime scene photos, it appears Mr. LeGriers view would have been 
significantly obstructed: he testified that be was halfway up the stairs, and the photos show that 
both the outside front door and the vestibule door opened inward. As Ms. Jones opened the 
exterior door, Officer LaPalermo stated that because the exterior door opened inward, he had "no 
vision of the rlght side of the apartment building." All. 72 al19. Officer LaPaiermo could not 
see Quintonio charge down the stairs, because his view "was blocked. t1 Id. He only heard "ba, 
ba, ba, boom" in a "very fast" approach.ld. 


Fnrther, according to undisputed testimony, Officer Rialmo retreated to the right and 
Officer LaPalermo went left. Therefore, hased on the physical evidence, with both doors 
partially opened inwards, it does not appear that Mr. LeGrier could have witnessed Officer 
Rialmo. COP A also neglected the fact that Officer LaPaienno slated he backpedaled down the 
stairs, veered to the left, and. after Rialmo discharged his weapon, moved behind a vehicle 
parked on the street to take cover. From the angles, if Mr. LeGrier saw an officer, it would have 
been Officer LaPalermo. 


Mr. LeGrier is just one of the unreliable witnesses whose unsubstantiated testimony 
COPA relies upon in its findings. Another witness, Mr. Mattox, who says he is familiar with the 
residents of the LeGrier/Jones home, also provided an unreliable, somewhat nonsensical version 
of what he saw the night of the shooting. 


Interestingly, although COPA relies heavily on Mr. Mattox's account, COPA never 
actually interviewed Mr. Mattox. Although COPA made attempts to locate Mr. Mattox by 
sending investigators to the eddresses he provided and calling numbers that he provided during 
his deposition, Mr. Mattox chose to ignore COPA's subpoena. Art. 503. COPA's efforts to 
locate Mr. Mattox were tacking in due diligence. Although Mr. Mattox clearly stated during his 
deposition held on April 21, 2017 thet his present home address was 15709 S. Ellis, Dolton, 
Illinois, COPA insteed went first to 4735 West Ohio Street, and then to 3819 West Monroe 
Street to attempt to interview Mr. Mattox on May 26, 2017. Au. 504. Only after visiting those 
eddresses did COPA visit the Dolton address. Moreover, while Mr. Mattox indicated that he 
picked up his son Cameron daily from 1407 North Troy, and picked up his other son, Emmanuel, 
from 1622 North Keating, there is no evidence that COPA ever visited either of those addresses. 
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Alt. 494 at 44. Also, 'wprisingiy, while COPA did speak with Mr. Mattox's brother and aunt, 
and asked that Mr. Mattox contact COP A. COP A never attempted to call Cathetine Mattox (773) 
759-4565, whom Mr. Mattox listed as his emergency contact on his Home Depot application. 
Mr. Mattox never contacted COPA. Alt. 502. 


Mr. Mattox's reluctance to provide a statement to COPA detracts from his account, and 
evidence of his unreliable character makes it astounding that COP A would lend such credence to 
his testimony. Both of Mr. Mattox's employers indicated that his performance, development, 
and professionalism needed improvement, especially in, for example, acting with integrity at 
Home Depot. Id. It should have come as no swprise to COP A that Mr. Mattox failed to comply 
with the subpoena to report or return phone calls, because Mr. Mattox had failed to report to 
scheduled shifts on 0810912011, 0811012011,08/1912011,0812112011 , 0812212011,0812412011, 
and 0812612011 and then failed to respond to a Failure to Report to Worle Letter sent by Home 
Depot on 0814312011. Id. Mr. Mattox also had numerous other perfonnanceldiscipline notices. 
The Chevrolet Homewood provided employment records that indicate Mr. Mattox was 
"constantly late, no call, DO show"; the company checked "no" to the question, "Would yOll 


rehire." Alt. 501. 


During his deposition, Mr. Mattox first testified that he was on Kilpatrick. Alt. 494 at 16. 
Then after additional pointed questioning by the attorney, that in fact contredicted Mr. Mattox's 
initial testimony <4 ••• you guys were on the southwest comer ... '\ "your car was stopped on the 
comer, but it was not illega11y parking?", "so your car is partially parked on Erie," Mr. Mattox 
apparently changed his story and said he was parked on Erie. Id at 20-21. For example, when 
the attorney said, "So most of the car was on Kilpatrick but some of the car was- most of the car 
parked in Erie if you can say," Mr. Mattox simply replied, "Pretty much." Id at 21. When the 
Plaintiff's attorney followed up, stating, "So just to be clear, part of the car that you were in was 
actually budding [sic] into Erie, most of it was on Kilpatrick" (Id), Mr. Mattox himself never 
<onfmned where the car was actually parked. For the car to have been on both Kilpatrick and 
Erie, the car would have had to be somehow sitting in the middle of the intersection, which is 
simply not plausible. Id at 24. 


Most importantly, Mr. Mattox's testimony at the deposition established that he never eye­
witnessed any part of the shooting. In his testimony, Mt. Mattox clearly states he didn~ pay 
much attention after the police vehicle passed, because it was "not [UN] usual at all" to see 
police vehicles in that area. Id at 26. Mr. Mattox furthet stated that he ducked upon heating 
gunshots: after he heard the first shot, he ' ducked" to "look out for myself." Id at 28. His 
second reaction was to verify that he was okay. Id at 29. It was only after the gunfire stopped 
that be looked toward the residence. The sequence of events that Mr. Mattox then testified to 
reveai that he, like Mr. LeGrier, was describing Officer LaPalenno's location rather than Officer 
Rialmo's. Mr. Mattox did not testify that he saw the police vehicle stop, nor did he testify that 
he observed the officers approach the residence and talk with Ms. Jones. 


Moreover, the testimony he provided is so fraught with credibility concerns that it calls 
into question wha~ if anything, he actually saw. Mr. Mattox indicated he started smoking 
marijuana on Christmas Day when he woke up, never went to bed, and smoked more marijuana 
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as he sat in the vehicle prior to the incident which occurred at 4:25 a.m. the next moming. Aft. 
494 01 50. When Mr. Mattox was BSked to draw a "P" where he observed the officer standing 
when he fired hi. last sho~ Mr. Mattox stated, "1 don't know exactly." Id a157, 


Mention is made by COP A of the location of the cartridge casings and COP A rightly 
asserts that great emphasis should not be placed on the location of the cartridge casings as it 
",!aleS to Officer Rialmo's location at the time he fired. However, the Department asserts that 
the location of the cartridge casings should be discounted completely in that semi-automatic 
pistols, such as the one used by Officer Rialmo, eject either to the left or the right. Cartridge 
casings were located on both the right and left sides of the crime scene. In addition, it is fair to 
say that no fewer than four people carrying equipment, the paramedics and firefighters, who ran 
up on that porch in an effort to save the lives of Quintonio and Ms. Jones, and subsequently 
transferred both of them down the stairs to awaiting ambulance, did not concern themselves with 
preseryjng the crime scene. Furthermore, Mr. LeGrier stated that he tripped over a yellow crime 
scene evidence marker as he left the scene, stating "1 didn't even know that they was down 
there." All, 44 aJ 77. Therefore, the location of the cartridge casings should be given no weight in 
the analysis of wherc Officer RiaImo was at the time he fired his shots. 


ID. ALLEGATIONS 3 AND 4 REGARDING BErrlE JONES 


Regarding Allegations 3 and 4, that Officer Rialmo fired multiple times into a home 
occupied by persons who would be at risk of injury or death, COPA concludes that since Officer 
Rialmo was not justified in firing his weapon at Quintonio leGner, he too was not justified in 
shooting Ms. Jones. Again as stated previously the Department disagrees with the conclusion 
that the shots were not justified. The Department therefore contends that the shooting of Bettie 
Jones, again while albeit through no fault of her own and under tragic circumstances, is 
nonetheless justified under the same analysis as to allegations 1 and 2, as to Quintonio. 


IV. ADDITIONAL INFORMATION RELATED TO ROBERT RlALMO 


A. OFFICER RIALMO'S COMPLIMENTARY HISTORY. 
Officer Rialmo has been awarded: (3) Emblem of Recognition - Physical Fitness, (5) 


Honorable Mentions; and (1) Unit Meritorious Performance Awards. 


B. OFFICER RIALMO'S DISCIPLINARY HISTORY. 
Officer Rialmo received two SPARs for Court Appearance Violations and has no 


sustained CRs. 


V. CONCLUSION 


According to Department policy and the Supreme Court, the standard that must be used 
to evaluate an officer's use of deadly force is one of objective reasonableness. The question, 
therefore, is not whether every officer would have reacted the same way as Officer Rialmo, but 
whether a reasonable officer, when confronting the exact same scenario Wlder identical 
conditions as him, could have concluded that deadly force was necessary. 
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The judgment required to answer that question is not found in the J'CI'Pcctive of Mr. 
LeGrier, who barricaded himself in his bedroom by placing a two-by-four across the door, nor 
that of Mr. Mattox, who "ducked" when he heard guo .hots inside a vehicle parked some 
unknown distance down the street, nor even of Officer LaPaJermo, who stood behind Officer 
Rialmo. It's found in the J'CI'Pective of Officer Rialmo. The undersigned submits that Officer 
Rialmo's action. in nsing deedly force to defend against an armed assailant who posed an 
imminent threat of death or great bodily harm were reasonable and thus, the shooting is jnstified. 


I look forward to discnssing this matter with you as mandated by the Municipal Code 
upon your recei 0 ·s letter. 
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Chicago Police Department Special Order 508-01-01 


CONDUCT OF COMPLAINT INVESTIGATIONS 


•• - --
ISSUE DATE: 30 NOvember 2017 _ - I EFFECTIVE DATE: I 30 November 2017 


RESCINDS: 


INDEX C7A=TE"'G"'O'"'RY: 
07 June 2017 version 


Professionalism 


I. PURPOSE 


This directive: 


A sets forth certain procedures relative to an allegation of misconduct brought against a Department 
member and investigated by the Department. 


B. satisfies CALEA standards Chapter 52. 


II. CONDUCT OF THE INVESTIGATION 


A. Unit commanding officers will designate a primary and secondary sergeant within the unit to conduct 
complaint investigations. The Bureau of Internal Affairs (BIA) will normally assign investigations 
directly to the designated primary investigating sergeant unless assignment to the secondary 
investigating sergeant is requested by the unit commanding officer. 


B. If the accused is a sergeant of the unit assigned to conduct the investigation, the immediate 
supervisor of the accused sergeant will be assigned the investigation unless the immediate 
supervisor is the reporting party, witnessed the incident that resulted in the allegation being flied , is on 
extended medical , or is on furlough. If the immediate supervisor of the accused does not have access 
to the Automated Complaint System (ACS), the investigation will be referred to BIA. 


NOTE: The mere initiation of an investigation does not excuse a supervisor from being 
assigned to investigate alleged misconduct. 


C. If the accused is the rank of lieutenant or above, the investigation will be conducted by BIA. 


D. Every effort will be made to ensure that the investigation is conducted in an impartial manner. 


E. At all times, the member assigned to investigate a Log Number will be cognizant of the policy that an 
accused member cannot be interviewed prior to the completion of a Sworn Affidavit for Log Number 
Investigation form (CPD-44.126 (English or Spanish)) or compliance with the exceptions to the sworn 
affidavit as articulated in the Department directive titled -Complaint and Disciplinary Procedures.-


NOTE: 


F. Aside from the above provisions, the procedures defined below need not be performed in the 
sequence in which they are listed. The member assigned to investigate a Log Number will : 


1. attempt to make contact in the following ways: 


• EXHIBIT 
a. immediately send a certified letter to the address provided i 


contact by telephone on a minimum of two separate occasions; I 
""----


II 
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b. attempt to make contact by an in-person visit, ONLY IF attempts to contact a 
reporting party telephonically are not successful. 


NOTE: The above forms of contact must be attempted, when applicable, for an 
investigation to be CLOSED-NO CONVERSION and the finding classified 
as NO AFFIDAVIT. The only exception to this is if a letter of declination has 
been signed by the reporting party or an in-person interview with the 
reporting party has been conducted and the reporting party refused to sign 
the sworn affidavit. 


2. in all instances, document the date and time each attempt was made to contact the person 
and the means of communication used (telephone, correspondence, personal visit) in the 
investigation. 


NOTE: For Department investigations, the Investigator Unable To Contact 
Reporting PartyNictimlWitness form [CPD-44.223 (English or Spanishl], as 
appropriate, will be sent by certified mail to the person requesting that the 
investigator be contacted immediately. Special envelopes for this purpose 
(Commodity No. 23-3489-5312 certified) are available from the Equipment 
and Supply Section. 


3. Assigned supervisors should be aware that some evidence is time sensitive. Upon being 
assigned an investigation or initiating a Log Number, the assigned supervisor should ensure 
that any time-sensitive evidence is identified, obtained, and requested. The assigned 
supervisor will, dependent on evidence, follow Department directives referencing procedures 
for the collection of evidence. 


4. request the reporting party, victim, andlor witness sign the Sworn Affidavit for log Number 
Investigation form, electronically attach the signed Sworn Affidavit for log Number 
Investigation form into the Automated Complaint System (ACS) and, for Department 
investigations, fOl"Nard the original to the BIA. 


NOTE: A copy of a signed sworn affidavit may be provided to the reporting party 
upon request. 


5. if attempts to contact the reporting party, victim, or witness are unsuccessful or the reporting 
party, victim, or witness refuses to sign the Sworn Affidavit for log Number Investigation form 
for Department investigations, the assigned investigator will: 


a. electronically attach the unsigned Sworn Affidavit for l og Number Investigation form 
into the ACS and fOl"Nard the original to the BIA Records Section. The appropriate 
box will be checked on the Sworn Affidavit for log Number Investigation form to 
reflect either: 


(1) "NO AFFIDAVIT-NO CONTACT" when repeated attempts to contact the 
reporting party, victim, or witness are unsuccessful; or 


(2) "NO AFFIDAVIT-REFUSED" when contact is made with the reporting 
party, victim, or witness and the reporting party, victim, or witness refuses to 
sign the Sworn Affidavit for log Number Investigation form; or 
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(3) "NO AFFIDAVIT-NO COOPERATION" when contact is made with the 
reporting party and the reporting party fails to appear at the agreed upon time 
and place to sign the Sworn Affidavit for log Number Investigation form. 


NOTE: The member assigned to investigate the log Number will 
ensure that the unsigned sworn affidavit is completed in its 
entirety with all available information minus the the reporting 
party's signature and statement (e.g. , log Number, dale, 
time, location, and reporting party information). 


(4) "NO AFFIDAVIT REQUIRED" when the complainant is a Department 
member and the accused is a sworn member, a sworn affidavit is not 
required . Rule 14 of the Rules and Regulations of the Chicago Police 
Department prohibits making a false report, written or oral, by a Department 
member. 


NOTE: A Department member making an allegation against 
another Department member must cooperate fully with the 
log Investigation. At no time will a Department member be 
allowed to sign a letter of declination and not fully 
cooperate . A Sworn Affidavit for Log Number Investigation 
(CPD-44 126) is not required when the only accused is a 
civil ian member. 


b. evaluate the evidence presented to determine if there is obiective verifiable evidence 
to support the allegation(s) for a sworn affidavit override. The override will be sought 
in the following manner: 


(1) A To-From-Subject report requesting an override will be forwarded through 
the chain of command to the Chief, BIA. 


(2) The Chief, BIA, will review the information for sufficiency based on objective 
verifiable evidence received at that time, and: 


(a) if not sufficient, return the information to the original investigator for 
appropriate resolution; 


(b) if sufficient, forward the request to the Chief Administrator, Civilian 
Office of Police Accountability (COPA). 


(3) The Chief Administrator, COPA, will review the information for sufficiency 
based on objective verifiable evidence received at that time and: 


(a) 


(b) 
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if not sufficient, return the information to the Chief, BIA, for 
appropriate case resolution; 


if sufficient, complete the Override Affidavit-Civilian Office of Police 
Accountability form (CPD-44.128-B), specifying what evidence has 
been reviewed and, in reliance upon that evidence, affirming that it is 
necessary and appropriate for the investigation to continue. The 
case and the Override Affidavit-Civilian Office of Police 
Accountability form will be forwarded to the BIA to complete the 
investigation. 
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NOTE: The Chief, BIA, will approve affidavit override requests 
made by COPA by reviewing the information for sufficiency 
based on objective verifiable evidence received . If sufficient, 
the Chief, BIA, will complete and forward to COPA the 
Override Affidavit-Bureau of Internal Affairs form 
(CI'D-44.128-A). 


6. If the investigation does not require a signed Swom Affidavit for Log Number Investigation 
form, the assigned investigator will mark the ~No Affidavit Required- box at the bottom of the 
form. The assigned investigator will then electronically attach the unsigned form in the ACS 
and forward the original to the BIA Records Section. 


7. take statements from the parties when such statements will assist in reaching a sound 
conclusion in the case. If the allegation is such that the case is likely to result in a 
recommendation for separation, a request to reassign the Log Number will be submitted to 
BIA. 


NOTE: Only BIA interviews will be audio recorded to ensure compliance with the 
policy and procedures of this directive consistent with BIA standard 
operating procedures. 


8. inform the accused member of the nature of the allegation(s) before any interview begins. 


a. If criminal prosecution is not being sought against the Department member, the 
investigator will instruct the accused member to log into the ACS and read and 
electronically acknowledge an Administrative Proceedings Rights (Statutory) form 
(CPD-44.105) to confirm that the Department member has received a copy of the 
specific allegation(s) and that the member has been advised of his or her statutory 
rights. If an electronic acknowledgement is not available, a paper acknowledgement 
and written signature can be substituted. 


NOTE: 


b. If a member is: 


Acknowledging the Administrative Proceedings Rights (Statutory) 
form is not a waiver of rights; it is a confirmation that the accused 
member has received the specific allegations made against him or 
her and that the accused has been given his or her rights. 


(1) requested to submit a To-From-Subject report, the member will have 
seventy-two hours to prepare and electronically attach the report after the 
charges/allegations are viewed in the ACS or received in paper form; 


(2) not requested to submit a To-From-Subject report, members are advised to 
print out the charges/allegations before acknowledgment for future reference. 


NOTE: Once the charges/a llegations have been acknowledged In the 
ACS, members will be unable to view or print the form. It will be 
electronically forwarded in the system. 


c. If criminal prosecution is being sought against a Department member. the 
investigator will recite the accused member's constitutional rights (Miranda warnings) 
conla ined within the Criminal Rights form (CPD-44J04 ) and Notification of Charges/ 
Allegations form (CPD-44.115). The accused member will then read and 
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acknowledge both a Notification of Charges/Allegations form and a Criminal Rights 
form. 


NOTE: Acknowledging the forms is not a waiver of rights; it is a confirmation 
that the accused has been given a copy of the specific allegations 
made against him or her and that the accused has been given his or 
her rights. 


d. After the appropriate criminal or administrative rights forms have been read and 
acknowledged by the accused member, the member will be requested to select either 
a Waiver of Counselor the Request to Secure Legal Counsel on the Waiver of 
Counsel/Request to Secure Counsel form (CPD-44.106). 


e. If an accused member logs into the ACS and ~views'· the allegation(s) but does not 
acknowledge them, the accused will be informed that viewing the notification of 
charges/allegations begins the seventy·two hours afforded to obtain counselor 
representation. 


NOTE: If the accused is served with appropriate criminal or administrative 
rights in paper form, and the accused member refuses to 
acknowledge the form, the investigating member will indicate 
RRefused" on the appropriate form(s). All witnesses to the refusal 
will be recorded. The exact location, including room number if 
applicable, date, and time of the refusal will be noted. 


1. The advice of counsel to decline to answer questions will not excuse an accused 
member from responding when he or she has been properly and lawfully ordered to 
do so by a member of higher rank. 


g. Each time an interview is resumed on a new date, the investigator will advise the 
accused member of the applicable criminal or administrative rights prior to the 
interview. The accused member will be instructed to log into the ACS, read, and 
electronically acknowledge the Administrative Proceedings Rights (Statutory) form 
(CPD-44.105). 


h. If the alleged act is a crime, and the evidence is such that had the crime been 
committed by a member of the community it would have resulted in an arrest, the 
investigator will explain the circumstances to his or her commanding officer. The 
commanding officer will contact the Chief, BIA. If the Chief, BIA, Is not immediately 
available, the Chief, BIA, will be notified through the Crime Prevention Information 
Center (CPIC). The Chief, BIA, will determine any further action to be taken. 


1. Upon the completion of the criminal portion of the investigation, the investigator will 
expressly inform the accused member that the criminal segment of the Investigation 
has been concluded. If an administrative investigation is then to be initiated, the 
investigator will expressly inform the accused member. The accused member will 
also be informed that he or she must comply/cooperate with the administrative 
investigation which specifically relates to the alleged misconduct or to the 
performance of the accused member's official duties and that fai lure to comply/ 
cooperate may result in further disciplinary action. 


9. interview the accused member and other members who may have knowledge of the alleged 
misconduct, taking question and answer or audio·recorded statements as appropriate. 
Additionally, the member will be provided with a Receipt of Formal Statement-Department 
Members (CPD 44.261) form at the completion of the question·and·answer or audio-recorded 
statement. 


a. Only BIA interviews will be audio recorded to ensure compliance with the policy and 
procedures of this directive consistent with BIA standard operating procedures. 
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b. Field investigators will utilize the Notification RE: Automated Complaint Form 
(CPD-44.217) when adding, deleting, or updating the roles of identified involved 
parties (e.g., accused, witnesses, complainants. victims) . Once approved by the field 
investigator's commanding officer, the Notification RE: Automated Complaint Form 
will be uploaded to the ACS and a copy will then be forwarded to BfA Records 
Section. 


c. The interviewer will remain cognizant of the member's rights as defined in the 
Department directive titled -Oepartment Member Bill of Rights- and the applicable 
provisions of any collective bargaining agreement pertaining to the accused member. 
If the allegation is such that: 


(1) a recommendation for separation is unlikely, the statement(s) may be in the 
form of reports from the member(s); 


(2) the case is likely to result in a recommendation for discipline of more than 
thirty days, the statement of the accused member should be in question-and­
answer format or audio-recorded format. 


d. Exempt members and probationary police officers (PPOs) will be subject to audio­
recorded statements if they are under investigation or interviewed as a witness in a 
disciplinary investigation. The member will be provided a copy of all statements that 
have been recorded within seventy.fwo hours of the time the statement was made. If 
a re-interview is required within the seventy-two-hour period following the initial 
interview, the exempt member or PPO will be provided with a copy of such recorded 
statement(s) before the subsequent interview. Furthermore, the exempt member or 
PPO will be provided with a Receipt of Formal Statement- Department Members 
(CPD-44.261) form at the completion of the audio-recorded or question-and-answer 
format. 


10. require an accused member to submit a report and answer questions which specifically, 
directly, and narrowly relate to the alleged misconduct or to the performance of the accused 
member's official duties. 


11 . notify the accused member's commanding officer when the investigation of an allegation, 
supported by evidence, strongly indicates unfitness for duty. The commanding officer will , in 
tum, ensure proper chain-of-command notification as soon as possible. 


12. not unduly extend the investigation to include minor infractions. Infractions that involve 
violations of the law and other irregularities that are willful , devious, serious in nature, or that 
involve the integrity of the Department will result in further investigation and recommendation 
for disciplinary action no matter what the investigation discloses regarding the original 
allegation. 


13. terminate the investigation when it is determined at any time that the incident is unfounded or 
if the member is clearly exonerated. The investigator will include all reports and statements 
containing information which support exonerating the accused or unfounding the altegation in 
the investigative file pursuant to the provisions of the Department directive titled ~ComDlaint 
Summary Reporting and Review Procedures.-


14. complete the investigation as soon as possible within a reasonable amount of time. 


a. If the investigation, due to its nature or complexity, will require more than thirty days 
to complete: 


(1) the field investigator will complete both a hardcopy Request for Time 
Extension-log No. form (C..E.D.=l-4!.lJ4) and an electronic form through the 
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ACS. The original documents will be forwarded through the chain of 
command to BIA. 


NOTE: If approved, the r;eld investigator will notify the reporting 
party, victim, or witness, as outlined in Items II-F-1 and /1-
F-2, that a time extension has been granted for the 
investigation. 


(2) The BIA investigator will submit a request for time extension within the ACS. 
Each time extension will be submitted to his or her commanding officer for 
approval. 


b. For BIA and COPA cases, time extensions may be waived for a time period up to 
ninety days. 


NOTE: Time extension requests will require justification. 


15. when an INFO investigation is complete, classify the Log Number as No Affidavit if: 


a. the sworn affidavit is not signed by a reporting party, victim, or witness; or 


b, there is insufficient evidence to substantiate the allegation for a sworn affidavit 
override. 


16. when a Log Number investigation is complete, classify the allegation as one of the following: 


a. Unfounded-when the allegation is false or not factual; 


b. Exonerated-when the incident occurred but the actions of the accused were lawful 
and proper; 


c. Not Sustained-when there is insufficient evidence to either prove or disprove the 
allegation; 


d. Sustained-when the allegation is supported by substantial evidence. 


17. before sustaining an allegation, the investigator will consider the following criteria in making 
this determination: 


a. The member must have received forewarning or have foreknowledge of possible or 
probable consequences of his or her conduct. (This is satisfied by a published rule, 
regulation, directive, or order made known to Department members.); 


b. A full and fair investigation established that the member did in fact violate or disobey 
a rule, regulation , directive, or order of the Department; 


c. The accused was afforded an opportunity to respond to the allegation(s); 


d. The investigation uncovered substantial evidence or proof of the allegation(s) against 
the accused; 


e. The rules, regulations, directives, orders, and penalties have been applied without 
discrimination or bias. 


18. if the allegation is sustained: 


a. disciplinary action recommended must be reasonably related to the seriousness of 
the member's proven offense and gives appropriate consideration to the member's 
previous disciplinary and complimentary history. 


(1) Investigating members will request the accused member's disciplinary record 
for penalty recommendation consideration by completing the form entitled 
"Request For Disciplinary Record" (CPD-44.259). 
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(2) For Department Investigations, either the Summary Report (CPD-44.112) or 
the Summary Report Digest (CPD-44.1J2-h) must specifically state that the 
accused member's previous complimentary history and disciplinary history 
were taken into consideration when preparing the recommendation for the 
disciplinary action portion of the applicable form. The accused member's 
complimentary history or disciplinary history will not be entered into the 
narrative of any report. 


(3) For investigations conducted by COPA, the accused member's disciplinary 
history will be included in the electronic file and the ACS complimentary 
history will be reviewed. 


b. the investigative file will include all relevant information and establish the basis for 
recommending one of the following actions: 


(1) Violation noted, no disciplinary action; 


(2) Reprimand; 


(3) Suspension for a specific number of days, not to exceed three hundred sixty­
five days; 


NOTE: 


(4) Separation. 


Exempt members and civilian members exempt from 
coverage under the overtime provisions of the Fair Labor 
Standards Act (FLSA) may only be suspended in 
increments of the designated work week (seven calendar 
days). For example, suspensions can only be for seven, 
fourteen , twenty-one, or twenty-eight calendar days. A 
disciplinary suspension may never be less than seven days. 


c. Civilian members represented by collective bargaining units are afforded the pre­
disciplinary provisions outlined in their respective collective bargaining agreements. 
The allegations, findings, and recommended discipline will be recorded on the Pre­
Disciplinary Hearing form (CPD-44.2S6). 


19. electronically attach reports and statements that justify the finding in accordance with the 
provisions of the Department directive titled ~CompJaint Summary Reporting and Review 
Procedures.~ 


G. The commanding officer of the investigating unit is responsible for ensuring a complete and 
expeditious investigation of the allegation(s) and may assign other members of the unit to assist in 
the investigation when the investigating member is off duty or otherwise unavailable. The 
commanding officer will periodically check the progress of the investigation. 


(Items indicated by italics/double underline have been added or revised.) 


Authenticated by: KC 


17-072 CAW 


PHONE BOOK ENTRIES: 
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1. Crime Prevention Information Center (CPIC) 


5-6300/pax 6191 
24 Hours 
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!\hVOR'S OffICE - Crn OJ' CJllCAGO 


Call with parents of Quintonio LeGrier 


CONTACT: Father: Antonio LeGrier, can be reached at 


Mother: Janet Cooksey, can be reached at 


FROM: Janey Rountree 


I. PURPOSE: 
You are calling the parents ofQuintonio LeGrier. 


Father: Antonio LeGrier. can be reached at 


Mother: Janet Cooksey, can be reached at 


II. BACKGROUND 
Quintonio LeGrier was a 19·year-old college student. LeGrier was an avid runner who 
enrolled as a freshman at Northern Illinois University in the fall of2014 with a major in 
electrical engineering. He had been an honor student at Gwendolyn Brooks College 
Prepa ratory Academy. the school's website shows. 


LcGrier ran cross-country in high school, according to the website. The Chicago Marathon 
website shows him completing the 26.2-mile race in 2013 with a time of 4:53:08. 


III. ATTACHMENTS 
Articles 
12/26/2015: Chicago Tribune: Friends,Jamily remember 2 fatally shot by Chicago police 
Bettie Jones and Q!Jintonio LeGrier 


12/26/2015: Chicago Tribune: 2 fatally shot, 1 accidentally, by Chicago police on West Side; 
families demand answers 
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MAYOR'S DeFIe[ - CITY OF CHICAGO 


friends, family remember 2 fatally shot by Chicago police 
Bettie Jones and Quintonio LeGrier 


Source: http; Ilwww.chica.lotribune.com/news/locaJ IbreakiDf:lct-friends-famUy­
remember-2-yictims-of-cbicaeo-police-sboQtjng-2 0151226-story.html 


Quintonio LeGrier was a 19-year-old college student who struggled to overcome mental 
health issues that re latives said began after he went away to school. 


Hettie Jones was a 55-year-old mother of five who had taken time offfrom work as she 
battled ovarian cancer. 


They were neighbors in a two-flat in West Garfield Park. LeGrier's father lived upstairs; 
Jones lived downstairs. Early Saturday morning, relatives say, Jones got a troub ling call 
from the fa ther; His son was acting strangely and he had called police. Would she watch for 
them? 


Minutes later, both LeGrier and Jones lay dead from gunshots fired by one of the 
responding officers, according to police and family. Relatives on both sides say they believe 
LeGrier was shot as he held a bat and Jones was hit as she stood behind him. 


Quintonio LeGrier 


LeGrier's father, Antonio, described his son as "a very smart kid with a bright future" who 
had emotional troubles that made him angry. 


The father sa id he believes police "messed up" and fired recklessly at the front door of the 
home. "I don't feel that his life was worth losing because he got upset." 


LeGrier was an avid runner who enrolled as a freshman at Northern Illinois Universi ty in 
the fall of2014 with a major in electrical engineering. He had been an honor student at 
Gwendolyn Brooks College Preparatory Academy, the school's website shows. 


LeGrier ran cross-country in high school, according to the website. The Chicago Marathon 
website shows him completing t he 26.2·milc race in 2013 with a time of 4:53:08. 


Lauryn White, 20, said LeGrier was one of her best friends in college and often said he 
would graduate with an engineering degree and "be somebody." 


"He was just a really overall good friend," White said. "We had our moments where we 
argued, of course, but what friendship doesn't? Now we can't even do that." 
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LeGrier was close to both his parents <md talked with his mother every day, college fflends 
recalled. lie could often be found playing basketball or running track on the DcKalb 
campus. He loved listening to music and playing spades. 


Friends remembered LeGricr as especially good at math. He pushed them to succeed and 
helped them with their homework. He was always smiling and cracking jokes. 


David McNight, 18, sa id he played baseball with LeGrier for four years in high school. "lie 
wasn't the best player, hut he had a great work ethic and a lot of hustle," McNight said. 


White said LeGrier changed during his second year in college. 


"He wasn't violent," she said. "He would just have some ou tbu rsts of anger when he kind of 
didn 't get his way sometimes." 


Occasionally, White said, she had to remind him to take his medication. "It made him act 
different and he just didn't like it, how it made him feel ," White said. 


White said she and others plan to gather friends, family and NIU faculty to march in 
downtown Chicago to protest the deaths. 


"Police are killing innocent children," White said. "People are be ing killed and it's not right" 


LeGrier's mother, Janet Cooksey, said her son's menta l health troubles did not justify the 
shooting. 


"Ifhe was a bad child, I'd say the police did their jobs," she said. 
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2 fatally shot, 1 accidentally, by Chicago police on West Side; families demand 
answers 


Source: http.·/lwww.chjcagotribune.comlnewsnocqllbreakjnqlct-cbjcago-police­
shootiag-2Q151226-sCqry.html 


Police fatally shoot 2 while answering domestic call on West Side 


Chicago police fata lly shot Quintonio LeGrier, 19, and Bettie Jones, 55, as officers 
responded to a domestic disturbance at a West Garfield Park residence Dec. 26, 
2015, authorities said. 


Megan Crepeau, Jeremy Gomer and Grace WongContact Reporters 
Chicago Tribune 


Police responding to a call about a domestic disturbance shot and killed a 19-year­
old engineering student and a 55-year-old mother of five, and authorities 
acknowledged late Saturday that the woman had been shot by accident. 


The families of both victims demanded answers afte r the deaths, which were the 
first fatal shootings by Chicago police officers since last month's release of a 2014 
video of Laquan McDonald's death put a national spotlight on the city. 


The Police Department said its officers responded to a home in West Garfield Park 
around 4:30 a.m. and were "confronted by a combative subject resulting in the 
discharging of the officer's weapon, fatally wounding two individuals." 


The 19-year-old, Quintonio LeGrier, was carrying a baseball bat and threatening his 
fath er when police were called, according to police dispatch rad io traffic. No gun 
was recovered at the scene, a police source said. 


Friends, fa mily remember 2 fatally shot by Chicago police 
The woman who was killed, Bettie Jones, was a downstairs neighbor who had been 
asked by LeGrier's father to keep an eye out for the arrival of the police, according to 
both families. 


In a statement, the police said: "The 55-year-old female victim was aCCidentally 
st ruck and tragically killed. The department extends its deepest condolences to the 
victim's family and friends." 


The West Side tragedy was the fi rst of two police shootings Saturday. In the second, 
on the Far South Side, officers said they responded to an "assault in progress" call in 
the 1000 block of West 103rd Place. Police said they encountered an armed man 
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and shot him. The suspect was taken In senous to critlCal condit ion to Advocate 
Christ Medical Center in Oak Lawn, officials said. 


At the same time the police con firmed that the West Side woman was killed by 
accident, they also announced a major policy shift: All officers involved in shootings 
will be placed on routine administrative duties for 30 days. 


The new policy is a dra matic cha nge from the cu rrent requirement that officers have 
to come off active duty for three days. 


Even while acknowledging the woman's accidental shooting, police offered a scant 
narrative of what occurred at the two-flat in the 4700 block of West Erie Street. 
They did not say why the officer fired his weapon, whether the "combative subject" 
was armed at the time or wheLher the officers had a Taser. 


Questions were referred to the Independent Police Review Authority, which 
confirmed only that the shooting had occurred. 


IPRA head Sharon Fair ley responded to both of Saturday's shootings, visiting a 
police detective area and the Far South Side scene. Fairley took over this month 
after the resignation of previous IPRA chief Scott Ando. Other fallout from the 
McDonald video has included charges against Officer Jason Van Dyke. the firing of 
police Superintendent Garry McCarthy and the launching ofa federal civil rights 
investigation, which Mayor Rahm Emanuel first opposed but later welcomed. 


Loved ones speak after police fatally shoot two in West Garfield Park 
Relatives of engineering student Quintonio LeGrier and Bettie Jones, a mother of 
five, speak about their loved ones after police fatally shot the two during a domestic 
disturbance call on Dec. 26, 2015, in Chicago's West Garfield Park neighborhood. 
(Abel Uribe / Chicago Tribune) 
The Fraternal Order of Police did not comment on Saturday's shootings, a departure 
from years of on-the-scene statements from organizat ion spokesman Pat Camden. 
The practice, quietly ended a few months ago, has come under intense scruti ny since 
the McDonald video release. After that shooting, Camden told the media that the 
teen had lunged at police. The video contradicted that report. 


An Emanuel spokesman said the mayor was in Cuba on a family vacation but was in 
touch with aides in Chicago. Emanuel issued a statement Saturday night saying, 
"Anytime an officer uses force the public deserves answers, and regardless of the 
circumstances we all grieve anytime there is a loss of life in our city." 


A prayer vigil is planned Sunday afternoon at the scene of the West Side shooting, 
which left relatives outraged. 
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"I want this investigation to be thorough. I want answers," said Bettie Jones ' cousin 
Evelyn Glover Jennings. "Her blood is crying out from the grave saying. 'Evelyn, 
avenge me. '" 


While police said little about the shooting. relatives of the victims had plenty to say. 


LeGrier had struggled with mental health issues in recent months, had become 
agitated and was carrying a metal bat in his father's upstairs apartment, relatives 
said. 


"His father was scared because that's not his character," said LeGrier's mother, Janet 
Cooksey. 49, who was not present at the time of the shooting. 


LeGrier's father told his neighbor Jones downstairs not to approach his son while 
watching for police, fami ly members said. 


Chicago cops' first statement on West Garfield Park police shooting 
Chicago cops ' first statement on West Garfield Park pOlice shooting 
Responding officers were told by a dispatcher that a "male caller said someone is 
threatening his life. It's also coming in as a domestic. The 19-year-old son is banging 
on his bedroom door with a baseball hat." 


A relative of the teen said it appears LeGrier came to the front door as otTIcers from 
the Harrison District pulled up. Jones' relatives believe she was behind LeGrier, ncar 
the entrance to her apartment. 


Latisha Jones, 19, said she woke to gunfire and found her mother on the ncar of her 
apartment with a gunshot wound to the neck. "She wasn 't saying anything," the 
daughter said. "I had to keep checking for a pulse." 


The Police Department did not say where the victims were standing when they were 
shot, bu t blood could be seen in the small vestibule and just inside Jones' apartment. 
At least one bullet appeared to have traveled through Jones' apartment, hitting at 
least two walls. 


LeGrier's mother said the family was told her son was shot seven times. 


"Seven times he was shot," Cooksey said. "He didn't have a gun. He had a bat. One or 
two times would have brought him down. 


"You call the police, you try to get help and you lose a Jovl;!d one," she said. "What are 
they trained for? Just to kill? I thought that we were supposed to get service and 
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protection. I mean, my son was an honor student. He's here for Christmas break, and 
now I've lost him." 


She directed her anger at the mayor. "Emanuel, I want a personal apology for my 
son's life," Cooksey said. "I don't want you to get on the news and say you're so .. . I 
want a personal apology." 


The NIU website shows LeGrier enrolled as a freshman in fall 2014 with an electrica l 
engineering major. He graduated from Gwendolyn Brooks College Prep high school 
on the Far South Side. 


"My son was going somewhere," his mother said. "He wasn't just a thug on the 
street." 


Antonio LcGrier, the student's father. said his son had "emotional issues." He 
believes the officer "messed up" and shot recklessly. "I don't feci that his life was 
worth losing because he got upset," the father said. 


Dispatch audio for fatal West Side police shooting 
Police aud io from about 4:26 to 4:41 a.m. Dec. 26, 2015, covers the d ispatch of units 
and eventual call of "shots fired" during a fatal police shooting in West Garfield Park. 
A police source said investigators were waiting for the autopsy to dete rmine how 
many times LeGrier was shot. The source a lso said investigators were looking into 
whether respond ing officers knew they were dealing with someone with mental 
health issues and whether anyone on the scene was equipped with a Taser. 


Relatives of Bettie Jones sa id they, too, had questions. 


"Right now there's a whole lot of anger, a whole lot of tears," said her brother Melvin 
Jones. 


Jones lived in the first·t1oor apartment with her boyfriend, he said. She was the 
mother of four daughters and a son, her brother said. 


Melvin lanes said he and about 15 other relatives were at the apa rtment Friday to 
celebrate Christmas with food and card games. "She held an excellent Christmas. 
Family was over," Melvin Jones said. "And then to wake up to this.~ 


Robin Andrews, Bettie lones' youngest brother, said Jones had been battli ng ovarian 
cancer for several years and had reccntly taken time off from her job at a bakery to 
recupcrate. 


"She was al ready sick," he said through tears. "She was already fighting for her life." 
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Chicago Tribune reporters Deanese Wili lams-liarns, Genevieve Bookwalter, Annie 
Sweeney and Bill Ruthhart contributed. 
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